
گام اول تحول از شهرري

استقبال دوباره 
از صف واکسن 

موفقيت واكسيناسيون در 
استان هایي چشمگيرتر است كه 
مردم مشاركت بيشتری داشته اند

ديدار دست اندرکاران کنگره شهدای 
استان زنجان با رهبر معظم انقلاب

یادداشت
حميد عمادي؛ عضو كميته علمي مقابله با كروناي وزارت بهداشت

كشــور همچنان درگير پيك پنجم كروناســت. آمار 
مرگ ها بــالا و ميزان مبتلایان قابل ملاحظه اســت. 
بنابراین هنوز نمي توان گفت كه پيك پنجم تمام شده 
و حالا منتظر پيك ششم هستيم. ما زماني مي توانيم بگویيم پيك تمام شده كه روي 
نمودار، منحني مرگ و بستري صعودي نباشد. زماني كه این منحني صعودي شود 

مي گویيم وضعيت قرمز شده یا بيماري اوج گرفته است.
 ممكن اســت براي خيلي ها سؤال پيش آید كه سال گذشــته با تعداد كمتر فوت 
و بستري، خيلي از شــهرها قرمز بود و حالا وضعيت اینطور نباشد. وضعيت قرمز 
و نارنجي به تعداد نيســت، به نحوه حركت منحني اســت. نكته اینجاســت كه 
واكسيناســيون، آمار ابتلا را كم نمي كند، بلكه روي تعداد مرگ  و بســتري تأثير 
مي گذارد، مثلا در كشور انگلستان كه 80درصد جمعيت واكسينه شده اند، اخيرا، 
روزانه بين 30تا 40هزار مورد ابتلا داشــته  اند. پيش بيني ما این است كه در پيك 

ششم به دليل واكسيناسيون، آمار ابتلا بالا، اما مرگ ها كم باشد. 
مهم ترین شاخص براي سنجش وضعيت هم آمار بستري و مرگ است، اگر ویروس 
دچار جهش شود، ممكن است وضعيت در پيك ششم خطرناك تر از سایر پيك ها 
باشد، اما در غيراین صورت، پيك ملایمي خواهيم داشت. نگاهي به وضعيت شروع 
پيك ها در كشور نشــان مي دهد كه گاهي ميان وقوع پيك ها فاصله وجود داشته 
است، مثل پيك سوم و چهارم. گاهي هم شروع آنها بلافاصله بوده است، مثل پيك 
چهارم و پنجم كه پيك پنجم در ادامه پيك چهارم شــایع شــد. با سرد شدن هوا 
و بازگشــایي مدارس و در كنار آن از سر گرفته شــدن فعاليت بسياري از اصناف، 
احتمال وقوع پيك دیگري كه همان ششم است وجود دارد. وقوع پيك ششم، چند 
نكته دارد، اول اینكه ما پيك سنگيني را از ســر گذرانده ایم كه آمار فوت و ابتلاي 
بسيار بالایي داشت و همراه با شيوع دلتا بود. حالا اما براساس گزارش هاي رسيده 
 جز »مو« و »لامبدا« كه بســيار محدود شایع شــد، جهش دیگري در دنيا دیده 

نشده است. 
هم اكنون تنها سویه غالب همان دلتا و دلتا پلاس است كه به هرحال از یك خانواده 
هستند و تغيير خاصي نداشته است. با این حال پيش بيني مي شود در آینده نزدیك 
ما با پيك ششم مواجه خواهيم شــد، چرا كه آمار ابتلا و بستري ما نوساني است، 
هرچند كه نمي توان گفت افزایش زیادي داشته است، از سوي دیگر، به دليل طولاني 
شدن شيوع كرونا، رعایت پروتكل ها براي مردم سخت شده و بسياري موضوع را رها 

كرده اند. در كنار اینها ما با بازگشایي مدارس مواجه هستيم. 
براســاس اعلام وزارت آموزش و پرورش، دانش آموزان متوســطه اول از اول آذر و 
متوسطه دوم از 15آبان، باید در مدارس حاضر شــوند. نكته اینجاست كه حضور 
دانش آموزان در مدارس، مي تواند شروع كننده پيك جدیدي باشد، چرا كه امكان 
رعایت تهویه مناسب در مدارس وجود ندارد، 80درصد دانش آموزان باید واكسن 
زده باشند، تمام معلمان باید واكسينه شده باشند و فضا براي حضور آنها ایمن باشد. 
این در حالي است كه دانش آموزان ممكن است با وسایل نقليه عمومي مثل مترو، 
اتوبوس و... به مدرسه بيایند و در مسير آلوده شوند و سر كلاس ها بقيه را آلوده كنند. 
 از سوي دیگر، آموزش و پرورش اعلام كرده مدارس زیر 300دانش  آموز بازگشایي

  شــوند.  درحالي كه باید به فضاي مدرســه توجه شــود نه تعــداد دانش آموزان. 
در كنار اینها به دانشــگاه ها هم اعلام شــده كه مي توانند كلاس هــا را حضوري 
برگزار كننــد. بازگشــایي دانشــگاه ها با بــاز شــدن خوابگاه ها همراه اســت 
و حضور چند دانشــجو در كنار هــم در خوابــگاه، مي تواند خطرناك باشــد. ما 
هم اكنون با بازگشــایي تالارها، باشــگاه هاي ورزشــي و... هم مواجه هســتيم و 
تمام اینها جزو عوامل خطر به شــمار مي روند. بنابراین با وجود واكسيناســيون، 
 در صورتــي كه تمــام پروتكل ها رعایت نشــود، ما بــا اپيدمي جدیــدي مواجه 

خواهيم شد.

 پيك ششم
ابتلاي بالا، مرگِ کم
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محيط زيست دیگر 
لوکس نیست

مثل مرگی  شفاف

مهربان و وسيع؛ 
مانند قيصر!

 گفت وگو با سعيد نبي 
 كه  سياستمداران و مسئولان را 

دور ميز حل بحران هاي 
محيط زیستي كشور نشاند 

 ايران درودی، نقاش صاحب سبك
درگذشت

دیدار با حسن احمدي، 
داستان نویس  در سالروز درگذشت 

قيصر امين پور

ضمیمه امروز همشهری استانی
      اسب ترکمن بازنده میدان اقتصاد

     خوان پرنعمت دریا

     تخریب مدرسه تاریخی ظفر در همدان

 پيام هاي آشكار 
براي  نزول  نرخ ارز

  با اعلام رشد 3برابري درآمدهاي ارزي دولت و ازسرگيري 
مذاكرات هسته اي، 2پيام براي نزول به بازار ارز مخابره شد

  رئيس بانك مركزي: تلاش مي كنيم بازار خودش را مدیریت كند
  شهردار تهران بازدید هاي هفتگي خود از مناطق پایتخت  را 

از منطقه 20 آغاز كرد
  عليرضا زاكاني در جمع  نخبگان ري :  جنوب شهر باید 

رشد مضاعف پيدا كند

 بانك خون تهران 
در وضعيت قرمز

هفته گذشته در حالي كه وضعيت ذخيره خون در 19 استان كشور عادي و سبز و در 
10 استان در وضعيت زرد قرار داشت، اما رنگ 2 استان تهران و سيستان وبلوچستان 
در نقشه ذخيره خون كشور قرمز شد و سازمان انتقال خون را واداشت تا اهداكنندگان 

مستمر خون را براي اهدا به سرعت فرابخواند.  صفحه10 را بخوانيد.

شهروندان تهراني براي اهداي خون پيشقدم شوند

  نبرد تاریخی اين بار 
در  زمین بيسبال

آمریكایي ها بليت فروشي 
براي  مصاف دوستانه با 

 كشتي ایران را آغاز كرده  اند
 این مسابقه تاریخي در 

ورزشگاهی 27هزار نفري 
برگزار مي شود

پویش »تهران دوباره جان مي گيرد« در 
فازدوم چه اقداماتي در دست اجرا دارد؟

آمار و ارقام از فعاليت هاي انجام شده در 
پایتخت ایران در روند واكسيناسيون عمومي

 استقبال 3 برابری
از واكسيناسيون سيار

 93درصد تهرانی ها 
یک دوز واکسن زده اند

همشهري ویژگي هاي اوج گيري دوباره شيوع 
كووید- 19 در كشور را بررسي كرد

كرونا بر لبه قله ششم

وزارت بهداشت در اطلاعيه اي نسبت به تزریق واكسن به مادران 
باردار و مادران در دوران شــيردهي تأكيد كرد. در بخشي از این سلامت

اطلاعيه آمده كه واكسن سينوفارم حاوي ویروس غيرفعال است و 
سازمان بهداشت جهاني تزریق آن به زنان باردار را توصيه كرده است. اما براي 
تزریق واكســن به زنان باردار چند نكته مورد توجه قرار گيرد. واكسيناسيون 
ترجيحا پس از هفته 12بارداري انجام شود. مادران باردار پس از تزریق واكسن، 
درصورت داشتن نشانه هاي احتمالي ابتلا به كرونا، موضوع را به مراكز بهداشتي 
 اطــلاع دهنــد یــا بــا كــد4 ســامانه4030 بــراي گرفتــن راهنمایــي،

 تماس بگيرند.
در ادامه این اطلاعيه با تأكيد بر واكسيناســيون مادران باردار بالاي 35سال، 
آمده:» مادران با سن كمتر از 35سال، درصورتي كه توده بدني شان 35و بالاتر 
است، مادران با بيماري هاي زمينه اي مثل دیابت، فشارخون بالا، بيماري قلبي 
و بيماري مزمن كليوي، همچنين مادراني كــه داروهاي ضعف ایمني مصرف 
مي كنند و یا داراي آنمي سيكل سل، ســابقه پيوند اعضا، سيروز كبدي و آسم 
هستند، مادران با بارداري چند قلویي یا بارداري  آي وي اف، مادران با همسران 
شاغل در مراكز بهداشــتي و درماني مدیریت مبتلایان به كرونا، مادران باردار 
شاغل در مراكز بهداشتي و درماني و یا مراكزي كه اولویت تزریق واكسن در برنامه 
ملي واكسن قرار گرفته اند، همچنين مادران ساكن در مناطقي كه واكسيناسيون 
18سال به بالا در آنجا شروع شده است، نسبت به واكسيناسيون اقدام كنند.« 
در ادامه هم اعلام شده: »زناني كه قصد بارداري دارند، درصورتي كه در اولویت 
دریافت واكسن هستند، واكسن سينوفارم دریافت كنند. در هيچ یك از هفته هاي 
بارداري ممنوعيت واكسيناســيون وجود ندارد، هرچند كه بهتر اســت بعد از 
12هفته باشد. در كنار اینها، واكسيناسيون در دوران شيردهي، مجاز است و بهتر 
است در 42روز اول زایمان، از واكسن سينوفارم استفاده شود. البته تزریق واكسن 
آسترازنكا هم در بارداري و شيردهي ممكن است اما تجویز آن براي مادران باردار 
منوط به تشخيص كميته علمي دانشگاهي واكسن مادران باردار خواهد بود.« 
در پایان هم تأكيد شده:» زنان باردار داراي شرایط واكسيناسيون، براي تزریق 
واكسن به پایگاه هاي سلامت مراجعه كنند، پرونده سلامت تشكيل دهند و پس 

از بررسي، واكسن تزریق مي شود.«

 اطلاعيه وزارت بهداشت 
براي واکسيناسيون مادران باردار

نگاه
محمود عباس زاده مشكيني؛سخنگوي كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي

حضور مسئولان به ویژه رؤســاي 3قوه در ميان مردم 
ارزش سمبوليك مؤثري دارد، چنان كه در روزهاي اخير 
هم شــاهد حضور بيش از پيش مدیران عالي كشور در 
ميان مردم بوده ایم؛ از حضور آقاي رئيسي در جایگاه سوخت تا حضور در ميان مردم 
زلزله زده اندیكا در استان خوزستان و نيز حضور رئيس قوه قضایيه در این استان. در 
همين راستا، رئيس مجلس هم اخيرا از حذف مردم در اداره كشور شدیدا انتقاد كرد.

این حضور مسئولان در ميان مردم و گفت وگو هاي بدون واسطه با آنها قطعا ارزشمند 
است و آثار سمبوليك مؤثري دارد؛ چراكه نشان مي دهد مسئولان جمهوري اسلامي 
ایران از اینكــه به ميان مردم بروند نگران نيســتند و از اینكه در كنار مردم باشــند 
خوشحال مي شوند و از دیدن مردم و شنيدن حرف هایشان استقبال مي كنند. این 
آثار، سمبوليك و بسيار هم خوب است، اما اصلا كافي نيست. یك سيستم كارآمد و 
مردمي باید با نگرش سيستمي اداره شود، یعني مدیریت كشور و بوروكراسي اداره 
كشور را به صورت سيستمي »مردم مدار« كند و این سيستم باشد كه به مردم پاسخگو 
باشد و مشكل مردم و كشور را حل كند. ما به همان اندازه كه به كارهاي سمبوليك نياز 
داریم، به تفكر و اندیشه و اتاق فكر هم نياز داریم. ما به اصلاح ساختار نياز داریم؛ اصلاح 
ساختار مدیریتي كه متناسب با شرایط كشور و جهان مدیریت كشور را پيش ببرد و 
این سيستم مدیریتي به نياز كشور و مردم پاسخگو باشد. این بسيار مهم است؛ چراكه 
آثار عميق تري خواهد داشت. در این صورت اگر این نگاه سيستمي ایجاب مي كند كه 
هفته اي یك بار یا در  ماه یك بار مسئولان به ميان مردم بروند، اشكالي ندارد. در واقع باید 

اصل بر اصلاح سيستم باشد و كارهاي سمبوليك فرع بر آن قرار گيرد.
سال هاي اخير در كشور شــاهد اعتراضاتي بوده ایم و شكاف هایي ميان مسئولان و 
به ویژه دولت و مردم ایجاد شده اســت. چنان كه مثلا در ماجراي گران شدن قيمت 
بنزین در دولت قبل، رئيس دولت گفتند كه خودمان هم امروز فهميدیم. آن زمان مردم 
احساس كردند كه به آنها توهين و دهن كجي شده است. حال با مقایسه با آن رفتارها، 
به ميان مردم رفتن سران قوا بسيار هم ارزشمند است، اما این رفتارها هم آثار مداوم 
نخواهد داشت، بلكه آثار مقطعي دارد؛ آثاري كه در كوتاه مدت موجب جلب مجدد 
اعتماد عمومي مي شود. مردم وقتي در مواقع سختي ببينند كه رئيس جمهوري و دیگر 
مقامات كشور در كنار آنها هستند حتما نتایج خوبي خواهد داشت. براي نمونه اینكه 
آقاي رئيسي بعد از ماجراي اختلال در سيستم توزیع سوخت به یكي از جایگاه هاي 
سوختگيري رفتند و با مردم سخن گفتند بسيار ارزشمند بود. اما قطعا براي مردم هم 
اصل بر این است كه سيستم و ساختار درست شود. پس ما مسئولان باید هرچه براي 
اصلاح این ساختار لازم باشــد را انجام دهيم تا اعتماد مردم نه به صورت مقطعي كه 

براي طولاني مدت بازیابي شود.
اما منظور از اصلاح ساختار چيست؟ ما براي اداره كشور یك ساختار و سازوكاري 
داریم كه براساس قوانين و مقرراتي كه مصوبه دولت یا مجلس هستند اداره مي شود. 
باید تلاش كرد كه مردم نقش و مشــاركت خود را  در اداره كشور، اقتصاد، بخش 

خصوصي و سرمایه گذاري و... ببينند.
براي احياي اعتماد عمومي باید حضور مردم را در سازندگي و اقتصاد كشور پررنگ 
كنيم و بپذیریم كه نقش، حضور و مشاركت مردم فقط انتخابات نيست؛ بلكه انتخابات 
هم مانند همان حضور مقامات در ميان مردم، یك سمبل است براي مشاركت مردم و 
مشاركت عيني مردم درواقع در اقتصاد، سازندگي و اداره كشور باید اتفاق بيفتد تا نقش 
و مشاركت خود را فقط سمبوليك ندانند. چنين موضوعي هم با شعار و دستور اتفاق 
نمي افتد. بلكه باید موانع حضور و مشاركت مردم در اداره كشور برطرف شود؛ موانعي 

كه رفع آنها نيازمند تفكر، اتاق فكر، نگاه كارشناسي، واقع گرایي و عقلانيت است.
حضور سمبوليك روساي سه گانه در ميان مردم آثار مقطعي دارد كه مي توان با اصلاح 
ساختار و اصلاح مدیریت و نگرش سيستمي شاهد نقش و مشاركت بيش از پيش مردم 

در اداره كشور و در نهایت آثار طولاني مدت این اعتمادسازي بود.

 حضور مسئولان
در ميان مردم و يك نكته مهم
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رهبری

رهبر معظم انقلاب  در ديدار دست اندركاران كنگره 
شهداي استان زنجان تأكيد كردند 

 لزوم تحليل جامعه شناختي و روانشناختي
از نقش عنصر دين در دفاع  مقدس

بيانات رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار دست اندركاران كنگره 3هزار 
و۵3۵ شهيد اســتان زنجان كه در تاريخ ۲4مهر1400 برگزار شده بود، 

پنجشنبه در محل برگزاري اين همايش منتشر شد.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري، حضرت آيت الله 
خامنه اي در اين ديدار با اشاره به افتخارات پرشمار زنجان در عرصه هاي 
علمي، عملي و ميدان هاي اجتماعي و نام آوري شخصيت هاي برجسته و 
ممتاز ازجمله شهيد نامدارِ هسته اي، شهيد شهرياري گفتند: شهيدان در 

رأس افتخارات زنجان هستند.
رهبر معظم انقلاب، شــهيدان را برگزيدگانِ خداوند متعــال خواندند و 
افزودند: شهادت قله اي است كه دستيابي به آن بدون اخلاص و ايثار، صدق 
و معنويت، مجاهدت و گذشت، توجه به خدا و كار براي مردم و تلاش براي 
تحقق عدالت و استقرار حاكميت ديني امكان پذير نيست. ايشان برگزاري 
همايش هاي بزرگداشت شــهيدان را وظيفه و حسنه اي بزرگ دانستند و 
خاطرنشان كردند: با گذشت چندين سال از دفاع مقدس، جريان بزرگداشت 
شهيدان بايد با ابتكارهايي همچون تحليل جامعه شناختي و روانشناختي از 

خاطرات آن دوران و نقش عنصر پرقدرت »دين« ادامه پيدا كند.
حضرت آيت الله خامنه اي با انتقاد از كســاني كه نقش عنصر دين را در 
فداكاري هاي دوران دفاع  مقــدس ناديده مي گيرنــد، گفتند: آمادگي 
جوانان براي سينه سپر كردن در مقابل خطرات و رضايت پدران و مادران 
و يا همسران آنها به اعزام عزيزان شان و سپس صبر بر شهادت آنها، بدون 
ترديد ريشــه در نگاه ديني و انجام وظيفه براي كسب رضاي الهي دارد و 

اين حالات و احساسات خانواده هاي شهدا همگي در خور تحليل است.
ايشــان همچنين خدمات كم نظير مردمي در حاشيه دفاع مقدس مانند 
تهيه غذا و آذوقه بــراي رزمندگان، شست وشــوي لباس هاي آنان و نيز 
تشييع جنازه هاي عظيم و به يادماندني شهيدان را از جمله مسائل مغفول 
و نيازمند ثبت و توجه دانستند و درخصوص نامگذاري معابر شهرها به نام 
شهيدان گفتند: چه افتخاري براي يك شهر و كوچه ها و خيابان هاي آن 
بالاتر از اينكه نام يك شهيد بزرگ و فداكار روي آن باشد. شهر بايد به نام 
شهيدان مزين باشد و شوراهاي شهر نيز بدانند كه شهر با نام چه كساني 

مفتخر مي شود.

  اگرچه بحث احياي سرمايه اجتماعي 
و توجه به رضايتمندي جامعه يكي از گزارش

وعده هاي سيدابراهيم رئيسي در زمان 
ســوگند رياســت جمهوري اش بــه مــردم بود و 
غلامحسين محسني اژه اي نيز طي 1۲0روز رياستش 
بر مســند قوه قضاييه صراحتا بر اين ضرورت تأكيد 
كرده اســت، ولی در روزهاي اخير بــا بروز اختلال 
سراســري كه بــه واســطه حملــه ســايبري به 
پمپ بنزين هاي كشور صورت گرفت، روساي 3قوه 
همراه و همگرا و به صورت ويژه اي جلب رضايت مردم 

را اولويت كاري خود قرار داده اند.
 در همين راستا هم شرايط ويژه و مشكلات انباشته 
خوزستان يك بار ديگر مقامات عالي كشور را در پايان 
هفته گذشته راهي اين اســتان مرزي جنوب غرب 
كشور كرد. توجه روساي قوا در بازديدهاي بدون فوت 
وقت بر مسائل حياتي و بحراني استان ها با هدف جلب 

رضايت مردم و ترميم سرمايه اجتماعي معطوف بود.
رئيس جمهور به فاصله ۲ماه از نخستين سفر استاني 
دولت سيزدهم به مقصد خوزستان، ديروز بار ديگر به 
اين استان سفر كرد تا از روند بازسازي و كمك رساني 
به منطقه زلزله زده انديكاي اين استان بازديد كند؛ اين 
در حالي است كه برنامه سفر آخر اين هفته سيدابراهيم 
رئيسي براساس جلســه هماهنگي سفرهاي استاني 
به مقصد ســمنان بود و رئيســي سركشي مجدد به 
خوزســتان را به صورت ســرزده انجام داد. براساس 
گزارش پايگاه اطلاع رساني رياست جمهوري، رئيسي 

در بازديد از انديكا دستور بازسازي فوري خرابي ها و 
جبران خسارت هاي وارد شده به مردم را صادر كرد. 
يك روز قبل از ســفر رئيس جمهور به خوزســتان، 
غلامحسين محســني اژه اي، رئيس قوه قضاييه هم 
به خوزستان سفر كرد و در جلســات مختلف اداري 
و قضايي اين اســتان به بررســی معضلات مختلف 

خوزستان  پرداخت. 
محسني اژه اي گفت: در خوزســتان نبايد بيكاري و 
مشكلات اقتصادي براي مردم وجود داشته باشد. مردم 
خوزستان سزاوارند تا بهترين خدمات براي آنها ارائه 
شود، اما متأسفانه برخي از مشكلات در استان وجود 
دارد كه همه بايد براي حل اين مشكلات تلاش كنند. 
ســفر روز جمعه رئيس جمهور به مقصد شهرستان 
زلزله زده شمال خوزســتان چابك تر و با تيم كاري 
كم تعدادتري در مقايسه با سفرهاي استاني برگزار شد. 
محمد مخبر، معاون رئيس جمهور و احمد وحيدي، 
وزير كشور حلقه نخست همراهان رئيس جمهور در 
پيگيري هاي جمعه آســيب هاي شهرستان انديكا 
بودند. او صبح جمعه بدون اطلاع قبلي پس از ورود به 
فرودگاه اهواز به وسيله بالگرد به مناطق زلزله زده انديكا 
و روستاي سرشــط رفت و از بخش هاي مختلف اين 
شهرستان و اقدامات امدادي و كمك رساني به مردم 
بازديد كرد. رئيسي همچنين در جمع مردم زلزله زده 
بخش »چلو« حضور يافت و در فضايي صميمي پاي 
سخنان و درددل هاي اين مردم نشست و از نزديك در 
جريان خسارات وارده به آنان و نيازهايشان قرار گرفت.

قول ها و وعده ها
رئيس جمهور در جمع مردم روستاي زلزله زده سرشط 
در واكنش به طرح مشــكلات مردم گفــت: با اينكه 
گزارش ها را داشــتم و از مســئولان استاني پيگيري 
مي كردم، اما شــب ها از نگراني وضعيت مردم اينجا 
خواب راحت نداشتم. رئيسي همچنين در اين بازديد 
دستور داد كه راه هاي منتهي به روستاي سرشط هرچه 
سريع تر مجددا احداث و خسارات دام هاي تلف شده 
پرداخت و بيمارستان شهرستان انديكا تكميل و تجهيز 
شود. رئيس جمهور در انديكا با اشاره به اينكه »وضعيت 
زندگي مردم زلزله زده يكي از دغدغه هاي جدي من در 
طول روزهاي اخير بوده است و به همين دليل تصميم 
گرفتم به صورت ميداني از روند خدمت رســاني هاي 
صورت گرفته در منطقه بازديــد كنم« به ايرنا گفت: 
فصل سرما در مناطق زلزله زده انديكا زودرس است؛ 
بر همين اساس خدمت رســاني به مردم نيز اقدامات 
عاجلي را مي طلبد و امروز با گزارش هاي ارائه شــده، 
اميدوار شــدم كه تا پيش از آغاز فصل سرما، وضعيت 

سكونت مردم ساماندهي خواهد شد.

رسيدگي هاي محسني اژه اي در خوزستان
رئيس  قوه قضاييه نيز روز پنجشنبه با طرح اظهارات 
مشابهي با بيان اينكه »به عنوان يك خادم مردم در قوه 
قضاييه براي بررسي مشكلات خوزستان به اين استان 
ســفر كرده ام تا موضوعات مختلف را بررسي كنيم « 
گفت: »بايد دست به دســت هم بدهيم تا براي رفع 

اين مشكلات اقدام كنيم. امروزه مجلس، قوه قضاييه 
و رئيس جمهوري نيز مصمم هســتند و تلاش هاي 
خود را به كار گرفته اند تا مشــكلات موجود كشور و 
به خصوص خوزستان رفع شــود.« محسني اژه اي در 
جلسه شوراي اداري استان خوزســتان در اين سفر 
يك روزه خاطرنشان كرد: بايد تصميم بگيريم با نگاه 
ويژه درخصوص اين اســتان اقدام كنيــم؛ اگر اقدام 
عاجل نداشته باشيم هزينه ها بالاتر مي رود و لازم است 
در اين اقدامات ويژه مديران، دلسوز، باانگيزه، توانمند 
و كاردان باشند تا بشــود كار فوق العاده كرد. رئيس 
قوه قضاييه در اين ســفر با قضات و كاركنان دستگاه 
قضايي، صنعتگران و كارآفرينان و اقشار مختلف مردم 
به صورت جداگانه ديدار كرد. همچنين بخش ديگري 
از سفر رئيس قوه قضاييه به نشست بررسي فعاليت 
شركت هفت تپه اختصاص داشــت.  محسني اژه اي 
در ديدار قضات و كاركنان قضايي اســتان خوزستان 
گفت: وظيفه داريم به مشكلات خوزستان به عنوان 
يك موضوع ملي و نه يك موضوع محلي و اســتاني 
نگاه كنيم. او در جلســه شــوراي قضايي خوزستان 
در واكنش به طرح گزارشي از ســوي دادستان كل 

كشور درخصوص وضعيت مسئله دار انبارهاي بندر 
امام خميني و تخريب هزاران تن برنج و ذرت در اين 
انبارها گفت: به هيچ وجه قابل تحمل نيست كه هزاران 
تن برنج و ذرت در بنادر فاسد شود؛ لذا به اين وضعيت 

بايد خاتمه داد .

گلايه مجدد قاليباف
از حذف مردم در اداره كشور

محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس شــورای اسلامی 
هم در معارفه روساي كل سازمان نظام پزشكي ايران 
گفت: يكــي از چالش هاي مهم ما در آغــاز گام دوم 
انقلاب اين است كه هر چه زمان گذشت، مردم را در 
تمامي عرصه ها خرد خرد حذف كرديم؛ درحالي كه 
انقلاب خود را با مردم آغاز كرده و پيروزي آن را مديون 
آنها هســتيم.  اين در حالي اســت كه در هر موضوع 
قابل ملاحظه اي ردپاي مردم مشــخص اســت و به 
يقين هرجا كه چالش وجود دارد، همانجايي است كه 
مردم حذف شده اند و ما در بخش هاي دولتي خود را 
جايگزين مردم كرده ايم كه اين يك اشتباه راهبردي 

و تاكتيكي است. 

مردمداري در دستوركار
در روزهاي اخير روساي 3قوه به صورت ويژه و همگرا جلب رضايت اجتماعي را اولويت كاري خود قرار داده اند

   تحريم هاي جديد آمريكا عليه ايران
وزارت خزانه داري آمريكا ديــروز از اعمال تحريم عليه 
اشخاص و نهادهاي مرتبط با جمهوري اسلامي ايران خبر 
داد. به گزارش ايسنا، طبق بيانيه وزارت خزانه داري آمريكا، 
سعيد آقاجاني، محمد ابراهيم زرگر طهراني، عبدالله محرابي 
و يوسف ابوطالبي به اتهام ارتباط با سپاه پاسداران جمهوري 
اسلامي ايران تحريم شدند. شــركت هاي »كيميا پارت 
سيوان« و »اوج پرواز ما دو نفر« نيز در ليست تحريم هاي 

آمريكا قرار گرفته اند.

   اميدواري گروسي براي ديدار با رئيس جمهور
رافائل گروسي، مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي  
كه در آينده نزديك به ايران سفر مي كند بار ديگر ابراز 
اميدواري كرد تا بتواند با رئيس جمهور كشورمان ديدار 
كند. وی تأكيد كرد كه از نظر او گفت وگو با رئيس جمهوري 
بسياري ضروري است. او همچنين به يورونيوز گفت كه 
هيچ راهي جز ديپلماســي براي حل چالش هاي ناشي از 

برنامه هسته اي ايران متصور نيست.

ريل گذاري براي بازگشت به وين از مسكو
باقري: براي احياي برجام با 1+4 مذاكرات دوجانبه مي كنيم، ديدار با مقام هاي روس نخستين گام است

رايزني هاي برجامي از بروكسل به مسكو 
رســيد. معاون وزيرخارجه كشورمان ديپلماسی

پس از ديدار با مقامات اتحاديه اروپا در 
بلژيك به روسيه رفت تا با همتايان روس خود ديدار 
كند و البته در بدو ورود به مسكو از اعلام تاريخ دقيق 
مذاكرات وين در آينده نزديك خبر داد. علي باقري 
پيش از اين اعلام كرده بود كه مذاكرات بر سر احياي 
توافق هســته اي كمتر از يك ماه ديگر ازسر گرفته 
مي شود. او اين بار البته اضافه كرد كه اين مذاكرات 
همچون شش دور پيشــين با 1+4 انجام مي شود و 
هنوز زمينه لازم براي بازگشت  آمريكايي ها به برجام 
فراهم نشده است. او پس از ديدار با مورا نيز با تأكيد 
بر لغــو تحريم ها و اجــراي تمام و كمــال تعهدات 
طرفين، اعلام كرد كه جمهوري اسلامي با هر يك از 
كشــورهاي گروه1+4 مذاكــرات دوجانبه خواهد 
داشت و ملاقات با مقام هاي روسيه نخستين ديدار با 
اين كشورهاست. پيتر استانو، سخنگوي اتحاديه اروپا 
نيز با كارآمد خواندن نشست بروكسل اعلام كرد كه 
ما در حال همكاري با ديگر شركايمان ازجمله ايران 
و ديگر اعضاي توافق هســته اي هســتيم تا تاريخ 
زودهنگامــي را بــراي گردهمايي دوبــاره در وين 
مشــخص كنيم. اما مذاكرات معــاون وزير خارجه 
كشورمان ديروز در روسيه با سرگئي ريابكوف، معاون 
وزارت خارجــه اين كشــور و همچنيــن ميخائيل 
باگدانــوف، نماينده ويژه رئيس جمهور روســيه در 
امورخاورميانــه و شــمال آفريقا ادامــه پيدا كرد؛ 
مذاكراتي كــه حكايت از نزديكــی مواضع ايران به 
روسيه و حتي چين داشــت؛ چرا كه در سوي ديگر 
وزارت خارجه چين هم اعلام كــرد از تصميم ايران 
براي از سرگيري مذاكرات وين و دعوت از مديركل 
آژانس بين المللــي انرژي اتمي بــه تهران حمايت 
مي كند. علــي باقري كنــی، معــاون وزيرخارجه 
كشــورمان نيز كه در راس هيأتي عازم روسيه شده 
پس از ديدار با همتــاي روس خود گفت: جمهوري 
اسلامي ايران، فدراسيون روسيه و چين، ديدگاه هاي 
نزديكي درخصوص مسائل منطقه اي، بين المللي و 
به ويژه برجام دارند و لازم است ديگر اعضاي اروپايي 
1+4 نيز به تعهدات خود پايبند باشــند و براي لغو 
تحريم هاي غيرقانوني تلاش كنند. اما در همين حال 
ميخائيل اوليانوف، نماينده روسيه در سازمان هاي 

بين المللي نيز در توييتي يادآور شــد كه طرف هاي 
برجام  موظف به موفقيت هستند  چراكه موضوعات 
بسيار مهمي در خطر اســت. همزمان با رايزني هاي 
باقري كنــي اظهارنظرهــا و ديدارهــاي مقامات 
آمريكايي درباره توافق هسته اي نيز در جريان است. 
مشــاور امنيت ملي كاخ ســفيد اعلام كــرده كه 
رئيس جمهوري آمريكا در نشست سران گروه۲0 با 
رهبران ديگر كشورها درباره ايران گفت وگو مي كند؛ 
موضوعي كه نشــان مي دهــد توافق هســته اي از 
محورهاي ديدارهــاي بين المللي در روزهاي آينده 
است و نگاه هاي بسياري به تهران و واشنگتن دوخته 

شده است.

بازگشت به وين با حسن نيت
شبكه الجزيره ديروز به نقل از جيك ساليوان، مشاور 
امنيت ملي آمريكا نوشت: ما آماده ايم از روي حسن 
نيت براي بازگشت به توافق هسته اي مذاكره كنيم 
و اميدواريم ايراني ها هم آماده باشند. اين در حالي 
است كه كليدواژه حســن نيت پيش از آن بارها از 
سوي مقامات كشورمان شنيده شــده و آخرين بار 
نيز وزير خارجه تأكيــد كرد كه اگــر آمريكايي ها 
در بازگشــت به برجام حســن نيت دارند، حداقل 
10ميليارد از دارايي هاي بلوكه شده ايران در ديگر 
كشورها را آزاد كنند. مقامات آمريكا اما در مذاكرات 
وين نيز اعلام كردند كه فقط حاضر به لغو تحريم هاي 
مغاير با برجام هســتند و تاكنون نيز اقدام ملموسي 
درباره كاهــش تحريم هاي يكجانبه كــه در دوران 
دونالد ترامپ اعمال شده بود انجام ندادند. با اين همه 
ديروز نيز ند پرايس، سخنگوي وزارت خارجه آمريكا 
در واكنش به اعلام خبر بازگشت ايران به مذاكرات 
وين با اشاره به آمادگي آمريكا براي بازگشت متقابل 
به برجام مدعي شد: ما همچنين به صراحت گفته ايم 
كه پنجره ديپلماســي درحالي كه ايران به برداشتن 
گام هاي تحريك آميز ادامه مي دهــد تا ابد باز باقي 
نخواهد ماند. بنابراين اميدواريم كه آنها هرچه فوري 
و با حســن نيت براي مذاكره به وين بازگردند. اين 
اظهارات در حالي مطرح مي شــود كه آمريكا 3سال 
قبل از برجام خارج شــد و قطعنامه۲۲31 شوراي 
امنيت سازمان ملل را هم نقض كرد و به گفته عباس 

عراقچي، رئيس پيشــين هيأت مذاكره كننده ايران 
در اين مدت بيش از 1۵00مورد تحريم عليه نهادها 
و اشــخاص حقوقي و حقيقي اعمال شد. همچنين 
بنابر گفته هاي كاظم غريب آبادي غيراز تحريم هاي 
يكجانبه 7محور اختلافي در مذاكرات وين وجود دارد 
كه حل آنها بستگي به اراده و تصميم طرف آمريكايي 

براي بازگشت به برجام دارد.

همراهي چين و روسيه با ايران
همراهي روسيه و چين با ايران نه فقط در ديدارهای 
ديپلماتيك بلكه در موضع گيري مقامات دو كشور 
نيز آشكار شد. سرگئي ريابكوف،معاون وزير خارجه 
روسيه درباره ديدار خود با علي باقري گفت: نه تنها 
درباره برجام و چگونگي از ســرگيري گفت وگوها، 
بلكه طيف وســيعي از موضوعات و به ويژه مســائل 
مرتبط با آژانس بين المللي انرژي اتمي، مورد بحث 
و بررسي قرار مي گيرد. ريابكوف در گفت وگو با صدا 
و سيما به روابط و مناســبات گسترده دو كشور نيز 
اشاره كرد و افزود: ايران و روسيه نه تنها دو همسايه، 
بلكه دو شريك و دوست نزديك هستند و به همين 
دليل مناسبات تهران و مسكو در همه زمينه ها رو به 
گسترش است. سخنگوي وزارت خارجه چين نيز با 
اشــاره به ضرورت ادامه مذاكرات برجام در نشست 
خبري خود گفت: آمريكا بايســتي سياست اشتباه 
فشــار حداكثري در قبال ايران را كاملا اصلاح كند 
و ايران بايد بر اين اساس پايبندي كامل به توافق را 
از سر بگيرد. ســاير طرف ها هم بايد فضاي مطلوبي 
براي رســيدن به اهداف فوق ايجاد كنند. در چنين 
شرايطي بايد ديد كه سرانجام مذاكرات احياي برجام 
كه مقامات كشورمان تأكيد بر نتيجه محوربودن آن 
دارند چه زماني آغاز مي شود و به كجا خواهد رسيد.

واكنش به هجمه نارواعليه آيت الله  
مواضع آيت الله العظمي صافي گلپايگانــي در ديدار با رئيس مجلس 

به مذاق شماري از رسانه ها و جريان هاي سياسي خوش نيامده است. حوزه
هجمه ها عليه اين عالم و شخصيت برجسته ديني اما ديروز به سرعت 
با واكنش اشخاص و گروه هاي مختلف در كشور روبه رو شد. مركز مديريت حوزه هاي 
علميه در بيانيه اي در اين زمينه نوشت: در اين روزها، واكنش ناروا و دور از انصاف 
نســبت به ديدار يكي از قله هاي علمي حوزه هاي علميه و مرجع عاليقدر حضرت 
آيت الله العظمي صافي گلپايگاني)دامت بركاته( كه سابقه اي درخشان و ديرين و 

پرافتخار در خدمت به اســلام 
عزيز و حوزه هاي علميه و نظام 
اســلامي و مكتــب جعفــري 
داشته اند و از باب خيرخواهي و 
دلســوزي نســبت به وضعيت 
اقتصادي و فشارهاي كمرشكن 
به مردم، كارگــزاران نظام را به 
حل مشــكلات اقتصــادي و 
راه هــاي آن توصيــه كرده اند، 

موجب تأسف و تاثر حوزه هاي علميه است. جامعه  مدرسين حوزه علميه قم نيز در 
بيانيه اي ديگر در اين باره با غيرمنصفانه دانستن نقد سخنان آيت الله صافي، نوشت: 
سخنان آيت الله العظمي صافي گلپايگاني»ادام الله بقائه«، تأكيد بر سياست نظام در 
ارتباط حكيمانه، عزتمندانه و براساس مصالح كشور و منافع مردم با دنياست، اميد 
داريم همگان با رعايت اخلاق رسانه اي و آداب اسلامي در راستاي حفظ منافع كشور 
قلم زده و از تكميل پازل دشمن و ايجاد اختلاف و دودستگي در جامعه بپرهيزند. 
همچنين آيــت الله اســتادي، عضو جامعــه مدرســين خواســتار عذرخواهي 
توهين كنندگان به آيت الله صافي شــد. آيت الله علي اكبر رشــاد، رئيس شوراي 
حوزه هاي علميه استان تهران نيز در اطلاعيه اي به شدت از هجمه ها عليه آيت الله 
صافي انتقاد كرد و سيدحسن خميني در پستي اينستاگرامي از اين مرجع تقليد 
تقدير كرد و نوشت: به جرأت مي توان گفت كه دين براي ايشان، فقط و فقط »دين 

خدا« است .
آيت الله صافي گلپايگاني يكم آبان در ديدار با محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس گفته 
بود: توصيه حقير اين است كه بايد با تمام كشورهاي دنيا با عزّت و اقتدار رابطه داشته 
باشيم. اينكه با بسياري از كشورها قهر باشيم صحيح نيست و به ضرر مردم عزيزمان 

است. شما بايد با عقلانيت و تعامل سازنده، حقوق ملت را احقاق كنيد.

ماجرای لودرسواري آقاي نماينده 
فيلمي در شــبكه هاي اجتماعي منتشر شــده كه در آن ابوالفضل 

ابوترابي، نماينده نجف آباد سوار بر لودر بخشي از ديوارهاي دانشگاه چهره روز
آزاد را تخريب مي كند. اين فيلــم در روز هاي اخير فضاي مجازي را 

درنورديد و ديروز با تيترهايي چون حمله يك نماينده به دانشگاه آزاد بازنشر شد.
به گزارش صداوســيما، اصل دعوا و ماجراي اين كار نماينده نجف آباد، مربوط به 
احداث يك زيرگذر در جوار دانشــگاه اســت كه طي كردن روال اداري و قانوني 
احداث زيرگذر، باعث شد  حوصله نماينده ســربرود و خود، سوار بر لودر شده وبه 
تخريب دانشگاه آزاد نجف آباد اقدام كند. دانشگاه آزاد نجف آباد با صدور اطلاعيه اي، 
ضمن تقبيح اين عمل، اعلام كرد به دادگاه شكايت كرده است. نماينده نجف آباد 
درمورد فيلم منتشرشده از خودش كه دستور تخريب ديوار دانشگاه آزاد اسلامي 
نجف آباد را مي دهد، توضيح داد: بخشي از زمين هاي اين دانشگاه، اهدايي مردم و 
اداره راه و شهرسازي نجف  آباد براي توسعه دانشگاه آزاد است كه قسمتي از ديوار 
آنجا بايد جهت احداث زيرگذر تخريب شود. اين دانشگاه حدود ۲0هزار دانشجو 
و كارمند دارد و حدود يك ماه است با وجود كلنگ زني پروژه، عقب نشيني ديوار به 
تأخير افتاده است. وي ادامه داد: براي حل اين مشكل حدود يك ماه پيش با آقاي 
طهرانچي، رئيس دانشگاه آزاد، تماس گرفتم، اما پاسخي نداد. بارها نامه نگاري و 
جلساتي برگزار شده كه علاوه بر معطل ماندن مسئولان اجرايي احداث زيرگذر، 
با توجه به نزديكي زمســتان، امكان دارد بودجه پروژه برگشت بخورد. چند سال 
گذشته دانشجويان همين دانشگاه در حمل ونقل  دچار حادثه شدند و اتفاقي مشابه 
واژگوني اتوبوس واحد علوم و تحقيقات دانشگاه آزاد اسلامي رخ داد كه افتضاحي 

را براي اين دانشگاه به بار آورد.

واكنش ها به حمله سايبري سه شنبه گذشته به پمپ بنزين هاي سراسر كشور ادامه 
دارد، هر چنــد از مجموع 4هزار و 700جايگاه ســوخت 3هزار جايــگاه به مدار مجلس

برگشته اند و مسئولان در تلاشند تا مشكلات بروز يافته را هر چه زودتر ساماندهي 
كنند، اما ريشه يابي و بررسي ابعاد اين حمله ســايبري همچنان محل توجه مسئولان سياسي- 

 پرونده اختلال بنزيني
روي ميز كميسيون امنيت ملی

خطيب: اطلاعات كامل مربوط به داخلي يا خارجي بودن 
حمله سايبري به مردم ارائه مي شود

امنيتي و اذهان عمومي اســت. در جديدترين واكنش ها به اين امر، كميســيون امنيت ملي و 
سياست خارجي از بررسي ابعاد ماجرا در كميسيون متبوعش خبرداده و اعلام كرده قرار است 

كه موضوع با حضور جمعي از نمايندگان دستگاه هاي مربوطه بررسي شود.

گزارش حمله سايبري به مردم 
 در واكنشي ديگر نيز اســماعيل خطيب، وزير اطلاعات اعلام كرده است كه اطلاعات كاملي از 
حمله سايبري اخير به دســت آمده   كه در اختيار افكار عمومي قرار خواهد گرفت. او با تأكيد بر 
اينكه آنچه مربوط به سلامت، امنيت و رفاه مردم است بايد در اختيار مردم قرار گيرد و مسئولان 
اطلاع رساني بهنگام را وظيفه خود مي دانند، تأكيد كرده است كه اگر به زمان انتشار اطلاعات 
نهادهاي ذيربط در اين خصوص توجه كنيم، اطلاعات هر يك مكمل ديگري بود، اطلاعات بعدي 
را مراجع و مسئولان ذيربط به اطلاع مردم مي رسانند؛ همچنان كه تاكنون چنين بود و اطلاعات 
كامل مربوط به داخلي يا خارجي بودن عوامل اين رويداد به مردم ارائه خواهد شد. او افزوده كه 

فعلا تا اطلاعات دقيق در اين باره كسب نشــود، نمي توانيم اظهارنظر دقيقي   داشته باشيم. اين 
اطلاعات بايد جمع آوري شــود و نهادهاي مختلف امنيتي و پدافندي ذيربط اين اطلاعات را با 

يكديگر تبادل و نتيجه آن را تقديم ملت كنند.
در بيان جزئيات بيشتري از اين ماجرا، محسن منصوري، استاندار تهران نيز خبر داده است كه 
پدافند غيرعامل پالايشگاه نفت تهران مانع از آسيب رسيدن به اين مجموعه شد. در كنار مواضع 
مذكور در روزهاي اخير بحث حمله سايبري محل اظهارنظر بسياري از مسئولان قرار گرفته است 
و تقريبا در نطق و اظهارنظر قريب الاتفاق مقامات و مسئولان مورد توجه قرار مي گيرد، چنان كه   
آيت الله احمد علم الهدي، نماينده ولي فقيه درخراســان رضوي و امامت جمعه مشــهد  نيز در 
خطبه هاي ديروز اين شهر گريزي به ماجراي حمله سايبري زد و بيان كرد: دشمن مي خواست 
يك هفته حداقل بحران را ايجاد كند اما با هوشياري رئيس جمهور و مسئولان خنثي شد و بيش 
از 3000 پمپ بنزين مشكلش حل شد. يكي از استادان دانشگاه مي گفت اين عمل رئيس جمهور 

دو واحد درس علوم سياسي است و حضور مسئولان دشمن را بيچاره كرده است.
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شهردار تهران بازديد هاي هفتگي خود از 
مناطق پايتخت  را از شهر ري و منطقه ۲0 گزارش

تهران آغاز كرد.
به گزارش همشهري، عليرضا زاكاني، معاونان، مديران 
ستادي و برخي اعضاي شــوراي اسلامي شهر تهران، 
همگي به بازديد از شــهرري رفتنــد و ضمن ديدار از 
نقاط مختلــف منطقه ۲0 به گفت وگو با شــهروندان 
جنوب تهران پرداختند. شهردار در اين ديدار بر تحول 
روح و كالبد شهر تأكيد كرد و از طرح هاي شهرداري 
براي پروژه هاي شهر ري سخن گفت. بازديد شهردار و 
مديران شهري از حرم عبدالعظيم حسني)ع( آغاز شد 
و آنها در ادامه به بررســي برخي پروژه ها مانند تقاطع 
غيرهمسطح جاده معدن و بام ري، كارخانه سيمان ري 
و زمين چمن شهر سالم پرداختند. زاكاني همچنين به 
ديدار خانواده معظم شــهيد علي معطري، از شهداي 

دفاع مقدس رفت.
در بخشــي از اين بازديد شــهردار تهــران در جمع 
نمازگزاران مسجد ارشاد شــهرري با اشاره به منويات 
مقام معظم رهبري درباره اهميت كلانشــهر تهران، 
گفت: درباره شهر تهران، رهبر معظم انقلاب فرمودند 

كه تهران يك كشور است كه اگر آن را بسازيم، الگويي 
براي ساير نقاط كشور و حتي فراي مرزهاي جغرافيايي 

خواهد بود.
شــهردار تهران ادامــه داد: وقتي صحبــت از تهران 
مي كنيم، بايد توجه كنيم كه داراي مناطقي اســت 
كه تنها منطقه ۲0 آن كه ري است، قدمت 8 هزار ساله 
دارد. ري در گذشــته مانند نگين انگشتري در ايران 
مي درخشــيد و منطقه اي با چنين قدمت و پيشينه 
درخشاني امروز گرفتار چنين مشكلاتي است. زاكاني 
ادامه داد: تهران نيازمند تحول است و افتخار داشتيم 
كه نقطه ابتدايي اين تحول را از ري آغاز كنيم. در اين 
4۲ سال كارهاي خوبي در تهران صورت گرفته، البته 
اشــكالاتي بوده و ما از كارهاي خوب بايد استفاده و از 
كارهاي بد عبرت بگيريم. از گذشــته به عنوان چماق 
استفاده نكنيم و توجه ما بايد به آينده باشد. شهردار 
تهران ادامــه داد: البته امروز كه بررســي مي كنيم، 
مي بينيم كه كالبد شــهر نيز نياز به توسعه دارد. مثلا 
در تهران 1۲ هزار هكتار بافــت ناپايدار وجود دارد كه 
بيش از 4 هزار هكتار آن بافت فرســوده است. زاكاني 
عنوان كرد: از نظر كالبدي نيازمند كار بزرگ هستيم اما 

اولويت توجه به روح شهر و تحولات فرهنگي و هويت 
و ايجاد عدالت در شهر تهران است. مثلا در يك منطقه 
جنوبي ســرانه فضاي ســبز ۲.۶ متر و در يك منطقه 
شمالي 1۲۲ متر اســت. او ادامه داد: وقتي صحبت از 
عرض و طول كار مي  كنيم، بايد توجه داشــته باشيم 
كه مثلا در ۷ خط متروي تهران براي تكميل ظرفيت 
اساسي ۶0 هزار ميليارد اعتبار نياز است. هم اكنون 3۶4 
واگن از خارج است و دو سوم واگن ها نيز نياز به اورهال 
دارد. در اتوبوسراني نيز ۵0 هزار ميليارد تومان بايد براي 
نوسازي آن هزينه كنيم. همچنين 3خط باقيمانده نيز 

۲00 هزار ميليارد اعتبار مي خواهد.

بهانه اي براي كار نكردن وجود ندارد
شــهردار تهران با بيان اينكــه ديگر بهانــه اي براي 
كار نكردن نيست، ادامه داد: پرونده تعارض در مديران 
نظام بسته شــده و همه نهادها يد واحد هستيم و در 
هيچ دوره اي اين مســئله به اين شكل وجود نداشته 
اســت، بنابراين بهانه اي وجود نــدارد و وظيفه ما كار 
است. زاكاني افزود: چند هزار معتاد متجاهر در شهر 
داريم كه براي ما ننگ اســت. كودك كار، ننگ است و 

تبعيض و فساد، ننگ است. بايد پرونده اين مسائل را در 
تهران ببنديم كه در اين زمينه با استاندار و هيأت دولت 
جلسه هاي متعدد برگزار شده و شهرداري متولي شده 
تا به همه كمك كند تا زشتي ها و پلشتي ها را از تهران 
جمع كنيم. در واقع ما نوكري اين افراد را مي كنيم تا 
آنها را به جامعه بازگردانيم. او ادامه داد: تهران چند هزار 
زنداني دارد كه ما در شــهرداري وظيفه داريم نوكري 
خانواده هاي آنها را بكنيم و شهر بايد مدرسه و كارخانه، 

محل كار و تلاش و كوشش شود.
شهردار بيان كرد: امروز در شهر ري حدود ۲۲ مصوبه 
تنظيم شــد براي خدمت و نوكري به مردم كه از اين 
اقدام ها مي توان به كارخانه سيمان با چند ده هزار متر 
زيربنا اشاره كنم كه تحويل شــهرداري شده است و 

تبديل به كارخانه نوآوري مي شود.
شــهردار تهران افزود: يكي ديگر از تصميمات ايجاد 
تفرجگاه مجاور بزرگراه امام علــي)ع( بود كه اگر اين 
دست اقدام ها انجام شود، معادله فاصله شمال تا جنوب 
شهر را مي توانيم تغيير دهيم. زاكاني ادامه داد: ناظر به 
حرم حضرت عبدالعظيم و پيرامون آن، بنا شد مجموعه 
بيمارستاني درباره درمان بيماري هاي سرطاني تاسيس 
شود كه خيرين هم آماده و پاي كار هستند. در مورد 
آرامستان ها  نيز دنبال اين هستيم كه در شرق و غرب  
تهران  آرامستان داشته باشيم و در اين زمينه با اوقاف 
نيز براي همكاري صحبت  هايي انجام داديم. همچنين 
آرامســتان جنوب تهران را  بايد به يك مجموعه زنده 

تبديل كنيم. او بيان كرد: بررسي برخي از پروژه هايي 
كه تعيين تكليف نشــده را نيز دنبــال مي كنيم. مثلا 
پروژه اي در كنار برج طغرل با 4۲0 هزار زيربنا نياز به 
تكميل دارد. بايد بتوانيم گام بــه گام آرامش و تغيير 
و تحول در تهران را با هم تجربه كنيم. شهردار تهران 
پس از ســخنراني، در گفت وگو با شهروندان در پاسخ 
به دغدغه معيشتي برخي از آنها عنوان كرد: در مورد 
مسائل معيشتي شهرداري مستقيما مسئوليت ندارد 
اما خودمان را مديون مي دانيم كه در اين مسير خدمت 
كنيم چون وظيفه انســاني و مســئوليت اجتماعي 
ما ست. اما كليت مسائل معيشتي بر عهده دولت است 
كه البته تلاش شبانه روزي دولت را در اين زمينه شاهد 
هستيم. زاكاني گفت: شهرداري 1۶800 پست دارد 
و ۵8 هزار كارمند رســمي و 40 هزار نيروي شركتي. 
بنده نوشتم كه در جذب نيروي جديد را باز نكنيد الا 
جاهايي كه نياز است. اما براي تبديل وضعيت آزمون 
جذب برگزار و تبديل وضعيت ۲100 نفر انجام خواهد 
شد. شــهردار تهران يادآور شد: دو ســال و نيم بود كه 
شهرداري در تنش براي تامين حقوق كاركنانش بود 
كه البته ما به لطف خدا در همان  ماه اول از اين عرصه 
گذشتيم. همچنين امروز در شهرداري ناظر به مفسده 
اينگونه عمل مي كنيم كه نخســتين اشتباه يك فرد 
آخرين اشتباه او خواهد بود. در اين برنامه جعفر بندي 
شربياني عضو شوراي شهر تهران، سجاد محمد علي نژاد 
مشاور و مديركل حوزه شهردار، حسين نظري معاون 
هماهنگي امور مناطق، محمد مقدم سرپرست حراست، 
داوود گودرزي سرپرست سازمان بازرسي، عبدالرضا 
گلپايگاني معــاون معماري و شهرســازي، مجتبي 
شــفيعي معاون حمل ونقل و ترافيــك، محمد امين 
توكلي زاده معاون امور اجتماعــي و فرهنگي، عباس 
شــعباني معاون فني و عمراني و تني چند از ديگران 

مديران ستادي شهرداري تهران حضور داشتند.

نقش مداحان در استمرار شعائر محرم و صفر
شــهردار تهران روز جمعه در بازديد از خانه مداحان 
اهل بيت)ع( گفت: اهميت فعاليت مداحان آشــكار و 
معلوم است .  يكي از ويژگي هاي انقلاب اسلامي اين 
است كه امام)ره( با همراهي مردم و با تمسك به اسلام، 
جريان ناب شيعي را تبديل به يك حكومت كردند. بر 
همين اساس مداحان و ديگر افراد فعال در اين زمينه 
پرچمداران و قافله سالار اين حركت هستند و ما هم 
معتقد به اساس وابستگي نهضت اسلامي به دستگاه 
سيدالشهدا هستيم كه رشــد و نمو آن نيز با تكيه به 

چنين فرهنگي ميسر خواهد بود.

الزام معاونان شهرداري به هوشمندسازي  شهرهمكاري دولت با شهرداري براي حل معضلات مديريت پسماند
معاون برنامه ريزي، توســعه سرمايه انســاني و امور شوراي شــهرداري تهران درباره 
روند هوشمندسازي در پايتخت توضيحاتي ارائه كرد. لطف الله فروزنده به شهر گفت: 
»شــهردار تهران همه معاونان را ملزم كرده كه فرايندهاي خدمات رســاني به مردم 
شناسايي و در گام دوم اين خدمات بلافاصله هوشمند شود كه با برنامه زمانبندي كه در 

اسناد بالادستي پيش بيني شده، تهران به يك شهر هوشمند تبديل شود.«
 او عنوان كرد: »امروزه با توسعه تكنولوژي، مديريت و اداره يك مجموعه مانند شهر بدون 
نگاه هوشمند امكان پذير نيست و بايد به سمت شكل دهي شهر هوشمند حركت كرد.« 
او هوشمندسازي را سبب خدمت  گرفتن آســان تر شهروندان، ايجاد شفافيت، افزايش 
سرعت ارائه خدمات و عمق و كيفيت خدمات ارائه شده شهرداري به شهروندان عنوان 
كرد و ادامه داد: »راهبرد و رويكرد اصلي شــهرداري تهران هوشمندســازي اســت و 
مهم ترين محور برنامه هاي شــهردار جديد هم هوشمندي شــهر است، به طوري كه 
شهردار تهران الزام كرده كه در خود شهرداري هوشمندسازي پياده شده و براساس آن 
خدمت رساني به شهروندان انجام شود.« فروزنده يادآور شد: »شهرونداني كه كم و بيش 
با فضاي مجازي آشنا هستند از »تهران من« استفاده مي كنند. از طرف ديگر بسياري 
از خدمات شهرداري غيرحضوري و الكترونيك شده اســت و تا جايي كه مي توان بايد 
خدمات را به صورت الكترونيك ارائه و حضور فيزيكي را كم كرد؛ چرا كه اين اقدام تأثير 

زيادي روي ترافيك، صرفه جويي در وقت و ارائه خدمات شفاف دارد.«

معاون رئيس جمهــور، اســتاندار تهران، 
فرماندار شــهرري و جمعــي از مديران و پسماند

مسئولان محيط زيســت از مجتمع دفع و 
پردازش آرادكــوه بازديد كردند. به گزارش همشــهري، 
رئيس سازمان حفاظت از محيط زيست در اين بازديد بر 
لزوم فرهنگسازي  در حوزه مديريت پسماند تأكيد كرد. 
علي سلاجقه گفت: »از نظر من، مديري در حوزه شهري 
موفق خواهد بود كه بتواند يكي از معضلات محيط زيستي 
تهران را حــل كنــد. خوشــبختانه رويكــرد توجه به 
محيط زيست در مجموعه اســتان تهران وجود دارد كه 
ان شاء الله با شهرداري تهران وارد گفت وگو خواهيم شد تا 
تهران براساس الگويي مناسب در ســطح دنيا مديريت 

شود.« 
معاون رئيس جمهور با بيان اينكه براي مجموعه آرادكوه، 
طرح جامع مورد نياز اســت، ادامــه داد: »نبايد فقط بر 
جابه جايي اين مجموعه تأكيد كنيم بلكه بسياري از مسائل 
را مي توانيم با اســتفاده از فناوري هــاي نوين در همين 

محدوده حل و فصل كنيم. ما در كشور ظرفيت هاي بسيار 
خوبي داريم كه مي توانيم بــا بهره گيري از آنها فناوري را 
در خدمت محيط زيســت قرار دهيم؛ به شكلي كه حتي 
مي توان همين منطقه را به عنوان منطقه اي گردشــگري 
مورد بهره برداري قرار داد.« او با تأكيد بر موضوع تفكيك 
زباله از مبدأ گفت: »هم اكنون شهرداري تهران به سمت 
جمع آوري مخازن زباله رفته تــا در مرحله بعد تفكيك 
از مبدأ محقق شــود. ما بايــد توليد زبالــه را به حداقل 
برسانيم. پسماند بايد به درستي مديريت شود و به سمت 

هوشمند سازي  و حداقل رساني پسماند حركت كنيم.« 
سرپرست سازمان مديريت پسماند شهرداري تهران نيز در 
اين بازديد گفت: »تمام برنامه هاي ما اين است كه در وهله 
اول ورودي زباله به آرادكوه كاهش يابد. هم اكنون با شروع 
بهره برداري از مركز پسماند هاي حجيم، حدود ۷00تن 
زباله هاي ورودي به آرادكوه كاهش پيدا كرده اســت.« 
محمدمهدي عزيزي اضافه كرد: »تأكيد ما بر فرهنگسازي 
در زمينه تفكيك پســماند در مبدأ اســت، زيــرا اگر به 

همين منوال پيش برويم شــايد آرادكوه حدود 10سال 
ديگر ظرفيت داشته باشد، ولي تمام كار ها براساس طرح 
جامع مديريت پسماند پيش بيني شده و بايد با استفاده از 
زباله سوز هاي جديد، استفاده از تبديل پسماند به انرژي 
در قالب تبديل پسماند به سوخت و تحويل آن به صنايع 
 MRF سيمان، تفكيك از مبدأ و رونمايي از سامانه هاي

دفن را كاهش دهيم.«

خبرها

تغيير ساعت اجراي طرح ترافيك 
تهران از دوشنبه 

معاون حمل ونقل و ترافيك شــهرداري تهران از تغيير ساعت طرح 
ترافيك تهران از 10آبان خبر داد و جزئيات تغيير ســاعت اين طرح 
را تشريح كرد. به گزارش ايسنا، مجتبي شــفيعي گفت: »با توجه به 
افزايش حجم ترافيك معابر در يك ماه و نيم گذشــته، بررسي هايي 
كه در معاونت حمل ونقل و ترافيك انجام شــده بود، نشان داد يكي 
از عواملي كه باعث ازدحام ترافيك در معابر و نارضايتي مردم شــده، 
بي اثرشــدن محدوديت هاي طرح ترافيك اســت.« او ادامه داد: »بر 
همين اساس تصميم شوراي ترافيك شهر تهران بر اين شد كه در دو 
گام ساعات محدوديت طرح ترافيك اصلاح شود. براساس اين مصوبه، 
قرار شد در گام اول از 10آبان ماه، ساعت شروع طرح ترافيك از 8:30 
به ساعت ۷:30 صبح اصلاح شود و ساعت پايان طرح ترافيك كه حالا 
1۶:30 است، به ساعت 1۷:30 منتقل شود. اين شرايط تا روز اعلام 

بازگشايي مراكز آموزشي برقرار مي ماند.« 
شفيعي گام دوم تغيير ساعات طرح ترافيك را زمان بازگشايي مراكز 
آموزشي بيان كرد و گفت: »هر روزي كه تصميم دوستان بر بازگشايي 
مراكز آموزشــي باشد، در همان روز شــرايط ترافيكي مجدد اصلاح 
مي شود. به اين صورت كه شروع طرح ترافيك به ساعت۶:30 و پايان 
آن به ساعت18 در نيمه دوم سال و ساعت1۹ در نيمه اول سال جابه جا 
مي شود. البته ساير شرايط و مصوبات اعلامي مربوط به طرح ترافيك 

تهران، همچنان به قوت خود باقي است.« 
او در خاتمه به محدوديت تردد شــبانه هم اشــاره كرد و يادآور شد: 
»پيشنهاد شوراي ترافيك شــهر تهران بر لغو اين طرح است. چراكه 
باعث شده بخشي از سفرهايي كه شب ها انجام مي شد، به صبح منتقل 
شود و همين به ازدحام ترافيكي دامن مي زند. پيشنهاد لغو منع تردد 
شبانه تهران كتبا به دبيرخانه ستاد ملي مبارزه با كرونا ارسال مي شود. 
به نظر مي رسد با توجه به مذاكراتي كه صورت گرفته و حساسيت آن 

زمان، پروسه لغو آن طولاني نشود.«  

ورود شوراي شهر تهران به وضعيت 
فرونشست 

رئيس كميسيون شهرسازي و معماري شوراي شهر تهران از تدوين 
طرحي براي مهار فرونشست در تهران خبر داد. مهدي عباسي در مورد 
وضعيت فرونشســت در تهران با تأكيد بر اينكه وضعيت پل ها، معابر 
و... مدام پايش مي شود، به ايسنا گفت: »مطالعاتي در مورد وضعيت 
و روند فرونشست در تهران در گذشته انجام شــده است اما قطعا با 
توجه به حساسيت موضوع، مي بايســت اين مطالعات به روز رساني 
شود.« او با بيان اينكه يكي از دلايل اصلي بحران فرونشست، استفاده 
مدام از آب هاي زير زميني است، ادامه داد: »مي توان با اتكا به موضوع 
بازچرخاني پساب، بخشي از اين مشــكل را حل كرد؛ اما لازم است 
مصرف آب در تهران كه متأســفانه از ميانگين مصرف جهاني بالاتر 
است، اصلاح شود و بايد با اقدامات فرهنگي كه صورت مي گيرد، مردم 
روي اين موضوع حساس شده و در نحوه مصرف آب تجديدنظر كنند.« 
عباسي با تأكيد بر اينكه اميدواريم امسال، سال پربارشي براي تهران 
باشد و لازم است آب باران و آب هاي سطحي را به گونه اي هدايت كنيم 
كه به لايه هاي زيرين نفوذ كنند نه اينكه راهي فاضلاب شوند، تأكيد 
كرد: »شهرداري تهران مدعي است كه با بازچرخاني آب، بخش زيادي 
از فضاي سبز را آبياري مي كند اما بايد به گونه اي عمل شود كه تمام 
فضاي ســبز و نه بخش اندكي، به اين روش آبياري شود تا مجبور به 

استفاده از چاه هاي جذبي نشويم.« 
رئيس كميسيون شهرسازي شوراي شهر تهران اضافه كرد: »مسئله 
فرونشست در كشور و تهران يك مســئله فرابخشي است و بايد همه 
دستگاه ها و نه صرفا شهرداري در اين خصوص حساس باشند اما ما نيز 
به نوبه خود تلاش خواهيم كرد تا از ظرفيت هاي فرهنگي، اجتماعي و 
زيرساختي مديريت شهري براي حل اين بحران بهره ببريم به همين 
دليل درصدد تدوين طرحي در مورد وضعيت فرونشســت در تهران 
هستيم تا بتوانيم با كمك كارشناســان و متخصصان، بسته جامعي 
براي حل بحران فرونشست در تهران تدوين كنيم اما يادمان باشد كه 
حل اين مشكل زمانبر است و با تجويز نسخه هاي فوري رفع نمي شود 

اما مي توان در يك افق زماني مشخص از اين بحران عبور كرد.« 

شناساندن درياچه شهداي 
خليج فارس به عنوان قطب گردشگري

عضو كميســيون فرهنگي- اجتماعي و رئيس كميته گردشگري و 
ميراث فرهنگي شوراي شهر تهران از مجموعه فرهنگي- گردشگري 

درياچه شهداي خليج فارس بازديد كرد. 
به گزارش همشهري، سيداحمد علوي ابتدا با حضور در جزيره تنب 
كوچك )مقبره الشــهدا( با اهداي گل به مقام شامخ شهداي گمنام 
درياچه شهداي خليج فارس اداي احترام كرد و در ادامه از بخش هاي 
مختلف مجموعه فرهنگي- گردشگري درياچه شهداي خليج فارس 
ازجمله پيست دوچرخه ســواري باغ راه آسمان، ســاختمان يگان 
حفاظت و تصفيه خانه درياچه بازديد كرد. در ادامه اين عضو شوراي 
شهر ضمن قدرداني از اقدامات انجام شده در زمينه نگهداشت و توسعه 
مجموعه فرهنگي-گردشــگري درياچه شهداي خليج فارس حضور 
پررنگ يگان حفاظــت در مجموعه را اقدامي مهم دانســت و گفت: 
»يكي از مهم ترين بخش ها در مجموعه هاي فرهنگي -گردشــگري 
حفظ امنيت گردشــگران و شــهروندان اســت كه با حضور پررنگ 
يگان حفاظت در مجموعه فرهنگي-گردشــگري درياچه شــهداي 
خليج فارس اين امر محقق شده اســت.«  رئيس كميته گردشگري 
و ميراث فرهنگي شوراي شــهر تهران همچنين از درياچه شهداي 
خليج فارس به عنوان يكي از دارايي هاي ارزشــمند شــهر تهران ياد 
كرد كه بايد به خوبي از آن نگهداري و به نسل هاي بعدي منتقل كرد. 
علوي تأكيد كرد: »شــهروندان بايد مجموعه فرهنگي- گردشگري 
درياچه شهداي خليج فارس را به عنوان يكي از قطب هاي گردشگري 
پايتخت بشناسند و اين امر تنها با تلاش مديريت شهري و تبديل اين 
مجموعه به محلي براي گذراندن اوقات فراغت همراه با آرامش روحي 
محقق مي شــود.« به گفته علوي، تهران بايد علاوه بر اينكه پايتخت 
كشور و پايتخت سياسي محسوب مي شود، به عنوان پايتخت فرهنگي 
نيز شناخته شــود و اين موضوع با استفاده حداكثري از ظرفيت هاي 

موجود محقق مي شود.
اين بازديد با حضور فريدون رضوي كيا، مديرعامل شــركت عمراني 
كاركنان شهرداري تهران، اعضاي هيأت مديره شركت و اعضاي كميته 

گردشگري و ميراث فرهنگي شوراي شهر تهران انجام شد.

شهردار تهران از پروژه هاي شهر ري بازديد كرد و در جمع نخبگان و اهالي ري حضور يافت

بازديد مديريت شهري از منطقه 20 تهران

تلاش براي كم كردن فاصله 
شمال و جنوب تهران

عضو هيأت رئيسه شوراي شهر تهران 
در بازديد از منطقه 20 گفت: توجه به 
مردم شــريف جنوب تهران بسيار 
پر اهميت اســت و بايد تأكيد كنم 
مشــكلات مناطق جنوبي پايتخت 
بسيار به هم شبيهند. اگر بخواهيم 
كارآمدي نظام جمهوري اســلامي 
در اداره شــهر را متبلور كنيم، حل 
مشكلات تلنبار شــده جنوب شهر 
مصداق اين اقدام است. جعفر بندي 
شربياني افزود: شهرداري و شوراي 
شهر ششم در كنار هم به دنبال حل 
مشكلات و كم كردن فاصله شمال و 
جنوب تهران است و اميدوارم اين 
شعار در اين دوره از مديريت شهري 

تحقق پيدا كند.

شهردار تهران در بازديد از منطقه۲0 در نشستي با حضور نخبگان 
شهرري شركت كرد. عليرضا زاكاني در اين جلسه گفت:  تهران در 
۲۲منطقه اش تشنه هويت ايراني و اسلامي است. تهران همچنين 
تشنه عدالت است؛ چراكه فاصله شمال و جنوب در آن زياد است. 
علاوه  بر اين، تشنه معنويت، ايمني و آرامش است. ۲۲منطقه تهران 
مانند ۲۲گل از يك بوستان هســتند كه بايد توجه دقيق به آنها 
صورت بگيرد.  در اين معادله جنوب شهر بايد رشد مضاعف پيدا 

كند و مورد توجه ويژه و اساسي قرار گيرد.

شهردار ادامه داد: موضوع ما تحول روح و كالبد شهر است و براي 
جبران اين تشنگي ها نياز به تحول در همه ابعاد شهر داريم كه در 
واقع برنامه دقيقي براي اين تحول نياز است. ظرفيت هاي حاكميت 
و حكومت و مردم بايد به اين ميدان تغييــر بيايند؛ چراكه بدون 
مردم تغيير حاصل نخواهد شــد. همچنين از همه ظرفيت هاي 

هوشمند سازي  بايد استفاده شود.
زاكاني عنوان كرد: توجه به فرهنگ يك توجه اساســي و توجه به 
اجتماع براي شهرداري يك امر ذاتي خواهد بود. همچنين توجه به 

ترافيك مستقيما با روح شهر ارتباط خواهد داشت. وي با اشاره به 
اينكه تا وقتي در يك اتاق در بسته براي محلات و مناطق تصميم 
بگيريم، موفق نخواهيم بود، گفت: بايــد مجمع نخبگان محله را 
متصدي تصميم گيري و تصميم سازي  و هدايت محله قرار دهيم و 

سراهاي محله را به قرارگاه فكري تبديل كنيم.
او افزود: ۵۲ فعاليت براي تهران تعريــف خواهيم كرد كه منجر 
به تغيير شــاخص هاي محله اي مي شــود. اين فعاليت ها شامل 
موضوعاتــي ازجمله ورزش، فرهنــگ، قرآن و عترت، مســائل 
زيست محيطي و ساير موضوعات است. شهردار گفت: همچنين 
۵۲جشنواره در طول سال برگزار مي كنيم؛ در واقع اين برنامه ها 
از كف محلات به مركزيت تهران مي رســد. عــلاوه بر اين در هر 
منطقه اي ناظر به هر فعاليت، يك خانه مسئوليت داير مي كنيم. 
اين موارد ناظر به همه حوزه ها است و تهران بايد از كف محله ها و 

بر مدار نخبگان بجوشد.
شــهردار تهران عنوان كرد: با اين اقدامات مي توانيم شهر ري را 
به عنوان يك الگو مورد توجه قرار دهيم و بايد اين اقدامات ما را به 
سمتي ببرد كه در يك ســامان يافتگي جدي ظرفيت هاي ري را 
فعال كنيم. او بيان كرد: قطب هاي اثر گذار مانند كارخانه سيمان 
ري كه قرار است 30سال در اختيار شــهرداري باشد وجود دارد؛ 
مجموعه اي كه بيش از 3هكتار است و چند ده هزار متر زيربنا دارد، 
۵0طرح براي آن آمده و ۵طرح برتر انتخاب شده و اين مجموعه 
به كارخانه نوآوري تهران و صنايع فكري و فرهنگي تبديل خواهد 
شد. بايد ري را به سمتي ببريم كه افتخارات گذشته اش زنده شود.

 حضور نوبتي در مناطق
شهردار تهران همچنين در حاشيه اين جلسه گفت: از هفته قبل 
در مجموعه سازمان هاي شــهرداري حضور پيدا كرديم و از اين 
هفته نيز به صورت نوبه اي و مشخص در مناطق حاضر خواهيم شد. 
نخستين كارويژه هر منطقه اين است كه پروژه هاي جديد را به ازاي 
هر منطقه مدنظر قرار مي دهيم و در بازديد، ظرفيت شهرداري را 

براي تحقق آن پروژه ها دنبال خواهيم كرد.
او افزود: از طرف ديگر ديدار بــا نخبگان و فرهيختگان هر منطقه 
براي ما يك نياز جدي است. براي اينكه معتقديم كه شهر بر مدار 
مردم و مردم بر مدار نخبگان بايد محوريت تلاش در شهر را بر عهده 
بگيرند و ما نيز نوكري آنها را انجام دهيم. نكته بعدي ديدار مردمي و 
حضور بين آحاد مردم و خانواده شهداست كه بتوانيم بدون واسطه 

حرف هاي آنها را بشنويم و در نهايت امر يك بسته مصوباتي براي 
هر منطقه داشته باشيم .

زاكاني ادامه داد: به لطف خدا آغاز كار ما از حرم حضرت عبدالعظيم 
بود و ديدارهايي را از پروژه هاي مختلف در شهر ري داشتيم و هم 
تصميمات جدي براي چند كلان پروژه گرفته شد كه برخي از آنها 
تبديل به قطب موضوعاتي در تهران مي شود. اساس اين است كه 
پروژه هايي را در شهر ري و ســاير مناطق جنوبي داشته باشيم تا 

بتوانيم پرونده معادله تبعيض آميز شمال - جنوب را حذف كنيم.
شهردار تهران گفت: ظرفيت هاي بزرگي به ويژه در شهر ري وجود 
دارد كه توجه به آنها مي تواند نوع نياز و تامين نياز شهر را از جنوب 
به ويژه از ري تغيير دهد. تلاش مي كنيم شهر ري را به افق چند هزار 
ساله اش نزديك كنيم كه هم سرآمد دنياي اسلام و هم خيره كننده 
چشــم ها بوده و اميدواريم ماحصل اين اقدامات آسايش، ايمني، 

رشد، نوآوري و تحول در ري باشد.

نشست شهردار تهران و نخبگان ري برگزار شد

جنوب شهر بايد رشد مضاعف پيدا كند

   مهم ترين نكات مطرح شده در نشست شهردار و نخبگان ري

  ضرورت توجه به گردشگري ري 
  تاسيس يك ورزشگاه بزرگ ميان ري و فرودگاه امام

  ساخت احداث يك شهرك بهداشتي و درماني با كمك دولت
  رســيدگي به معضل ۳0ساله ســاكنان نفرآباد و وضعيت خانه ها و 

ساخت وساز
  اختصاص شوراي اسلامي شهر مختص ري

  حل معضل انتقال زباله و آلودگي هايي كه از تهران به ري منتقل  مي شود.

  ايجاد كتابخانه مركزي، خانه موزه و احداث پارك علمي و فناوري
  نگاه ويژه به ورزش و مجموعه هاي ورزشي متعلق به سازمان ورزش 

شهرداري
  تغيير كاربري كارخانه قديمي ســيمان براي درآمدزايي و استفاده 

شهروندان 
  تهيه آمايش واقعي شهر ري

  ايجاد معاونت راهبردي و هسته هاي پيشرفت ناظر به مسائل شهر

عليرضا زاكاني 
شهردار تهران 

 استفاده از نخبگان 
در تحول شهر

3دسته ساماندهي را در حوزه نخبگان دنبال 
مي كنيم.

ســاماندهي اين حوزه در سطح شهر تا 
بتوانيــم ظرفيت هــاي نخبــگان را در 1

خدمت تحول شهر قرار دهيم.
 ظرفيت نخبگان را بــراي تحول درون 

شهرداري به كار بگيريم و با شكل گيري 2
هيأت هاي انديشه ورز، شهرداري را مجهز به 

لوكوموتيو انديشه كنيم.
 ســامان يافتگي نخبگان در محلات،  تا 

آنهــا تصميم ســازي  و ايده پــردازي و ۳
نظارت تخصصي را رقم بزنند.
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طبق آمارهاي رسمي 
75.5ميليــون نفــر 
از ايرانيــان، معــادل 
91.2درصـــد از كـل 
جمعيـــت كشـــور، 
يارانه نقدي 45هزار و 
500تومــان را ماهانه 

دريافت مي كنند

قراردادهــاي يكنواخــت و 
يكسان سازي نرخ سود تسهيلات 
بانكي ازجملــه انتظارات مردم 
از دولت و بانك مركزي اســت 
تا به اين ترتيب دســت بانك ها 
براي اعمال نرخ ســود مركب و 

سليقه ای كوتاه شود

آمارهاي رســمي نشــان مي دهد:  دلار
91.2درصــد از ايرانيان يارانه نقدي 
45هــزار و 500تومانــي دريافــت 
مي كنند؛ يارانهاي كه فهرســت مشــمولان آن در 
11سال گذشته تغيير عمدهاي نداشته است و براي 
احياي قدرت خريد بايد 26برابر شود و به يك ميليون 
و 187هزار تومان برسد. در آن سوي ماجرا، پارسال 

به ازاي هر ايراني 18.8ميليون 
تومان يارانه پنهان توزيع شده 
كه بخشــي از آن به تخصيص 
دلار 4200توماني مربوط است. 
شواهد امر نشان مي دهد دولت 
دلار  حــذف  به دنبــال 
4200توماني است، سياستي كه 
مي تواند مسير نظام توزيع يارانه 
را تغيير دهد؛ اما اتخاذ و اجراي 
اين سياســت ها چه ملزوماتي 
دارد؟ آيا دولت اصلاح سياست 
دلار 4200و تغييــر ســاختار 
يارانه را همزمان با يكديگر و با 
پذيــرش خطرهــاي آن اجرا 

مي كند؟
به گزارش همشهري، 11سال از آغاز پرداخت يارانه 
45هزار و 500توماني مي گذرد ولي هنوز بحث هاي 
مربوط به اصلاح هدفمندســازي يارانه ها به جايي 
نرسيده اســت؛ اين روزها، پيرو شعارهاي يارانه اي 
نامزدهاي رياســت جمهوري، ازجمله سيد ابراهيم 
رئيسي و در ســايه مطرح شدن حذف ارز ترجيحي 
و اعطاي كارت اعتباري به دهك هاي ضعيف، دوباره 
سناريوهاي مختلفي در مورد سرنوشت نظام توزيع 
يارانه ها در رســانه ها و محافل غيررســمي مطرح 
مي شــود. البته بنا به اظهارات سكان دار وزارت كار، 
تغييرات اساســي در اين حــوزه نيازمند تكميل و 
تجهيز بانك هاي اطلاعاتي اســت، بر همين اساس 
بررسي هاي همشهري نشان مي دهد؛ هر سناريويي 
كه براي تغيير سياســت توزيع يارانه يا حذف دلار 
4200برگزيــده شــود، تغيير نهايي ايــن ريل در 

كوتاه مدت اتفاق نمي افتد.

يارانهبيقدرومنزلت
آخرين آمارهاي سازمان هدفمندي يارانه ها حاكي 
است؛ در شرايط فعلي 75.5ميليون نفر از ايرانيان 
معادل 91.2درصد از كل جمعيت كشــور، ماهانه 
يارانه نقدي 45هزار و 500تومان را دريافت مي كنند. 

البته قدرت خريد يارانه نقدي 45هزار و 500توماني، 
در شرايط فعلي، معادل 3.83درصد قدرت خريد آن 

در آذر89 است. 
اگر قرار به افزايش رقم يارانه متناســب با تغييرات 
ارزش پول ملي باشد، بايد رقم اين يارانه 26برابر  شود 
و مبلغ آن به يك ميليون و 187هزار تومان برســد؛ 
اما قانون هدفمندي يارانه هــا، ازجمله حذف يارانه 
پردرآمدها، هيچ گاه، به دلايل 
مختلف، به طــور كامل اجرايي 
نشد، دولت ها نيز ترجيح دادند 
در قالب همان ســازوكار غلط 
اوليــه، پرداخت رقــم اوليه به 
همه افراد را ادامه دهند. حتي از 
سال97 و همزمان با تنش هاي 
اقتصادي، وقتي دولت دوازدهم 
پيگيري پرداخــت كمك هاي 
معيشتي شد، باز هم به ساختار 
اوليه پرداخت يارانه دست نزد و 
فقط از ميان فهرست 75ميليون 
نفري يارانه بگيران، 15ميليون 
نفــر را حذف و بــه بقيه كمك 

معيشتي پرداخت كرد. 
بعد از آن در آبان98 نيز براي پرداخت يارانه بنزيني، 
همان فهرست 60ميليون نفري ملاك قرار گرفت. 
در نهايت، وقتي دولت منابعي را براي پرداخت دور 
جديد تسهيلات كرونا در زمستان1399 اختصاص 
داد، فهرســت جديد يارانه بگيران متناسب با منابع 
مالي اصلاح شــد و با حذف 26ميليــون نفر ديگر، 
از آن فهرســت 60ميليون نفــري، جمعيت نهايي 
يارانه هاي جديد كرونايي به 34ميليون نفر كاهش 
پيدا كرد. به عبارت ديگــر، هيچ يك از تمهيداتي كه 
سياستگذاران براي اصلاح ساختار نظام توزيع يارانه 
نقدي انديشيده اند، هرگز نتوانسته چارچوب كلي 
توزيع يارانه را تغيير دهد، حتي تغييرات محدود و 
موردي در اين ساختار نيز در سايه يارانه پردازي هاي 
بزرگتر، مانند تخصيص دلار 4200توماني به واردات 

كالاهاي اساسي بوده است.

پاشنهآشيلسناريوهايتغييرنظاميارانه
3 ماه از آغاز به كار رسمي دولت سيزدهم مي گذرد 

و همچنان چارچوب مشخصي 
بــراي سياســت هاي يارانه اي 

دولت كه يكي از برجسته ترين مباحث مناظره هاي 
انتخاباتي بود، اعلام نشده است.

وزير امور اقتصادي و دارايي در  بانك
نامه اي بــه رئيــس كل بانك 
مركزي از او خواست تا بانك ها 
را ملزم كند، ظرف يك هفته پس از درخواست 
مشتريان يا ضامنان در شــعب بانك ها، يك 
نســخه از قرارداد و اطلاعات كامل تسهيلات 
بانكي از جمله جدول اقساط را به آنها تحويل 
دهند. انتظار مي رود با اجراي طرح وزير اقتصاد 
نرخ سود تسهيلات و نحوه قسط بندي وام هاي 
بانكي شفاف شود و بانك ها ديگر حق مطالبه 

سود بيشتر را از وام گيرندگان نداشته باشند.
سيد احســان خاندوزي در ايــن نامه به علي 
صالح آبادي نوشته است: آن دسته از مديران 
بانكي كه از اعطاي قرارداد بانكي به مشتريان 
خودداري مي كنند، به مراجع رســيدگي به 
تخلفات معرفي شوند. براين اساس واحدهاي 
بازرسي بانك ها و حوزه نظارت بانك مركزي هم 
موظف شده اند به شكايت هاي مربوط به اعطا 
نشدن قرارداد، خارج از نوبت رسيدگي كنند. 
همچنين درصورت اعطا نشدن نسخه قرارداد 
در شعبه، بازرسي بانك رأسا به اعطاي قرارداد 

به مشتريان مكلف شده است.

قانونچهميگويد
به گزارش همشــهري، پيش تر در 14آذرماه 
سال 96بانك مركزي در بخشنامه اي بر لزوم 
استفاده از فرم يكنواخت عقود بانكي و اعطاي 
يك نسخه از قرارداد به مشتريان بانك ها تأكيد 
كرده بود. بانك مركزي در 4ســال گذشــته 
چندبار از بانكداران خواسته تا اين بخشنامه 

را جدي بگيرند؛ هدفي كه محقق نشده است.
وزير اقتصاد در پنجم آبان امسال، در نامه اي به 

رئيس كل بانك مركزي تأكيد كرد: الكترونيك 
شدن قراردادهاي بانكي، هم به بانك مركزي 
براي نظــارت بر اعطاي تســهيلات و وصول 
مطالبات بانك ها كمــك مي كند و هم اينكه 
بخش عمده اي از دعاوي و اختلافات قرارداد 
بين بانك ها و مشــتريان در محاكم قضايي را 

كاهش مي دهد.
اين دســتور خانــدوزي به صالح آبــادي در 
شرايطي صادر شده كه مجلس هم در جريان 
تصويب طرح تسهيل صدور برخي مجوزهاي 
كسب وكار، بانك مركزي را مكلف كرده است: 
حداكثر 3 ماه پس از لازم الاجرا شدن اين قانون، 
دستورالعمل نحوه ثبت الكترونيك قراردادهاي 
تســهيلات بانكي را تهيه كنــد و به تصويب 
شوراي پول و اعتبار برساند. البته هنوز شوراي 
نگهبان درباره اين حكــم مجلس اظهارنظر 
نكرده، اما خاندوزي در نامه اش به صالح آبادي 
تأكيد كرده شفاف سازي قراردادهاي تسهيلات 
بانكي يكي از اولويت هاي اصلي تيم اقتصادي 
دولت اســت و به همين دليــل آماده كردن 
زيرســاخت ها و اجراي قانون مجلس بايد در 

اولويت قرار گيرد.

فرمان باب همايون به ميرداماد
مسير دريافت سود از وام گيرندگان بانك ها شفاف مي شود

به دستور وزير اقتصاد بانك ها مكلف  شدند قراردادهاي وام  را با هدف كنترل فرايند 
اخذ سود، فوري در اختيار مشتريان قرار دهند

تشكيلكميتهمشترك
وزير اقتصــاد همچنين از رئيــس كل بانك 
مركزي خواســته در كمتريــن زمان ممكن 
يك كميته مشــترك تشكيل شــود كه در 
آن مديران بانك مركــزي و وزارت اقتصاد به 
همراه اعضاي كميســيون اقتصادي مجلس 
و نمايندگاني از مديران شبكه بانكي حضور 
داشته باشــند. خاندوزي فاش كرده برخي از 
بانك ها و مؤسســات اعتباري از اعطاي يك 
نسخه از قرارداد تسهيلات خود به مشتريان 
خودداري مي كنند و به هميــن دليل بايد تا 
زمان الكترونيك شــدن قراردادهاي بانكي و 
دسترسي مردم به قراردادهاي منعقده، ترتيبي 
اتخاذ شــود تا بانك ها و مؤسســات اعتباري 
در نهايت ظرف يك هفته پس از درخواســت 
مشتري يا ساير متعهدان ذيربط در شعبه، يك 
نســخه از قرارداد و اطلاعات كامل تسهيلات 
مزبوراز جمله جدول اقساط را به آنها تحويل 

دهند.

سازوكارنظارتبرقراردادها
در نامه خاندوزي به صالح آبادي ســازوكاري 
براي نظارت بر عملكرد بانك ها ترســيم و در 
آن تأكيد شــده واحدهاي بازرسي بانك ها و 
مديريت نظارت بر بانك هــاي بانك مركزي 
به اين شــكايت ها خارج از نوبت رسيدگي و 
درصورت استنكاف شــعبه يا واحد ذيربط از 
انجام تكليف يادشــده علاوه بر ارجاع فوري 
پرونده متخلفان به مرجع صالح رسيدگي به 
تخلفات حســب مورد در شبكه بانك يا بانك 
مركزي، رأســا نســبت به تحويل قرارداد به 

مشتريان اقدام كنند.

بخشنامهايكهخاكميخورد
به گزارش همشهري، 4ســال از زمان اجراي 
بخشــنامه 14آذرماه 1396مي گذرد و حالا 
بايد ديــد وزير اقتصــاد و رئيــس كل بانك 
مركزي مي توانند اين بخشــنامه را از بايگاني 
بانك ها بيرون بكشــند و آن را اجرايي كنند. 
براساس بخشنامه يادشده، بانك ها و مؤسسات 
اعتباري مكلف شــده اند ضمن اســتفاده از 
فرم هاي يكنواخت قراردادهاي تســهيلاتي 
عقــود بانكي كه پيــش از اين بــه تصويب 
شــوراي پول و اعتبار رســيده اســت، پس 
از انعقــاد و امضاي قرارداد، نســخه  اي از آن 
را كه داراي ارزش قانوني يكســان با ســاير 
نسخ اســت، در اختيار تســهيلات گيرنده، 
ضامن و وثيقه گــذار قرار دهنــد. همچنين 

بانك ها و مؤسســات اعتباري موظفند قبل 
از انعقاد يا امضاي قرارداد تســهيلات بانكي، 
تمهيداتي اتخاذ كنند تا مشــتري، ضامن و 
وثيقه گــذار از مفاد آن آگاهي كامل كســب 
كرده و مفاد قــرارداد نمونه به همراه مقررات 
و ضوابط مصرح در آن را در اختيار مشــتري، 

ضامن و وثيقه گذار قرار دهند.
سال هاســت كه مشــتريان بانك ها از اينكه 
بانك ها قراردادهاي تســهيلات را در اختيار 
آنها قرار نمي دهند و حتي نحوه محاسبه سود 
را شــفاف اعلام نمي كنند، گلايــه دارند، اما 
بخشنامه بانك مركزي تأكيد دارد: بانك ها بايد 
چگونگي انجام محاسبات مربوط به اقساط، 
سهم از اصل و ســود تسهيلات به تفكيك در 
هر يك از اقساط، چگونگي تسويه تسهيلات، 
ميــزان تخفيــف تعلــق گرفتــه درصورت 
بازپرداخت يكجا و زودتر از موعد، ميزان و نحوه 
محاسبه وجه التزام تأخير تأديه دين و ساير 
ملاحظات محاسباتي را در قالب جدول هاي 
پيوست قرارداد تســهيلات بانكي در اختيار 
تســهيلات گيرنده، ضامن و وثيقه گذار قرار 

دهند.

بانكدارانتنبيهميشوند
گــزارش نظارتي بانك مركــزي هم پيش از 
اين نشان مي داد؛ برخي بانك ها و مؤسسات 
اعتبــاري غيربانكي از اعطاي نســخه اي از 
قراردادهاي تسهيلاتي به تسهيلات گيرنده، 
وثيقه گذار و ضامن خــودداري مي كنند. تا 
اينكه 12آذرماه ســال گذشته بود كه هيأت 
عامل بانك مركــزي با ابلاغ بخشــنامه اي 
مجددا بر رعايت اين مهــم تأكيد كرد و قرار 
شد تا بازرسي حضوري از شعب بانك ها انجام 
شود و مسئوليت رعايت نكردن و نقض حكم 
يادشــده بر عهده مديرعامل و اعضاي هيأت 
مديره بانك ها و مؤسسات اعتباري غيربانكي 

گذاشته شود.

همشهري گردنه هاي خطرساز تغيير ريل يارانه را بررسي مي كند

ملاقاتبايارانه،درايستگاهدلار4200

ادامهدر
صفحه5

انتظــار مــي رود بــا اجراي 
طرح وزير اقتصاد، نرخ ســود 
تســهيلات و نحوه قسط بندي 
وام هاي بانكي شــفاف شود و 
بانك ها ديگر حق مطالبه سود 

بيشتر را نداشته باشند
دی
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رئيس اتحاديه تهيه و 
توزيع كنندگان گوشت 
گوسفندي: دليل افت 
4.5كيلوگرمي سرانه 
مصرف گوشــت قرمز 
كاهش قدرت خريد و 
شــيوع بيماري كرونا 

بوده است

با اعلام رشد 3برابري درآمد هاي ارزي  دلار
از سوي رئيس كل بانك مركزي و اعلام 
مواضع وزارت امــور خارجه براي آغاز 
مذاكره قبل از پايان نوامبر، 2سيگنال مهم به بازار ارز 
صادر شد. انتظار مي رود بازار ارز از هفته جاري به اين 
رويداد ها واكنش نشان دهد و حتي گارد نزولي به خود 

بگيرد.
به گزارش همشــهري، قيمت ارز از عوامل مختلفي 
ازجمله ميزان توليد و تورم متأثر اســت؛ با اين حال 
ظرف چند ســال گذشــته ميزان ذخاير ارزي بانك 
مركزي و تحريم ها نيــز در تغييرات قيمت ارز نقش 
پررنگي پيدا كرده اند؛ به همين دليل فعالان بازار ارز 
به طور مداوم تغيير و تحــولات اين دو بخش را رصد 
مي كنند. به زعم كارشناســان، اثر ايــن دو عامل در 
كوتاه مدت به سرعت بر بازار نمايان مي شود و مي تواند 

به رشد يا كاهش قيمت ارز منجر شود.
تازه ترين آمار ها نشان مي دهد درآمد هاي ارزي دولت 
از محل صادرات نفــت و فرآورده هاي نفتي افزايش 
يافته، اين موضوع مي تواند بر بازار ارز تأثير بالقوه اي 
داشته باشــد. رئيس كل بانك مركزي 2شب پيش با 
تأييد اين خبر، پيام مهمي به بــازار ارز مخابره كرد. 
همزمان با اعلام رئيس كل بانــك مركزي، مقامات 
وزارت خارجــه نيز اعلام كردند بــه زودي مذاكرات 

هسته اي آغاز خواهد شد.
اين دو خبر مي تواند به عنوان 2سيگنال مهم، ظرف 
روز هاي آينده بر بازار ارز تأثير بگذارد، زيرا با افزايش 
درآمد ارزي، ميزان عرضه در بازار افزايش مي يابد و با 
آغاز مذاكرات هسته اي اميدواري براي رفع تحريم ها 
بيشتر مي شود، اين موضوع مي تواند جريان ورود ارز 
به كشــور را افزايش دهد. اين دو سيگنال پرقدرت 
به ســرعت مي توانند بازار ارز را دستخوش تغييرات 

جديدي كنند.

افزايش درآمد هاي ارزي 
آمارهاي بانك مركزي نشان مي دهد، امسال ميزان 
فروش نفــت و فرآورده هاي نفتي رشــد كرده؛ در 
نتيجه درآمد هاي ارزي دولت افزايش يافته، به طوري 
كه ميزان درآمد هاي دولت از محــل فروش نفت و 
فرآورده هاي نفتي در بهار امســال به 9ميليارد دلار 
رســيده كه اين ميزان 3برابر مدت مشابه سال قبل 
است. اين آمار را كه قبلا روزنامه همشهري اعلام كرده 
بود، شب جمعه رئيس كل بانك مركزي هم تأييد كرد 
و گفت: وصولي ارزي دولت در 7 ماه نخست امسال در 
مقايسه با مدت مشابه ســال گذشته، 3برابر افزايش 
يافته اســت. علي صالح آبادي با بيــان اينكه ارزش 
معاملات ســامانه نيما نيز افزايش يافته، تأكيد كرد: 
ارزش معاملات در سامانه نيما در 7 ماه سال گذشته 
8.8 ميليارد دلار بود، اما اين ميزان در 7 ماه امســال 

معادل 16.5ميليارد دلار بوده است.
اين آمارها تأييد مي كند جريان ورود ارزهاي جديد 
به كشور بيشتر شده و شايد يكي از مهم ترين دلايل 
ثبات بازار ارز، به ويژه در يك ماه گذشته ناشي از همين 
موضوع بوده است. با افزايش ذخاير ارزي دولت، دست 
بانك مركزي پرتر مي شود و صرف نظر از اثر رواني آن 
بر بازار ارز، توانايي بانك مركــزي را هم براي انجام 
عمليات بازارگرداني بيشــتر مي كند. آمارها نشــان 
مي دهد يكي از دلايل بروز بحران هاي ارزي از ســال 
1397تاكنون، كمبود منابــع ارزي در اختيار بانك 
مركزي بوده است. برآورد مي شود درآمد هاي ارزي 
دولت در ماه هاي آينده با رشــد بيشتري هم مواجه 
شود؛ زيرا قيمت نفت و فرآورده هاي نفتي در بازارهاي 
جهاني در حال افزايش اســت كه ايــن امر مي تواند 

درآمد ارزي دولت را با رشد بيشتري مواجه كند.

عباس آرگون، عضو هيأت نمايندگان اتاق بازرگاني 
تهران با بيان اينكه بازار ارز تابع عرضه و تقاضاست، 
مي گويد: تحريم هاي آمريكا دسترسي ما به درآمدهاي 
ارزي را تحت تأثير قرار داده اســت. به گفته او براي 
اينكه قيمت ارز كاهش يابد از يك سو بايد با كاهش 
تحريم ها، حجم عرضه ارز افزايش يابد و از سوي ديگر 
مشكلات ساختاري اقتصاد ايران مانند تورم حل شود.

آغاز مذاكرات هسته اي 
ســيگنال دومي كه ظــرف دو روز گذشــته به بازار 
صادر شــده اخبار مربوط به آغاز مذاكرات هسته اي 
اســت. آنطوركه معاون سياســي وزير امورخارجه 
هفته قبل پس از ديدار با انريكه مورا، معاون دبير كل 
سرويس اقدام خارجي اتحاديه اروپا و هماهنگ كننده 
كميسيون مشــترك برجام در بروكسل اعلام كرد، 
مذاكرات وين پيش از پايان نوامبر شروع خواهد شد.

علي باقري كني گفت: توافق كرديم پيش از پايان  ماه 
نوامبر مذاكرات را شروع كنيم، اما تاريخ دقيق هفته 

بعد اعلام خواهد شد.
بلافاصله بعد از موضع گيــري وزارت خارجه ايران، 
ند پرايس، سخنگوي وزارت خارجه آمريكا نيز با بيان 
اينكه واشنگتن آماده بازگشــت به وين است، ابراز 
اميدواري كرد؛ ايران، فوري و با حسن نيت به مذاكرات 
بازگردد. جيك ساليوان، مشاور امنيت ملي كاخ سفيد 

نيز گفت: آمريكا آماده از سرگيري مذاكرات با ايران 
و بازگشت به برجام اســت. بعد از اظهارنظر مقامات 
ايران و آمريكا، ديــروز خبرگزاري رويترز اعلام كرد؛ 
قرار است ديداري درباره مذاكرات هسته اي با ايران 
در حاشيه اجلاس گروه 20 برگزار شود. مخابره اين 
اخبار مي تواند ظرف روزهاي آينده اثر ملموســي بر 

بازر ارز بگذارد.
تحليلگران مي گويند گشايش در مذاكرات هسته اي 
صرف نظر از اثــرات واقعي، اثر رواني هــم دارد. رضا 
زنگويي، كارشناس اقتصادي عقيده دارد: قيمت دلار 
به مذاكرت وين، بحث FATF و سياســت هاي پولي 
بســتگي دارد و بايد فعلا منتظر حل اين موضوعات 

باشيم.
نمودار هاي قيمت ارز نشــان مي دهد؛ يكي از دلايل 
رشد قيمت دلار به ويژه از ارديبهشت 1397تاكنون 
وقوع تحريم هاي ظالمانه عليه ايران است؛ بنابر اين 
گشايش در مذاكرات هسته اي، صرف نظر از اثر عميق 
رواني اش بر بازار، مي تواند جريان ورود ارز را تقويت 
كند. برخي تحليلگران انتظار دارند با رفع تحريم ها 
قيمت هر دلار آمريكا دســت كم تــا 24هزار تومان 
كاهش يابد. بررســي هاي بنيادي نيز نشان مي دهد 
رفع تحريم ها، مي تواند در كاهش تورم انتظاري هم 
مؤثر باشد، كاهش تورم مي تواند به افت بيشتر قيمت 

دلار منجر شود.

ادامه از  فعلا سناريوهاي 
مختلفي در مورد صفحه 4

تغييرات ريل يارانه مطرح مي شود؛ اما 
وجــه مشــترك پيــروزي احتمالي 
سياســتگذار در همه اين ســناريوها 
منوط به وجود بانك اطلاعاتي جامع و 
درســت از وضع اقتصادي و اجتماعي 
همه خانوارهاي ايراني است. وزير كار 
2 ماه پيش اعــلام كرد؛ بــا تجهيز و 
تكميل اين بانك اطلاعاتي به يك سال 
فرصت نيــاز دارد. براســاس گزارش 
تفريغ بودجه1399، از مجموع منابع 
هدفمندي كه صــرف پرداخت يارانه 
بنزين شــده؛ 12هزار و 500ميليارد 
تومان به 3دهك بالاي درآمدي رسيده 
كه از نظر قانون بايد در فرايند حذف 
يارانه ثروتمندان از اين چرخه خارج 
مي شدند اما درعين حال، دهك بندي 
اقتصادي خانوارهاي ايراني به گونه اي 
اســت كه در اين 3دهك لزوما همه 
خانوارها، بي نياز از يارانه نيستند و فقط 
بخش اندكي از آنها ثروتمند محسوب 

مي شوند.
به عنوان مثــال، اگــر در دهك بندي، 
خانوارهاي با درآمد ماهانه 10ميليون 
تومان و بالاتــر در دهــك دهم قرار 
بگيرند، آن دسته از خانوارهاي داراي 
كف درآمد مدنظر قانون به خصوص در 
تهران و كلانشهرها همچنان نيازمند 

يارانه هســتند و فقــط به دليل نبود 
دهك بندي كارشناســي و واقعي بايد 
در معرض فشار اقتصادي قرار بگيرند.

اين اتفاق تقريبا بــراي همه 5دهك 
بالاي درآمدي جامعه متصور اســت 
و فقط با واقعي ســازي دهك بندي و 
محاســبه واقعي هزينه هاي زندگي 
متناسب با خط فقر 10ميليون توماني 
مي توان نســبت به اصلاح ســاختار 
يارانه ها بدون تبعات اجتماعي و حتي 

امنيتي اقدام كرد.

3سناريوي پررنگ
 از ميان 3ســناريوي پررنــگ براي 
تغييــرات يارانــه اي، برنامــه دولت 
ســيدابراهيم رئيســي براي كاهش 
هزينــه خانوارهاي 2دهــك فقير از 
مســير اعطاي كارت اعتبار معيشت 
و تسهيلات قرض الحســنه با كارمزد 
2درصد، گرچه اهرم قابل اعتنايي براي 
توانمندســازي فقراست اما نمي تواند 
جايگزيــن يارانــه نقدي بــراي اين 
خانوارها شــود. در سناريوي ديگر كه 
بر مبناي اظهارات محســن رضايي، 
معاون اقتصــادي رئيس جمهوري در 
زمان مناظره هاي انتخاباتي مبني بر 
افزايش 10برابــری يارانه 60ميليون 
نفر از ايرانيان پايه گذاري شده، بازهم 
تدوين بانــك اطلاعاتي جامع و كامل 

مورد نياز است و فارغ از اينكه پرداخت 
آن در توان دولت باشــد يا نه، حداقل 
براي 5دهك پايين درآمدي بهترين 

راهكار محسوب مي شود. 
در اين ميان سناريوي سوم پرداخت 
يارانه نقــدي پيرو سياســت و اصرار 
دولت براي حذف دلار 4200توماني 
مطرح مي شود كه با منابع كلان حاصل 
از آن مي تــوان به هر نفر از فهرســت 
60ميليون نفري، 3ميليون تومان در 
سال يارانه نقدي پرداخت كرد اما اين 
سناريو نيز به واســطه نبود اطلاعات 
اقتصادي كامل و جامع و ايرادات جدي 
در دهك بندي قابل اجرا نيســت؛ زيرا 
با اجراي اين ســناريو، فشار اقتصادي 

وضعيت خرده فروشــي گوشــت 
گوسفندي چگونه است؟

شرايط بازار گوشت گوسفندي آرام است. با واريز 
حقوق كارمندان از روز شنبه هفته گذشته شاهد 
رشد نســبي تقاضاي خريد گوشت گوسفندي و 
افزايش حداقلي قيمت ها بوديم اما با گذشت 2 تا 
3روز و از روز دوشنبه به تدريج اين تقاضا فروكش 
كرده و به دليل كاهش تقاضــا، قيمت ها كنترل و 

تثبيت شده يا سير نزولي دارد.
چه عواملي در افت تقاضاي گوشت 
گوســفندي مؤثر بوده؛ تقاضا چقدر كاهش 

يافته است؟
پيش تر ســرانه مصرف ســالانه گوشــت قرمز 
12.5كيلوگرم بود اما در ســال هاي اخير سرانه 
مصرف به 8كيلوگرم كاهش يافته اســت. دليل 
افت 4.5كيلوگرمي ســرانه مصرف گوشت قرمز 
كاهش قدرت خريد به ويژه اقشــار كــم درآمد 
و شــيوع بيماري كرونا بوده كــه موجب كاهش  
36درصدي تقاضاي خريد گوشــت قرمز شــده 
اســت چون همزمان با رشــد نرخ تورم، با شيوع 
كرونا بســياري از مراكــز پرمصــرف، در حوزه 
گوشــت، مانند تالارهاي پذيرايي، رستوران ها و 

حتي رستوران هاي بين راهي 
تعطيل شــده اســت. علاوه 
بر آن ميــزان ميهماني های 
خانوادگي كاهش يافته و نگاه 
خانوارها به مصــرف غذا در 
رســتوران ها به دليل ترس از 
ابتلا به كرونا تغيير كرده است.
قيمت گوشــت 
گوســفندي در 3هفتــه 
گذشته چقدر كاهش داشته 

است؟
بايد توجه كرد كه مغازه داران 
به هر حال بايد گوشــت را در 
زماني مشــخص به مشتريان 
بفروشند زيرا گوشت هر چه 
بيشتر در مغازه بماند خشك 

يا فاسد شده و از كيفيت آن كاسته مي شود. بر اين 
اساس برخي مغازه داران همزمان با افت تقاضا در 
بازار، حتي به قيمت كاهش ســود خود، به فروش 
گوشــت اقدام مي كنند، وقتي بازار كســاد است 
چنين اتفاقي مي افتد؛ يعني يكــي از دلايل افت 
قيمت گوشــت، كم رونقي بازار است. البته ميزان 
كاهش قيمت گوشت گوســفندي در چند هفته 
اخير چندان زيــاد نبوده و حداكثــر افت قيمت 
خرده فروشي اين نوع گوشت 5 تا 10هزار تومان در 

هر كيلوگرم بوده است.
 يعني اخبار مربوط به كاهش قيمت 

گوشت به 83هزار تومان درست نيست؟
قيمت هاي اعلام شــده، مبني بر فروش گوشــت 
گوسفندي به قيمت 83هزار تومان مربوط به نرخ 
گوشت ميش است. تنها كســاني كه بازار گوشت 
را مي شناسند مي توانند اين موضوع را تشخيص 
دهند. متأسفانه تشــديد خشكسالي و مشكلات 
دامداران براي تامين علوفه موجب افزايش كشتار 
بره ماده و ميش شــده اســت. دامداران به دليل 
فقر مراتع و گراني نهاده هاي توليد و بازنگشــتن 
هزينه هاي جاري پروار دام، به كشــتار بره ماده و 
ميش ناگزير هســتند. نرخ دام زنده و گوشت اين 
نوع بره و ميــش، با بره نر پرواري )شيشــك( كه 

»تهران پسند« باشد، متفاوت است.
با اين حساب قيمت هر كيلو گوشت 

بره نر زنده پرواري بايد چقدر باشد؟
با اين شرايط اكنون در تهران قيمت هر كيلوگرم 
گوشت شــقه بدون دنبه بره ماده، با وزن مناسب، 
بنابر كيفيت، بين 100 تا 110هزار تومان اســت، 
اگرچه برخي بره هاي ماده فاقد وزن مناسب كه به 
ناچار ذبح شده اند نيز با قيمت پايين تر در بازار عرضه 
مي شــود. اما هر كيلوگرم گوشت شقه بدون دنبه 
بره نر پرواري)شيشك( با وزن 20 تا 22كيلوگرم 
گوشت كه همه پســند اســت، با قيمت 100 تا 
120هزار تومان به دســت مغازه داران مي رسد و 
قصابي ها اين نوع گوشــت را با احتساب نرخ سود 
مصوب 10 تا 12درصدي، به قيمت هر كيلوگرم 

130 تا 135هزار تومان عرضه مي كنند. همچنين 
قيمت هر كيلوگرم بره پرواري زنده با وزن مناسب 
)شيشك( در شهرستان ها و استان تهران از 52 تا 
55هزار تومان، بنابر ميزان چربي و دنبه است كه 
اين نرخ براي خريد تكي شيشك زنده در كلانشهر 

تهران به هر كيلوگرم 60هزار تومان نيز مي رسد.
با وجود رشد عرضه و كاهش تقاضا، 
علت بالاماندن قيمت گوشــت گوســفندي 

چيست؟
قيمت كنوني گوشت گوسفندي بالا نيست. گوشت، 
در مقايسه با نرخ ساير كالاها، در يك سال گذشته، 
افزايش قيمت چنداني نداشته است. علت تثبيت 
قيمت گوشــت قرمز نيز آن بوده كه دام توليدي 
به دليل ممنوعيت صادرات، به مصرف بازار داخلي 
رسيده، اگر صادرات دام زنده انجام مي شد به يقين 

قيمت گوشت قرمز افزايش زيادي را شاهد بود.
امــا قيمت انواع قطعات گوشــت 
گوسفندي در بازار خرده فروشي به مراتب بيش 
از نرخ هاي مذكور است، علت عرضه چندنرخي 

گوشت چيست؟
بايــد بپذيريم كــه گوشــت ران، بهترين قطعه 
گوشت گوســفندي است، گوســفند نيز بيش از 
2ران ندارد و اغلب مشتريان 
نيز متقاضي خريــد اين نوع 
گوشت مرغوب هستند. با اين 
روند فروشــندگان بايد ساير 
قطعات گوشــت گوسفندي 
مانند قلوه گاه، گردن، سردست 
و... را بــا قيمــت پايين تري 
عرضه كننــد. با احتســاب 
ايــن افــت قيمت، نــرخ هر 
كيلوگرم گوشت ران مرغوب 
گوســفندي 150هزار تومان 
و نــوع ممتاز و بــدون چربي 
آن حداكثــر 160هزار تومان 
است. همچنين نوع پاك كردن 
گوشت گوســفندي براي هر 
مشــتري متفاوت است و در 
قيمت خرده فروشــي آن تأثير دارد. ضمن اينكه 
اگرچه از نظر اغلب مردم تفاوتي بين انواع گوسفند 
وجود ندارد اما هر دامي قيمت خود را بنابر مرغوب 
و نامرغوب بودن و نوع نژاد، قيمت مخصوص خود را 
دارد. به طور مثال قيمت دام توليدي مناطق غرب 

كشور نسبت به مناطق شرقي بالاتر است.
اما اين تفاوت ها براي مصرف كننده 
قابل تشخيص نيست و زمينه سوءاستفاده را 

فراهم كرده، چه بايد كرد؟
مصرف كنندگاني كه گوشت را مي شناسند از كم 
و كيف آن اطلاع دارند، در عين حال بســياري از 
مشتريان، گوشت گوسفندي را از قصابي هاي مورد 
اعتماد خود تهيه مي كنند. اگرچــه اينگونه افراد 
ممكن است گوشت را با نرخ بالاتري خريداري كنند 
اما به كيفيت و بهداشت آن اطمينان دارند. از نظر 
جنسيت نيز گوشت بره ماده، ميش و بز با شيشك 
تفاوت هايي دارد كه شايد قابل تشخيص براي همه 
مردم نباشد، اساسا بر اين اساس است كه مردم از 

قصابي هاي مورد اعتماد خريد مي كنند.
به نظر شــما تأثير رشــد كشتار 
دام هاي ماده و مولد، بر چشم انداز بازار گوشت 

گوسفندي چه خواهد بود؟
 ممكن است امسال به دليل رشد توليد و انتقال دام 
مازاد سال گذشته، با مشكلي در تامين نياز بازار به 
گوشت گوسفندي نداشته باشيم اما قطعا در آينده 
نگراني هاي كنوني دامداران، براي توليد و عرضه 
دام، به بازار منتقل خواهد شــد و همكاران ما نيز 
بايد از همين بازار دام مورد نيازشان را تامين كنند. 
از ابتداي امســال بارها نسبت به پيامدهاي منفي 
كشتار دام ماده و ضرورت رفع مشكلات دامداران 
هشدار داده ايم زيرا در 6 ماه نخست امسال به دليل 
فقر مراتع امكان چراي دام در مراتع وجود نداشته، 
دامداران به خريد علوفه براي تغذيه دام هايشــان 
ناچار بوده و به دليــل افزايش قيمت علوفه اكنون 
توانايي مالي براي نگهداري و تغذيه دام هاي مولد 
را نداشــته اند و به ناچار اين گونــه دام ها را راهي 

كشتارگاه ها مي كنند.

 با اعلام رشد 3برابري درآمدهاي ارزي دولت و ازسرگيري مذاكرات هسته اي
2پيام آشكار براي نزول به بازار ارز مخابره شد

رئيس اتحاديه تهيه و توزيع كنندگان گوشت گوسفندي در گفت وگو با همشهري:

 علي اصغر ملكي: سرانه مصرف سالانه گوشت قرمز از 12.5كيلوگرم
به 8كيلوگرم كاهش يافته است

با وجود افزايش عرضه و افت تقاضا 
براي گوشت گوســفندي، قيمت 
خرده فروشي اين محصول نه تنها كاهش نيافته بلكه مشاهدات ميداني 
خبرنگاران همشهري حاكي از آن است كه انواع گوشت گوسفندي در 
مناطق مختلف شهر تهران با قيمت و كيفيت متفاوتی به مشتريان عرضه 
مي شود. با علي اصغر ملكي، رئيس اتحاديه تهيه و توزيع كنندگان گوشت 

گوسفندي در مورد شرايط بازار و دلايل بالاماندن قيمت گوشت گوسفندي گفت وگو كرده ايم.

 سرانه مصرف گوشت قرمز2سيگنال نزولي در بازار ارز
36 درصد كاهش يافت

پرتقال؛ ارزان ترين ميوه  ميادين
قيمت ميوه هاي پاييزي كاهش يافت

قيمت ميوه هاي پاييزي در ميادين ميوه وتره بار كاهش  تره  بار
يافت. به گزارش همشــهري، درحالي كــه پرتقال در 
مغازه هاي ميوه  فروشي سطح شــهر با قيمتي بيش از 
30هزار تومان به فروش مي رسد، اين ميوه با نرخ زير 10هزار تومان در 
ميادين ميوه و تره بار، يكي از ارزان ترين محصولات به حساب مي آيد. 
تازه ترين نرخنامه ســازمان مديريت ميادين شهرداري تهران كه از 
چهارشنبه گذشته در ميادين به اجرا درآمد، حاكي از كاهش قيمت 
ميوه هايي همچون انگور شاهرودي، پرتقال رسمي جنوب و هندوانه و 
البته افزايش قيمت ميوه هايي همچون انگور بي دانه، خرمالو و سيب زرد 
است. اين ميوه ها در خرده فروشــي هاي سطح شهر هم از گران ترين 
ميوه ها به شمار می روند و دركنار گلابي و انار، مجموعه اي از ميوه هاي 

دور از دسترس كم درآمدها را تشكيل داده اند. 
هم اكنون خرمالو بين 28تــا 40هزارتومان، انگــور بي دانه از 35تا 
50هزارتومــان، گلابي40تا50هزار تومان و انــار در محدوده 30تا 
40هزار تومان در خرده فروشي هاي تهران قيمت خورده اند. مقايسه 
قيمت ديگر ميوه ها در نرخ نامه ميادين با قيمت مغازه ها نشان مي دهد 
كه سيب و نارنگي هم در مغازه هاي سطح شهر قيمتي دو برابر ميادين 
دارند. سيب قرمز و ســفيد از 20تا 30هزار تومان بسته به منطقه و 
محله شــهري در ميوه فروشي ها به فروش مي رســد، درحالي كه در 
ميادين، سيب بين 10تا 12هزار و نارنگي 11.500قيمت خورده اند. 
هم اكنون گران ترين ميوه هاي ميادين ميوه و تره بار تهران به ترتيب 
آناناس طلايي با قيمت هر كيلوگرم 63هزار تومان، نارگيل هر كيلوگرم 
43هزار تومان و موز هر كيلوگرم 28.800تومان و ارزان ترين ميوه هاي 
ميادين نيــز به ترتيب هندوانه هر كيلوگــرم 5.300تومان و پرتقال 
تامسون شمال و پرتقال رسمي جنوب هر كيلوگرم 8.700تومان است.

اختلاف قيمت انواع ميوه در ميادين با ميانگين سطح شهر

ميزان اختلاف قيمتسطح شهرمياديننام ميوه كيلو- تومانكيلو- تومان
79درصد11.70021.000سيب زرد
78درصد10.40018.500سيب قرمز

100درصد11.50023.000نارنگي
51درصد14.90022.500ليمو شيرين

79درصد13.90025.000انار
92درصد26.00050.000گلابي
55.5درصد19.90031.000هلو

79درصد14.50026.000انگور 
104درصد9.30019.000خربزه و طالبي

41.5درصد5.3007.500هندوانه
16درصد28.80033.500موز

اختلاف قيمت سبزيجات و صيفي جات در ميادين با ميانگين سطح شهر

ميزان اختلاف سطح شهرمياديننام محصول
قيمت كيلو- تومانكيلو- تومان

32درصد8.70011.500خيار گُلخانه اي 
31درصد7.60010.000خيار رسمي و كوتاه

37درصد9.50013.000گوجه فرنگي 
78درصد5.90010.500بادمجان قلمي
53درصد8.80013.500كدوي مسمايي
53درصد6.50010.000كدوي حلوايي
36درصد6.6009.000سيب زميني 

40درصد5.7008.000پياز زرد و قرمز
47درصد8.50012.500انواع سبزي
36درصد13.20018.000لوبيا سبز

42درصد9.80014.000هويج

رب گوجه 100درصدگران شده، نه 60درصد
قيمت رب گوجه فرنگي نسبت به نيمه ابتدايي 

امسال دوبرابر شده است

مشاهدات ميداني خبرنگاران همشهري حاكي از آن  سوپرماركت
اســت كه قيمت رب گوجه فرنگي در يكي دو ماه اخير 
افزايش 100درصدي داشــته و همــه برندها قيمت 
محصولات خود را در تمام اوزان و بسته بندي ها 2برابر كرده اند. رب كه 
در تابستان 3 سال قبل جهش قيمت شــديدي را تجربه كرد، بعد از 
2سال آرامش نسبي، تابستان امسال باز در مسير افزايش قيمت قرار 
گرفت؛ افزايش قيمتي كه پيشــاپيش، محمدرضا ميررضوي، دبير 
سنديكاي صنايع كنسرو آن را پيش بيني كرده بود. رشد قيمت تمام 
مولفه هاي توليد شامل ورق فولاد، شيشه، دستمزد و هزينه حمل ونقل 
ازجمله دلايلي بود كه توليدكنندگان براي اين رشــد قيمت مطرح 
كرده اند. با اين حال رشد قيمت اين محصول فراتر از حد انتظار بوده 
است. درحالي كه مسئولان از رشد 50 تا 60درصدي قيمت ها سخن 
مي گويند، مقايسه قيمت كنوني محصولات با قيمت ابتداي تابستان 
حاكي از افزايش 100درصدي قيمت رب گوجه فرنگي اســت كه از 
پرمصرف ترين خواربار در ميان خانوارهاي ايراني محسوب مي شود. 
گفته مي شود اين محصول بالاترين نرخ رشد قيمت را از ابتداي امسال 
در ميان اقلام خوراكي داشته است. قيمت قوطي هاي 800گرمي رب 
كه در خرداد امسال بسته به برند آن بين 16تا 20هزار بود اكنون به 
29تا 35هزار تومان رسيده و شيشــه هاي 680گرمي هم به همين 

ميزان تغيير قيمت داشته اند. 
حداقل قيمت يك شيشه رب 680گرمي در ابتداي تابستان امسال 
16هزار تومان بود و حالا به 32هزار تومان رسيده است. درحال حاضر 
قيمت قوطي هاي 400گرمي رب كه كوچك ترين بســته بندي اين 
محصول به شمار مي آيند، به 19.500تومان رسيده اين درحالي است 
كه تا پيش از موج جديد افزايش قيمت، قوطي هاي 800گرمي رب به 
اين قيمت فروخته مي شد. خشكسالي و كاهش توليد گوجه و همچنين 
صادرات گوجه از دلايلي است كه اخيرا مسئولان صنفي براي جهش 

قيمت رب گوجه فرنگي اعلام كرده اند.

قيمت بعضي از انواع رب گوجه فرنگي در سوپرماركت هاي تهران
قيمت - تومانمشخصاتبرند

66.000شيشه 1.5كيلوگرميخوشبخت
64.000شيشه 1.5كيلوگرميتبرك
34.000قوطي 800گرميمجيد
33.000قوطي 800گرميهايلي
32.500شيشه 680گرميدلپذير
29.900قوطي 800گرمياصالت

29.000شيشه 750گرميآتا
35.800شيشه 700گرميروژين
35.000قوطي 820گرميروژين
35.000شيشه اي 690گرميمكنزي
29.900قوطي 800گرميمزمز
29.900قوطي 800گرميپايا

35.000قوطي 800گرميخوشبخت
18.900قوطي 400گرميروژين
19.500قوطي 400گرميمكنزي

19.500قوطي 400گرميخوشبخت
18.800شيشه 340گرميسحر

 علي ابراهيمي
خبرنگار

اعلام سياست هاي بانك مركزي در بازار ارز
علي صالح آبادي كه در يك برنامه تلويزيوني صحبت مي كرد، درباره سياست هاي بانك مركزي در بازار 
ارز گفت: سياست ما در بازار ارز تداوم عرضه در بازار از محل صادرات نفت، ميعانات و صادرات غيرنفتي 
است و با همكاري صادركنندگان بر آن نظارت داريم. رئيس كل بانك مركزي با بيان اينكه در بازار ارز، 
عرضه و تقاضا متعادل است، اضافه كرد: زماني كه نياز باشد بانك مركزي به عنوان بازارگردان در بازار 
حضور مي يابد، اما در اين مدت نياز بسيار محدودي براي حضور بانك مركزي در بازار وجود داشته و 
از منابع ارزي بانك مركزي استفاده چنداني نشده است. او افزود: بانك مركزي اهداف و سياست هاي 
ويژه اي درخصوص بازار ارز دارد، اما تلاش مي كنيم بازار خودش را مديريت كند. اگر بازار نياز به عرضه 
داشته باشد، عرضه مي كنيم و اگر نياز به تقاضا داشته باشد، تقاضا مي كنيم. صالح آبادي با بيان اينكه 
تعيين نرخ ارز در بازار به عوامل متعدد اقتصادي بستگي دارد، گفت: به عنوان بانك مركزي به تعادل 
بازار و وارد شدن ارز حاصل از صادرات غيرنفتي به چرخه تجاري كشور كمك مي كنيم. او با بيان اينكه 
بازار متشكل ارزي از ابتداي آبان ۹8 كار خود را آغاز كرده و روزبه روز به عمق اين بازار افزوده شده، 
گفت: حجم معاملات اسكناس در اين بازار در سال ۹8 معادل 50 ميليون دلار، در سال ۹۹ برابر با ۷00 
ميليون دلار و در ۷ ماه امسال 1.1ميليارد دلار بوده است. رئيس كل بانك مركزي با بيان اينكه در واردات 
نيز رفع تعهد ارزي واردكنندگان و توسعه تعاملات براي داشتن بازار ارز خوب و متعادل، از سياست هاي 
مهم بانك مركزي است، گفت: ارز 4۲00 توماني موجب تقاضاي مازاد بر نياز در بازار ارز مي شود. اين از 
معضلات ارز 4۲00 توماني است. به گفته، او حفظ ارزش پول ملي به نرخ كشف شده در بازار ارز، تورم و 

ديگر عوامل اقتصادي بستگي دارد.

ث
مك

قابل توجهــي به 4تا 5دهــك بالاي ملاقات با يارانه، در ايستگاه دلار 4۲00
درآمدي وارد مي شود كه كار را براي 
خانوارهايي كه با درآمد كمتر از خط 
فقر در اين دهك ها قرار دارند سخت 

خواهد كرد.

قربانيان حذف يارانه پنهان
گزارش تفريغ بودجــه 1399حاكي 
است در اين سال 1600هزار ميليارد 
تومان يعني 2.5برابر بودجه عمومي 
دولت، يارانه پنهان پرداخت شده كه 
سرانه آن براي هر ايراني 18.8ميليون 
تومان در سال و براي هر خانوار به طور 
ميانگين 62.1ميليون تومان در سال 

است. 
در شرايط فعلي و براساس دهك بندي 
مورد اســتفاده بــراي توزيــع يارانه 
نقدي، هر بخشــي از اين يارانه پنهان 
حذف شــود و قرار به توزيــع نقدي 
آن به دهك هاي هدف باشــد، بخش 
قابل توجهــي از خانوارهايــي را كه 
به دليل صنعت بانك هــاي اطلاعاتي 
در دهك هاي بالاتــر از ميانگين قرار 
گرفته اند با مشــكل معيشتي مواجه 
مي كند؛ زيرا در عمــل، يارانه نقدي 
پرداخــت شــده دهك هــاي پايين 
درآمدي بايد از مسير اضافه پرداخت 
خانوارهاي دهك هاي بالاي درآمدي 
تأمين شــود و اين يعنــي حداقل در 
هرمــاه هزينه خانوارهــاي محروم از 
يارانه حداقل يك تــا 5ميليون تومان 

اضافه خواهد شد.

بررســي هاي همشــهري 
نشان مي دهد تغيير نظام 
يارانه بدون اعتنا به تدوين 
بانك اطلاعاتــي مي تواند 
خطرســاز باشــد؛ وزارت 
كار هم تغيير ريل يارانه را 
نيازمند تكميــل و تجهيز 

بانك اطلاعاتي مي داند
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ســفر حضــرت معصومه)س(،دختــر
امام کاظم)ع(و خواهر امام رضا )ع( به قم گزارش 2

منشأ بسياري از تحولات بود و به همين 
دليل در ســال98 شــوراي فرهنگ عمومي استان قم، 
هشــتم ربيع الاول مصادف بــا ســالروز ورود حضرت 
معصومه)س( به قم را به عنوان »روز قم« نامگذاري کرد 

که يادآور جايگاه آن حضرت و شهر مقدس قم باشد.
پس از هجرت حضرت معصومه)س(، قم به يك شــهر 
مذهبي و مرکز بــزرگ علمي تبديل شــد و بزرگان و 
فرهيختگان براي توسعه فعاليت هاي علمي و زندگي به 
اين شهر آمدند. وجود 440بقعه امامزاده در گوشه و کنار 
قم هم نشــان مي دهد پس از هجرت آن حضرت، توجه 
علويان و سادات به اين شهر جلب شده است. مغناطيس 
وجودي حضرت معصومه)س( باعث جذب مردم شده 
و سالانه ميليون ها زائر از شــهرها و کشورهاي مختلف 
براي زيارت بارگاه شريف ايشــان به قم سفر مي کنند؛ 
به گونه اي که قم به يكي از قطب هاي گردشگري مذهبي 

تبديل شده است.

چرا روز قم؟
رئيس کميسيون فرهنگي شوراي اسلامي شهر قم درباره 
دليل نامگذاري سالروز هجرت حضرت معصومه)س( به 
روز قم به همشــهري مي گويد: بارگاه ملكوتي حضرت 
معصومه)س( گنجينه گرانبهايي است که مبدأ و منشأ 
بسياري از تحولات تاريخ ساز بوده است. حوزه هاي علميه 
و مراجع تقليد از ظرفيت هاي مهم قم هستند و به واسطه 
وجود حرم حضرت معصومه)س(، شاهد خدمات گسترده 
علمي از سوي اين نهادها هســتيم و همانگونه که رهبر 
معظم انقلاب فرمودند قم شــهر انقلاب، مرکز انقلاب و 
مادر انقلاب است. مصطفي ملايي مي افزايد: براي اينكه 
جايــگاه والا و منزلت حضرت معصومــه)س( به عنوان 
خورشيد قم و اهميت اين شهر مذهبي به خوبي معرفي 
شود، هشــتم ربيع الاول به عنوان روز قم نامگذاري شد. 
اين نامگذاري مورد حمايت و اســتقبال شخصيت هاي 
برجسته قم قرار گرفت و براي اينكه اين روز به گفتمان و 
برنامه همگاني تبديل و در تقويم ملي ثبت شود، اقداماتي 

در حال انجام است.
او دربــاره آثار و دســتاوردهاي اين نامگــذاري اضافه 
مي کند: يكي از مهم تريــن آثار اين نامگــذاري اعلام 
تبعيت و پيروي از حضرت معصومه)س( اســت که در 
اين روز به صورت ويژه به آستان بوســي بارگاه ملكوتي 
ايشــان مي رويم و جايگاه والاي آن حضــرت تكريم را 
مي کنيم. ملايي با اشــاره به وجود تشــتت فرهنگي، 
اجتماعي در برخي شهرهاي کشــور ازجمله قم ادامه 
می دهد: حرم مطهر حضــرت معصومه)س( هويت قم 
اســت که در آن هويت هاي تاريخي، معنوي، حوزوي 
و... نهفته و بــا محوريت حرم اين بانــو مي توان هويت 
قم و ســرمايه اجتماعي اين شهر مقدس را تقويت کرد. 
رئيس کميســيون فرهنگي شوراي اســلامي شهر قم 
کاهش آسيب هاي اجتماعي، توسعه اقتصاد زائر و تقويت 
گردشگري مذهبي را به عنوان اولويت نخست توسعه قم و 
ايجاد نشاط اجتماعي از ديگر دستاوردهاي نامگذاري روز 
قم برشمرد که تحقق آنها با همكاري نهادهاي مختلف 

قم امكان پذير است.

ابلاغ بخشنامه بزرگداشت روز قم
بسياري از شــهروندان قم از تصميم شــوراي فرهنگ 
عمومي براي نامگذاري روز قم بي اطلاع هســتند، اما از 
ســوي ديگر برخي برنامه هاي جمعي همچون کاروان 
نمادين بانوان قمي که هر ســاله با حضــور هزاران نفر 
از بانوان در مســير ورود حضرت معصومــه)س( به قم 
اجرا مي شــود و گلباران حرم بانوي آب و آينه، توانسته 
خاطرات خوبي را در ذهن مردم قم ماندگار کند و موجب 
شده ســالروز هجرت آن حضرت در خاطر مردم حك 
شود. شايد يكي از دلايل ناشناخته بودن روز قم قدمت 
کوتاه آن باشد، ولي برنامه هاي قابل توجهي که امسال 

براي گراميداشــت روز قم درنظر گرفته شد، مي تواند 
به تقويت آگاهي شــهروندان درباره ايــن نامگذاري و 
توجه آنها به اهداف اين رويداد کمــك کند. در همين 
زمينه معاون هماهنگي امور زائران اســتاندار قم که در 
هفته هاي اخير هماهنگي هاي مربوط به بزرگداشــت 
روز قم را انجام مي داد، بخشــنامه بزرگداشت اين روز 
را به ادارات و سازمان هاي اســتان قم ابلاغ کرد. يونس 
عالي پور تأکيد مي کند در راســتاي بزرگداشت اين روز 
فرخنده و مبارك و نيز بهره مندي مناسب و مؤثر از اين 
فرصت مغتنم فرهنگي براي معرفــي و تبيين جايگاه 
ممتاز و تاريخي اين شهر در تراز ام القراي جهان تشيع، 
پايگاه علم و اجتهاد و مرجعيت ديني خاستگاه انقلاب 
اسلامي و مرکز استراتژيك و پشــتوانه فكري و معنوي 
نظام، ضروري است مديران استان در تعامل و همكاري 
با آستان مقدس کريمه اهل بيت)س( تمهيدات لازم را 
براي اجرايي شدن برنامه ها انجام دهند. فضاسازي و انجام 
تبليغات محيطي مناســب، طراحي و اجراي مسابقات 
فرهنگي، هنــری، مقاله نويســي و... در زمينه جايگاه و 
مرتبت فرهنگي و مذهبي قم و معرفي عالمان، شــهدا، 
مشاهير و فرهيختگان اين خطه، توليد محتوا و مضامين 
چند زبانه در زمينه معرفي قم و ظرفيت ها و کارکردهاي 
ملــي و بين المللي آن براي عرضــه در فضاي مجازي و 
شبكه هاي اجتماعي، اهتمام به بازشناسي نقش تاريخي، 
محوري و پيشگامي مردم قم در پيروزي انقلاب اسلامي، 
دفاع مقدس و صيانت از ارزش هاي دينــي و انقلابي از 
طريق فعاليت هاي فاخر فرهنگي و تبليغي و... ازجمله 
برنامه هاي پيشنهادي براي بزرگداشت روز قم بوده که 

توسط معاون استاندار ابلاغ شده است.

313برنامه؛ از ورود حضرت به قم تا رحلت
برنامه هاي امسال بزرگداشت روز قم بيشتر با محوريت 
آســتان مقدس حضــرت معصومه)س( و شــهرداري 
قم اجرايي مي شــود. معاون فرهنگي آســتان حضرت 
معصومه)س( به همشــهري مي گويد: ويژه برنامه هاي 
ايام معصوميه در 9محور، 70عنــوان و 313برنامه از 8 
تا 25 آبان با شعار محوري »ســلام  اي دختر موسي بن 
جعفر؛ در امتداد ياري« اجرا خواهد شد. حجت الاسلام 
مهدي احمدي مي افزايد: برنامه هاي اين مناسبت مهم 
تا شام ميلاد امام حسن عسكري)ع( که 23آبان است، 
حالت جشن خواهد داشت و از شام ميلاد آن امام بزرگوار 
به بعد برنامه هاي رحلت حضــرت معصومه)س( دنبال 
مي شود. گلباران مسير ورود حضرت معصومه)س( به قم 
با بالگرد، فضاسازي شهر و رونمايي از المان هاي شهري با 
محوريت معارف فاطمي و هويت ديني شهر، خطبه خواني 
خادمان، برگزاري محفل شــعر قــرار فاطمي با حضور 
شاعران برجسته آييني، جشــن همراهي در 17محله 
و بوستان، پخش ســلام همگاني از رسانه ها و بلندگوي 
ميادين شهري، دوره آموزشي شخصيت شناسي حضرت 
معصومه)س( براي عموم، برپايي نمايشگاه حريم حرم 
و برگزاري کارگاه خوشنويســي ازجمله برنامه هاي اين 
مناسبت است. او از اجراي طرح ســفيران کريمه خبر 
مي دهــد که براســاس آن خادمان حــرم مطهر علاوه 
بر حضــور در مكان هاي دينــي بــا خانواده هايي که از 
قصاص گذشت کرده اند و خانواده هايي که قصد رضايت 
دارند، ديدار مي کنند. معاون فرهنگي آســتان حضرت 
معصومه)س( مي گويد: غبارروبي حــرم مطهر، توليد 
محصولات و نرم افزارهاي رسانه اي در زبان هاي مختلف، 
اجراي طرح سفيران کريمه در 5کشور همسايه، وبينار 
معصومه شناســي به زبان انگليســي، اجراي مسابقات 
متنوع در مقاطع مختلف، اجتمــاع نوجوانان فاطمي، 
خدمت بــه محرومان، تــور حرم گــردي، اجراي طرح 
هر محله يــك خــادم، برگــزاري محفــل حضوري 
دختران بهشــتي و... از ديگر برنامه هاي اين روزهاست. 
حجت الاســلام احمدي مي افزايد: در ســالروز رحلت 
شهادت گونه حضرت معصومه)س( نيز برنامه هاي آيين 
سياه پوشان، تعويض پرچم، شب شــعر سوگ کريمه، 
دســته عزاداري خادمان، مراســم عزاداري شب و روز 
رحلت، آيين شمع گرداني و مجلس عزاداري به زبان هاي 

مختلف اجرا خواهد شد.

روزي براي گراميداشت خورشيد قم
هشتم ربيع الاول مصادف با سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم  به عنوان »روز قم« نامگذاري شده 

است تا يادآور جايگاه آن حضرت و شهر مقدس قم باشد

اختصاص  7ميليارد ريال اعتبار توسط مديريت شهري

مديريت شهري قم برنامه هاي متنوعي براي بزرگداشت روز قم تدارك ديده است. اين برنامه ها با رونمايي از پوستر 
روز قم در حاشيه جلسه رسمي شوراي اسلامي شهر آغاز شده و با اجراي 26برنامه تداوم دارد. مديرعامل سازمان 
فرهنگي، هنري شهرداري قم به همشهري مي گويد: نمايشگاه صنايع دستي، تورهاي تخصصي قم شناسي، آموزش 
فرهنگ ميزباني و زبان خارجه ويژه كاسبان اطراف حرم مطهر، برگزاري همايش محراب شهر، پويش اذان و مسابقه 
گلبانگ، جشنواره مشاغل خانگي، جشنواره امتداد ياري، برگزاري كارگاه هاي مهارتي خانواده، آيين زنگ روز 
قم، اجراي 70نمايش مردان بلند قد در شهر با پيام هاي روز قم و شهروندي، مسابقه دوچرخه سواري، مسابقه رالي 
خانوادگي، جشنواره فرهنگي، تفريحي بانوان و... از مهم ترين برنامه هاي مديريت شهري به مناسبت روز قم است. 
ابوالقاسم مقيمي تاريخ سازي و هويت سازي براي نقاط ميراثي قم را مهم مي داند و مي گويد: با هماهنگي اداره كل 
ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي استان مجموعه گنبد سبز را براي برپايي تورهاي قم گردي تحويل 
گرفتيم و به مدت 10 شب جنگ هاي شبانه را برگزار مي كنيم. او تقويت حس تعلق شهروندان و جلوگيري از آفت 
بي تفاوتي، معرفي ابعاد مختلف فرهنگي، علمي و اقتصادي شهر قم، ترويج فرهنگ ديني و انقلابي، تقويت فرهنگ 
شهروندي، افزايش حس اميد و امنيت براي عموم زائران و مجاوران و الهام بخش بودن براي ساير شهرها را از اهداف 
مديريت شهري در اين مناسبت مي داند و عنوان مي كند مديريت شهري براي برنامه هاي گراميداشت روز قم و 
ايام معصوميه حدود 7ميليارد ريال اعتبار اختصاص داده است. مديرعامل سازمان فرهنگي، هنري شهرداري قم 

ابراز اميدواري مي كند امسال روز قم در تقويم رسمي كشور درج  شود.
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نمايشگاه »صداي عكس« همراه با رونمايي کتابي به همين 
نام در همدان برگزار مي شود و برگزارکنندگان قصد دارند خبركوتاه

عوايد فروش آن را به بچه هاي نيازمند سيستان وبلوچستان 
تقديم کنند. به گزارش همشهري، اين نمايشگاه شامل 160اثر عكس با 
موضوعات مســتند اجتماعي، طبيعــت، معماري، پرتــره، چيدمان و 
فرم،)رنگي و سياه و ســفيد( آثار 90عكاس از هنرجويان آموزشگاه هنر 
هگمتانه است که عباس عربزاده مديريت آن را برعهده دارد. آثار انتخابي 
اين هنرجويان به صورت کتابي با عنوان »صداي عكس« در قطع خشتي و 
با 270صفحه در تيراژ 1500نسخه به چاپ رسيده و اين نمايشگاه منتخبي 
از آثار عكس همين کتاب اســت. اين گروه 90نفــره تصميم دارند عوايد 

فروش آثارشان را به بچه هاي نيازمند سيستان و بلوچستان اهدا کنند.
اين نمايشگاه در روز 6آبان1400 ساعت 16تا20 با رونمايي کتاب افتتاح 

شد و در روزهاي 7و8 آبان از ساعت 10تا19 بازديد داشت.
عباس عربزاده، فارغ التحصيل رشــته سينما از دانشگاه هنر تهران است و 
حدود 30سال است که در زمينه عكاسي از ايران فعاليت دارد و از او 6اثر 

نفيس عكس از استان هاي مختلف کشور به چاپ رسيده و همچنين حدود 
20سال است که اين هنر را در دانشگاه ها و مراکز علمي آموزشي تدريس 
مي کند.  آموزشگاه هنر هگمتانه در سال1392 توسط وي تاسيس شد و تا 
امروز هنرجويان بسياري را در زمينه هنر عكاسي پرورانده است. نمايشگاه 

و کتاب »صداي عكس« ماحصل همين دوره 8ساله است.

آمارهاي وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي در گزارش  

حالي به روز مي شــود که 
واکسيناسيون دوز اولي ها در استان هاي 
مختلف با سرعت يا کندي پيش مي رود؛ 
آمارهايي که هر يك از آنها نشــان دهنده  
يك فرايند اجتماعي در حاشــيه شيوع 

بيماري کروناست.
 وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
هفته گذشــته براي نخســتين بار، آمار 
تفكيكي واکسيناســيون در استان هاي 
مختلف کشور را منتشــر کرد؛ آماري که 
تامــل در آن ما را به نــكات قابل توجهي 

مي رساند.
براســاس آمارهــا جمعيــت هــدف 
واکسيناســيون عليــه کوويــد-19 در 
کشورمان بيش از 67ميليون و 800هزار 
نفر و شامل گروه سني 12سال به بالاست. 
براســاس اين آمار، ميزان پوشش کامل 
واکسيناسيون براي دوزاولي ها 76درصد 
و هر  دو دوز 45درصد اســت.  از ســوي 
ديگر براســاس اين جدول، اســتان هاي 
هرمزگان و گيلان با تزريق دوز اول واکسن 
به بيش از 85درصد جامعه هدفشــان در 
رده اول قرار دارند و اســتان هايي مانند 
قم بــا 60درصد و به دنبالش، سيســتان 
و بلوچســتان با 63درصد و خوزستان با 
67درصد، کمترين مراجعه براي دريافت 
دوز اول واکســن را به ثبت رســانده اند. 
درباره دلايل اين موفقيت يا موفق نبودن 
در واکسيناســيون عمومي با مسئولان 
اســتان هاي مختلف گفت وگو و دلايل و 

پيامدهاي آن را بررسي کرديم.

هرمزگان، استان اول واكسيناسيون
 ســخنگوي دانشــگاه علوم پزشــكي 
هرمزگان دربــاره موفقيت اين اســتان 
کــه رتبــه اول واکسيناســيون دوز اول 
در کشــور را به خــود اختصــاص داده 
اســت به همشــهري مي گويــد: عوامل 
متعددي در اين موضــوع دخيل بوده اند 
که مهم ترين شــان اطلاع رساني به موقع، 
پاسخ به سؤالات و شبهات مردم از طريق 
رســانه ها، مصاحبه هاي روزانه در صدا و 
سيما و ارتباط مستقيم با مردم و نيز آگاهي 
و همراهي مــردم آگاه و فهيم هرمزگان 
که متوجه شدند واکسن تأثير زيادي در 
کاهش مرگ ومير دارد، بود که به همين 
دليل اســتقبال خوبي از واکسيناسيون 
شــد؛ بنابراين يك وحدت رويه همگاني 
از هر جهــت به وجود آمــد به گونه اي که 
ما در تزريق دوز اول رتبه اول کشــوري و 
در تزريق دوز دوم رتبه پنجم کشوري را 

دارا هستيم.
فاطمه نوروزيان مي افزايد: به دليل اينكه 

تزريــق دوز دوم برخي از انواع واکســن 
2تا3ماه از دوز اول فاصله دارد، به همين 
دليل در تزريق دوز دوم در رتبه 5 کشوري 

قرار گرفتيم. 
وي يكــي از عوامــل ســرعت گرفتــن 
واکسيناســيون در هرمزگان را شــدت 
گرفتن پيك کرونا در اســتان مي داند و 
می گويد: وزارت بهداشــت براي افزايش 
ايمني مــردم تصميم گرفــت در برخي 
استان ها ازجمله هرمزگان واکسيناسيون 
را با سرعت بيشتري انجام دهد؛ تا جايي 
که سن مجاز تزريق واکسن 5سال پايين تر 
از ديگر اســتان ها بود. در اين بين بايد از 
همكاران مراکز بهداشت و حتي بسيج و 
افراد عادي داوطلب که براي تزريق واکسن 
به صورت جهادي به ما کمك کردند، تشكر 
کنيم. وي اســتقبال گروه هــاي هدف از 
واکسيناســيون را خوب توصيف کرد، اما 
می افزايد: انتظار ما از گروه هاي 18سال به 
بالا که زياد در جامعه حضور دارند، بيشتر 
بود. البته استقبال آنان هم خوب محسوب 
 می شود، اما به نسبت گروه هاي سني بالاتر

کمتــر اســت. ســخنگوي دانشــگاه 
علوم پزشــكي هرمــزگان، ميــزان کل 
واکســني که در هرمزگان تزريق شده را 
بيش از 2ميليون  دوز اعــلام مي کند که 
يك ميليون و298هزار و 577نفر دوز اول 
و 813هزار و435نفر نيز دوز دوم را تزريق 
کرده انــد. به گفتــه وي، درنهايت 50 تا 
55درصد جامعه دوز دوم را تزريق کرده اند 
و ميزان تزريق دوز اول هم 85 تا 90درصد 
است و اين اميدواري وجود دارد که هر چه 

زودتر بقيه افراد جامعه هم واکسن بزنند.

استقبال مردم، علت پيشتازي گيلان
ســخنگوي دانشــگاه علوم پزشــكي 
گيلان که به همراه هرمــزگان در تزريق 
واکسيناســيون دوز اول به عنوان استان 
برتر معرفي شــده  اســت ، درباره دلايل 
اين پيشــتازي به همشــهري مي گويد: 
تلاش جمعي مجموعه وزارت بهداشت و 
سازمان ها، اســتانداري، مردم و استقبال 
گســترده آنان و نيز همكاري سازمان ها 
در رتبه خوب واکسيناســيون مؤثر بود. 
فردين مهرابيان يكي از مهم ترين دلايل 
رتبه اول گيلان را مشــارکت بالاي مردم 
مي داند و مي افزايد: همچنين مشــارکت 
سازمان ها و نيز ســمن هاي مردم نهاد که 
در زمينه آموزش و اطلاع رســاني کمك 
کردند و پس از آن، سپاه، بسيج، رسانه ها و 
تعداد پايگاه هايي که علوم پزشكي گيلان 
در شــهرها و روســتاها ايجاد کرد، تأثير 
زيادي بــر اين نتيجه داشــت.  مهرابيان 
درباره تأثير شاخص سالمندي گيلان بر 
افزايش جمعيت واکسيناسيون هم توضيح 
مي دهد: بسياري از استان ها مانند گيلان 
مشكل سالمندي دارند و جمعيت سالمند 
آنها بالاست، اما در گيلان به جز اين مورد 

استقبال گسترده خود مردم و اطلاع رساني 
رسانه ها تأثيرگذار بود. به گفته مهرابيان، 
هم اکنون 88.3درصد از گيلاني هاي بالاي 
12سال دوز نخســت واکسن و همچنين 
53.4درصد آنها هر دو دوز واکسن کرونا 

را دريافت کرده اند.

اســتقبال كم اقوام خوزســتان از 
واكسيناسيون

برخلاف هرمزگان و گيلان، اما خوزستان 
به عنوان اســتاني کــه در رده هاي آخر 
واکسيناسيون کشور قرار دارد، تابع شرايط 
و عواملي است که معاون بهداشت دانشگاه 
علوم پزشــكي خوزســتان به همشهري 
مي گويد: بنده به اين آمار انتقاد دارم؛ زيرا 
جمعيتي که لحاظ کردند جمعيت بالاي 
12سال کل استان و ميزان واکسيناسيون 
آنها بود. هر يك از آمارها با جمعيت هاي 
هدف روايات مختلفي دارد، اما جمعيتي 
که ما براساس آن واکسينه شده ها را اعلام 
کرده ايم جمعيتي اســت که در مناطق 
شهري و روســتايي مراکز محاسبه و هر 
سال برآورد مي شــود. سيدمحمد علوي 
ادامه مي دهــد: با اين حــال در مجموع 

پوشش واکسيناسيون در خوزستان کم 
و البته واکسيناســيون در نقاط مختلف 
متفاوت است ؛ مثلا در شــهرهاي دهدز 
و بهبهان در شــرق و غرب اهواز پوشش 
بالاي واکسيناسيون را داريم، اما در برخي 
شــهرها و مناطق ميزان مشارکت مردم 
در واکسيناســيون پايين و اســتقبال از 
واکسيناسيون بســيار کم است؛ مثلا اگر 
ميزان پوشش واکسيناســيون در دهدز 
85درصد باشد، ممكن است در شادگان 
15درصد هــم نباشــد. در جاهايي مثل 
خرمشهر، دشــت آزادگان و حميديه و... 
مشــارکت پايين و  آمار واکسيناســيون 
کم است؛ چون اســتان ما از قوميت هاي 
مختلفي تشكيل شــده و برخي از اقوام 
تمايل و اعتقادي به واکسن ندارند. اکنون 
مسئله ما اين است که کار فرهنگي کنيم؛ 
چون برخــي از اقوام ما واکســن را قبول 
ندارند و برخي از گروه ها که واکسن هراسي 
و واکسن گريزي مي کنند، فعاليت شان در 

استان زياد است.
علوي مي گويد: با وجود مشــارکت همه 
ظرفيت هاي اســتان براي تبليغ واکسن، 
همچنان برخي اقوام و طايفه ها متأسفانه 
واکســن نمي زنند و گرنه ظرفيت تزريق 
واکسن در استان ما تا روزي 120هزار دوز 
است و تيم هاي ثابت و سيار و حتي مناطق 

صعب العبور فعال هستند.

تبليغات ضد واكسن
با وجود اينكه دسترســي شهروندان قم 
به مراکز واکسيناســيون بيشتر و 2مرکز 
شبانه روزي تزريق واکســن در قم فعال 
شــده اســت، اين اســتان در رتبه هاي 
آخر تزريق واکســن قرار دارد. مسئولان 
اســتان قم مهم تريــن دليل اســتقبال 
ضعيف از واکسيناسيون را ترس و دلهره، 
واکسن هراســي و ايجــاد دوقطبي طب 
ســنتي و نوين مي دانند.  رئيس دانشگاه 
علوم پزشكي قم، ريشــه اين مسئله  را در 
واکسن هراســي مدعيان طب اســلامي 
و شــايعات فضاي مجــازي مي داند و به 
همشهري مي گويد: متأســفانه تبليغات 

ضدواکسن و شايعات در قم زياد است.
نظرسنجي هاي انجام شده، اين اظهارنظر 
محمدرضا قدير را تأييد مي کند. 8درصد 
از مردم صراحتا مخالف دريافت واکســن 
هستند که اين عدد نســبت به ميانگين 
کشوري 3درصد بيشتر است، اما نكته حائز 
اهميت اينجاست که درصد بي اعتمادي به 
واکسن و مخالفت طرفداران طب سنتي 
با واکسيناسيون نيز از ميانگين کشوري 
بالاتر اســت؛ يعني تعدد اظهارنظرهاي 
غيرتخصصي و اشــتباه دربــاره تزريق 
واکسن به بي اعتمادي بخشــي از مردم 

منجر شده است.
مخالفت با واکســن و واکسن هراسي در 
قم به گونه اي رواج دارد کــه برخی افراد 
در کانال هاي شــبكه هاي اجتماعي فوت 
بسياري از شخصيت هاي علمي و هنري 
را به تزريق واکســن نســبت مي دهند و 
حتــي از رئيس جمهور خواســته اند ديه 
فوت شــدگان ناشــي از تزريق واکسن را 
به خانواده هــاي متوفيان پرداخت کنند. 
آنطور که مســئولان مرکز بهداشــت قم 
مي گويند هم اکنون از يك ســوم ظرفيت 
تزريق واکســن در مراکــز تجميعي اين 

استان استفاده مي شود. 

عوايد فروش نمايشگاه »صداي عكس« براي سيستان و بلوچستان

موفقيت واکسيناسيون در استان هايي چشمگيرتر است که مردم مشارکت بيشتری داشته اند
استقبال دوباره از صف واکسن 

فرشته رضايي
خبرنگار

تزريق دوز دوم واکسن به ۴۶درصد جمعيت
براساس آمار وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشكي، 
استان البرز با 6۸درصد واكسيناسيون، خوزستان با 67درصد، 
كردستان با 6۴درصد، سيستان و بلوچستان با 63درصد و 
قم با 60درصد واكسيناسيون دوز اول به ترتيب استان هاي 
27تا31  جدول اســتان ها هســتند. اين در حالي است كه 
براساس ديدگاه كارشناسان، ميزان واكسيناسيون دوز اول 
بايد حداقل 70درصد جامعه هدف را پوشش دهد و تا زماني 
كه نتوانيم در دوز اول و دوم اين حجم از جمعيت را پوشــش 
دهيم هنوز در معرض خطر پيك هاي متعدد كرونا هستيم. 
برخي از گمانه زني ها از وقوع پيك ششم كرونا تا 2هفته آينده 
خبر مي دهند و براســاس جدول ديگري كه مركز مديريت 
آمار و فناوري اطلاعات وزارت بهداشــت ارائه كرده، ميزان 

واكسيناسيون دوز دوم فراتر از ۴6درصد نرفته است كه در اين آمار نيز به ترتيب استان هاي گيلان )مقام اول( با ۴6درصد تزريق 
واكسن دوز دوم و فارس و آذربايجان شرقي با ۴۵درصد و مركزي با ۴2درصد قرار دارد. در اين شرايط لازم است متوليان امر با 
فرهنگسازي، تشويق گروه هاي هدف به واكسيناسيون عمومي و نيز اعمال برخي از قوانين براي محروميت واكسن نزده ها از 

برخي خدمات عمومي، اقدامي اساسي براي مقابله با پيك هاي ششم به بعد كنند. 

ث
مك

هرمزگان و گيلان با تزريق 
دوز اول واکســن به بيش از 
85درصد جامعه هدفشــان 
و  هســتند  اول  رده  در 
اســتان هايي ماننــد قم با 
60درصــد و به دنبالــش، 
سيســتان و بلوچســتان با 
63درصــد و خوزســتان با 
67درصد، کمترين مراجعه 
براي دريافت دوز اول واکسن 

را به ثبت رسانده اند
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شماجزونخستينافرادي
هستيدكهدركشــوراقدامبهتهيه
مســتندهايمحيطزيستياززواياي
سياســي،اجتماعيواقتصادي،آن
همباديدگاهحلمســائلونقدهاي
كارشناسيكردهايد.نگاهازاينزوايهبه
محيطزيستباتوجهبهحساسيتهاي

موجودچقدردشواربود؟
از سال78 مستندسازي را به صورت حرفه اي 
شــروع كردم. آن موقع به صورت مستقيم با 
تلويزيــون همكاري مي كــردم. آن زمان كار 
در حوزه محيط زيســت براي مستندسازان 
تجملاتي و لوكس بود؛ يعنــي اينطور تعبير 
مي شد كه مستندسازاني كه وضع مالي خوب 
و دغدغه رفاه دارند، مي روند سمت موضوعات 
زيست محيطي. در حوزه علمي - دانشگاهي 
نيز بســيار كم از محيط زيســتي ها شنيده 
مي شد. آن زمان اگر به محيط زيست پرداخته 
مي شد تنها موضوعات علمي و تحقيقاتي مورد 
توجه بود. درواقع زيســتگاه ها، اكوسيستم و 
حيات وحش براي مردم به نمايش درمي آمد 
و جذاب بــود، اما رفته رفته بحــث تغييرات 
اقليمي و »خشك سازي ها« مطرح شد. تأكيد 
من براي استفاده از واژه خشك سازي به جاي 
خشكسالي به اين خاطر است كه ما انسان ها، 
بسياري از مديران و برخي مسئولان باعث آن 
شديم كه عرصه طبيعت و اكوسيستم به اين 
روز دچار شود كه دائما واكنشي عمل مي كند.
چهزمانتصميمگرفتيدبه
جايمعرفيزيستگاههاوحياتوحش
)كارمعمولورايجيكهمستندسازان
حوزهمحيطزيستانجامميدهند(در
ساختيكمستندبهمسائلمهمتري
مانندتأثيررفتارانسانبرمحيطزيست

بپردازيد؟
تقريبا از ســال87 بود كه تغييــرات اقليمي 
باعث شــد نگاه ها به مســائل محيط زيستي 
حساس شود و لنز دوربين ها به سمت تغييرات 
و تهديدات، تغيير زاويه دهد. ســال87 بود 
كه صداي مــردم از آلودگي هــوا كه مهمان 
ريه هايشان در كلانشــهرها بود، بسيار زياد 
شنيده شد و سياسيون را وادار به پاسخگويي 
كرد. در همان ســال ها بود كه ريزگردها هم 
خودشان را به كلانشهرها رساندند و به گفته 
كارشناسان، بيماري هاي تنفسي بسيار شايع 
شد و غلبه درمان بر نظام سلامت بالا گرفت. در 
اين وادي بود كه مستندات علمي ثابت كردند 
كه تغييرات زيســت محيطي و آلودگي هوا 

مستقيما با بيماري ها و پرشدن بيمارستان ها 
مي تواند در ارتباط باشد. با سرعت زيادي نظام 
درمان و ســلامت جامعه مورد تهديد جدي 
قرار گرفت. در اين گيــرودار بود كه به عنوان 
يك مستندســاز وارد مباحــث اقتصادي، 
اجتماعي، سياسي، امنيتي و فرهنگي ناشي 
از محيط زيست شدم. محيط زيست ديگر از 
اين زوايه ديد لوكس نبود و بسيار مي شنيدم و 
مي خواندم كه تبديل به اولويت يك تا5امنيت 

ملي كشور شده است. 
مستندسازيبعدازتغييرات
محيطزيستيازنمايشاكوسيستمو

معرفيحياتوحشبهسمت
رفتار چگونگــي

يست ز محيط
باانســانو
و بالعكــس

تأثير همچنين
متقابلايــنرفتارهارفت.
مستند»مجموعهتنهايي«
درهمينحالوهوامتولد
شــدوخيليهمزودبه
همراه»درنگتنهايي«در
سراسركشورجايخودرا

بازكرد؛بهطوريكه

حالاشنيدهميشودحتيدرمحافل
سياســيوپيامكهــاينمايندگان
مجلسهمدرقالبكميســيونهاو
فراكسيونهادربارهآنبحثو
بررسيصورتميگيرد.فكر
ميكنيدمجموعــهتنهايي
وپسآندرنــگتنهايي
كهبهبررســيكارشناسي
پديدههايمحيطزيســتي
ايرانميپردازد،توانســته
اســتدرتغييــررفتارهاي
زيســتمحيطيتأثيرگــذار

باشد؟
ايده مجموعه تنهايي درســت در 
زمان توليــدات تلويزيونــي كه به 
نمايش اكوسيستم و حيات وحش 
مي پرداختند، شــكل گرفت. در 
همين سال ها بود كه نگاه آلبومي به 
طبيعت بودجه هاي خوب مي گرفت 
و دوربين ها از فاصلــه دور و بالا به 
طبيعت نگاه مي كردند؛ يعني نگاه ها 
ســطحي بود و به جزئيــات توجه 
نمي شــد و صرفا زيبايي شناســي 
ملاك قرار می گرفــت. در حالي 
كه اگر عميق تر بــه موضوع نگاه 

مي كرديم متوجه مي شــديم اتفاقاتي در 
حال وقوع اســت كه به زودي اين زيبايي 
ظاهري)ســوژه اصلي مستندات گزارشي 
آن روزها( را محو و نابــود مي كند. متولي 
اين امر تلويزيون بود كه از فاصله دور تنها 
زيبايي طبيعت را به تصوير مي كشيد، اما 
وقتي ســروصداها از پديده هاي مختلف 
محيط زيســتي بلند شــد، همه غافلگير 
شدند و تازه آن موقع به فكر افتادند كه در 
عمق چه مي گذرد؟ درحالي كه اگر از ابتدا 
نگاه ها معطوف به اتفاقــات و ويراني هاي 
محيط زيســت ايران بــود، اينگونه حالا 
شــاهد تخريب و ويراني هاي گســترده و 
واكنش هاي محيط زيســت به رفتارهاي 
تخريبگرايانه انســان نبوديــم. در چنين 
شــرايطي توانستيم بالادســتي ها را قانع 
كنيم كه مسئله حفظ محيط زيست طبق 
اصل50 قانون اساســي و اسناد بالادستي 
مسئله حقوق عامه و نگاه به آن يك تكليف 
است و بدين ترتيب واژه هايي مانند توسعه 
پايدار و عدم تخريب محيط زيســت ســر 

زبان ها افتاد.
مستندهايشــمادرحوزه
محيطزيستبســيارچالشياستو
برنامهراهكارمحوردرنگتنهايينيز

بسيارچالشيتر،عميقوپرمحتواست؛
بهطــوريكهكمترســراغداريمدر
تلويزيونايرانچنينبرنامهايبااين
پتانســيلدربابموضوعاتحياتي
زيستمحيطيساختهوپخششود؛
بهخصوصدررابطهباهورالعظيم.در
مســتندهوربههرحالنكاتامنيتی
وجوددارد،ايننكاتلطمهایبهكار
شــمانزدوازآنمهمتر،آياپرداختن
بهجزئياتاينموضــوعتأثيريدر
تصميمسازيهايبعديدرارتباطبا

تالابهورالعظيمداشت؟
دشــت آزادگان در 2مرز )ايران و عراق( 
قــرار دارد و فضاي اطراف ايــن منطقه، 
حتي در ورود و خروج ها امنيتي اســت. 
زماني كــه پــروژه هورالعظيــم را آغاز 
كرديم، متوجه شــديم كه صرفا با مجوز 
تصويربرداري نمي توان وارد منطقه شد 
و مجوزهاي ديگر نياز است. خوشبختانه 
همه مجوزهاي لازم را گرفته بوديم، با اين 
حال وقتي لب مرز شــروع به كار كرديم، 
كار كردن براي ما سخت تر شد. فضا بسيار 
امنيتي بود و با وجود اخذ مجوز از وزارت 
كشــور 4روز تجهيزات ما اجازه فعاليت 
نداشتند. شــما تصور كنيد محل اسكان 
ما فرمانداري هويزه بود، اما با وجود اين، 
اجازه كار نداشتيم! البته اين ممنوعيت ها 
و تأخيرها را به فرصــت تبديل كرديم و 
براي بار چندم، به گشــتزني در منطقه و 
بازبيني آن پرداختيم. در مدتي كه اجازه 
كار به ما نمي دادند، بــه اين موضوع فكر 
مي كردم كه چطور مي تــوان تصاويري 
را ثبت كرد كه عملا با توجه به شــرايط 
موجود نمي توان ثبت كرد. خوشبختانه 
نتيجه هم گرفتيم؛ يعني اين وقفه و اين 
ممنوعيت فرصتي شــد براي تحقيقات 
بيشتر، آن هم در قلب لوكيشني كه قرار 
بود مستند متولد شود. ما تصاويري تهيه 
كرديم كه برخلاف گفته هاي مسئولان، 
چيزهــاي ديگــري را ثابــت مي كرد. 
مسئولان مي گفتند فلان نقطه از هور آب 
دارد، اما در تصاوير ما آن منطقه خشكيده 
بود! مي گفتند اطراف بسياري از دكل هاي 
نفتي خشك نشده است، اما تصاوير ما از 
عمق منطقــه هورالعظيم چيز ديگري را 

ثبت كرد.

گفت وگو با سعيد نبي كه با پخش مجموعه مستندهاي محيط زيستي،  سياستمداران و مسئولان كشور را دور ميز حل 
بحران هاي محيط زيستي كشور نشاند 

 مستندســازيبهحوزهمحيطزيستايرانكشيده
شدهاستومجموعهمســتندهايجنجالياخيردر
موضوعاتچالشبرانگيزمحيطزيستيايرانكهازچند
هفتهقبلدرصداوسيمااجازهپخشيافتهومباحث
كارشناسيآنخبرســازيبالايييافتهاند،بارديگر
لزومتوجهبيشتربرحفظسرزمينومقابلهباتخريب
محيطزيستونابوديحياتوحشوتنوعزيستيرا
بهشيوهايكارآمدترمطرحكردهاست.سعيدنبيرابا
مستندهايمحيطزيستيازسال1378ميشناسيم.او
مستندساز،طراحوتهيهكنندهمناظرههايانتخاباتي
ســال92نيزبود.فيلمهاوبرنامههايتلويزيونياو
درحوزههاياجتماعي،سياســي،هنريواقتصادي

جنجالياستواتفاقاتوحواشيبسياریبههمراه
دارد.سعيدنبيازآندســتهمستندسازهايكمكار
است،اماهر3تا5ساليكمجموعهمستندرااكران
ميكند.»گنجينهتتيس«،»هيركان«،»اقوامايراني«،
»نقشبافت«،»تحقيقاتآبزيان«،»تنفس«و»تنهايي«
مجموعهمستندهايياســتكهاوتهيهوكارگرداني
كردهونمايــشآنهانيزهموارهباســروصدايزياد
همراهبودهاســت.نبيتاكنونموفقبهكسبجايزه
مليمحيطزيســت،تنديسزيتونطلاييفيلمهاي
تلويزيونيدنيا،تنديسپروانهطلاييوجايزهبزرگ
جشنوارهجهانيمحيطزيست،جايزهبزرگجشنواره
جهانيروسيه،تنديسجشنوارهجهانيچك،جايزه

اولجشنوارهجهانياكو،نشــانفيروزهجشنواره
سينماحقيقتوبيشاز10تنديسوجوايزجهانيديگر
شدهاست.سعيدنبيحالابامجموعهمستند»تنهايي«
پساز6سالبهآنتنشبكهيكتلويزيونبازگشتهتا
ريشهبحرانهايمحيطزيســتيايرانرادرنمايش
مستندهايمحيطزيستيخودواكاويكندوبابرنامه
تحليلي»درنگتنهايي«پسازنمايشمستندهايش
توجهبينندگان،سياسيونومديراناجراييكشور
رابهحلبحرانهايمحيطزيســتيايرانجلبكند.
اودرگفتوگوباهمشهريميگويدبرخيسوژههاي
مجموعهمستندخودراازگزارشهايمحيطزيستي

منتشرشدهدرهمينصفحهوامگرفتهاست.

محیط زیست دیگر موضوع لوکس نیست
خبرهای كوتاه

ورودسامانهبارشيبهكشور 
مركز ملي پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات وضعيت هوا، از بارش 
باران در بخش هايي از كشــور طي روزهاي آينده خبــر داد. به گزارش 
ايسنا، صادق ضياييان، رئيس اين مركز گفت: براساس آخرين خروجي 
مدل هاي هواشناسي، سامانه بارشي از مرزهاي غربي وارد كشور شده 
و فعاليت اين ســامانه بارشــي در برخي از مناطق شمال غرب و غرب، 
جنوب غرب، مركز، دامنه هاي زاگرس مركزي، غرب ســواحل درياي 
خزر و دامنه البرز مركزي در استان هاي قزوين، البرز و تهران است. وي 
ادامه داد: شدت بارش در استان های كردســتان، كرمانشاه، لرستان، 
ايلام، شمال خوزستان، همدان، قزوين، زنجان و ارتفاعات جنوب غرب 
اصفهان و شرق كهگيلويه و بويراحمد خواهد بود. ضياييان افزود: شدت 
بارش در آذربايجان غربي، آذربايجان شرقي، اردبيل، كرمانشاه، لرستان، 
همدان، مركزي، ايلام، خوزستان و ارتفاعات جنوب غرب اصفهان و شرق 
كهگيلويه و بويراحمد است. به گفته ضياييان، يكشنبه گستره بارش در 
شمال غرب، برخي نواحي غرب، غرب سواحل درياي خزر و دامنه هاي 
جنوبي البرز مركزي  خواهد بود. رئيس مركز ملي پيش بيني و مديريت 
بحران  مخاطرات وضع هوا گفت: دوشنبه از شدت بارش كاسته شده و 
طي دوشنبه و سه شنبه گستره فعاليت اين سامانه بارشي در شمال  غرب 

و برخي نواحي غرب براي ارتفاعات البرز مركزي خواهد بود.

لزومتشكيلكميتهسازگاريباتغييراقليم
معاون ســازمان محيط زيست، تشــكيل كميته ســازگاري با تغيير 
اقليم در كشــور را ضروري اعلام كرد. به گزارش همشهري، احمدرضا 
لاهيجان زاده، در نشست تخصصي روند تغيير اقليم و تأثير آن بر نوسانات 
ســطح آب درياي خزر و خليج گرگان بيان كرد: بايد تشــكيل كميته 
اجرايي سازگاري با تغيير اقليم، نخستين اقدام برنامه هفتم توسعه كشور 
باشد؛ چون اثرات اين پديده تا 50سال آينده هم وجود خواهد داشت. وي 
ادامه داد: در نشست اخير شوراي عالي آب با حضور رئيس جمهوري تأكيد 
شد كه برنامه هفتم توسعه كشور بايد مطابق با تغيير اقليم و كم آبي باشد. 
وي گفت: سال۹4 كارگروه ملي سازگاري با كم آبي در وزارت نيرو تشكيل 
شد، ولي تمركز آن براي مصارف آب در حوزه آبخيزداري و آبريز است و به 
موضوع سازگاري با تغيير اقليم در آن توجهی نشده است. لاهيجان زاده 
همچنين درخصوص تغيير اقليم روي درياي خــزر افزود: ورودي آب 
رودخانه ها، كاهش بارش و افزايش تبخير از عوامل مهم نوسانات كاهش 

سطح آب درياي خزر در دوره بلندمدت به شمار مي رود.

50هكتارجنگلكاريمشاركتيدرسمنان
مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري اســتان سمنان از انجام 50هكتار 
جنگل كاري مشاركتي، در حوزه منابع طبيعي شاهرود خبر داد. اجراي 
اينگونه طرح ها، راهي براي حفاظت از منابع طبيعي و جلوگيري از قاچاق 
چوب محسوب مي شود. به گزارش همشهري، جعفر مرادي گفت: اين 
طرح در مناطق سحرگاه، محمد چفت و درازنو به اجرا درآمده است.وي 
با بيان اينكه اعتبار طرح از محل صندوق توسعه ملي تأمين شده است، 
افزود: پروژه جنگل كاري، طي هفته منابع طبيعي سال۹8 با هدف طرح 

hamshahrionline.irWWWصيانت از جنگل هاي شمال انجام  شده است.
متــن كـامـل در سایت

عكس: همشهري/ محمد عباس نژاد
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تازه هاي نشر

  ژنرال دلا رُوِره 
رمان »ژنرال دلا رُوِره« اثــر ايندرو مونتانللي 
بــا ترجمه وازريك درســاهاكيان، از ســوي 
نشر نو منتشر شده اســت. ايندرو مونتانللي، 
روزنامه نگار و مورخ ايتاليايي در آخرين سال 
حاكميت موســوليني، در ميلان بــه زندان 
فاشيست ها افتاده بود كه با شخصيت اصلي 
اين داستان آشــنا شــد؛ قالتاق كلاهبردار 
قماربازي كه نازي ها مي كوشــند تا با استفاده 

از او در صفوف مبارزان آزاديخواه نفوذ كنند، اما نتيجه ديگري مي گيرند. 
نويســنده در اين رمان كوتاه، مدعي نيســت كه همه حوادث دقيقاً با 
واقعيت انطباق دارند، گرچه شــخصيت اصلي داستان كلاهبرداري به 
نام »جوواني برتونه« در واقع وجود داشــته و يك شخص واقعي است و 
مونتاللي در سال1۹44 در زندان سان ويتوره وي را به نام ژنرال »فورته 
براچو دلا رُوِره« ملاقات كرده است. او 12دسامبر1۹44 همراه با 6۷نفر 
از زندانيان در فسولي، روستايي در اطراف ميلان تيرباران شد. نويسنده 
در مقدمه اين كتاب اشاره مي كند كه اشخاص واقعي ديگري هم در اين 
داستان هستند، دكتر اگوي معروف كه خيلي ها ازجمله خود نويسنده، 
زندگي شــان را مديون او هستند. هم سلولي نويســنده، رئيس زندان، 
نگهبان ها و چند شخصيت ديگری كه واقعي هستند، اما نويسنده اين 
اثر را نه به شكل يك روايت تاريخي، بلكه به صورت داستان نوشته است. 
نشرنو، اين رمان ۹6صفحه اي را به بهاي 30هزار تومان منتشر كرده است.

  تاريخ ايران آكسفورد
»تاريخ ايران آكســفورد«، از لحاظ گســتره 
تاريخي، مجموعه  مقالاتي است جامع، درباره 
سرگذشــت تمدن ايراني. نويســندگان اين 
مقالات كه همگي در حوزه هــاي مطالعاتي 
مربوطه پيشرو هســتند، بر پيوستگي هاي 
كلانِ موجود در اين تاريخ تأكيد مي كنند و در 
عين حال به توصيف الگوهاي مهم تحول در 
دوره هاي مختلف مي پردازند. هر يك از فصول 

اين كتاب متمركز است بر يك عصر و مختصات 
سياسي ، اجتماعي ، فرهنگي و اقتصادي آن. بخش هاي مربوط به ايران 
باستان، از شواهد انسان شناختي دوران پيشاتاريخ آغاز شده و نخستين 
تمدن هاي شكل گرفته در اين سرزمين را وصف مي كنند و در ادامه به 
برآمدن امپراتوري ها مي رسند. بخش سده هاي ميانه به تاخت و تاز عرب 
مي پردازد و سپس به نفوذ تركانِ آســياي ميانه. موضوع بخش سوم، 
ايرانِ جديد است و با پايه گذاري حكومت صفوي، آغاز شده و با تحليل 
تعارضات مربوط به مدرن سازي ايران در عهد قاجار و دوران پهلوي و 

سرانجام، در انقلاب سال۵۷، پي گرفته مي شود.
تاريخ ايران آكسفورد، زيرنظر تورج دريايي را خشايار بهاري و محمدرضا 
جعفري به فارسي برگردانده اند. نشــر نو اين كتاب ۵68صفحه اي را 

به بهاي 200هزار تومان منتشر كرده است.

مي دانم كه سراسر حشــر و نشرتان با 
زنده ياد قيصــر امين پور خاطره اســت. اما پيش از 
هر چيز مي خواهم بدانم، آنچه در شــعر و شخصيت 

امين پور مشترك است، چيست؟
همان اندازه كه قيصر در زندگي شــخصي اش زلال بود، اين 
زلاليت در اكثر شعرهاي قيصر هم خودش را نشان مي دهد. 
شخصيت دوست داشتني قيصر و مهرباني اش باعث مي شد 
دوستانش احساس كنند كه آدم بي نظيري است. شعرهايش 
هم شبيه شخصيتش بود. همواره نوآوري در شعرها و نثري كه 
مي نوشت به چشم مي خورد. حتي در قصه هايي كه مي نوشت 
هم همين گونه بود. 3كتاب در انتشارات سروش گردآوري و 
چاپ كرديم كه قيصر افتخار داد و من يكي از داستان هايش را 
در آن مجموعه چاپ كردم. برايم جالب توجه بود كه قيصر با 
سرودن انبوهي از شعر درخشان، وقتي داستان هم مي نويسد، 
به نظرم مي رسيد كه بسيار تواناتر از بسياري از كساني است 

كه ادعاهايي در نوشتن داستان دارند.
شــايد يكي از معروف ترين شــعرهاي 
امين پور اين باشــد كه مي گويد: »قطار مي رود / تو 
مي روي / تمام ايستگاه مي رود / و من چقدر ساده ام كه 
سال هاي سال / در انتظار تو كنار اين قطار ايستاده ام 
/ و همچنان به نرده هاي ايستگاه رفته / تكيه داده ام« 
شعرهاي قيصر، سهل و ساده است و از واژه هاي مهجور 
در آنها اســتفاده نمي كرد. او همين گونه هم ساده و 
صميمي با دوستانش صحبت مي كرد؟ ادبيات و نوع 

نگاهش به جهان چگونه بود؟ 
ما هرسال، سالگرد درگذشت قيصر، با دوستان، شب ها با 
قطار مي رفتيم به دزفول و از آنجا عزم گتوند مي كرديم. در 
راه محال بود اين شعري كه شما الان از قيصر خوانديد، در 
كوپه هامان خوانده نشود و يادي از قيصر و اين شعر نكنيم. 
همانطور كه گفتيد، شــعرهايش ساده و صميمي است و 
آدمي آنها را دوســت دارد. از ويژگي هاي شعرهاي قيصر 
در عين ســادگي، سرشــار بودن از تصوير بود. كلمه هاي 
قلنبه ســلمبه در شــعرهايش نمي ديدي. اين ويژگي به 

شعرهايش طراوت، تازگي و خاص بودن مي بخشيد. من 
البته در زمينه شــعر تخصص نــدارم و در بهترين حالت 
مي توانم از منظر روايي به شعرهاي قيصر بنگرم و بگويم 
كه شعرهاي او را مانند خودش دوســت دارم. گهگاه كه 
فرصت مي كنم، آنها را مي خوانم. قيصر غير از شــعر، نثر 
هم مي نوشت. بخشي از آن نثر ادبي اش در مجله »سروش 
نوجوان« به نام »در حاشيه« چاپ مي شد. معمولا آن بخش 
را قيصر مي نوشت. مطالب متنوع و تازه اي در آن بخش به 
چاپ مي رسيد و واقعا اين مجله در زمان قيصر به دانشگاهي 
براي مخاطبان مجله تبديل شده بود. قيصر براي بچه هايي 
 كه به سروش نوجوان مي آمدند، ساعت ها وقت مي گذاشت 

و آنها را راهنمايي مي كرد و با آنها گپ مي زد.
سرانجام آن نشريه چه شد؟

مجله اي پربار بود... خودتان شاهديد، بسياري از كساني 
كه خبرنگاران افتخاري آن مجله بودند، رشــد كردند و 
هم اكنون مجموعه شعرهاي درخشــان و داستان دارند 
و بســياري از بچه هاي مطبوعاتي موفــق از بطن همان 
جلسات برخاستند. آنها هنوز هم مشغول به كارند و كار 

حرفه اي شان را با سروش نوجوان و قيصر شروع كردند.
برجســته ترين خاطره اي كه از زنده ياد 

امين پور در ذهن داريد، چيست؟
من با قيصر زندگي كردم. از ابتداي تأسيس حوزه هنري 
تا زماني كه اين شــاعر به رحمت خدا رفت، برايم سراسر 
خاطره است. يك خاطره تلخ از خبر تصادف قيصر دارم كه 
عيد بود و داوود غفارزادگان با من تماس گرفت و گفت كه 

قيصر تصادف كرده. آن حادثه برايم بسيار تلخ بود.
به خانه يكديگر هم رفت وآمد مي كرديد؟ 

درباره كتاب و ادبيات چه حرف هايي مي زديد؟
آن زمان در منطقه اي از ســعادت آباد، دو سه خانه بيشتر 
نبود. نزديك كوه ها خلوت بود. قرار بود شب بچه ها خانه ما 
بمانند. سيدحسن حسيني، قيصر، خليلي، وحيد اميري، 
مهرداد غفارزاده و ديگران هم بودند. دور و بر خانه ما به آن 
شكل مغازه اي وجود نداشت. چند تن از دوستان و قيصر، 

سيگار مي كشيدند و من هم از اين موضوع اطلاع داشتم. 
حدس زدم كه نيمه هاي شب سيگارشان تمام مي شود و 
بي سيگاري حالشان را مي گيرد. چند پاكت سيگار خريدم. 
حدسم درست بود. بالاخره حدود ساعت 2بعد از نيمه شب، 
سيگارشان تمام شــد. چند پاكت را به اصطلاح رو كردم 
اما آن چند پاكت هم براي چند ساعتشــان بيشتر كفاف 
نداد. تا نزديكی هاي صبح همه بيــدار بودند و اتفاقا بحث 
ادبيات و شعر و داستان بالا گرفته بود. آنها صبح رفتند و 
من هم خوابيدم و بعد از ظهر، از خواب بيدار شدم. همسرم 
و بچه ها خانه پدر و مادر همســرم بودند و مي  دانستم كه 
فعلا نمي آيند. صبحانه را طرف هاي ظهر خوردم و وقتي 
خواستم ته ســيگارهاي عزيزان را جمع كنم، چشمم به 
يك پاكت سيگار افتاد كه يك نخ سيگار در آن مانده بود. 
خيلي راحت، سيگار را  روشــن كردم و مانند قيصر شروع 
كردم به پك زدن به سيگار. كشيدن سيگار به سبك قيصر 
را هيچ وقت فراموش نمي كنم. اين نخســتين و آخرين 
باري بود كه در عمرم به دليل وجود ذيجود قيصر، سيگار 
كشيدم. چون اصلا نه سيگار مي كشــم و نه سيگاري ام. 
زندگي ما با بچه هاي حوزه هنري سراســر خاطره است. 
مدتي هم از حوزه هنري منفك شــديم و فكر مي كرديم 

كه چه كار كنيم.
آن زمان قيصر ازدواج نكرده بود؟

نه، او مجرد بود و من متأهل. معمولا در اتاق قيصر در حوزه 

هنري تا ساعت 10و 11شب مي نشستيم و گپ مي زديم. 
وقتي هم كه در حوزه كار مي كرديم، كارمند مآب نبوديم.

همه نحله هاي فكري چه طيف روشنفكر و 
به اصطلاح رساتر، نخبگان و چه بچه هاي حوزه هنري 
و حتي گروهي كه بعدها از حوزه منفك شدند، قيصر را 
دوست داشتند. چه گوهري در وجودش بود كه بدين 

اندازه محبوب شد؟
به دليل زلال بــودن روحش و نجابت و شــرافتي بود كه 
داشــت. صفاي باطني  و صميميت قيصر مثال زدني بود. 
وقتي با او صحبــت مي كردي احســاس مي كردي كه 
نزديك ترين فــرد به زندگي ات اســت. به قدري راحت و 
خوش برخورد و مهربان بود كــه در مخيله ام نمي گنجد 
بگويم يك بار عصباني شده باشد و تند برخورد كرده است. 
غروب ها در حوزه هنري فوتبال بازي مي كرديم. يكي از 
بچه هاي معروف قصه نويسي معاصر با يكي ديگر دعوايش 
شد و او را به زمين كوفت. اما قيصر اين مواقع اصلا عصباني 
نمي شــد. ممكن بود يك گوشه اي بايســتد و با خودش 
خلوت كند تا باعث رنجش كســي نشــود. چون چنين 
مسلكي داشت، همه دوســتش داشتند. شعرهاي قيصر 
هم شعرهاي نابي است و همه با علاقه آنها را مي خواندند و 
مي خوانند. اگر اطرافيانش به ادبيات علاقه نشان مي دادند، 
قيصر هيچ گونه راهنمايي اي را از آنها دريغ نمي كرد. در 
زماني كه بيمار بود، خيلي ها دوست داشتند او را ببينند 
اما نمي شد. يك بار يكي تماس گرفت و درخواست كرد كه 
قيصر را ببيند. من دوست نداشتم كسي مزاحم او شود. 
آن هم با آن حالش. نتوانستم با خودم كنار بيايم. به قيصر 
گفتم و او بدون معطلي گفت، بياييد خانه مان! با آن دوست 
به خانه قيصر رفتيم و پس از يكی دو ســاعت گپ و گفت 
وقتي مي خواستيم برويم، آن دوست از قيصر خواست تا 
يادداشتي برايش بنويسد و قيصر هم با خونسردي حدود 

يك صفحه برايش يادداشت نوشت و امضا كرد.
سال  هايي كه درگير بيماري بود چگونه با 

وجود بيماري ارتباطتان حفظ شد؟

سال ها براي كليه اش بعينه مي ديدم كه عذاب مي كشد. 
ناراحت مي شديم. يادم است بچه هاي گيلان بارها به خودم 
گفتند كه كاري كنيد تا قيصر راضي شود يك كليه مان را 
به او بدهيم. باور كنيد جرأت نمي كردم اين موضوع را به 
قيصر بگويم. به همسرش گفتم. خود قيصر تماس گرفت 
و گفت من به هيچ وجه حاضر نيستم، از بچه هايي كه مرا 
مي شناسند كليه بگيرم، مگر روزي كه ديگر نتوانم ادامه 
حيات دهم. بارها به او گفتيم كه براي معالجه به خارج از 
كشور برو، اما به اين كار هم راضي نشد. مي گفت چرا براي 
معالجه به جايي مانند آمريكا بروم! حتي نمي پذيرفت كه 

براي معالجه هم به آمريكا سفر كند.
بنا به درخواست پدرش هم امروز در گتوند 

آرميده است. در مراسم تدفين چه گذشت؟
خوشحالم كه پدر قيصر همه مان را مجاب كرد كه پيكر 
او را به گتوند ببريم. حتي قبــري در قطعه هنرمندان 
براي قيصر آمــاده كرده بودند  و همــه حاضر بوديم كه 
مراســم تدفين انجام شــود اما پدرش راضي نمي شد. 
هم اكنون خوشــحالم و به خود مي گويم كه پدرش چه 
كار بزرگي كرد كه قيصر را آنجا برد و آرامگاهش امروز 
به محل برگزاري مراســم گوناگوني در ســالروز تولد و 
درگذشتش تبديل شده اســت. قيصر به گمانم با سفر 
به گتوند جاودانه شد. بسياري از شاعران امروز در قطعه 
هنرمندان آرميده اند كه يادي از آنها نمي شود. آرامگاه 
قيصر امروز هم شناخته شده و هم به بهتر شناخته شدن 
گتوند كمك مي كند. متأسفم كه امسال و سال گذشته 
به دليل شيوع كرونا نتوانســتيم بر سر مزار قيصر حاضر 
باشيم، اما سال هاي گذشته يك شب با قطار مي رفتيم. 
آنجا به پدر قيصر سرمي زديم و ناهار روز بعد را آنجا بوديم 
و همان روز با قطار به تهران بازمي گشتيم. هنوز دلتنگ 
قيصرم، گرچه همواره برايم زنده است. روزي نيست كه 
به ياد او نباشم و به عزيرترين دوستم فكر نكنم. هر روز 
دست كم از بلوار قيصر امين پور رد مي شوم و از دور به او 

سلام مي كنم.

مهربان و وسيع؛ مانند قيصر!

8 آبان ماه مصادف با ســالروز درگذشــت 
قيصر امين پور است؛ قله شعر انقلاب. شاعر 
»آينه هاي ناگهان«، »دســتور زبان عشق« 
و چندين مجموعه ديگر. حســن احمدي، 

داستان نويس، از دوستان گرمابه و گلستان 
قيصر بود و به همين ســبب خاطره هايي كه 
او از قيصر در ذهــن دارد، هم خاص اند و هم 
براي شناخت قيصر عموميت يافته اند. قيصر 
امين پور، زلال بود و شريف و صميمي؛ درست 
مانند شعرهايش. به قول حسن احمدي، در 
آثارش كلمه هاي قلنبه سلمبه نمي ديديم و 

همان گونه ساده و صميمي هم با دوستان و 
اطرافيانش ســخن مي گفت. همه نحله هاي 
فكري و ادبي شــعر و شخصيتش را دوست 
داشتند. او پس از انقلاب، يكي از چهره هاي 
درخشان ادبيات معاصرمان به شمار مي رود. 
با حسن احمدي شــعر، نثر و شخصيت او را 

به طور اجمالي بررسي كرده ايم.

صفاي باطني  و صميميت قيصر مثال زدني 
بود. وقتي با او صحبت مي كردي احساس 
مي كردي كه نزديك ترين فرد به زندگي ات 
اســت. به قدري راحت و خوش برخورد و 
مهربــان بود كه در مخيلــه ام نمي گنجد 

بگويم

 ديدار با حسن احمدي، داستان نويس
 در سالروز درگذشت قيصر امين پور

 فرشاد شيرزادي
روزنامه نگار
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ثبت نام وام دانشجويي آغاز شد
خبر اول امروز براي دانشجوياني است كه نياز فوري به وام دارند، 
رئيس صندوق رفاه دانشــجويي در اطلاعيه اي خبر داده اســت: 
»امكان ثبت نام وام هاي دانشــجويي از چهــارم آبان ماه آغاز و تا 
يكم دي ماه فرايند ثبت نام ادامه خواهد يافت.« به گزارش ايسنا، 
در همين راستا مســعود گنجي درباره نحوه بازپرداخت وام هاي 
دانشجويي در شرايط كرونا هم توضيح داد: دانشجويان مشغول 
به تحصيل در دوره شيوع بيماري كرونا و دانش آموختگاني كه در 
دوره اين بيماري به زمان تعيين وضعيت بدهي تسهيلات دريافتي 
از صندوق رفاه دانشجويان رسيده و دفترچه اقساط دريافت نگرفته 
باشند امكان اضافه شدن 2 نيمســال تحصيلي به سنوات مجاز 

تعيين وضعيت بدهي براي ايشان لحاظ خواهد شد.

افزايش50ميليوني وام مددجويان 
كميته امداد

خبر دوم هم رنگ و بوي وام دارد اما اين بار براي مددجويان كميته 
امــداد امام خميني)ره(. آنطور كه سرپرســت معاونت اشــتغال و 
خودكفايي كميته امداد خبر داده اســت: »ســقف وام اشــتغال 
۵0ميليون تومان بود كه اين رقم در سال جاري به 100ميليون تومان 
افزايش پيدا كرد.« به گزارش تسنيم علي اكبر خادمي درخصوص 
فرايند افراد پشــت نوبتي بــراي دريافت وام، توضيح داد: ســالانه 
حدود 400 تا 4۵0هزار نفر مستعد اشتغال از سوي حوزه مددكاري 
شناسايي و به اين معاونت معرفي مي شوند و همكاران اشتغال اين 
افراد را بررسي مي كنند؛ برخي از اين افراد اساسا امكان ايجاد اشتغال 
را ندارند كه به حوزه حمايتي بازمي گردند، اما تعدادي از آنها براساس 

مشاوره شغلي به بنگاه هاي بيروني براي استخدام اعزام مي شوند.  

حركت ايران رو به سالمندي
پير شــدن جمعيت ايران از آن مســائلي اســت كه فكر و ذهن 
مسئولان كشور را به شدت مشغول خود كرده است و براي همين 
هر روز آمار جديدي از اين بحران ارائه مي دهند. به گزارش تسنيم 
در همين راستا وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفته است: 
جمعيت سالمندان تا چند سال ديگر به 30 درصد مي رسد. بهرام 
عين اللهي در اين باره افزود: ان شاءالله بتوانيم در حركت انقلابي كه 
مجلس شروع كرده، كمك كنيم و به خصوص جامعه پزشكي در 
درمان ناباروري و مسائل مربوط به آن بتوانند اقدام كنند. مشكل 

امروز ما سبك زندگي و لزوم اصلاح آن است. 

شهروندان تهراني براي اهداي خون پيشقدم شوند

 هفته گذشته در حالي كه وضعيت ذخيره 
خون در 19 استان كشور عادي و سبز و در گزارش

10 استان در وضعيت زرد قرار داشت، اما 
رنگ 2 اســتان تهران و سيستان وبلوچستان در نقشه 
ذخيره خون كشور قرمز شد و ســازمان انتقال خون را 
واداشت تا اهداكنندگان مســتمر خون را براي اهدا به 
سرعت فرابخواند. هر چند كه تجربه سال هاي گذشته هم 
نشان مي دهد كه هر ساله با سرد شدن هوا در فصل پاييز، 
ميزان اهدای خون رو به كاهش مي رود اما امســال يك 
معضل هم به اين متغير اضافه شــده كــه آن افزايش 
جراحي هاي غيراورژانسي در بيمارستان هاي كشور است  
اتفاقي كه نياز به خون را بخصوص در تهران افزايش داده 

است.

افزايش 40 درصدی مصرف خون پس از پيک 
درباره وضعيت هشــدارگونه ذخيره خون تهران، سراغ 
محمدرضا مهدي زاده، مديركل انتقال خون استان تهران 
رفتيم. مهدی زاده در اين باره به همشــهری می گويد: 
»ذخيره خوني در استان تهران در حدود 4 تا ۵ روز است. 
ما در حال پشت سر گذاشتن روزهاي حساسي هستيم 
و ســازمان انتقال خون نيازمند حضور مردم برای اهدا 
است؛ موضوع ذخيره خون در استان تهران قدری با ساير 
استان ها متفاوت است. استان تهران به عنوان پايتخت و 
مركز سياسي كشور با 167 مركز درماني و 28 هزار تخت 
بيمارستاني، عمل های جراحي تخصصي و فوق تخصصي 
زيادی در آن انجام می شود و علاوه بر بيماران ساكن در 
استان تهران، بيماران بسياري از ساير استان ها به مراكز 
درمانی آن معرفي مي شــوند. در كنار اين، آمار بيماران 
تالاسمي، هموفيلي، حوادث و سوانحي كه در اين استان 
اتفاق می افتد خيلي زياد اســت. همه اينها باعث شده 
كه مصرف فرآورده هاي خوني در تهران خيلي بالاتر از 
ساير نقاط كشور باشــد. البته در يك ماه اخير به خاطر 
افزايش بالاي عمل جراحي، درخواســت مراكز درمانی 
برای مصرف خون افزايش پيدا كرده اســت. هر زماني 
كه موج هــاي كرونا فروكش مي كنــد معمولا مصرف 
فرآورده هاي خوني افزايش پيــدا مي كند. اين افزايش 
مصرف پس از موج پنجم، خيلي بيشتر از پيك های ديگر 
است. آمار انجام عمل هاي جراحي غيراورژانسي در كشور 
به يكباره خيلي بالا رفته و درخواست فرآورده هاي خوني 

از ما در استان تهران به يكباره حدود 40 درصد افزايش 
پيدا كرد.«

ذخيره خونی پايتخت در حالت شکننده  
مديركل انتقال خون اســتان تهران در پاسخ به اينكه 
ميزان مصرف خون در بيمارســتان های استان تهران 
چقدر افزايش پيدا كرده، می گويد: »در حالت معمول، 
روزانه 1300 تا 1400 واحد خون از سوي بيمارستان ها 
درخواست داشتيم، اما اين روزها درخواست به 2100 
واحد خون در روز رسيده كه اين شرايط بسيار خطرناك 
است. با وجود اينكه در7 ماهه نخست امسال، نسبت به 
مدت مشابه سال گذشــته، بيش از 13 درصد رشد در 
اهداي خون داشتيم، اما باز هم ذخاير خوني در استان 
تهران حالت شــكننده اي پيدا كرده است.« مهدی زاده 
همچنين درباره گروه های خونی كه به اهدای آنها نياز 
بيشتری وجود دارد نيز تاكيد می كند: »در حال حاضر 
به تمام گروه هاي خوني نياز داريم، اما هميشــه نياز به 

گروه هاي خوني منفي و +o بيشتر است.«

5 درصد اهداكنندگان خون زن هستند
مراجعه كنندگان به مركز انتقــال خون خيابان وصال 
در روز تهيه گزارش همه مرد بودند و هيچ زني  هم براي 
اهداي خون در آن چند ساعت مراجعه نكرد. در اين باره 
از سمانه پريچيان، مســئول مركز انتقال خون وصال 
پرسيديم. پريچيان به همشهری می گويد: »اگر در هر 
شــيفت كاری، 1۵0 اهداكننده خون به مركز مراجعه 
كنند، اكثريت اوقات 14۵ نفر آقا و ۵ نفر خانم هستند. 
خانم ها به خاطر محدوديت هايی كه دارند و ذهنيتی كه 
اكثرا احســاس می كنند دچار كم خونی هستند، كمتر 
برای اهــدا مراجعه می كنند. در صورتی كــه ما از تمام 
مراجعه كنندگان خانم تست غلظت خون می گيريم و اگر 
خانمی توسط پزشك ما دچار كم خونی تشخيص داده 
شود، از او خون گرفته نمی شود.« محمدرضا مهدي زاده، 
مديركل انتقال خون اســتان تهران نيــز در اعلام آمار 
استانی و كشوری تركيب جنسيتی اهداكنندگان خون 
به همشهری می گويد: »تقريبا ۵0 درصد جمعيت كشور 
را خانم ها تشكيل می دهند و مشاركت هاي خوبي هم در 
مسائل اجتماعي دارند اما در بحث اهداي خون باورهاي 
غلطي در جامعه ما وجود دارد كه هر چه تلاش مي كنيم 
متاسفانه نمي توانيم باورها را تغيير دهيم و به همين خاطر 
تنها ۵ درصد اهداي خون در سطح كشور و استان تهران 
متعلق به خانم هاست و 9۵ درصد اهداكنندگان آقايان 

هستند. اين درحالی است كه در فرانسه بيش از ۵0 درصد 
اهداكنندگان را خانم ها تشكيل مي دهند.«

 
اول: سختگيري در خونگيري از مجردها

يكي از نقدهاي هميشگي داوطلبان مجرد اهداي خون 
اين است كه مراكز انتقال خون به محض اينكه مي فهمند 
فرد مجرد است، مانع پذيرش او مي شوند. مهدي زاده 
در اين باره به همشهري گفت: »اتفاقا خيلي استقبال 
مي كنيم كه نسل جوان بيايند و اهداكننده خون شوند 
و مســتمر هم اين كار را انجام دهنــد. جذب جوانان 
مخصوصا براي جامعه ما كه در حال پير شــدن است 
داراي اهميت بالايي اســت. پير شدن جامعه 2اشكال 
دارد؛ يكي اينكه اهداي خون سقف سني دارد و هرچه 
جامعه پيرتر شود، بيماري ها هم بيشتر مي شود. بنابراين 
اين شرايط مي طلبد كه نسل جوان بيايند و خون دهند. 
اما مقداري ســبك زندگي برخي جوانان تغيير كرده 
كه وقتي پزشك ما غربالگري مي كند، متوجه مسائلي 
مي شود كه فرد را از اهداي خون معاف مي كند. به عنوان 
مثال اگر فرد مجردي روابط پرخطر داشــته است، از 
اهداي خون معاف مي شود. بنابراين اگر فرد غير از ازدواج 
رسمي در رابطه اي خارج از چارچوب خانواده قرار داشته 

باشد، يكسال از اهداي خون معاف مي شود.« 

دوم: رد شدن افرادي كه تتو و عمل زيبايي كرده اند
مديــركل انتقــال خــون اســتان تهــران درباره 
عدم خونگيري از افرادي كه عمل زيبايي و تتو كرده اند 
هم توضيح داد: »روش زندگي مردم مخصوصا جوان ها 
مقداري تغيير كرده اســت. شايد سال هاي قبل، تتو 
كردن فقط در ميان زنان ديده مي شد اما الان انواع و 
اقسام تتوها در گروه هاي سني مختلف ديده مي شود. 
چون در ايران ما بر فرايند تتو يــا عمل هاي زيبايي 
نظارت كافي نداريم، اين عمل ها مي تواند باعث انتقال 
بيماري هپاتيتB، هپاتيتC و HIV شود. از طرفي 
هم سلامت خون اهداكننده براي ما از اهميت بالايي 
برخوردار است. بنابراين تمام افرادي كه تتو كرده اند را 
به مدت يكسال معاف مي كنيم. هپاتيت و HIV يك 
دوره پنجره اي دارند حتي كيت هاي تشخيصي هم 
نمي توانند بيماري را تشخيص دهند. ما يك سال به 
افراد فرصت مي دهيم تا مطمئن شويم فرد به بيماري 
خاصي مبتلا نشده اســت. اين جزو استانداردهاي 
سازمان انتقال خون است كه فقط و فقط بحث سلامت 

و افزايش كيفيت خوني را مدنظر قرار دارد.«

سوم: كمبود مراكز انتقال خون 
كمبود مراكــز انتقال خــون از موضوعاتي اســت كه 
اهداكنندگاني كه به مركز وصال مراجعــه  كرده اند، از 
آن گلايه دارند. مهدي زاده، مديركل انتقال خون استان 
تهران با بيان اينكه از حدود 8سال قبل يك روند آماري 
كاهشي در مراجعه و اهداي خون در تهران قابل مشاهده 
است، مي گويد: »خيلي جاها كانكس داشتيم اما چون 
استانداردهاي لازم در كانكس ها رعايت نمي شد، در اوايل 
دهه90 اين مراكز را جمع آوري كردند كه ساختماني هم 
جايگزين آنها نشد. همين مســئله سبب شد كه تعداد 
مراكز انتقال خون در تهران از 22مركز به 12مركز برسد. 
البته انتظار مي رفت شهرداري ها مراكز يا زمين هايي در 
مناطق مختلف در اختيارمان قرار دهند و ساخت وساز 
كنيم، كه همراهي نكردند به همين خاطر در منطقه22 
تهران با آن وسعت و جمعيت، هيچ مركزي نداريم. در 
خيلي از شهرستان هاي استان تهران مانند اسلامشهر 
هم همينطور و اين مي طلبد همكاري بيشتري از سوي 
شوراي شهر و شهرداري هاي مناطق مختلف تهران با ما 
صورت بگيرد تا بتوانيم مراكزي را در نقاط مختلف استان 
ايجاد كنيم و همچنين بتوانيم پرســنل مان را افزايش 
دهيم. تعداد پرســنل ما از ۵00نفر بــه حدود 400نفر 
رسيده و اين عوامل باعث شــده يك كاهشي در اهداي 
خون از سال90 داشته باشيم كه اين كاهش در سال98 

به اوج خود رسيد.«

چهارم: هدررفت خون در اتاق هاي عمل
هميشه مسئله هدررفت خون در بيمارستان ها، برخي 
داوطلبــان را از اهداي خون دلســرد مي  كــرد و باعث 
مي شد در مراجعه بعدي تعلل كنند. آنها شنيده بودند 
كه كيسه هاي خون بسياري در اتاق هاي عمل به خاطر 
اشتباه پزشكان و نيروهاي اتاق عمل از بين  مي رود. اما حالا 

مديركل اهداي خون استان تهران در اين باره مي گويد: 
»شــايد قديم اينطور بوده ولي چندين سال است كه 
بحث هموويژيلانس يعني مراقبت از خون و فرآورده هاي 
خوني در ادبيات انتقال خون متداول شده و كادر درماني 
بيمارستان ها را مرتب در اين زمينه آموزش مي دهيم. 
تمام بيمارستان هاي استان تهران گواهي هموويژيلانس 
دارند؛ يعني متعهد به رعايت يك ســري استانداردها 
هستند، پزشك ارشد هم دارند كه با ما در ارتباط است. 
اين باعث مي شود استانداردها در مصرف بيشتر رعايت 
شود. بحث هدررفت خون در اتاق هاي عمل خيلي خيلي 
كم شده و اهداكنندگان مي توانند اطمينان داشته باشند 

كه خون شان هدر نمي رود.«

پنجم: محدوديت هاي ناشي از شرايط كرونا
سمانه پريچيان، مسئول مركز انتقال خون وصال درباره 
تأثير هراس از ابتلا به كرونا بر ميزان مراجعه شهروندان 
به مراكز اهداي خون مي گويد: »اوايــل پاندمي كرونا 
به خاطر ترســي كه مردم از ازدحام در مراكز  يا به خاطر 
بحث فاصله گذاري و... داشــتند، كمي كاهش مراجعه 
داشتيم ولي وقتي ديدند كه پروتكل ها اعم از ماسك زدن، 
فاصله گذاري، تهويه مناسب و... در مراكز رعايت مي شود، 
براي اهداكنندگان يك نوع آرامش خاطر ايجاد شــد.« 
مهدي زاده، مديركل انتقال خون اســتان تهران هم با 
استناد به آمارها، معتقد است امسال اثر شرايط كرونا در 
روند مراجعه شهروندان به مراكز انتقال خون حذف شده 
است. او مي گويد: »در 7 ماه ابتداي 1400 نسبت به مدت 
مشابه سال قبل در استان تهران بيش از 13درصد رشد 
مراجعه و اهداي خون داشــته ايم. آمار 7ماهه نخست 
امســال تقريبا به آمار 7ماهه ابتدايي سال98 كه كرونا 
در كار نبوده، رسيده است. بنابراين تأثير كرونا در ميزان 

مراجعه اهداكنندگان تقريبا حذف شده است.«

بانك خون تهران در وضعيت قرمز
نيما شايان

خبر نگار

ديگه چه خبر؟
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   خطر در كمين است
طبق مطالعاتي كه از سپتامبر2020 تا سپتامبر2021 روي 440خانوار در لندن و بولتون با انجام تست پي سي آر 
انجام شده است افرادي كه 2دوز واكسن زده اند هرچند كم اما باز هم شانس ابتلا به گونه دلتا را در مقايسه با 
افراد غيرواكسينه دارند. همچنين به نظر مي رسد به اندازه واكسن نزده ها، عفونت وارد بدن شود. با اين حال 
افراد واكسينه شده عفونت را ســريع تر از بين مي برند، اما اوج بار ويروسي آنها مشابه آن چيزي است كه در 
افراد واكسينه نشده مشاهده مي شــود. همين مورد مي تواند به خوبي توضيح دهد كه چرا افرادي كه 2دوز 
واكسن زده اند و 2هفته هم از تزريق دوز دوم گذشــته، هنوز هم مي توانند به راحتي ويروس را در محيط هاي 
خانگي منتقل كنند. پروفسور آجيت لالواني، از كالج امپريال لندن كه اين مطالعه را در كنار فرد ديگري رهبري 
مي كند، گفت: انتقال مداومي كه ما بين افراد واكسينه شده مشاهده مي كنيم، ضرورت واكسن زدن را براي افراد 
واكسينه نشده تا حد زيادي تبيين مي كند تا از خود در برابر ابتلا به عفونت شديد    كوويد-19 شديد محافظت 
كنند. به خصوص اينكه در ماه هاي سرد و زمستاني سال، مردم بيشتر ساعات خود را در خانه يا فضاهاي سربسته 
سپري مي كنند. لالواني با اشاره به افزايش احتمال ابتلا به كوويد-19 همزمان با كم شدن ميزان محافظت بدن در 
برابر ويروس افزود: ما متوجه شديم كه حساسيت به عفونت در عرض چند  ماه پس از دوز دوم واكسن افزايش 
يافته است. بنابراين كساني كه داراي شرايط براي تزريق دوز تقويتي واكسن هستند بايد فورا اقدام كنند. دكتر 
آنيكا سينگانايگام، از كالج امپريال لندن و ديگر نويسنده اين مطالعه نيز گفت: يافته هاي ما بينش هاي مهمي 
در مورد تأثير واكسيناسيون در مواجهه با انواع جديد ويروس ارائه مي كند و به طور خاص، به ما مي گويد چرا 
سويه دلتا به افزايش تعداد بالاي موارد كوويد در سراسر جهان حتي در كشورهايي با نرخ بالاي واكسيناسيون 
ادامه مي دهد. تداوم اقدامات محافظتي بهداشت عمومي و اجتماعي براي مهار انتقال، مانند استفاده از ماسك، 
فاصله گذاري اجتماعي و انجام آزمايش درصورت مشاهده علائم حتي در افراد واكسينه شده همچنان مهم است.

 هنــوز عواقــب حمله 
ســايبري به ســامانه فناوري

ســوخت  هوشــمند 
پابرجاست. طي ماه هاي اخير چندين 
حمله سايبري باعث خسارات مختلفي 
به كشور شده است كه نشان مي دهد 
دستگاه هاي مســئول بايد از آمادگي 
بيشتري در اين زمينه برخوردار باشند. 
نمونه مشابه اين حمله سايبري درباره 
راه آهن كشــور و همچنيــن ماجراي 
زنــدان اويــن و همچنيــن هــك 

نمايشگرهاي فرودگاهي رخ داد.
اولين بار نيست كه يكي از سامانه هاي 
داخلي كشــور با اختــال، نقص فني 
يا حمله ســايبري روبه رو مي شــود. 
حمله هاي ســايبري در دنيا موضوعي 
است كه طي سال هاي اخير شايع شده 
و متخصصــان آن را غيرقابل اجتناب 
مي  دانند. آنچه در اين ميان اهميت پيدا 
مي كند، نحوه مديريت اين اتفاقات چه 
پيش از حمله و چه پس از حمله است. 
همه كشــورهاي دنيا تاش مي كنند 
كه هر روز سامانه هاي خود را در برابر 
اين وقايع قدرتمندتر و هوشمندانه تر 
كنند. ازجمله ايــن اقدامات مي توان 
به راهكارهايــي بــراي جلوگيري از 
نفوذ و حمله اشاره كرد و عاوه بر آن، 
روش هايي را درنظر داشت كه پس از 
حمله بتوان به خدمات رساني ادامه داد 

و كمترين وقفه اتفاق بيفتد.

بازي موش و گربه
آرش كريم بيگــي، مديرعامل شــاتل 
موبايل، يكي از بازيگراني كه امنيت از 
دغدغه هاي اصلي آن به شمار مي  آيد، 
در گفت وگو با همشهري، امنيت را در 
معناي عام يك مفهوم نســبي و آن را 

اصطاحا بازي موش و گربه مي داند.

اين كارشناس با اشاره به اينكه امنيت 
يــك مفهوم تــام نيســت، مي گويد: 
»هميشــه هكرهــا، نفوذگرهــا و 
تروريست هاي ســايبري مانند فضاي 
حقيقــي كــه نفوذي ها و دشــمنان 
به صــورت فيزيكــي عمليــات انجام 
مي دهند، درصــدد انجــام عمليات 
هستند و اين بازي موش و گربه ادامه 

دارد.«
به گفته او »ممكن اســت در برهه اي 
كسي كه متولي امنيت است، باهوش تر، 
توانمندتر و با دانش  تر باشد و در برهه اي 
ديگر آنكه درصدد ايجــاد اختال در 

امنيت است.«
كريم بيگــي بــه اخباري كــه تقريبا 
هر هفته در مورد ضربــه زدن هكرها 
به سيســتم ها و لو رفتــن ديتابيس ها 
در دنيا مي شــنويم، اشــاره مي كند و 
ادامه مي دهد: »همه كشــورهاي دنيا 
تاش مي كنند كه شــبكه هاي خود 
را ايمن تر كننــد و در عين حال، همه 
نفوذگرها)يقه ســفيدها، باج گيرها يا 

تروريســت ها( هم تاش مي كنند از 
روش هاي پيشــرفته تر بــراي نفوذ و 
ضربه زدن اســتفاده كنند. با اين حال، 
كشور ما در اين حوزه، تا چند هفته اخير 
شــايد يكي از كم حادثه ترين كشورها 

بوده است.«

ضرورت قوي  تر شدن
ايــن كارشــناس حــوزه ارتباطات و 
فناوري اطاعــات با اشــاره به اينكه 
سامانه سوخت، شــبكه اي مستقل از 
اينترنت است و براساس گمانه زني ها 
احتمالا پاي يــك نفــوذي در ميان 
است، مي گويد: »به اين ترتيب طبيعتا 
چاره اي نداريم، جز اينكه براي اتفاقات 
آينده قوي تر شــويم، آمادگي داشته 
باشــيم، روش هاي جايگزين داشــته 

باشيم و مراقبت كنيم.«
كريم بيگي تأكيد مي كند كه »امنيت 
چه به معناي فنــاوري و چه به معناي 
access man� )مديريت دسترسي 
agement( و همچنيــن وجــود 

روش هــاي جايگزين بــراي اتفاقات 
مشابه  احتمالي ضرورت دارد.«

مديريت دسترســي يكي از روش هاي 
ايمن سازي اســت كه از چندين لايه 
از جملــه  ارائه مجوز، احــراز هويت و 
مداومت صحت سنجي برخوردار است.

به گفتــه او »بــه ايــن ترتيــب اگر 
ســرويس دهي دچــار وقفه شــود، 
مي توانيم سرويس دهي را ادامه دهيم.«
كارشناس ارتباطات و فناوري اطاعات 
توضيح مي دهد كه »ايــن مفاهيم با 
مفاهيم دفاع غيرعامل مرتبط اســت، 
يعني هــم از منظــر احيــای پس از 
بحران)disaster recovery( و هم از 
 business(منظر ادامه سرويس دهي
continuty( در مواقــع بحــران، 

راه حل هايي وجود دارد.«
او همچنين به سيستم ها و روش هاي 
جايگزين و سامانه هاي موازي بك آپ 
براي ادامه خدمت رساني اشاره و تأكيد 
مي كند: »نيازي نيســت كه همه اين 
سامانه هاي جايگزين عينا شبيه سامانه 
مادر باشــند.«  كريم بيگي با اشــاره 
به گفته هاي وزير ارتباطات ســابق در 
مورد جايگزين كردن يكي از كارت هاي 
بانكي به جاي كارت سوخت، مي  گويد: 
»ما ديتابيس هاي مختلفي در كشــور 
داريم كه به هم متصل هستند. مانند 
كد ملي كه به كارت سوخت و به كارت 
بانكي متصل اســت. اين روش، عاوه 
بر اينكه مي تواند يك روش جايگزين 
باشــد، مي تواند به عنــوان يك روش 

ايمن تر هم مورد استفاده قرار بگيرد.«
او با اشاره به اينكه ما با يك جنگ روبه رو 
هستيم، وقوع چنين اتفاقاتي را غيرقابل 
اجتنــاب مي داند و بر برخــورداري از 
راهكارهاي متفاوت در اين مواقع تأكيد 
مي كند. كريم بيگي معتقد اســت كه 
»وجود راهكار مي تواند هم تعداد اين 
اتفاقات را كاهش دهد و هم مقاومت در 

برابر آنها را بيشتر كند.«

رقم خوردن چند حمله سايبري طي ماه هاي اخير نشان مي دهد كه دستگاه هاي مسئول در اين 
حوزه بايد از آمادگي بسيار بيشتري برخوردار باشند 

كارشناســاني كــه 
پرونده هاي خانگي 
در بريتانيا را مطالعه 
كرده اند هشــدار مي دهند كه افراد واكسينه شده با 
2دوز، به كوويد-19 مبتا شده و آن را به افرادي كه 
با آنها زندگي مي كنند منتقــل كرده اند. به گزارش 
بي بي سي، از مدت ها پيش، متخصصان با مشاهده 
شواهد كافي، تأكيد كردند افرادي كه 2دوز واكسن 
كوويــد-19 زده اند، همچنان مي تواننــد به اندازه 
افرادي كه واكسن نزده اند مبتا شده و سرايت دهنده 
ويروس باشــند. حتي اگر اين افراد بدون عائم يا 
عائم كمي داشته باشــند، احتمال انتقال ويروس 
به ســاير هم خانه هاي واكسينه نشده حدود 2نفر از 
5نفر يا 38درصد است. اگر هم خانه ها به طور كامل 
واكسينه شده باشند، اين ميزان به يك نفر در 4نفر يا 

25درصد كاهش مي يابد.
كار تحقيقاتــي مجله علمــي بيماري هاي عفوني 
لانســت نشــان مي دهد كه چرا واكسينه شدن و 

محافظت بيشــتر افراد همچنــان مهم ترين حلقه 
اتصال به پايان پاندمي اســت. متخصصان هشدار 
مي دهند كه افراد واكسينه نشده نبايد به اطرافيان 
واكسينه شــده خود براي از بين بردن خطر ابتا به 
عفونت اعتماد كنند. واكســن ها در پيشــگيري از 
بيماري هاي وخيم كوويد-19 و مرگ ومير بســيار 
عالي عمل مي كنند، اما در متوقف كردن عفونت ها، 
به ويژه از زمان ظهــور گونه عفوني تــر دلتا كه در 
بريتانيا غالب است، كمتر مفيد هستند. آنچه تاكنون 
مسجل شده اين است كه با گذشت زمان، محافظت 
ارائه شده در بدن توسط واكسن هاي موجود كاهش 
مي يابد و نياز به تقويت با دوزهاي بيشــتر به وضوح 

حس مي شود.
به گفته كارشناسان، از آنجا كه كانون خانواده، جايي 
اســت كه بيشــترين انتقال كوويد-19 در آن رخ 
مي دهد، منطقي ترين راه براي جلوگيري از ابتاي 
همگاني در ميان اعضاي يك خانواده اين است كه 
هر عضو واجد شرايط، براي زدن واكسن تعلل نكند.

نياز به آماده باش سایبری

عمادالدين قاسمی پناه
خبر نگار

دنياي رمزارز

ركوردشكني اتريوم، پس از بيت كوين

اتريوم، دومين ارز ديجيتال بــزرگ جهان، روز جمعه تقريبا يك 
هفته پس از آنكه بيت كوين رقيب بزرگ ترش، ركورد جديدي را 
به ثبت رساند، موفق به ركوردشكني در تاريخ خود شد. به گزارش 
خبرگزاري رويترز، از آنجايي كــه بازارهاي ارزهاي ديجيتال در 
هفته هاي اخير، به شدت رو به رشد بوده و قيمت بيشتر رمزارزها 
افزايش يافته ، پيش بيني مي شــد كه اتريوم هــم بتواند ركورد 
جديدي را به ثبت برســاند و حالا اين رمزارز خوشــنام، بيش از 
60درصد نسبت به اواخر سپتامبر افزايش يافته است. اين توكن 
كه زيربناي شبكه باك چين اتريوم است، در ساعت كار بازارهاي 
آسيايي 2/6درصد افزايش يافت و به 4400دلار رسيد و توانست 
از ركورد پيشين خود يعني 4380دلار كه در روز دوازدهم ماه مه 

به آن رسيده بود، عبور كند. كريس وستون، سرپرست تحقيقات 
كارگزار پپر استون )Pepperstone( مستقر در ملبورن استراليا 
در اين خصوص مي گويد: »اگر ما در تجارت اروپا و ايالات متحده 
رشــد كنيم، من را شــگفت زده نخواهد كرد. هم اكنون اين يك 
جهش بسيار سريع است كه البته بســيار قوي به نظر مي رسد.« 
او در اين ميان به يك نكته بســيار مهم نيز اشــاره كرد: »به نظر 
مي رســد ارتقاي فني اخير در شــبكه اتريوم، به چنين افزايش 
قيمت و ركوردشكني كمك كرده است. در بسياري از مواقع، اين 
ارتقاي فناوري  اســت كه به چنين جهش هايي دامن مي زند.« 
بيت كوين كه در روز بيســتم اكتبر به ركورد 67هزار و 16دلار 
رســيد، ديروز در ســاعت 15به وقت تهران 60هزار و 946دلار 
معامله شــد. بدين ترتيب بايد گفت كه اين ارز ديجيتال از اواخر 
سپتامبر، حدود 50درصد افزايش داشته است. با اين حال، يكي از 
بزرگ ترين محرك هاي اخير در ارزهاي ديجيتال، رمزارز شيبا اينو 
بوده كه قيمت آن در اين هفته، حدود 160درصد افزايش يافته و 
هشتمين توكن بزرگ جهان شده است. »شيبا اينو« شاخه اي از 
دوج كوين است كه خود به عنوان طنزي از جنون ارزهاي ديجيتال 

در سال2013متولد شد.

انتقال خانگي 
كوويد-19 ميان 
واكسينه شده ها

واكسن هاي كوويد-19 تا حد زيادي 
از مرگ ومير و بستري جلوگيري 
مي كند اما همچنان امكان ابتلا به 
بيماري با وجود تزريق 2دوز واكسن 
وجود دارد 

زهرا خلجي
خبر نگار
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قرار بود با سرعت گرفتن ورود محموله های واکسن به 
کشور و تسریع در روند واکسیناسیون، آمار فوتی ها در 
نیمه دوم آبان به زیر 50 نفر کاهش پیدا کند. اما حالا در 
فاصله کوتاهی از فروکش کردن پیک پنجم، آمار ابتلا 
همچنان روند نوسانی و صعودی دارد و مرگ ها همچنان 
سه رقمی است. با قرمز شدن وضعیت کرونا در 22 شهر 
کشور و افزایش شــهرهای نارنجی، کشور در آستانه 
ورود به پیک دیگري قرار گرفته است. بررسی وضعیت 
بیماران شناسایی شده تنها در هفته اول آبان حكایت 
از بالا بودن موارد تست مثبت کرونا دارد و روي عدد 7 
تا 11 هزار قرار دارد، در حالي که از این تعداد بیش از هزار 
نفر نیازمند بستری در بخش های ویژه اند. نوسان آماري، 
حكایت از وقوع پیک ششم دارد؛ پیكی که با نشانه های 
تداوم چرخه انتقال و شدت گرفتن فعالیت ویروس و 
همچنین سرعت تغییر رنگ بندي شهرها همراه است. 
همه اینها در شرایطي است که گفته مي شود هنوز پیک 
پنجم تمام نشده و با افزایش موارد ابتلا، پیک ششم در 
ادامه پیک پنجم شیوع پیدا خواهد کرد. هنوز گزارشي 
از ورود سویه جدیدي از کرونا منتشر نشده، با این حال 
بررســي اوج گیري هاي قبلي کرونا، نشان مي دهد از 
میان پنج پیک قبلي، سه پیک با جهش هاي ووهان، 
انگلیسي و دلتا شروع شدند. ایران اسفند 98 اولین 
پیک کرونا را با سویه کلاسیک ووهان گزارش کرد و 
پس از آن در خرداد 99 دومین پیک کرونا در کشور رقم 
خورد. بعد از آن در فاصله کمي، پیک سوم در مهر 99 

رقم خورد و پس از فروکش کردن در زمستان، از اواسط 
فروردین 1400 بار دیگر در قالب چهارمین پیک این بار با 
حمله جهش انگلیسي، آمار ابتلا و مرگ، بالا رفت. پیک 
پنجم به فاصله چند هفته با پیک چهارم، از سیستان و 
بلوچستان در تیرماه رقم خورد. سویه غالب اما دلتا 

بود و با وجود کاهش مرگ و ابتلا، همچنان ادامه دارد.

فاصله ما با پيك ششم، ويژگي هاي پيك جديد، وضعيت 
ابتلا و بســتري و مرگ ها، احتمال جهش جديد ويروس 
و... پرسش هايي اســت که از سوي مردم پرسيده مي شود 
و حالا متخصصان به آنها پاســخ مي  دهنــد. متخصصان 
اپيدميولوژيست، ويروس شناسان و آنها که در بخش هاي 
عفوني مراکــز درماني فعاليــت مي کنند، با اســتناد به 
آخرين وضعيت شــهرهاي قرمز و نوســاني که در موارد 
ابتلا و بســتري وجود دارد، خبر از احتمــال رقم خوردن 
پيك جديــد در هفته هاي آينده مي دهنــد؛ پيكي آرام و 
متفاوت از اوج گيري هاي قبلي کرونا. مســعود يونسيان، 
متخصص اپيدميولوژي و رئيس کميته راهبري مطالعات 
واکسيناسيون وزارت بهداشت به همشهري مي گويد:»هنوز 
مشخص نيست که پيك جديد چه زماني رخ دهد اما مسئله 
اينجاست که حتما لازم نيســت که پيك جديد با سوش 
يا جهش جديدي همراه باشــد تا موارد ابتلا افزايش پيدا 
کند. ويروس کرونا، روزانه صدها جهش دارد و مشــخص 
نيســت که کداميك از اين جهش ها به نفع ويروس باشد 
و انتقال را افزايش مي دهد يا خير. نكته اينجاست که اگر 

ويروس جهشي هم نداشته باشد، کم توجهي به اقدامات 
پيشگيرانه، مي تواند پيك جديد را رقم بزند.« از نظر اين 
متخصص، واکسيناسيون و رعايت پروتكل هاي بهداشتي 
در وقوع پيك جديد تأثير زيادي دارد: »مسئله اينجاست 
که در کشور هنوز واکسيناسيون به اندازه مطلوبي نرسيده 
است، اقدامات عليه بيماري سست شده و بازگشايي  تمام 
مراکزرسمي و غيررســمي وهمچنين حدف دورکاري  ها 
با هم انجام شــده. اين موضوع مي تواند زمينه ساز ورود به 
پيك جديد کرونا باشد.« اين متخصص، درباره چگونگي 
شكل گيري پيك جديد هم توضيح هايي مي دهد. به گفته 
او، کشور زماني وارد پيك جديد مي شود که ضريب باز توليد 
مؤثر از عدد يك بالاتر رود؛ يعنــي بدون انجام برنامه هاي 
مداخلاتي مثل واکسيناسيون، هر نفر، ويروس را به چند 
نفر ديگر منتقل مي کند. در مورد ويروس ووهان، اين عدد 
2 تا 3بيمار بود که هر کدام از اين افراد هم چند نفر ديگر را 
مبتلا مي کردند:» وقتي ميزان انتقال از يك نفر به فرد ديگر، 
به زير يك و مثلا به نه دهم برسد، اگر هر کدام از افراد بتوانند 
نه  دهم افراد را مبتلا کنند، دامنه گسترش ابتلا بسيار پايين 

مي آيد و منجر به قطع زنجيره شيوع مي شود.«

افزایش ابتلا و بستري؛ نخســتین نشانه هاي شروع 
پیک جدید

 نخستين نشانه وقوع پيك ششــم، افزايش موارد بستري 
و ابتلاست که در هفته هاي گذشته نوسان زيادي داشته 
است. هرچند که موارد مرگ به زير 200نفر رسيده و حتي 

روز گذشته کاهش قابل توجهي داشت اما تعداد بستري و 
ابتلا، همچنان خبر از احتمال وقوع پيك ديگري مي دهد. 
يونسيان در اين باره مي گويد:» اگر ميزان واکسيناسيون تا 
زمان وقوع پيك ششم، بالا رفته باشد، ما با مرگ وميرهاي 
کمتري هم مواجه مي شويم اما اگر تا آن زمان بيش از نيمي 
از مردم 2 دوز واکســن راتزريق نكرده باشند، احتمال بالا 
رفتن مرگ ها زياد است، با اين حال با توجه به نقش غيرقابل 
انكار واکسيناسيون، شدت پيك بعدي، کمتر از پيك پنجم 
خواهد بود، زماني که 45درصد از جمعيت کشــور 2دوز 
واکسن را دريافت کرده باشند و از اين تعداد 30درصد هم 
2هفته از تزريق شان گذشته باشد، مي توان به کاهش ابتلا 

و مرگ در پيك بعدي اميدوار بود.«
 به گفته اين متخصص، اگر جهش جديدي رخ دهد، موارد 
ابتلا هم بالا مي رود و ممكن است هر نفر، 6نفر ديگر را مبتلا 
کند. اما با تكميل واکسيناسيون، موارد ابتلا کم مي شود. با 
اين همه او معتقد اســت که بازگشايي مكان هاي عمومي 
و کمرنگ شــدن رعايت پروتكل ها همراه بــا تغيير رفتار 
مردم نسبت به اوايل شيوع کرونا، کشور را به سمت پيك 
ششم مي کشاند: »بازگشايي اماکن و مشاغل بايد با توجه 
به اولويت ها انجام شــود، اول بايد اين مرحله بررسي شود 
بعد به ســراغ حذف دورکاري رفت. بايد بررسي شود که 
کدام فعاليت ها در اولويت حذف دورکاري اند. اما اين اتفاق 
نيفتاده است. زماني که تمام مراکز بازگشايي مي شوند ديگر 
نمي توان مشكلات را به درستي شناسايي کرد.« او ادامه 
مي دهد: »شروع سرما و تكميل نشدن روند واکسيناسيون 

با تزريق 2دوز، تعيين کننده زمان وقوع پيك ششم است، 
مشخص نيست که با اين وضعيت، ما چه زماني  مي توانيم 
به واکسينه شدن 80درصد جمعيت کشور برسيم.« نكته 
ديگري که از ســوي اين اپيدميولوژيست مطرح مي شود 
کاهش ميزان ايمني افرادي است که در اوايل سال واکسينه 
شــده بودند. به گفته او، کســاني که در فروردين واکسن 
زده اند، مشخص نيســت که در بهمن يا اســفند باز هم 
ايمني داشته باشند يا خير:» از همين حالا بايد مقدمات 
تزريق دوز سوم يا يادآور فراهم شــود، ما در فصل سرما با 
مشكل تهويه مواجه مي شــويم، وقتي هوا سرد مي شود 
مردم کمتر تمايل به باز کردن پنجره هــا دارند، بنابراين 
تجمع افراد در محيط هاي بســته، امكان انتقال ويروس 
را بالا مي برد. سرما بيشــترين نقش را در افزايش انتقال 
بيماري دارد.« او همچنان به اهميت اســتفاده از ماسك 
تأکيد مي کند: »مهم ترين راه جلوگيري از انتقال ويروس، 
کاهش تراکم، رعايت فاصله فيزيكي، توجه به تهويه مناسب 
و شست وشوي دست است، در کنار همه اينها استفاده از 

ماسك، اهميت زيادي دارد.« 
با گذشت نزديك به 21 ماه از شيوع کرونا، حالا سؤال اصلي 
اينجاســت که تا چه زماني بايد با وقوع پيك هاي متعدد 
مواجه بود. يونسيان در اين باره مي گويد: »آسيب شناسي 
اتفاقاتي که در کشــور رخ داده پيچيده اســت، فقدان 
مديريت واحد و مؤثر و نافذ که تصميمات آن لازم الاجرا 
باشــد، همچنين کافي نبودن ميزان پيروي از مديريت 
مبتني بر شــواهد و اعمال تصميمات سليقه اي به دور از 

شواهد علمي و در کنار همه اينها پايين بودن نقدپذيري 
افراد منجر شده تا ما با پيك هاي متعددي مواجه باشيم، 
نكته ديگر اين اســت که ما قدرت حمايــت اقتصادي از 
اعمال محدوديت هاي کرونايي نداريم و نتوانستيم از مردم 
در برابر آسيب هاي شــديد اقتصادي حمايت و برايشان 
امنيت رواني ايجاد کنيم. درحالي که مثلا در کشــوري 
مانند اتريش براي حمايت اقتصادي در زمان کرونا، ميزان 
ماليات سال قبل از شروع کرونا درنظر گرفته شد و مطابق 
دارايي هاي اشخاص خسارت محدوديت هاي دوران کرونا 

به آنها پرداخت شد.«

جهش جدید، تأثیري بر ایمني زایي واکسن نخواهد 
داشت

ويژگي هاي پيك ششم کرونا هم موضوعي است که از سوي 
محمدرضا هاشميان، استاد دانشگاه علوم پزشكي دانشگاه 
شهيدبهشــتي وفوق تخصص مراقبت هــاي ويژه مطرح 
مي شــود. به گفته او، هم اکنون نوع پيشرفته اي از دلتا در 
آمريكا، انگليس و روسيه گزارش شده است، قدرت سرايت 
اين واريانت، 15درصد بيشتر از واريانت اصلي دلتاست. هر 
چند که به نظر مي رسد واکسن در برابر اين واريانت ها مؤثر 
بوده است، اما بايد بتوان ميزان واکسيناسيون را به 80درصد 
رساند. براساس اعلام اين متخصص به همشهري، شروع 
يك پيك به عوامل زيادي بســتگي دارد، از جمله، ميزان 
واکسيناســيون، رعايت پروتكل هاي بهداشــتي و سابقه 
ابتلاهاي قبلي. البته در اين ميان وجــود واريانت جديد 
و شــيوع و ابتلاي بالا هم مي تواند در وقــوع پيك جديد 

موثر باشد.
با اين حال هاشميان معتقد است که واريانت جديد کرونا، 
نمي تواند تأثير زيادي روي ايمني زايي واکســن ها داشته 
باشد: »اگر ميزان واکسيناسيون بالا باشد درصورت وقوع 
پيك، تعداد بستري ها و فوتي ها از پيك قبلي کمتر خواهد 
بود، اين وضعيتي است که در کشــورهاي اروپايي ديده 
مي شود. يعني با اينكه تعداد مبتلايان بالاست، اما به دليل 
تزريق واکسن، ميزان مرگ ها پايين تر از پيك قبلي بوده 
است.« او معتقد است که کشور هنوز از پيك پنجم عبور 
نكرده اما به پايان نزديك است:» آمارها افزايش کند روند 
ابتلا و بستري را نشــان مي دهند، چرا که تعداد شهرهاي 
قرمز بالا رفته و اگر زودتر بــراي مهار کرونا در اين مناطق 
اقدامي انجام نشــود، تعداد فوتي ها بالا مي رود.« به گفته 
هاشــميان، در پيك پنجم به دليل شــيوع بالاي ويروس 
دلتا و ميزان پايين واکسيناسيون، تعداد مرگ ها بالا بود، 
اما تفاوتش با پيك چهارم اين بود که تعداد فوتي هاي کادر 
درمان به دليل واکسيناسيون، پايين بود. بنابراين قطعا تأثير 
واکسيناسيون در پيك بعدي مشــخص خواهد شد. اين 
متخصص هم بر ضرورت تامل در برداشتن محدوديت هاي 
کرونايي تأکيد مي کند. او مي گويد که برداشتن يكباره تمام 
محدوديت ها و عادي انگاري مي تواند آسيب جدي به قطع 

زنجيره کرونا بزند.

متخصصــان مي گويند پيــك بعــدي کرونا بــه دليل واکسيناســيون، 
شــدت کمتري دارد  اما نوســان آمــار بســتري و ابتلا، تكميل نشــدن 
واکسيناســيون بــراي نيمــي از جمعيــت و احتمــال شــيوع جهش 
ديگــري از ويــروس، فاصلــه بــا پيــك ششــم را کوتــاه کرده اســت

همشهري ويژگي هاي اوج گيري دوباره شيوع 
 کويد- 19 در کشور را بررسي کرد

كرونا بر لبه قله ششم
 یكتا فراهاني

خبرنگار



اين پاندمي يك پاندمي جهاني، 
جديد و ناشــناخته است. مشكل 
كرونا مشكل يك شهر،  كشــور يا قاره نيست. همه درگير اين ويروس 
شده اند و براي ريشه كن كردن آن همه بايد وارد ميدان شوند. سلامت 
يكي، سلامت همه است و ســلامت همه سلامت يكي  است. پس اين 
حقيقت غيرقابل انكار اســت كه كنترل پاندمــي كرونا بايد به صورت 
جهاني اتفاق بيفتد اما متأســفانه مي بينيم كه در نهايت هر كشوري 
تنها به مردم خودش فكر كرد و روحيه خيــر جمعي كمتر در جهان 
احساس شــد. هر كشوري متناســب با شــرايط خودش، الگويي را 
براي واكسيناسيون انتخاب كرد و در بيشــتر كشورها، كادر درمان و 
بيماري هاي خاص در اولويت دريافت واكســن قرار گرفتند. اين الگو، 
الگوي درستي است. افرادي كه در معرض خطر بيشتر قرار دارند، بايد 
حتما زودتر از ساير افراد جامعه واكسن دريافت كنند. در ايران هم كم 
و بيش از همين الگو استفاده شد؛  در ابتدا كادر درمان، سپس بيماران 
خاص و كم كم گروه هاي سني بالا و در نهايت صنف هاي مختلفي كه در 

معرض خطر بودند واكسن دريافت كردند و مي كنند.
به الگوي واكسيناسيون در ايران انتقادات بسياري وارد است. نمي شود 
منكر اين قضيه شد اما وقتي واقعيت ها را نگاه كنيد، خواهيد ديد كه 
مسئولان و سياستگذاران در كشــور ما چاره ديگري نداشتند. نبايد 
فرامــوش كنيم كه از يك ســو، كمپاني هاي بزرگ واكسن ســازي- 
حتي اگر خودمان مي خواســتيم فايزر و مدرنا بخريم به ما واكســن 
نمي فروختند و از سوي ديگر- ما در شرايط تحريمي به سر مي برديم 
و مي بريم و واردات واكســن به كشــور تحريم زده ويژگي هاي خاص 
خودش را دارد و با موانع مختلفي روبه رو است. الگوي واكسيناسيون در 
ايران با توجه به موانع و مشكلات موجود، قابل دفاع و قابل قبول است. 
ناچار به اولويت بندي بوديم؛ نمي شــود كه همه جمعيت را همزمان 

واكسينه كرد.
اما با همه اين اوصاف، يكي از انتقاداتي كه به مديريت كرونا در كشور 
هست اين اســت كه از زيرســاخت هاي موجود پزشــكي و سلامت 
در كشور، اســتفاده درســتي نشــد و تمركز به جاي آنكه بر مقوله 
»پيشــگيري« باشــد، به »درمان« اختصاص يافت. از ســوي ديگر 
مسئولان نتوانستند اعتماد اجتماعي و همگاني را جلب كنند تا مردم 
از رعايت پروتكل ها خسته نشوند و بدانند كه بالاخره واكسن به ايران 
هم خواهد رسيد و در نهايت اين پاندمي در كشور ما هم انتها خواهد 

داشت.
ايران در دهه80 يك تجربه بسيار موفق در اين زمينه داشت. دركشور 
ما در آن روزگار حدود 33ميليون نفر را در يك ماه )سرخك- سرخجه( 
واكسينه كرديم و اين يعني توان كشور، توان قابل قبولي در اين حوزه 
است اما بردارهاي مؤثري كه در اين ميان ) مثل تحريم ها( وجود دارند، 

كار را خراب كردند.
در پيك اپيدمي پنجم كــه بدترين پيك در 2ســال اخير بود، اعداد 
قابل بحثي به چشــم مي خورد. در اين پيك، بالاترين آمار بستري ما 
به روزانه حدود 60هزار نفر رسيد. اگر اين موارد بستري را 20درصد 
تعداد بيماران آن مقطع زماني درنظر بگيريم، حدود 300هزار نفر در 
يك روز در آن دوران، بيمار كرونايي در كشور وجود داشته است. اگر 
هر بيمار با 10نفر تماس داشته و او را آلوده كرده، يعني بايد 3ميليون 
نفر در آن پيك آلوده مي شدند و مي شد آنها را كانون آلودگي دانست. 
در يك كشور با جمعيت بيش از 80ميليون نفر در پيك پنجم حدود 
3ميليون نفر كانون آلودگي بودند. اگر سازوكاري انديشيده و ارتباط 
اين كانون با بقيه بخش هاي جامعه قطع مي شــد، زنجيره انتقال در 
همان پيك حاشيه ساز حتي، قطع و به راحتي بيماري در كشور قابل 

كنترل مي شد.
واكسيناســيون وقتي مؤثر واقع مي شــود كه در مدت كوتاهي 70تا 
80درصد جامعه واكسينه شوند. يكي ديگر از انتقاد هايي كه به الگوي 
واكسيناسيون فعلي وارد مي شــود همين است. نبايد زمان طلايي از 
دست برود و هدف صرفا واكسن زدن به همه افراد جامعه باشد؛ بدون 
آنكه به زماني كه در اختيار داريم فكر شــود و بــراي كوتاه كردن آن 
برنامه ريزي هاي لازم صورت گيرد. تازه بعد از ساماندهي اين وضعيت، 
با توجه به باقي ماندن پاندمي در جهان، بايد هر 3ماه تا 6 ماه در روندي 
سريع، دوز يادآور هم به همه آنها كه دو دوز واكسن زده اند تزريق شود 
تا بتوان آينده اي بدون ويروس كرونا، براي نه فقط ايران كه همه جهان 

متصور بود.
كشــورهاي بســياري در اين روزگار با به كار گيري الگوهاي مختلف، 
موفقيت هاي قابل توجهي در حوزه واكسيناســيون كسب كرده اند اما 
نكته  مهم اين اســت كه نبايد فراموش كنيم نمونه هــاي موفقي مثل 
امارات، سنگاپور و... جمعيت بسيار كمتري از ايران دارند يا از سوي ديگر 
كشورهاي موفق اروپايي مثل آلمان، فرانســه و... با معضل بزرگي مثل 

تحريم دست و پنجه نرم نمي كنند.
آلمان، انگليس و فرانســه هــم از نظــر علمي هم از نظــر خدمات 
پزشكي، كشــورهاي توسعه يافته اي هســتند و در مقاطعي، سرعت 
واكسيناسيون شان را بالا بردند و مي توانند الگو هاي شهري مناسبي 
براي كشورهايي در سطح خودشــان باشــند. ايران نه امكانات اين 
كشــورها را دارد، نه پول آنها و نه حتي امكان تبادل مالي مانند آنها 
را. اينحاســت كه نقش نهادهاي بي طرف بين المللي تبيين مي شود. 
اين نهادها بايد بدانند كه جامعه كشورهاي توسعه يافته و پيشرفته در 
قبال كشورهاي توسعه نيافته اي مثل ايران، مسئولند و بايد در چنين 
پاندمي هايي اختلافات سياسي را كنار گذاشته و براي ريشه كن شدن 
بيماري تلاش كنند؛ چرا كه سعادت خودشان در سعادت كشورهاي 

توسعه نيافته گره خورده است.
در پايان اگر نگارنده بخواهد، نمونه هاي موفق الگوهاي واكسيناسيون 
قابل مقايسه با ايران را بررسي كند، به كشــورهاي  شرقي آسيا مثل 
كره اشــاره مي كند. كره ای ها با جمعيت چند ده ميليوني توانســتند 
مديريت بيماري و واكسيناسيون را به خوبي پيش ببرند و به هركدام 
از حوزه هاي »پيشــگيري« و »درمان« به اندازه اي كــه بايد، ارزش 

گذاشته اند و روي آنها تمركز كرده اند.

يادداشت يك

 چاره اي جز واكسيناسيون
 با همين الگو نداشتيم 

»تهران دوباره جان مي گيرد«؛ پويشي كه از سوي شهرداري 
در حال اجراست تا جهاد همه جانبه اي با ويروس منحوس 
كرونا در دوره جديد مديريت شهري پايتخت رقم بخورد. 
شهرداري تهران با قصد اينكه بار مديريت كرونا در كلانشهر تهران را از روي دوش دولت بردارد، اقدام 
به اجراي اين طرح كرد كه رويكردهاي محله محوري و مشاركت مردمي، دسترسي مردم به خدمات 
شهري در نزديك ترين نقطه ممكن  و اولويت دهي به پيشگيري و بهداشت، در برنامه ای مدون پيش بيني 
شده است. شروع فاز اول اين طرح از اول مهر كليد خورد و مرحله دوم پويش جهادي واكسيناسيون از 
22مهر آغاز شده است. دكتر علي نصيري، سرپرست سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 

در گفت وگو با همشهري درخصوص جزئيات اجراي دو فاز اول و دوم توضيح مي دهد.

پويش»تهران دوباره جان مي گيرد« 
قرار است در چند فاز اجرا شود؟

به هر ميزاني كه كشور به واكسيناسيون نياز داشته 
باشــد ما فازها را ادامه مي دهيــم. برنامه جامعي 
متشكل از 3سرفصل )خدمات بهداشتي و درماني، 
فاصله گذاري هوشــمند اجتماعــي  و خدمات و 
حمايت اجتماعــي( در 140بند تدوين و تصويب 
شده كه به تناسب شــرايط بيماري و امكاناتي كه 
در اختيار ماســت و نيازي كــه مديريت بيماري 
مي طلبد، در هــر فازي چند بند از ايــن برنامه را 

عملياتي مي كنيم.

در فاز اول تمركز بيشتر روي اجراي 
كدام بند بود؟

در فاز اول تمركز ما بيشتر روي خود واكسيناسيون 
بود تا مراكز واكسيناســيون افزايــش يابد و در 
دسترس همگان قرار گيرد و مردم با خيال آسوده تر 

و بدون نگراني واكسينه شوند.

در فاز يــك بيش از 70هــزار دوز 
تزريق شد. آيا اين ميزان تزريق بالاتر از حد 

پيش بيني ها بود؟
خير. ما زيرساخت لازم براي تزريق 300هزار دوز 
را فراهم كرده بوديم تا جايي كه 140واكسيناتور 
همزمــان در مراكز ثابت و ســيار مي توانســتند 

خدمات ارائه دهند ولي مردم استقبال نكردند.

اســتقبال نكردن مردم در فاز اول 
نشانه چه بود؟

مراجعه نكردن مــردم به مراكز واكسيناســيون 
شهرداري خبر بدي نبود و اتفاقا خوب بود؛ چرا كه 
نشان مي داد وضعيت ما نسبت به چند  ماه پيش كه 
مردم در صف هاي طولاني مي ايســتادند و موفق 
به زدن واكسن نمي شدند بهتر شده و به نقطه اي 
رسيده ايم كه امكان تزريق ايجاد شده اما اين مردم 

هستند كه مراجعه نمي كنند.

به چه دليلي؟
يكي از دلايل اينكه مراجعه به مراكز ما در فاز اول 
كمتر بود اين بود كه تعــداد مراكز مختلف عرضه 
واكســن )بيش از نياز مردم( بالا رفت و مردم به 
مراكز مختلفي براي تزريق مراجعه كردند. تعدادي 

از شهروندان هم همچنان در مقابل تزريق واكسن 
مقاومت مي كنند و هنوز اعتمادي به واكســن ها 

ندارند.

در فاز اول اســتقبال از مراكز ثابت 
بيشتر بود يا سيار؟

در فاز اول از يك پنجم ظرفيت 14مركز واكســن 
ثابت و 4شهر واكســن خودرويي استفاده شد اما 
مراجعه به 10واحد ســيار )خودروي ون( دو برابر 
آن چيزي بود كه هدف گذاري شده بود. در قالب 
خودروي ون، با همراهي تيمي متشــكل از يك 
پزشــك، يك مددكار اجتماعي، 2واكســيناتور، 
4ثبت كننده و يك راننده و يك نگهبان، خدمات 
واكسيناسيون به گروه هاي آسيب پذير و توان ياب 
)مانند معتادان، خانواده كودكان كار، اتباع غيرمجاز 
بيگانه، معلولان و سالمندان وابسته به منزل و...( 
در محل اســتقرار ايشــان )همچون گرمخانه ها، 

سامان سراها، پاتوق ها، منازل و...( عرضه مي شود.

آيا پراكندگي مراكز ثابت به شكلي 
عادلانه بود كه همه  مناطق برخوردار شوند؟

ما در مناطق مختلف شهرداري تهران با استفاده از 
نقشه هايي كه روي بستر جي آي اس  )GIS( داريم 
جانمايي كرديم و تلاشــمان اين بود پراكندگي 
پايگاه هايي كه مســتقر مي كنيم طوري باشد كه 
مابقي دســتگاه ها جانمايي كمتري براي تزريق 
داشته باشند يا كلا مركز واكسيناسيوني نداشتند.

چرا 28مركز واكسيناسيون در فاز 
اول به 22مركز در فاز دوم تقليل يافت؟

اســتقبال كم ما را به اين نتيجه رساند كه برخي 
مراكز بايد تعطيل شــوند. در 22مركز باقيمانده 
هم براي اينكه ظرفيت واكسيناســيون هدر نرود 
متناســب با آمار مراجعه كننده تعداد واكسيناتور 

را كاهش داديم.

در فاز دوم چه ظرفيت هايي اضافه 
شد؟

در كنــار 22مركــز ثابــت، خودرويي و ســيار 
)خودروي ون( كه داشتيم 22پايگاه در ايستگاه 
مترو اضافه كرديم و 22پايگاه هم در 22اتوبوس 
تحت عنوان اتوبوس زندگي راه اندازي كرده ايم. 

البته اتوبوس زندگي در اين فــاز با هدف تزريق 
واكسن فعاليت مي كند اما در فازهاي بعدي قرار 
است خدمات ديگري مانند خدمات مشاوره اي، 
روانشناســي و كمك هاي مومنانه ارائه دهد كه 
جزئيات دقيق اطلاع رســاني خواهد شد. در فاز 
دوم اســتقرار در 220مســجد را هم داريم كه 
تزريق واكســن را 22روز در اين اماكن خواهيم 
داشت. بدين ترتيب هر شــب يك ون در يكي از 
اين مساجد مستقر مي شود. مردم از طريق سايت 
سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
مي توانند متوجه شوند كه ون ها در كدام مساجد 
مستقر هستند. البته تبليغات محيطي هم در آن 
محلات انجام مي شود. مرحله دوم پويش جهادي 
واكسيناسيون از طريق ســامانه 137 براي افراد 

كم برخوردار هم اجرا مي شود.

چرا در فاز 2 به ســمت سيار كردن 
مراكزتان پيش رفتيد؟

اين كار با درس گرفتن از رفتــار مردم در فاز اول 
بود. با اين تصور و تجربه كه ممكن است مراجعه 
مردم به مراكز ثابت سخت باشد تصميم گرفتيم 
در فاز دوم ما خدمت مردم برويم. بنابراين بهترين 
انتخاب، حضور در معابر، خيابان ها و اماكن عمومي 
پرتردد ماننــد مترو و اتوبوس بود. در بررســي ها 
مشــاهده كرديم تعداد مراجعات 3برابر بيشتر از 

مراكز ثابت است.

ساعت كاري اتوبوس ها و پايگاه هاي 
مستقر در مترو چيست؟

اتوبوس ها 9تا 18 ولي پايگاه هاي ديگر ما از 8تا 20 
خدمات ارائه مي دهند.

چه ميزان تزريق تاكنون انجام شده 
است؟

از 22 مهر تــا روز 4 آبــان 26هــزار و 440 دوز 
واكســن)در اتوبوس هــا 14 هــزار و 215 دوز ، 
ايســتگاه هاي مترو 9 هزار و 141 دوز، مساجد 2 
هزار و 600 دوز و سامانه 137 نيز 484 دوز(  در فاز 
دوم از سوي 98 واكسيناتور به شهروندان تزريق 
شده است. تاكنون هم در فاز يك و دو مجموعا در 
ون هاي سيار 25 هزار و 885 دوز ، در شهر واكسن 
66 هزار و 408 دوز و در مراكز خودرويي 12 هزار 
و 601 دوز واكسن تزريق شده است. به طور كلي 
در فاز يك و دو تا روز 4 آبان  132 هزار و 254 دوز 

واكسن تزريق شده است..

آيا پويش تهــران دوبــاره جان 
مي گيرد؛ ايرادي دارد كه مشكل ســـاز شده 

باشد؟ 
يكي از ويژگي هــاي مهم تيــم مــا در دبيرخانه 
انعطاف پذيــري برنامه ريزي هايمــان اســت. در 
تيم ما اصلا حرف مرد يكي نيســت )باخنده(. اگر 

برنامه ريزي ها ايراد داشــته باشــد ســريعا اصلاح 
مي كنيم. تاكنون هم اگر مشكلي به وجود آمده يا در 
برنامه ريزي ها معايبي وجود داشته به سرعت تغيير 
استراتژي و رويكرد داده ايم و سعي مي كنيم به سمت 
كارآمدي هر چه بيشتر حركت كنيم. به عنوان مثال 
يكي از معايب طرح در فاز اول خلوتي مراكز ثابت بود 
كه با سيار شدن و مستقر شدن در مكان هاي پرتردد 
حل شد. سعي كرده ايم مراكز ثابت را كم و به ظرفيت 
مراكز پرتردد بيفزاييم. گاهي ناهماهنگي هايي نيز 
در امور اجرايي پيش مي آيد كه طبيعي است و هر 
روز وجود دارد كه سعي مي كنيم برطرف شود. يكي 
از مهم ترين چالش هايي كه مــدام تأكيد بر رعايت 
آن داريم، حفظ زنجيره سرماي واكسن است، چرا 
كه وقتي از فريزر درآيد بايد به ســرعت تزريق شود 
و امكان فريز مجدد ندارد. در اين راستا يخچال ها را 
درست كرده ايم و ناظر و بازرس ايمني گذاشته ايم. 
اگر مركزي نقصي در اين مورد داشــته باشد اجازه 
فعاليت نخواهد داشت و سختگيري زيادي در بحث 

استانداردهاي فني انجام مي دهيم.

چه واكسني تزريق مي كنيد؟
هر واكسني كه وزارت بهداشت در اختيار ما بگذارد. 
وزارتخانه هم روزبه روز تعداد مشخصي واكسن به ما 
تحويل مي دهد كه بيشتر واكسن هاي تزريق شده 

تاكنون سينوفارم بوده است.

محدوديت ســني اي كه در تزريق 
وجود ندارد؟

ما طبــق دســتورالعمل وزارت بهداشــت پيش 
مي رويم. زماني كــه موظف بوديم افــراد بالاي 
18سال را واكسينه كنيم به كودكان كار واكسن 
تزريق نمي كرديــم. الان هم تزريق بــراي تمام 

گروه هاي سني مجاز است ما تبعيت مي كنيم.

قرار است پويش در فازهاي بعدي به 
چه سمتي حركت كند؟

ما در فازهاي بعدي به سمت خدمات محله محور 
و ارائه خدمات بهداشــتي، مشاوره، روانشناسي و 
بيماريابي و مسائلي از اين دست حركت خواهيم 
كرد. با حضور جهادي و شــبانه روزي مسئولان و 
پاي كار آمدن مردم و تعقيب خانه به خانه و محله 
به محله كرونا علاوه بر حركت پرشتاب به سمت 
ريشه كني اين ويروس منحوس، مي توان اميدوار 

شد كه تهران دوباره جان مي گيرد.

كمي هم از جزئيات طرح خانه به خانه 
مي گوييد؟

اين طرح در فاز بعدي اجرا خواهد شد اما جزئيات 
اين طرح را فعلا نمي گويــم. الزاما اين طرح فقط 
بيماريابي نيست ممكن است برنامه هاي ديگري 
هم در دل اين طرح اجرا كنيم، بنابراين چون هنوز 

قطعي نيست اعلام نمي كنيم.

مراجعه نكردن 
مردم به مراكز 

واكسيناسيون 
شهرداري خبر بدي 

نبود و اتفاقا خوب 
بود؛ چرا كه نشان 
مي داد وضعيت ما 
نسبت به چند  ماه 
پيش كه مردم در 
صف هاي طولاني 

مي ايستادند و 
موفق به زدن 

واكسن نمي شدند 
بهتر شده و به 

نقطه اي رسيده ايم 
كه امكان تزريق 

ايجاد شده اما اين 
مردم هستند كه 
مراجعه نمي كنند
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پويش »تهران دوباره جان مي گيرد«
در فاز دوم چه اقداماتي در دست اجرا دارد؟

 استقبال سه  برابری
  از     واكسيناسيون  سيار

دكتر علي نصيري، سرپرست سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران: 
تعداد مراجعه براي واكسيناسيون در مراكز سيار مانند مترو، اتوبوس و ون 3برابر بيشتر از مراكز ثابت است

خديجه نوروزي 
روزنامه نگار

 واکسیناسیونشنبه 8 آبان 1400    23 ربيع الاول 1443       شماره 8348
تهران

این شماره

پيش به سوي ايمني جمعي
كارشناسان در نظرسنجي روزنامه همشهري از وضعيت واكسيناسيون در تهران گفتند

صف هاي طولاني براي تزريق واكســن به بخشــي از خاطره جمعي 
تهراني ها تبديل شده بود؛ روندي كه با ورود محموله هاي جديد واكسن 
تغيير كرد و ديگر براي تزريق واكسن نياز به برنامه ريزي  و تحمل ازدحام 
جمعيت نيست؛ چرا كه فعاليت مراكز شبانه روزي و گسترش مراكز 
تزريق واكسن در محلات، شرايط را براي رسيدن به ايمني جمعي بيش 
از پيش مهيا كرده است. براي بررسي وضعيت واكسيناسيون در تهران 
نظر چند پزشك متخصص و يك عضو شوراي شهر تهران را جويا شديم. 
رعايت پروتكل های بهداشتي با وجود سرعت بالاي واكسينه شدن افراد، 

نقطه مشترك نظرات اين كارشناسان بود.

93درصد تهراني ها يک دوز  واکسن دريافت کرده اند
آمار و ارقام از فعاليت هاي انجام شده در پايتخت ايران در روند واكسيناسيون عمومي

آمار واكسيناســيون در كشــور براســاس آخرين گــزارش وزارت 
بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــكي كشــور تا 25مهر ســال 
1400 بــه بيــش از 72ميليــون و 600هزار نفر رســيده اســت. 
دوز اولي هــا 48ميليون و474هزارو187نفــر و دوز دومي هــا 
24ميليون و169هزارو335نفــر از ايــن آمار ســهم دارند و مجموع 
دوز هاي تزريق شده در كل كشور را به 72ميليون و 643هزارو522مورد 
رســانده اند. در حال حاضر ايران از نظر سهم واكسيناسيون تجميعي 
در سطح جهاني رتبه70 و از نظر ســهم واكسيناسيون دوز دوم رتبه 

104جهاني را دارد. 
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وحيد قاسمي
متخصص بيماري هاي عفوني
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تهران

این شماره

صف هاي طولاني براي تزريق واكسن به بخشي از خاطره جمعي تهراني ها تبديل شده بود؛ روندي كه با ورود 
محموله هاي جديد واكسن تغيير كرد و ديگر براي تزريق واكسن نياز به برنامه ريزي  و تحمل ازدحام جمعيت 
نيست؛ چرا كه فعاليت مراكز شبانه روزي و گسترش مراكز تزريق واكسن در محلات، شرايط را براي رسيدن 

به ايمني جمعي بيش از پيش مهيا كرده است. براي بررسي وضعيت واكسيناسيون در تهران نظر چند پزشك 
متخصص و يك عضو شوراي شهر تهران را جويا شديم. رعايت پروتكل های بهداشتي با وجود سرعت بالاي 

واكسينه شدن افراد، نقطه مشترك نظرات اين كارشناسان بود.

وضعيت تهران شكننده است
واكسيناسيون بهترين راه پيشگيري از كروناست اما 
اين راه به تنهايي كفايت نمي كند. خوشــبختانه ما 
شاهد هستيم كه پس از ورود واكسن هاي مختلف به 
ايران، سرعت واكسيناسيون در تهران همچون ساير استان ها با سرعت 
بيشتري پيگيري مي شود اما نبايد رعايت نكات بهداشتي شخصي و 
پروتكل ها را فراموش كرد. هر چند بيش از 90درصد مردم تهران دوز 
اول را تزريق كرده اند اما خيلي نمي توان از آينده وضعيت شهر تهران در 
مورد كرونا با اطمينان صحبت كرد و بايد قبول كنيم كه وضعيت تهران 
شكننده است. ما نيازمند عبور از يك راه طولاني براي ايجاد ايمني جمعي شهر تهران هستيم. 
زماني كه ايمني جمعي ايجاد شود انتشار ويروس با سرعت كمتري به وقوع مي پيوندد و افرادي 

كه واكسينه شده اند به احتمال زياد با شكل ضعيف بيماري كرونا مواجه مي شوند.
در اين ميان نبايــد فراموش كرد، افرادي كه واكســن نزده اند در شــرايط خطرناك تري قرار 
مي گيرند. هنوز تعدادي از مردم تهران تمايلي به دريافت واكسن ندارند، اين افراد نه تنها زندگي 
خود را با خطر مواجه مي كنند بلكه ساير شهروندان تهراني را نيز در معرض خطر قرار مي دهند.

هر چند روند واكسيناسيون در تهران بسيار سرعت گرفت اما افرادي كه در مدارس، دانشگاه ها، 
مشاغل پرخطر، سيستم حمل ونقل عمومي و... فعال هســتند به دليل اينكه بيشتر در معرض 
تعاملات اجتماعي قرار دارند، بايد در كنار واكسيناسيون مراقب نكات حفاظت شخصي هم باشند 
تا چرخه بيماري متوقف شود. در واقع اگر پروتكل هاي ايمني رعايت نشود، اين امكان وجود دارد 
كه دستاوردهاي مدت اخير شهر تهران در حوزه واكسيناسيون كمرنگ شود و شاهد شروع پيك 

ششم با آمار نگران كننده باشيم.
در دنيا شاهد هستيم كه دوز سوم از جانب برخي كشورها براي افرادي با ريسك بالا و سالمندان 
پيشنهاد شده است. تحقيقات متعدد خبر از كاهش ميزان پادتن ايجاد شده در بدن، به واسطه 
گذر زمان دادند و به عبارت ديگر زمان در برابر اثرگذاري واكسن هاي كرونا به پا خاست و موجب 
شد تا ايمني ايجاد شده در مسير نزولي قرار بگيرد. شركت هاي فايزر و بيونتك نيز در تيرماه با 
انتشار اطلاعيه اي، اعلام كردند كه دوز سوم واكسن توليدي آنها، اگر با فاصله 6 ماه پس از دوز 
دوم تزريق شــود، »بالاترين ميزان مصونيت« را در كساني كه واكسينه شده اند حفظ مي كند. 
به گزارش ديلي ميل در بخشــي از اين اطلاعيه آمده بود:» تا 6 ماه پس از دومين تزريق واكسن 
بايونتك−فايزر ايمني در برابر بيماري كوويد-19 با روند سخت و طولاني همچنان پابرجاست 
اما بعد از اين مدت بايد منتظر كم شدن تأثير واكسن و نيز سويه هاي ديگر ويروس بود. به همين 
دليل سومين تزريق بايد بين 6 ماه تا يك سال پس از واكسيناسيون كامل انجام گيرد. داده هاي 
يك تحقيق جديد نشان مي دهد كه دوز سوم واكسن ميزان آنتي بادي را 5تا 10برابر مي كند«.

هم اكنون شــهر تهران به خوبي توانسته اســت در مســير تزريق دوز اول و دوم قرار بگيرد و 
بايد منتظر تزريق دوز ســوم، بر اساس دســتورالعمل ها و برنامه ريزي هاي كل كشور در حوزه 

واكسيناسيون ماند.

محمدرضا زاهدپور اناركي
فوق تخصص بيماري هاي ريه

 اثرات مثبت واكسيناسيون را 
خنثي نكنيم

اگــر چشــم مان را روي تاخير 
بتدايــي  ا در واكسيناســيون 
ببنديــم، هم اكنــون ســرعت 
واكسيناســيون خوبــي داريم و 
پوشــش واكسيناســيون افراد واجد شرايط 
هم تا كنون قابل قبول بوده اســت؛ بنابراين 
شرايط فعلي مناسب است. به منظور تقويت 
پوشش واكسيناســيون، برپايي پويش هاي 
واكسن به خصوص وقتي كه نهادهاي مردمي 
و غيردولتي ورود مي كنند، مي تواند تا حد بســياري اثربخش باشــد 
چون ضمن ايجاد هيجان باعث افزايش اعتماد مردم به تزريق واكسن 
مي شود. با اين حال براي اثربخشــي و موفقيت چنين برنامه هايي در 
كنترل پاندمي بايد 2ملاحظه را درنظر داشــت: از آنجــا كه هدف از 
تزريق واكسن مصون كردن افراد جامعه در برابر ويروس است نخست 
بايد مراقب بود خود اين پويش ها منجر به تجمعات و نقض پروتكل هاي 
بهداشتي نشود؛ اتفاقي كه در اوايل شــروع واكسيناسيون عليه كرونا 
شــاهد رخدادش بوديم و با توجه به ماهيت ويروس، چه بســا ازدحام 
افراد و صف هاي طويل و عدم هماهنگي در مراكز واكسيناسيون خود در 
شيوع ويروس نقش داشت! آنچه واضح و نگران كننده  است اين است كه 
قرار گرفتن جمعيت زياد در محيط بسته خطر انتقال و سرايت ويروس 
را افزايش مي دهد؛ بنابراين اگر قرار باشــد پويشي در فضاي بسته اي 
انجام شــود كه تهويه مناســبي ندارد و كادر برپاكننده پويش خود از 
ناقضين پروتكل هاي بهداشتي باشــند، بهتر آن است كه برگزار نشود. 
نكته بسيار مهم ديگر كه بايد مرتب و مكرر يادآور شد اين است كه بايد 
در كنار تبليغ و تشويق واكسيناسيون سراسري، ساير اقداماتي كه در 
كنترل ويروس كرونا مؤثرند تبليغ شوند و مورد غفلت قرار نگيرند. يكي 
از نگراني هايي كه همواره وجود دارد اين اســت كه فقط به يك جزء يا 
اجزاي محدودي از بسته لازم براي كنترل ويروس كرونا توجه مي شود و 
بقيه مورد فراموشي قرار مي گيرد؛ به عنوان مثال وقتي صحبت از رعايت 
پروتكل ها مي شود عمدتا به ماســك زدن توجه مي كنند درحالي كه 
ماسك به تنهايي در پيشگيري از انتقال ويروس كارساز نيست و حتي 
شايد بشود گفت اهميتش نســبت به اقدامات لازم ديگر مثل رعايت 
فاصله فيزيكي، وجود تهويه مناســب در وسايل نقليه عمومي و پرهيز 
از تجمعات كمتر اســت. بنابراين بايد به همه جنبه هاي پيشــگيرانه 
توجه شود و تا زماني كه پوشش واكسيناسيون در كشور كامل نشود و 
مسئولين بهداشــتي اعلام نكنند كه مي شود بعضي از محدوديت ها را 
برداشــت بايد همه محدوديت ها رعايت شود و در كنار واكسيناسيون 

مورد تبليغ و تشويق قرار گيرد.
 در اين صورت اگر رعايت ملاحظات بهداشــتي فراموش نشــود و 
منحني رو به پايين آمار مرگ حداقــل به مدت 2 ماه مجدد رو به بالا 
حركت نكند و ما بتوانيم پوشش واكسيناسيون را به حد قابل قبولي 
برســانيم و همه 2دوز واكســن خود را دريافت كنند و 2هفته هم 
از واكسيناسيون شــان گذشته باشــد، بســيار جاي خوش بيني و 
اميدواري است كه بشود به زندگي عادي نزديك شد اما اگر همزمان 
كه ما واكسيناســيون را انجام مي دهيم بر اثر عادي انگاري شــرايط 
و عدم رعايت ضوابط هم از ســمت مــردم و هم از ســمت دولت و 
ارگان هاي غيردولتي كه ممكن است خودشــان را چندان مسئول 
ندانند و همچنين بر اثر بازگشايي هاي شتاب زده با افزايش مراجعه 
به بيمارســتان ها و بروز موج جديد مواجه شويم، اولا اين اتفاق روي 
واكسيناســيون ما تأثيرگذار خواهد بود، چون وقتــي بيماري اوج 
مي گيرد ديگر نمي توان پوشــش واكسيناسيون را داشته باشيم و از 
آن طرف تعطيلي هاي ناشــي از بروز موج جديد هم باعث دلسردي 
مردم خواهد شد؛ چرا كه ممكن است تصور كنند واكسن تأثير ندارد! 
واقعيت اين است كه ما هنوز قســمت اعظم اثرات مثبت واكسن را 
نديده ايم چون در واقع هنوز زمانش نرسيده اســت، بنابراين بايد با 

احتياط پيش رفت.

دكتر مسعود يونسيان
اپيدميولوژيست و استاد 

دانشگاه علوم پزشكي تهران

تهران با بازگشت به شرايط 
عادي فاصله دارد

روند تسريع تزريق واكسن 
درچند هفته اخير و در 2ماه 
گذشته براي دولت و وزارت 
جديد بسيار خوب ارزيابي 
شده است. همانطور كه تزريق واكسن 
در حال تسريع شــدن اســت و جاي 
تشــويق دارد كه دولت هم و غم اوليه 
خود را براي تهيه واكسن گذاشته است، 
اين نيز مهم اســت كه عوارض واكسن 
پايش شــود و درصد تأثيرش به ويژه در موج دلتا مشخص شود. 
واكسن هاي داخلي و وارداتي با هم مقايسه شوند تا اگر به تأثير 
واكســن هاي داخلي اطمينان داريم و مجوز تزريق دارند، روند 

توزيعشان در بازار واكسيناسيون عمومي تسريع شود.
افزايش خط توليد واكســن هايي مانند واكسن پاستور، واكسن 
بركت يا واكســن هايي كه پايه داخلي دارند، بســيار ارزشمند 
است. از بين بردن مشــكلات توليدات داخلي مي تواند در كنار 
واكسيناسيون واكسن هاي وارداتي كمك مؤثري در تسريع روند 

واكسيناسيون در جامعه باشد.
براي بازگشت به شرايط عادي نيز بايد اين مسئله را درنظر گرفت 
كه تهران در قياس با شهرهاي ديگر از هر نظر تفاوت هاي زيادي 
دارد، در كنار اينكه جمعيت بيشــتري هــم در خود جاي داده 
است؛ بنابراين كنترل كرونا در اين شهر بسيار سخت است. حتي 
امكان دارد يك مركز پر ازدحام و شــلوغ در تهران كانون جدي 

عفونت باشد.
تهران پايتخت قلب مسائل سياسي، فرهنگي، اقتصادي، حكومتي 
و ... است و بايد با داشتن برنامه هاي دقيق و درست براي بازگشت 
به شرايط عادي در اين شهر گام برداشت؛ براي مثال اگر سازماني 
به دليل داشتن ارباب رجوع مجبور است از همه كارمندان خود 
استفاده كند، بايد پروتكل هاي بهداشتي در آن به شدت رعايت 
شود، كارمندان به صورت مرتب تست شوند و براي غربالگري و 
بيماريابي فكر شــود و يا اينكه در فرودگاه تمهيداتي انديشيده 
شود تا مسافران بيمار وارد شهر تهران نشوند كه خود عامل شيوع 
دوباره بيماري باشــند. حتي از پذيرش مسافر از كشورهايي كه 
مي دانيم درصد بالاي ابتلا به كرونا را دارند، امنتاع شود يا اقدامي 
صورت گيرد كه ويروس مهار شــود نه اينكه ويروس بي مهابا در 

شهر جولان دهد.
 اين بيماران به سرعت مي توانند شهر بزرگ تهران را مبتلا كنند. 
تاكنون اقدامات خوبي صورت گرفته است اما اينكه تصميم گيري 
براي بازگشت تهران به روال عادي، زود است. بايد براي ورود و 
خروج به تهران اقداماتي صورت گيرد تــا درصد ابتلا را كاهش 
دهيم و تعداد آدم هايي كه وارد و خارج مي شوند راكنترل كنيم و 
تهران جزو استان هاي ابتدايي نباشد كه پروتكل هاي بهداشتي 

در آن برداشته مي شود.
 به دنبال اين نباشــيم كه بخواهيم خيلــي زود همه  چيز را به 
شــرايط عادي برگردانيم. آمــار مرگ ومير و ابتــلا در تهران 
بالاست. حدود يك ســوم مرگ ومير در تهران اتفاق مي افتد. 
بنابراين تهران بايد جزو آخرين شــهرهايي باشــد كه رعايت 
پروتكل ها در آن برداشته مي شود. ما تا برداشتن پروتكل هاي 
بهداشــتي خيلي فاصله داريم. هنوز به درصد مناســب فول 
واكسينيتد يعني درصد كامل افرادي كه 2دوز واكسن گرفته 
باشند، نرســيده ايم. همچنين افراد ســالمند، بيماران خاص 
و پرخطري كه در همان ابتدا واكسينه شــده اند نيازمند دوز 
بوستر هستند كه در خيلي از كشور هاي ديگر صورت مي گيرد. 
بنابراين بايد گفت نه تنها تهران با شــرايط عادي فاصله دارد 
بلكه بايد به رعايت پروتكل ها همچنان ادامــه داد تا بتوان به 

ريشه كني كامل اين ويروس رسيد.

دكتر عاطفه عابديني
 فوق تخصص ريه

 و دستگاه تنفسي

 بازگشت به شرايط عادي
 شمشيري دولبه

تلاش هــاي مســــــئولان 
جهت انجام واكسيناســيون 
قابل تقدير است اما با توجه به 
جمعيــت 14ميليوني تهران 
بزرگ بايد تلاش بيشــتري 
صــورت گيرد. از حــدود 10ميليون نفــري كه بايد 
واكســينه شــوند، براي 8ميليون نفر واكسيناسيون 
صورت گرفته اســت، بنابرايــن هنوز با ســاختا ر و 
ايده آل هاي مورد نظر فاصله داريم. براي رســيدن به 
شرايط مناسب، بســتگي دارد مناسب بودن شرايط 
را چگونه تعبير كنيم. اگر منظور بازگشت به زندگي 
عادي و طبيعي اســت، اكنون نمي توان در اين مورد 
ســخني به ميان آورد. حتي اگر واكسيناســيون به 
حد انتظار برســد، معنايش اين نيســت كه شرايط 
عادي شــدن را داريم؛ چرا كه مولفه هــاي ديگر نيز 
بايد تامين شــود. فرايند عادي شــدن اپيدمي هاي 
اين چنيني نمي تواند يكباره صــورت گيرد بايد گام 
به گام پيش رفت و حتما بايد بــا ارزيابي خطر انجام 
شود. تصميم گيري براي بازگشــت به شرايط عادي 
مانند شمشير دولبه است. از يك سو، در بازگشت به 
شرايط عادي ممكن است خطري را براي شهروندان 
ايجاد كنيم كه احتمال طغيان اپيدمي را داشته باشد، 
از ســويي نيز اگر براي بازگشــت تعلل كنيم جامعه 
دچار آسيب  مي شود. آسيب هاي اجتماعي، فرهنگي، 
رواني و... مي تواند بسيار خطرآفرين باشد. اين چنين 

تصميم گيري هايي همواره مهم و حياتي است. 
تعجيل در اين مسئله به هيج وجه جايز نيست. مانند 
بسياري از كشــورها كه واكسيناســيون بالاي 70تا 
80درصد داشته اند اما هنوز نتوانسته اند شرايط عادي 
را ايجاد كننــد و موقعيت خوب و مناســبي را براي 
زندگي عادي به وجود آورند. آنها سعي دارند گام به گام 
پيش رونــد و آزمايش، نظــارت و ارزش يابي  كنند تا 
ببينند اقداماتشان چه سود و زياني براي جامعه ايجاد 
مي كند؛ به دنبال اين هســتند كه معادلاتشان از نظر 
منطقي به سود جامعه باشد و براي بازگشت به شرايط 
عادي و طبيعي زندگي به دنبال اين هستند كه سود 
را افزايش دهند و زيان را به حداقل برسانند. در مورد 
اين مسئله كه ما در آينده اي دور هم در همين شرايط 
خواهيم ماند، قطعا موافق چنين تفكري نيســتم؛ به 
هر حال جامعه علمي، جامعه اي پوياست. چه بسا در 
آينده نزديك به ريشه كني اين ويروس دست يابيم و 
حتي خيلي زود به حذف و ريشــه كني آنفلوآنزا نيز 
برسيم. همانطور كه در 100سال گذشته معتقد بودند 
آبله قابليت ريشه كني دارد و روزي اين بيماري از بين 
خواهد رفت و اكنون حتي يك مــورد آبله در جوامع 

بشري ديده نمي شود. 
چنين تصوري كه هيچ زمان كرونا از بين نخواهد رفت، 
تصوري ساده انگارانه است و پايه و اساس علمي ندارد. 
ويروس كرونا يك عامل زنده و تغييرپذير است و خيلي 
مواقع اين تغييرپذيري به ضرر خودش است و حالت 
انتحار پيدا مي كند. هم اكنون نمي توان قضاوت قطعي 

از شرايط داشت.

دكتر حميد سوري
رئيس كميته كشوري اپيدميولوژي كوويد-19و عضو 

شوراي مشورتي علمي وزارت بهداشت

ترغيب مردم  به واكسن زدن 
سياستگذاري قبلي ستاد ملي كرونا اشتباه بود ولي 
تغيير سياست به ويژه با ترويج واكسيناسيون عمومي 
در جهت دستيابي به ايمني حداكثري تغيير بسيار 
درســتي بود اما همچنان يك مشكل بزرگ وجود 
دارد آن هم اين است كه درك مسئولين از دستيابي 
به ايمني جمعي يكسان نيست. بر اساس ارزيابي هايي كه وجود 
دارد حداقل بايد بــالاي 80درصد جمعيت جامعه واكســينه 
شــوند و 2تا 3هفته از اين واكسيناسيون 80درصدي بگذرد تا 
بشــود ايمني جمعي را البته ضمن رعايت اقدامات بهداشــتي 
مثل ماسك زدن و رعايت فاصله فيزيكي متصور شد. در راستاي 
برقراري ايمني جمعي پويش هاي واكسيناسيون كار درست و مؤثري است. بسيار خوب 
اســت كه با تبليغ اهميت واكســن در كنترل پاندمي، كساني كه واكســن نمي زنند را 
متقاعد كنيم كه واكســن بزنند. يكي از اقدامات لازم كنوني همين است كه كارشناسان 
به طور مداوم تلاش كنند كه آن بخشــي از جامعه را كه يا بر اســاس افكار سنتي خود و 
يا تحت تأثير تئوري توطئه  كه از جانب برخي ها عليه واكســن كرونا تبليغ مي شود و به 
واكســن اعتماد ندارند، متقاعد و به تزريق واكسن ترغيب كنند. از طرف ديگر، بايد سبد 
واكسيناســيون را متنوع كرد تا افرادي كه به حوزه هاي تزريق واكسن مراجعه مي كنند 
بتوانند هر نوع واكسني از واكســن هاي چيني، ايراني، روسي و ... كه مدنظرشان است را 
تزريق كنند. اين تنوع، بي شك در تشــويق مردم به تزريق واكسن اثرگذار است. موضوع 
مهم ديگر درخواست از مسئولين است تا در زمينه بازگشايي مشاغل، مدارس، دانشگاه ها 
و محيط هاي عمومي به هيچ وجه شتاب زده عمل نكنند. تعجيل در بازگشايي ها بزرگ ترين 
دستاورد اين روزها كه سرعت بخشيدن به واكسيناسيون است را تحت الشعاع قرار خواهد 
داد و خدايي نكرده تجربه تركيه در ايران تكرار مي شــود. تركيه با وجود پوشــش خوب 
واكسيناسيون، در پي بازگشايي هاي زودهنگام صدمات زيادي ديده  است. مردم ايران از 
بيماري كرونا به اندازه كافي صدمه خورده اند و ديگر تاب آمار 500- 600فوتي در روز و 
عواقب روحي و اجتماعي آن را ندارند. به ما مدال نخواهند داد اگر زود بازگشايي كنيم جز 
اينكه صدماتش به مردم برســد. بنابراين، ما هر چه از وقوع و تكرار اين اتفاقات ناگوار در 

كشورمان جلوگيري كنيم برنده ايم.

احمد قويدل
مسئول روابط عمومي شبكه 

كمك )كميته غيردولتي 
مهار كرونا(

 روند تزريق واكسن
 سرعتی قابل قبول دارد

 
تهران همچون ساير اســتان ها و شهرهاي ديگر 
كشــور بــا ورود محموله هاي جديد واكســن، 
توانست با سرعت در مســير واكسيناسيون قرار 
بگيرد و تعداد قابل توجهي از شــهروندان را واكسينه كند. در 
همين راستا بود كه فرمانده ســتاد عمليات مديريت بيماري 
كرونا در كلانشهر تهران دســتور طرح ضربتي واكسيناسيون 
دانش آموزان شهر تهران در گروه هاي ســني 12 تا 18 سال 
را به صورت جهــادي صادر كــرد و همچنيــن مراكز تزريق 
شبانه روزي واكســن و پايگاه تجميعي واكســن با قدرت كار 
خود را شروع كردند. چنين روندي موجب شــد كه صف هاي طولاني واكسن از سطح 
شــهر تهران برچيده شــود و هم اكنون افراد بدون اضطراب و دور از ازدحام جمعيت، 
واكسن تزريق مي كنند. با وجود اين شرايط مثبت در تزريق واكسن، نبايد اين واقعيت 
را فراموش كرد كه واكســن ايمني كامل در ابتلا به كرونا ايجاد نمي كند و تنها موجب 
كاهش مرگ ومير مي شود. واكسن موجب شده اســت تا افراد با شكل ضعيف  تر كرونا 
مواجه شــوند اما اگر افراد پروتكل ها را رعايت نكنند، ممكن است به اين بيماري دچار 
بشوند. براساس مطالعاتي كه پس از تزريق واكسن انجام شد، محققان متوجه شدند كه 
افراد پس از دريافت دوز دوم در يك محدوده زماني آنتي بادي بســياري بالايي دارند و 
بعد آنتي بادي  روند رو به كاهش را پيش مي گيرد. واقعيت اين اســت كه براي رسيدن 
به پوشــش 75درصدي واكسيناســيون يعني افرادي كه 2دوز واكسن را تزريق كرده 
باشند، نياز به زمان داريم چرا كه در تهران نزديك به 33درصد افراد،  هر دو دوز واكسن 

را دريافت كرده اند.

ميثم مظفر
عضو شوراي اسلامی شهر تهران

پيش به سوي ايمني جمعي
كارشناسان در نظرسنجي روزنامه همشهري از وضعيت واكسيناسيون در تهران گفته اند 
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 واکسیناسیون

تهران

این شماره

 93درصد تهرانی ها 
یک دوز    واکسن دریافت کرده اند

آمار و ارقام از فعاليت هاي انجام شده در پايتخت ايران در روند واكسيناسيون عمومي

همه مراکز واکسيناسيون در تهران
خبرگــزاري ايرنا بــه نقل از عليرضــا زالي، 
فرمانده عمليات مديريت كرونا، روز 11مهر 
تعداد مراكز واكسيناســيون كرونا در تهران 
را 1000مركز اعلام كرد. به گفته زالي تهران 
از 19مركــز شــبانه روزي واكسيناســيون 
هم برخوردار اســت. شــهرداري تهران در 
31شهريور  هم 26مركز واكسيناسيون را در 
شهر راه اندازي كرد كه در حال حاضر 22مركز 
از اين مراكز فعالند. جمعيت هلال احمر ايران 
هم در مرداد 1400 از راه انــدازي 15مركز 
واكسيناسيون در كشور خبر داد كه از ميان 
آنها ســه مركز بــه تهران اختصــاص يافته 
اســت. به اين ترتيب مجمــوع مراكز فعال 
واكسيناســيون در تهران براساس آمارهاي 
موجود 1025مركز خواهــد بود. همچنين 
رئيس مركز فعاليت هاي ديني شــهرداري 
تهران به تازگي اعلام كرد 220مســجد در 
سطح شــهر مجري واكسيناسيون شده اند. 
علاوه بر اين شهرداري تهران ده ها مركز ثابت 
و سيار را در سطح شهر براي سرعت بخشيدن 

به روند واكسيناسيون ايجاد كرده است.

دوز اول و دوم تهرانی ها
كمال حيدري، معاون وزير بهداشــت، روز 
26مهر در برنامــه اي راديويــي اعلام كرد 
93درصــد از تهراني ها دوز اول واكســن و 
33درصد هــر دو دوز را دريافــت كرده اند. 
به گفته او از ابتداي هفته آخر مهر موج مراجعه 
دوز دومي ها براي دريافت واكسن به مراجع 
واكسيناسيون آغاز شده است. عليرضا زالي 
پيش تر در روز نهم مهر اعــلام كرده بود كه 
روزانه 70درصد از مراجعان تهراني به مراكز 
واكسيناسيون، دوز اول و 30درصد هم دوز 
دوم را دريافت مي كنند. تا روز 3 آبان ماه بيش 
از 9 ميليون و 109 هزار نفر دوز اول و بيش از 
5 ميليون و 410 هزار نفر دوز دوم را دريافت 

كرده اند.

دوز تزریق شده در تهران
به گفته فرمانده ستاد عمليات مديريت كرونا، از بيش از78 ميليون دوز واكسن تزريق شده در كل كشور، تا 3 آبان، 14 

ميليون و532 هزار و 545 دوز به شهروندان تهراني تزريق شده است. 

فرمانده ستاد عمليات مديريت 
بيماري كرونا تعداد دانش آموزان 

پايتخت را يك ميليون و86هزار نفر 
اعلام كرد كه به گفته او تا روز 14مهر 
به لطف طرح ضربتي واكسيناسيون 
نوجوانان، درحدود30درصد از اين 
تعداد، يعني بيش از 320هزار نفر 

واكسينه شدند. آمار واكسيناسيون 
دانش آموزان تهراني تا 26مهر 

افزايش يافت. 65درصد از 
دانش آموزان تهراني تا تاريخ 26مهر 

واكسينه شده اند و 35درصد از 
دانش آموزان هنوز دوز اول را هم 

دريافت نكرده اند

نخستين واكسن تزريق شده در تهران واكسن »اسپوتنيك وي« بود كه 16بهمن ماه 
نخستين محموله آن به كشور وارد شده بود

روز 25مهر با ورود 
شصت وهشتمين محموله واكسن 

به كشور، ميزان واكسن هاي 
وارداتي از 100ميليون دوز 

گذشت. تمامي محموله هاي 
واكسن وارداتي از تهران وارد كشور 

مي شوند

ح های طر
 واکسيناسيون شهرداری

تهران؛  تنها درگاه ورودي واكسن كشور

روز 25مهر با ورود شصت وهشتمين محموله واكسن 
به كشور، ميزان واكسن هاي وارداتي از 100ميليون 
دوز گذشت. تمامي محموله هاي واكسن وارداتي از 
تهران وارد كشور مي شوند؛  از اين رو مي توان تهران 
را دروازه واردات واكســن به كشــور درنظر گرفت. به گفته 
هلال احمر كه مســئوليت واردات بخش بزرگي از واكسن ها را 
بر عهده داشته است، از بيش از 100ميليون دوز واردشده به كشور، 
بيش از  76ميليون دوز، واكسن ســينوفارم چين بوده است. 
واردات واكسن اگرچه از بهمن ســال99 آغاز شد اما تا مرداد  
سال1400 به صورت نامنظم و بي نظم انجام مي شد، به شكلي كه 
اعتراض هاي بسياري را به دنبال داشت. اما از مرداد به بعد روند 
واردات نظم قابل قبولي به خود گرفت كه خوشبختانه تا به امروز 

اين روند منظم واردات حفظ شده است.

مرحله اول پويش جهادي شهرداري تهران

پويش جهادي تزريق 300هزار دوز واكسن روز سوم 
مهر توسط شهردار تهران آغاز به كار كرد. در قالب 
اين طرح 13مركز ثابت، 3مركز خودرويي و 10واحد 
سيار با توان تزريق حدودا 300هزار دوز واكسن آغاز 
به كار كردند. به اين ترتيب شــهروندان تهراني اين امكان را 
به دست آوردند تا در طول روز و طي ساعات فعاليت مراكز ثابت و 
خودرويي كه در مناطق مختلف شــهر قرار داشتند، واكسينه 
شوند. واحد هاي سياري كه در اين طرح به كار گرفته شدند هم به 
واكسيناسيون گروه هاي آســيب پذير مانند كارتن خواب ها، 
معتادان و كودكان كار اختصاص يافتند. شهرداري پيش از اين هم 
مراكزي را براي واكسيناسيون گروه هاي آسيب پذير اختصاص 
داده بود. اما واحد هاي ســيار به دليل گشت زني در محله هاي 
حاشيه اي شهر تهران و روســتاهاي محروم و واكسينه كردن 
ساكنان اين مناطق تأثيرگذاري بيشتري به نسبت مراكز ثابت 
داشته اند. اين واحد ها به افرادي كه مدارك هويتي نداشته باشند 
هم واكسن تزريق مي كنند. تا روز 24مهر تنها به واسطه واحد هاي 
سيار واكسيناسيون، 24هزار نفر از شهروندان تهراني واكسينه 

شدند.

مرحله دوم پويش جهادي شهرداري تهران

در مرحله بعد، اين پويش جهادي با شــعار »تهران 
دوباره جان مي گيرد« از 19مهر به عنوان مرحله دوم 
پويش جهادي آغاز به كار كرد و شــهرداري تهران 
اين بــار 22اتوبوس ســيار، 22ايســتگاه مترو و 
220مسجد را به عنوان پايگاه واكسيناسيون معرفي كرد. مراكز 
واكسيناسيون متروي تهران در ايستگاه هاي خطوط يك تا چهار 
و اتوبوس هاي واكسيناسيون در 22منطقه پرتراكم شهر مستقر 

شده اند.

 سامانه 137

به گفته سرپرست ســازمان پيشگيري و مديريت 
بحران شهر تهران، سامانه137 هم براي تسريع روند 
واكسيناسيون به كار گرفته شده است و شهروندان 
مي توانند با مشاهده افراد آسيب پذير با اين سامانه 
تماس بگيرند و با اعــلام موقعيت فرد نيازمند، درخواســت 

واكسيناتور كنند.

مراكز خودرويي

ابتداي اجراي طرح واكسيناسيون جهادي، مراكز 
خودرويي واكسيناسيون در تهران با استقبال بسيار 
مواجه شد، به شكلي كه تا روز 9مهر بيش از 3هزار نفر 
از شهروندان تهراني به اين مراكز مراجعه كردند تا 
بدون نياز به پياده شدن از خودروي شخصي، واكسن هاي خود را 
دريافت كنند. با اين همه به مرور زمان ميزان استقبال از اين مراكز 

كاهش پيدا كرد و تعدادي از اين مراكز غيرفعال شدند.

ديگر طرح هاي واكسيناسيون تهران

اســتاندار تهران در آخرين روز تابستان از تكميل 
واكسيناســيون 50درصد كارگران شــهرك هاي 
صنعتي خبر داد. به گفته استاندار تهران تنها در يكي 
از شهرك هاي صنعتی 15لاين واكسيناسيون براي 

واكسينه كردن كارگران، فعال شده است.
 * عليرضا زالي روز نهم مهر از راه اندازي سامانه جديد و اعزام 
واحد هاي واكسيناسيون به منزل افراد ناتوان خبر داد. به گفته او 
افرادي كه به دليل ناتواني يا نداشتن همراه امكان مراجعه به مراكز 
واكسيناسيون و دريافت واكسن را ندارند مي توانند با ثبت نام در 
اين سامانه جديد )vaccine.sbmu.ac.ir( واكسن را در منازل 

خود دريافت كنند.

آمار واكسيناسيون در كشور 
براســاس آخرين گزارش 
وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشكي كشور تا آخر مهر سال 1400 به بيش 
از78ميليون و655هزار و 256 نفر رسيده است. دوز 
اولي ها 50 ميليون و373هزارو488 نفر و دوز دومي ها 
28 ميليون و643هزارو522 نفر از اين آمار ســهم 
دارند. در حال حاضر ايران از نظر سهم واكسيناسيون 
تجميعي در ســطح جهاني رتبه62 و از نظر ســهم 
واكسيناسيون دوز دوم رتبه88 جهاني را دارد. ايران 
براساس آمارهاي جهاني تا به امروز 61 درصد 
از جمعيت خود را واكسينه كرده است. 
براساس آمارهاي جهاني، تا به امروز 
83/3 ميليارد نفر، حدود 49/9درصد 
از جمعيت جهان، دوز اول و38درصد 
دوز دوم واكسن كوويد-19 را دريافت 
كرده اند. در حال حاضر براساس آمارهاي 
جهاني، امارات،  پرتغال، كوبا، شيلي و مالت از بالاترين 
سهم تزريق دوز اول و كشــورهاي امارات، پرتغال، 
مالت، سنگاپور و اســپانيا از بالاترين سهم تزريق 
دوز دوم برخوردارند. اين رتبه بندي ها براســاس 
ميزان دوز واكسن تزريق شــده به نسبت جمعيت 
محاســبه مي شــود. آمارهاي تفكيكي مختلفي از 
واكسيناسيون در جهان وجود دارد؛ مانند آمار تزريق 
براساس نوع واكسن يا آمار تزريق براساس شهرهاي 
مختلف. وجود اين آمارهــا در مديريت دقيق تر و 
كارآمدتر بحران كرونا بسيار تأثيرگذار است. براي 
مثال در ايالات متحده 57درصد از كل جمعيت كشور 
واكسينه شده اند. 67درصد از جمعيت 12سال به بالا، 

68درصد از جمعيت 18سال به بالا و 84درصد 
از جمعيت 65ســال به بالا در اين كشور 
كاملا واكســينه اند. همچنين ايالت هاي 

ورمونت، ماساچوست،  كانتيكت، رود 
آيلند و پنســيلوانيا از بالاترين نرخ 
واكسيناســيون در كل ايالات متحده 
آمريكا برخوردارند. يــا در آلمان تا به 

امروز استان هاي برمن و  سارلند بالاترين 
نرخ واكسيناسيون را داشــته اند. آمارهاي 

تفكيكي در ايران اما تا اين انــدازه از دقت بالايي 
برخوردار نيست و مقامات ســتاد كرونا يا مقامات 
استاني به صورت مستقل به اعلام آمارهاي مربوط به 

هر استان اقدام مي كنند.
 اما براســاس اطلاعات موجود، استان هاي كرمان، 
 سيستان وبلوچستان و بوشــهر هم اكنون در ايران 
پيشــگام واكسيناســيون بوده و توانسته اند نرخ 
واكسيناسيون خود را به بيش از 40درصد برسانند؛ 
اگرچه سرعت بخشــيدن به روند واكسيناسيون در 
بعضي از استان هاي كشــور، ازجمله تهران همواره 
براي مقامات اســتاني از اهميــت بالايي برخوردار 
بوده اســت. بالابودن آمار جمعيت ســالخورده در 
تهران، بالابــودن آمار بيماري هاي خــاص در اين 
شــهر و همچنين فعال بودن 40درصد فعالان حوزه 
بهداشتي كشــور در پايتخت ازجمله دلايل اهميت 
سرعت بخشيدن به واكسيناســيون در تهران بوده 
است. روند واكسيناسيون در پايتخت ايران،  مشابه 
ديگر استان هاي كشور در هفته هاي اخير به واسطه 
افزايش تعداد مراكز واكسيناســيون، موجود شدن 
واكسن، ايجاد پويش هاي جديد و ايجاد مراكز سيار، 
 سرعت بيشتري به خود گرفته اســت، تا حدي كه
 26 مهر 1400 به گفته مقامات بهداشــتي كشــور، 
93درصد از تهراني ها دوز اول واكسن كرونا را دريافت 
كرده اند. جزئيات آمار و ارقام و اقداماتي كه تا به امروز 
درباره روند واكسيناســيون تهران از سوي مقامات 
مختلف اعلام شده اســت را در اين اينفوگرافيك 

مشاهده مي كنيد.

سميرا رحيمی
روزنامه نگار

وزانه تزریق در تهران متوسط دوز ر
تا روز 19مهر1400 براســاس آمار اعلام شده توســط مسئول بسيج جامعه 
پزشكي تهران، متوســط تزريق روزانه در پايتخت بين 250 تا 280هزار دوز 
بوده است كه البته اين ارقام روزانه نوسان دارند. عليرضا زالي، فرمانده عمليات 
مديريت كرونا، روز 11مهر متوسط تزريق واكسن در پايتخت را 180هزار تا 

200هزار دوز اعلام كرده بود.

واکسيناسيون
 12 تا 18سال

تــا 28 مهــر1400 جمعيت 
دانش آموزان 12 تا 18ســاله 
واكسينه شــده در كشــور به 
6/3 ميليون نفر رســيد؛ يعني 
69 درصد از كل دانش آموزان 
كشــور در برابر كرونا واكسينه 
شــدند. فرمانده ستاد عمليات 
مديريت بيمــاري كرونا اعلام 
كرد تــا روز 3 آبــان به لطف 
طرح ضربتي واكسيناســيون 
نوجوانان در تهران درحدود74 
درصد ازدانش آموزان واكسينه 
شــدند. آمار واكسيناســيون 
دانش آموزان تهراني تا 26مهر 
افزايش يافت و تــا 4 آبان ماه 
433 هزار نفــر دوز اول و 58 
هــزار نفــر دوز دوم را تزريق 

كرده اند.

آغاز واکسيناسيون در تهران
در روز 21بهمــن 1399 واكسيناســيون عمومي در كشــور با دســتور 
رئيس جمهور در بيمارستان امام خميني تهران آغاز شد. نخستين واكسن 
تزريق شده در تهران واكسن »اسپوتنيك وي« بود كه 16بهمن ماه نخستين 
محموله آن به كشور وارد شده بود. فرزند وزير بهداشت نخستين شهروند 
تهراني بود كه نخستين دوز واكسن كرونا به او تزريق شد. از آن  زمان تا به 
امروز علاوه بر واردشدن دوز هاي بيشتري از انواع واكسن ها به كشور، بخش 

زيادي از جمعيت تهران واكسينه شده اند.

بيشترین واکسن تزریق شده
 در کشور

تهران پرچمعيت ترين شــهر ايران اســت و 
اگر نسبت تزريق واكسن به جمعيت درنظر 
گرفته شود، شــهر تهران از بالاترين ميزان 
واكسيناســيون در ميان ديگر شــهرهاي 
كشور برخوردار است. جمعيت شهر تهران از 
جمعيت كل استان كرمان كه به عنوان استان 
پيشتاز در واكسيناسيون كشور شناخته شده 
است هم بالاتر اســت؛ درنتيجه تهراني ها در 
حال حاضر بيشــترين ميزان واكســن را در 

كشور تزريق كرده اند.
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تهران در روزهاي 
واكسيناسيون

 روند واكسينه شدن جمعيت پايتخت را 
در چند قاب تماشا كنيد

از جمعيت 1۴ ميليون و ۲۰۰ هزار نفري استان تهران، 
تقريبا حدود ۷۰ درصد آنان دوز اول واكسن و فقط 
۳۰درصد ۲ دوز را دريافــت كرده اند. اين در حالي 
است كه 1۹ مركز واكسيناسيون شبانه روزي و ديگر مراكز روزانه فعاليت مي كنند. از 
سوي ديگر با كم شدن شمار بيماران و خلوت شدن مراكز واكسيناسيون سامانه جديدي 
براي اعزام واحدهاي سيار به در منازل افراد ناتوان در تهران راه اندازي شده تا اين روند 
هر چه سريع تر و دقيق تر انجام شود. قصد ما اين است در اين صفحه روند واكسيناسيون 

در تهران را در قاب هايي، تصوير كنيم.

زهرا رستگارمقدم 
روزنامه نگار

شلوغي مراكز
 واكسيناسيون

با وجود وعده سخنگوي ستاد ملي مقابله 
با كرونا مبني بر رفع مشكل شلوغي مراكز 
واكسيناسيون در تهران، كماكان با افزايش 
مراكز تجميعي واكسن، شاهد شلوغي 
هستيم . برخي سالمندان مي گويند با وجود 
اينكه در سامانه سلامت ثبت نام كرده اند، 
پيامكي براي آنها ارسال نشده است و از ترس 
اتمام موجودي واكسن، خودشان به مراكز 
واكسيناسيون مراجعه كرده اند؛ مسئله اي كه 
به شلوغي مضاعف مراكز واكسيناسيون بيش 
از پيش دامن مي زند. رفع اختلال در سامانه 
پيامكي نوبت دهي واكسيناسيون، افزايش 
تعداد لاين هاي تزريق واكسن در مراكز 
خودرويي و تجميعي و اضافه كردن نيروي 
انساني براي تزريق واكسن كرونا به افراد 
واجد شرايط، از راهكارهاي حل شلوغي اين 
روزهاي مراكز واكسيناسيون است.

خلوت شدن مراكز
مدتي است كه با شتاب گرفتن سرعت 

واكسيناسيون، مراكز تزريق، خلوت 
شده اند. البته برخي مراكز هم به خاطر 

اصرار شهروندان به تزريق نوع خاصي از 
واكسن، شلوغ هستند.

گروه سني از 65تا 80سال
از ارديبهشت ماه فاز دوم واكسيناسيون در گروه سني بالاي 80 سال آغاز شد. بنابراين با آن دسته كه 
پرونده الكترونيك داشتند تماس گرفته شد تا با مراجعه به مراكز جامع سلامت واكسينه شوند.
در فاز دوم واكسيناسيون كرونا حدود 12 ميليون نفر واكسن تزريق كردند.
 در خرداد و تيرماه گروه هاي سني ۶۵ تا ۷۹ سال واكسينه شدند.

در جريان واكسيناسيون، آن دسته كه توانايي محدودي داشتند، در داخل خودرو واكسينه شدند. از 
مهم ترين مزاياي اين طرح، كاهش امكان ابتلا به كرونا در اثر ازدحام جمعيت بود.

طبق اعلام فرمانده ستاد عمليات مديريت كرونا درتهران، ۷4درصد افراد بالاي 80سال، ۷۶درصد افراد 
بين ۷۵تا 80سال و ۷8درصد افراد ۷0تا ۷۵ساله در پايتخت، عليه كرونا واكسينه شده اند.

واكسيناسيون سيار شهري
طرح واكسيناسيون سيار شهري ويژه خانواده معظم شهدا، سالمندان و افراد دچار معلوليت با همكاري مركز 

بهداشت شمال تهران براي اولين بار در منطقه ۷ راه اندازي شد.
 از دلايل اجراي طرح واكسيناســيون سيار شــهري، جلوگيري از ازدحام شــهروندان به ويژه كم توان ها در 
پايگاه هاي تجميعي واكسيناسيون بود. در اجراي اين طرح، روزانه به طور ميانگين ۵0 نفر از شهروندان دوز 

واكسن خود را دريافت مي كردند.

تزريق واكسن به نوجوانان 
طرح ضربتي واكسيناسيون دانش آموزان شهر تهران در گروه هاي سني 12 تا 18 سال، 1۵ و 1۶ مهرماه در 
مدارس شهر تهران اجرا شد.  100 پايگاه دانش آموزي در مدارس استان تهران واكسيناسيون گروه سني 12-18 
سال را در كنار يك هزار پايگاه واكسيناسيوني كه در استان تهران مشغول واكسيناسيون هستند انجام مي دهند. 
اين پويش با مشاركت وزارت بهداشت، آموزش و پرورش، بسيج، هلال احمر و اورژانس تهران راه اندازي شد تا بستر 
و زمينه مناسبي براي بازگشايي مدارس را براي آبان ماه فراهم كند.

طرح واكسيناسيون براي تاكسي ها
مردادماه بود كه سازمان تاكسيراني شهر تهران براساس شرايط سني و بيماري خاص تاكسيرانان روند واكسيناسيون را براي اين گروه شغلي آغاز كرد.

مراكز خودرويي
براي جلوگيري از شلوغي مراكز، ستاد ملي مقابله با كرونا با همكاري دولت و ارتش، مراكز تزريق واكسن 
خودرويي كرونا افتتاح شد. مراكز واكسيناسيون خودرويي اقدامي در سرعت بخشي تزريق واكسن است.

واكسينه كردن اتباع خارجي
اواخر شهريورماه اتباع خارجي از طريق شناسه اي كه دارند اقدام به ثبت نام در سامانه و در پايان فرايند تزريق واكسن 
گواهي انجام واكسيناسيون دريافت كردند. واكسيناسيون اتباع خارجي كه پرونده سلامت داشته و داراي مجوزند 

از قبل هم انجام مي شد.
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 محمد زارعي |  همزمان با آزاد شــدن جذب بازيكنان خارجي، تيم ســپاهان يك 
دروازه بان اتريشي را براي اين فصل جذب كرد. كريستوفر كنت، دروازه بان 31ساله و 
فصل قبل پانتوليكوس يونان حالا 2بازي است در دروازه سپاهان مي ايستد و حاصل 
كارش در اين 2هفته 2كلين شيت بوده است. او در نخســتين گفت وگو با يك رسانه 

نوشتاري در ايران، به سؤالات همشهري پاسخ داده است.

    از فوتبال اروپا به تيم ســپاهان آمدي؛ تيمي مشهور و باسابقه در ايران كه 
مدعي قهرماني هم هست. از شرايط خودت در اين تيم برايمان بگو.

خيلي خوشحالم كه الان اينجا هستم. تيم سپاهان از لحاظ امكانات خيلي خوب است 
و شرايط خوبي داريم. خيلي مهم است كه در اول فصل و بازي هاي نخست امتياز جمع 

كنيم و ما اين كار را انجام داديم. تيم مان در مسير خوبي قرار گرفته و بايد روي امتيازاتي 
كه در پيش داريم، خيلي حساس باشيم تا همينطور پرقدرت به كارمان ادامه دهيم.

   لابد مي داني كه فصل گذشته ورود بازيكنان خارجي به ايران ممنوع شده بود. 
اما امسال اين قانون برداشته شد و شما نخستين دروازه بان خارجي بوديد كه آمديد.

بايد تأكيد كنم اين قدم خيلي بزرگي براي من بود كه به فوتبال آســيا بيايم. من آدم 
روراستي هستم و خيلي شفاف حرفم را مي زنم. از لحظه اول احساس راحتي داشتم. 
خيلي از اســتقبال تيم و تمام افرادي كه در باشگاه هستند خوشحال شدم. مجموعه 
باشگاه سپاهان شرايط را براي من ساده تر كردند تا من هرچه سريع تر با تيم هماهنگ 
شوم و شرايط اينجا را بهتر بشناسم. البته در مورد هواداران هم بگويم به خوبي دريافتم 

كه سپاهان چه هواداران خوبي دارد و مردم اصفهان چقدر عاشق سپاهان هستند.

     از كار كردن با محرم نويدكيا برايمان بگو.
ما يك كادر فني فوق العاده داريم. مربياني كه فوق العاده هســتند و هر كسي وظايف 
خودش را به خوبي انجام مي دهد. نويدكيا هم ايده هــاي خوبي دارد كه اگر ما بتوانيم 
آنها را در زمين به خوبي اجرا كنيم، خيلي ســخت تيمي بتواند ما را شكســت دهد. 
البته در مورد رحمــان احمدي )مربي دروازه بان هاي ســپاهان( هــم بايد بگويم 
كار كردن با او خيلي خوب اســت. فشــار تمرينات فوق العاده اســت و ما داريم از 

تجربيات رحمان به خوبي استفاده مي كنيم. او تمرينات خوب و 
مدرني براي ما درنظر مي گيرد كه خود من خيلي دوســت دارم.
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ادامه   در 
صفحه19

    ولسياني: رقيبان ما فقط 
پرسپوليس و استقلال نيستند

    فرهاد و فيروز 
همان هميشگي؟

    مصاف پنجم 
يزداني-تيلور در 
ورزشگاه بيسبال

    خداحافظ 
تن تن!

    بازي كردنم در استقلال
 دور از انتظار نبود

مدافع سپاهان هنوز از يادآوري اينكه قهرماني فصل گذشته 
به خاطر 2امتياز از دست رفته ناراحت مي شود

استقلال فصل گذشته تراكتور را دبل كرد و 
امروز هم اميدوار به پيروزي است؛ سپاهان 
هم مي  خواهد امشب در صدر بخوابد

آمريكايي ها بليت فروشي براي مصاف 
دوستانه با كشتي ايران را آغاز كرده  اند؛ 
اين مسابقه تاريخي در يك ورزشگاه 
27هزار نفري برگزار مي شود

با بركناري كومان قرار است ژاوي 
هدايت بارسلونا را برعهده بگيرد

گفت وگو با اميرحسين حسين زاده كه در بدو ورودش به 
استقلال بازيكن اصلي اين تيم شده است؛ او اعتقاد دارد 
براي استقلال كسب 3امتيازها مهم است نه شكل بازي 1918

 استقلال   تراكتور 18:00

سپاهان هوادار 18:00

18

20

19  به حرف  محرم گوش كنيم
 هيچ  تيمي حريف  ما  نيست

گفت وگو با كريستوفر كنت، دروازه بان جديد سپاهان كه مي گويد نيازمند را از نزديك ديده و خوب مي داند جانشين چه كسي شده است
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فرهاد و فيروز؛ همان هميشگي؟
استقلال فصل گذشته تراكتور را دبل كرد و امروز هم اميدوار به پيروزي است؛ سپاهان هم مي  خواهد امشب در صدر بخوابد

ليگ برتر فوتبال ايران امروز با برگزاري 4بازي وارد سومين هفته خود 
مي شود. فصل جديد ليگ برتر كه از 27مهرماه آغاز شده با فشردگي 
تمام دنبال مي شود و بعد از 11روز به هفته سوم رسيده است. براي 
ليگي كه حدودا دو سه ماه از ساير ليگ هاي دنيا و از زمان هميشگي 
خودش عقب افتاده، اين فشــردگي كاملا لازم اســت. مهم ترين 
بازي هاي امروز، مصاف استقلال و سپاهان با رقبا خواهد بود كه بازي 

استقلال بسيار سخت تر و سنگين تر از سپاهان به نظر مي رسد.

  استقلال - تراكتور
حريفان فرهاد مجيدي و تيمش بازي به بازي سخت تر مي شوند. آبي ها 
بعد از اينكه تيم تازه وارد هوادار را به راحتي شكست دادند و بعد از 5سال 
ذوب آهن را در فولادشهر بردند، حالا بايد به مصاف تراكتور بروند كه اگرچه 
مثل چند سال قبل مدعي قهرماني نيست، اما تيم دست وپابسته اي هم 
به نظر نمي رسد. تراكتور در هفته اول 4گل از گل  گهر خورد اما عدم حضور 
بازيكنان جديد و نداشتن مدافع تخصصي توجيه هاي خوبي براي آن باخت 
سنگين بودند. تيم فيروز كريمي در بازي دوم نفت آبادان را پرگل برد و از 
لحاظ روحي ريكاوري شد. تراكتور فصل گذشته رفت و برگشت به استقلال 
و پرسپوليس باخت و از اين لحاظ يكي از بدترين فصول خود را سپري كرد. 
در بازي هاي برگشت همين فيروز كريمي سرمربي تراكتور بود و مقابل 

هر دو تيم سرخابي شكست خورد. او 13سال است با هيچ تيمي موفق به 
شكست استقلال نشده و حالا اميدوار است اين طلسم را بشكند. اما استقلال 
هم يكي از آماده ترين تيم هاي ليگ نشان داده و يكي از بهترين شروع هايش 
را در تاريخ ليگ برتر رقم زده است. اين دو تيم در تاريخ ليگ برتر 26بار با هم 

روبه رو شده اند كه در تعداد بردها 9-9 مساوي هستند.

   سپاهان - هوادار
انصافا تيم هوادار در نخستين ورودش به ليگ برتر با قرعه سختي مواجه 
شده است. شاگردان رضا عنايتي در هفته اول با استقلال روبه رو شدند، 
سپس به پيكان باختند و حالا در هفته سوم به مصاف سپاهان مي روند؛ 
يعني آنها طي 3هفته با 3تيم بالاي جدولي فصل گذشته ازجمله با تيم هاي 
دوم، سوم و هفتم فصل قبل بازي مي كنند و هنوز يك حريف آسان براي 
خودشان پيدا نكرده اند. سپاهان كه فصل گذشته بد شروع كرد و در پايان 
حسرت امتيازات ازدست رفته ابتداي فصل را خورد، امسال از همان ابتدا 
با توپ پر شروع كرده و در 2هفته ابتدايي 6امتياز و 5گل زده دارد. تقريبا 

همه به برد سپاهان در اين بازي رأي مي  دهند؛ شما نظر ديگري داريد؟

   نفت آبادان - فجرسپاسي
آخرين  بار كه اين دو تيم با هم روبه  رو شــدند، هــر دو در ليگ يك بازي 

مي كردند. سال95 اين دو تيم در آخرين بازي فصل مقابل هم قرار گرفتند 
كه حكم يك فينال را براي صعود به ليگ برتر داشت. آباداني ها آن مسابقه 
تاريخي را 2 بر يك بردند و با سرمربيگري مرحوم نادر دست نشان به ليگ 
برتر رسيدند. حالا بعد از 5سال، فجرسپاسي هم بالاخره ليگ برتري شده 
و 2تيم امروز در ســطح ديگري مقابل هم قرار مي گيرند. 2تيمي كه در 
2هفته اول هيچ امتيازي نگرفته اند و هر دو به دنبال نخستين امتيازات 

اين فصل هستند.

   پديده - نفت مسجدسليمان
اگر مشهدي ها لطف كنند و بالاخره در زمين حاضر شوند، تعداد بازي  هاي 
امروز به 4بازي خواهد رسيد. تيمي كه مالك مشخصي ندارد و 2سرمربي 
همزمان در تمريناتش حاضر مي شوند، امســال ليگ برتر را با شرايطي 
روبه رو كرده كه قبلا فقــط در كاپ هاي گل كوچك محلات ديده بوديم. 
با وجود همه اين شرايط در بلبشوي هفته گذشته و در حاشيه تمرينات 
اين تيم، يك هوادار خطاب به روساي باشگاه يادآوري مي كرد اينجا پديده 
مشهد است نه باشــگاه كوچكي مثل نفت آبادان! جهت اطلاع، باشگاه 
پديده فقط 8سال است تاسيس شده اما نفت آبادان سال آينده 50ساله 
 مي شــود و در تمام اين نيم قرن به اندازه پديده 8ســاله حاشيه نداشته

 است.

نكته بازي

آماربازي

غم و خوشحالي همزمان يك مربي

آلومينيوم هم »تجربه بالا« داشت؟

خوب است ما هم ياد بگيريم

اين هفته در مسابقات جام اتحاديه 
فوتبال انگليس، برنتفورد به مصاف 
استوك سيتي رفت و 2 بر يك پيروز 
شد. سامان قدوس، هافبك ايراني 
برنتفورد در اين مسابقه به طور كامل 
در ميدان حاضر بود و در پايان هم مطابق 
نمراتي كه ســايت هاي تخصصي به بازيكنان مي دهند، دومين 
مهره برتر زمين لقب گرفت. ســامان وضعيت نسبتا خوبي در 
برنتفورد دارد و خود اين تيم هم حضور آبرومندانه اي در ليگ برتر 
داشته است. درخشش ضمني قدوس اما براي دراگان اسكوچيچ 
معنايي كاملا متفاوت از سايرين دارد. سرمربي كروات تيم ملي، هم 
به خاطر آمادگي شاگردش لذت مي برد و هم به خاطر ترافيك خط 
مياني و اينكه شايد به قدوس بازي نرسد، نگران و ناراحت مي شود. 
يادتان كه نرفته؛ سامان آخرين بار واكنش چندان دوستانه اي به 

نيمكت نشيني اش در تيم ملي نشان نداد!

از همــان ابتداي فصل مشــخص 
بود فولاد خوزســتان با توجه به 
ريزش هاي تابستاني اش، در ليگ 
جديد كار سختي خواهد داشت. 
به هرحال آنها غيراز تغيير در كادر 
مديريتي و فني، بازيكنان زيادي مثل 
محسن فروزان، عارف آقاسي، زبير نيك نفس، فرشاد احمدزاده 
و... را از دست دادند. جمع كردن اين تيم براي عبدالله ويسي 
آسان نيست و 2 شكست 3 گله برابر پرسپوليس و آلومينيوم 
اراك هم به وضوح اين مســئله را ثابت كرد. در همين راستا 
خيلي هم زود جلسه فني اضطراري و جريمه 10 درصدي براي 
بازيكنان و مربيان درنظر گرفته شد. هفته قبل كه فولاد بعد از 
ماه ها در خانه شكست خورد، ويسي عقيده داشت تيمش به 
»تجربه« پرسپوليسي ها باخته، اما بعيد است اين جمله در مورد 

آلومينيوم هم صدق كند. مشكل جدي تر از اينهاست برادر!

ســيروس دين محمدي كه در تيم 
ماينتس با يورگن كلوپ همبازي 
بوده، هــر از گاهــي از خاطرات 
خودش در ايــن مــورد تعريف 
مي كنــد. او اخيــرا پيامــي براي 
سرمربي مشــهور ليورپول فرستاده 
كه با واكنش غيرمنتظره كلوپ همراه شــده است. اين مربي 
آلماني بعد از ديدن پيام دين محمدي با او تماس گرفته و گويا 
با همراهي مهدي پاشازاده، مكالمه اي بين طرفين انجام شده 
است. مقصود از اين نوشته به هيچ وجه »افتخارسازي« از يك 
تماس تلفني و اين قبيل خودتحقيري ها نيســت. فقط خوب 
است اين رفتار متواضعانه كلوپ را با برخي چهره هاي مشهور 
ايراني مقايسه كنيم. ما اينجا فوتباليست داريم كه 2 روز بعد 
از به شهرت رسيدن، حاضر نيست حتي جواب تلفن كاشف و 

مربي قبلي اش را بدهد. كاش ياد بگيريم.

متريكا

يكي از آمارهاي جالب هفته دوم اين بود كه 

بيشترين مالكيت توپ را در اين هفته تيم 69
هوادار تهران داشــت. هوادار بعد از باخت 
يك بر صفر مقابل استقلال در هفته دوم هم 
مغلوب پيكان شد و اين بار 2برابر هفته اول گل خورد. اما در مسابقه اي كه 
با نتيجه 2 بر صفر به سود پيكان تمام شد، اين هوادار بود كه 69درصد 
مالكيت توپ داشت و ركوردي جالب به جا گذاشت. اين بيشترين ميزان 
مالكيت توپ در 2 هفته اي است كه از فصل جديد ليگ برتر مي گذرد. در 
هفته اول بيشترين مالكيت توپ متعلق به آلومينيوم اراك بود كه مقابل 
پديده 63درصد مالكيت توپ داشــت اما آن تيم هم بــا وجود فوتبال 

مالكانه اش به پيروزي نرسيد و بازي بدون گل مساوي تمام شد.

 ماجرا وقتي جالب تر مي شــود كه بدانيد 

هوادار علاوه بر مالكيت توپ بالا، بيشترين 18
تعداد شوت را هم در هفته دوم زده است. 
تيم رضا عنايتــي مقابل پيــكان 18بار 
به سمت دروازه حريف شوت زد اما هيچ يك از اين شوت ها راهي به دروازه 
پيدا نكردنــد تا تيمي كه آقــاي گل تاريخ ليگ برتــر را روي نيمكت 
مربيگري دارد در 2 بازي اولش هيچ گلي نزده باشــد. بيشترين تعداد 
شــوت در هفته اول به نام گل گهر سيرجان ثبت شــد كه آن تيم هم 
18شوت زده بود اما حاصل 18شــوت گل گهر 4گل بود. از 18شوت 
گل گهر در هفته اول 7شــوت داخل چارچوب بود تــا اين تيم ركورد 
شوت هاي داخل چارچوب را هم به خودش اختصاص بدهد. در هفته دوم 
هم گل گهر به همراه تراكتور و آلومينيوم با 5شــوت داخل چارچوب 

بهترين آمار را در اين بخش داشتند.

 2تيم سپاهان و گل گهر در هفته دوم فقط 

4بار به حريفان خود فرصت شوتزني دادند 06
و از اين لحــاظ موفق ترين تيم هاي هفته 
بودند. در هفته اول هم پيكان با متحمل 
شدن 3شوت كمترين فرصت شــوتزني را به حريفش داده بود. اگر به 
ميانگين به دست آمده در 2 هفته نگاه كنيم، سپاهان با تحمل 6شوت در 
هر بازي، تيمي است كه كمترين فرصت شوتزني را به رقبا مي دهد. اما 
در زمينه شوت هاي داخل چارچوب، آمار گل گهر و پيكان بهتر از سپاهان 
اســت چون اين دو تيم در هر بازي به طور ميانگين 1/5شــوت داخل 
چارچوب را متحمل شــده اند اما آمار ســپاهان 2شــوت بوده است. 
پرسپوليس هم مثل سپاهان در هر بازي متحمل 2شوت داخل چارچوب 
مي شود، با اين تفاوت كه پرســپوليس در هر بازي يك گل خورده اما 

سپاهان هنوز گلي دريافت نكرده است.

2هفته، 6دبل
اتفاق جالبي كه در آغاز ليگ بيست ويكم رخ داد

با آغاز مســابقات ليگ برتر، تنور فوتبال در ايران دوباره داغ شــده و 
هواداران در حال تجربه هيجان لذتبخشي هستند. در 2هفته اول اين 
بازي ها اما اتفاق جالبي رخ داده است؛ اينكه بازار دبل كردن در گلزني و 
ارسال پاس گل حسابي داغ است. در اين دو ايستگاه، 6 بازيكن داشتيم 
كه موفق به ثبت دبل شدند؛ يعني در يك بازي يا 2گل زدند يا 2 پاس 

گل دادند.
در هفته نخست بازي ها گل گهر با 4 گل تراكتور را شكست داد. در تيم 
سيرجاني 2نفر دبل كردند؛ سعيد صادقي 2گل زد و يونس شاكري هم 
2 پاس گل فرستاد. در هفته دوم اما اين داستان اوج گرفت. در تهران 
و اصفهان ســرخابي ها در حالي به برتري برابر رقبا دست يافتند كه 2 
مهاجم اين تيم دبل كردند؛ كوين يامگا ستاره جديد خط حمله استقلال 
با 2گل همه را شگفت زده كرد و مهدي عبدي فوروارد پرسپوليس هم 
2گل زد تا نشان بدهد امسال دنبال كسب عنوان آقاي گلي است. پيكان 
هم اين هفته 2 بر صفر هوادار را شكست داد كه عليرضا كوشكي هر دو 

پاس گل تيمش را ارسال كرد. كوشــكي در همين مسابقه در دريافت 
كارت زرد هم دبل كرد و از زمين مسابقه اخراج شد! در جريان پيروزي 
3گله تراكتور برابر صنعت نفت آبــادان هم پيمان بابايي موفق به ثبت 
دبل شد و 2گل اول تيمش را به ثمر رساند. اين داستان در بازي سپاهان 
و نفت مسجدسليمان هم ادامه داشت؛ جايي كه تيم اصفهاني با 3گل 
موفق به شكست ميزبانش شد و سجاد شهباززاده براي اين تيم دبل كرد. 
شهباززاده آقاي گل فصل قبل مســابقات است كه در تابستان حرف و 
حديث هاي زيادي در مورد احتمال حضورش در پرسپوليس يا استقلال 

به گوش مي رسيد، اما نهايتا در همين تيم ماند.
از حالا اينطور به نظر مي رسد كه ما در ليگ بيست ويكم كورس بسيار 
فشرده اي براي تعيين تيم قهرمان خواهيم داشت، اما از همين ابتداي 
كار در جدول دستاوردهاي فردي هم رقابت داغي آغاز شده است. فعلا 
در 2هفته اول 6 بازيكن 2گله داريم و 4بازيكــن هم با 2پاس گل، در 

جست وجوي عنوان بهترين پاسور فصل هستند.

ليگ برتر ايران)جام خليج فارس( -فصل بيست ويكم
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محمد زارعي | اميرحسين حسين زاده، هافبك تهاجمي استقلال وقتي 
در فصل نقل وانتقالات پيش فصل از سايپا به اين تيم آمد خيلي ها تصور 
نمي كردند به اين زودي در تركيب ثابت آبي پوشان قرار بگيرد. اما او 
در بازي با الهلال در ليگ قهرمانان آســيا فيكس بازي كرد و در همان 
نخستين مسابقه نشان داد از چه پتانســيل بالايي برخوردار است. 
حســين زاده حالا يكي از مهره هاي اصلي استقلال در ليگ محسوب 
مي شود و اميدوار به موفقيت در اين رقابت هاست. حرف هاي تازه اين 

بازيكن را در گفت وگو با روزنامه همشهري بخوانيد.

 از بازي با ذوب آهن شروع كنيم. با اينكه خيلي بازي سختي 
بود اما 3امتياز را كسب كرديد.

بازي كه واقعا بازي سختي بود ولي باز هم خدا را شكر كه 3امتياز را كسب كرديم. نتيجه 
خوبي گرفتيم و دل هواداران را شاد كرديم اما بازي پر از درگيري و تنش بود. بعضي 
جاها بازي گره مي خورد ولي در كل از اين خوشحالم كه توانستيم پيروزي را كسب 

كنيم و بعد از مدت ها ذوب آهن را در خانه خودش شكست دهيم.

 به نظرت تيم هاي ديگــر مي توانند ذوب آهن را در خانه اش 
شكست دهند؟

واقعا ذوب آهن با اين بازي كه انجام داد يكي از تيم هاي خوب اين ليگ به نظر مي رسد 
و قطعا جزو تيم هاي بالاي جدول قرار مي گيرد. رفته رفته هم تيم شان هماهنگ تر 

مي شود و احساس مي كنم نتايج خيلي خوبي در ادامه راه كسب مي كنند.

 در اين دو هفته شروع ليگ، شايد استقلال بازي هاي خيلي 
خوبي انجام نداده اما توانسته 3امتيازها را بگيرد. نظر خودت چيست؟

همه جا امتيازات را نگاه مي كنند. سبك بازي زياد مدنظر نيست. شما با تك موقعيت 
بازي را ببريد ولي 70دقيقه هم در فشار باشيد هيچ كس نمي آيد بگويد چرا 70دقيقه 
تحت فشار بوديد. همه نتيجه را نگاه مي كنند و همه دوست دارند 3امتياز را به دست 
بياورند. حالا اوايل ليگ تيم هنوز كاملا هماهنگ نيست و كار يك مقدار سخت تر است. 
اما در اين شرايط اگر بتوانيم امتيازات را جمع كنيم در اواخر ليگ كار راحت تر خواهد 
بود و آن موقع حسرت اين روزها را نمي خوريم. خدا را شكر تا الان خوب نتيجه گرفتيم 

و همين روند را ادامه مي دهيم تا هفته هاي آخر.

 به هرحال خودت بهتر مي داني كه هواداران از استقلال فقط 
قهرماني مي خواهند.

بله، درست اســت اما نمي شــود قول قهرماني داد. آدم نمي تواند از قبل قهرماني را 
پيش بيني كند اما ما تمام سعي و تلاشمان را براي سربلندي و قهرماني استقلال انجام 
مي دهيم. اين حرف من نيست بلكه كادرفني و تك تك بازيكنان اين قول را مي دهند 

كه با تمام وجود براي سربلندي استقلال تلاش كنند.

 در هفته ســوم مقابل تراكتور بازي خواهيد كرد. نظرت در 
مورد اين بازي چيست؟

خدا را شكر همه  چيز خوب و روحيه بچه ها عالي است. آماده بازي با تراكتور هستيم 

و در اين مسابقه هم براي برد به ميدان مي رويم. البته شناخت چنداني از سبك 
بازي تراكتور نداريم اما معتقدم ما بايد بازي خودمان را انجام دهيم. تراكتور تيم 
بزرگ و قابل احترامي اســت اما ما بايد بازي خودمان را انجام دهيم و به كســب 
نتيجه فكر كنيم. حالا چه از اين تيم شناخت داشته باشيم يا نداشته باشيم مهم 
نيست. يعني به نظر من مهم نيست كه بدانيم تيم حريف چه بازيكناني دارد يا با 
چه سيستمي بازي مي كند. ما تاكتيك و سيستم خودمان را داريم و مي رويم تا 

3امتياز را بگيريم.

 فصل را خيلي خوب آغاز كردي. در بازي با الهلال به نوعي 
ســورپرايز فرهاد مجيدي بودي و در ادامه در ليگ هم بازي كردي. 
وقتي به استقلال آمدي فكر مي كردي به اين زودي جايگاه ثابتي در 

تركيب اصلي پيدا كني؟
لطف خدا و كادر فني بوده كه اين اتفاق افتاده ولي براي من دور از دســترس هم 
نبود. چون من نه تنها در استقلال، در هر تيمي كه بودم تمام سعي ام را كرده ام كه 
خودم را با شرايط وفق بدهم و تمام تلاشم را كرده ام تا بهترين عملكرد را داشته 
باشم. البته باز هم لطف خدا بوده و اعتمادي كه كادر فني داشتند باعث شد زودتر 

اين اتفاق بيفتد و از آنها ممنونم.

 وقتي شــما آن بازي پاياپاي را مقابل الهلال انجام داديد 
خيلي ها گفتند پرسپوليس مي تواند الهلال را شكست دهد اما آنها 

شكست تلخي خوردند. نظر خودت در اين باره چيست؟
واقعيتش آن روز و در آن شرايط ما بازي خوبي انجام داديم. بچه ها تلاش كردند 
و مي توانستيم پيروز شويم ولي يك مقدار بدشانس بوديم و نشد اين اتفاق بيفتد. 
نكته مهم اين بود كه ثابت شد الهلال خيلي بهتر از استقلال نبود. الهلال در بازي با 
پرسپوليس همان تيم و همان تركيب مقابل ما بود اما ما بدشانس بوديم كه برنده 

بازي نشديم.

 امسال هدفت چيست؟
هدف شخصي ام را نگويم بهتر است. اما هدف كلي ام كه همه بازيكنان استقلال به 

آن فكر مي كنند و برايش مي جنگيم قهرماني است.

 گويا در چند پست بازي مي كني. پست اصلي ات چيست؟
من هر جا كه كادر فني صلاح بداند بازي مي كنم. يعني هم وينگر مي توانم بازي 
كنم هم پشت مهاجم. تنها جايي كه تا حالا بازي نكردم مهاجم نوك بوده است. اما 

مهاجم سايه، وينگر، هافبك وسط و... بازي كردم.

 چرا همراه تيم ملي اميد به مسابقات نرفتي؟
واقعيتش نمي دانم. شايد صلاح اين بوده كه نروم. آقامهدي مهدوي كيا و آقافرهاد 

مجيدي اينطور صلاح ديدند و من هم اطاعت كردم.

 گويا بخشي از مبلغ قراردادتان را گرفته ايد درست است؟
بله، ما يك واريزي داشتيم.

بازي كردنم در استقلال دور از انتظار نبود
 گفت وگو با اميرحسين حسين زاده كه در بدو ورودش به استقلال بازيكن اصلي اين تيم شده است

 او اعتقاد دارد براي استقلال كسب 3امتيازها مهم است نه شكل بازي

برنامه  بازي ها

شنبه 8 آبان

جمعه 14 آبان

شنبه 15 آبان

دوشنبه 10 آبان

پديده-نفت  مسجدسليمان

هوادار-پديده

مس رفسنجان-آلومينيوم

آلومينيوم-پرسپوليس

صنعت نفت-فجر سپاسی

فجر سپاسی-استقلال

پرسپوليس-گل گهر

گل گهر-نساجی

استقلال-تراکتور

تراکتور-پيكان

نساجی-صنعت نفت

فولاد-مس رفسنجان

سپاهان-هوادار

ذوب آهن-سپاهان

نفت  مسجدسليمان-فولاد

18:00

18:00

18:00

18:00

16:00

16:00

ليگ برتر- هفته سوم

ليگ برتر- هفته چهارم

16:00

پنجشنبه 20 آبان 1400

سهشنبه 25 آبان 1400

لبنان - ايران

سوريه - ايران

مقدماتي جام جهاني - مرحله نهايي

15:30

19:30
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تيم ملي اميد ايران در مسابقات مقدماتي قهرماني آسيا در تاجيكستان، كارش را با 2 برد خوب 
برابر نپال و لبنان استارت زده است. اين نسل از بازيكنان تيم ملي با نظر مهدي مهدوي كيا از 
سن پايين انتخاب شده و الان در فهرست نهايي، چندين جوان زير 20سال هم داريم. همين 
مسئله ارزشمند است و حضور چهره جذابي مثل كيا هم توجهات مثبت رسانه اي را بيش از پيش 
معطوف به اين تيم كرده است. تيم كشورمان در سومين بازي اش روز يكشنبه با تاجيكستان 
ميزبان ملاقات مي كند؛ تيم خوبي كه مهدي مهدوي كيا مي گويد 8 بازيكن آن در قالب استقلال 

تاجيكستان به مصاف پرسپوليس رفته اند.
با اين همه بعضي اتفاقاتي كه در حاشــيه كار رخ مي دهد زياد جالب نيســت. مثلا يك فيلم 
3دقيقه اي از صحبت هاي مهدوي كيا با بازيكنان در رختكن، بين 2 نيمه بازي با لبنان منتشر 
شده كه قشنگ نيست. ر ختكن، حريم امن سرمربي و بازيكنان است. اصلا شايد قرار باشد آنجا 
حرفي زده شود كه ثبت و ضبط آن به صلاح نيست. چه بسا از واژه نامناسبي استفاده شود كه 
انتشار آن براي بازيكن و مربي اش جنبه مثبتي ندارد. به علاوه در تيم اميد قرار است كارهاي 
فني واقعي انجام شــود و چنين رفتارهايي، شائبه شــو و نمايش دارد. زماني برنامه 90 اوايل 
راه اندازي اش اين كار را مي كرد كه با وجود همه جذابيت هايش، قشــنگ نبود و بعد از مدتي 
جمع شــد. بگذاريد اين تيم كارش را بكند. اين كارها جنبه »محبت« به تيم ملي را ندارد. اگر 
هم مهدوي كيا ايده فني خاصي داشته باشد كه بخواهد آن را مطرح كند، مي تواند از رسانه هاي 

رسمي به اين منظور سود ببرد.

  فيلم نگير آقا!
رختكن حريم مربي است

ســرانجام انتظار هواداران بارسلونا كه از وضعيت موجود به 
تنگ آمده بودند به سر رسيد و رونالد كومان هلندي با باخت 
يك بر صفر در زمين وايكانو، از مربيگري در اين تيم بركنار 
شد. خالي بودن خزانه باشگاه براي پرداخت طلب او و همچنين 
پرداخت 12 ميليون يورو به عنوان خســارت فسخ قرارداد، 
دلايل ابقاي كومان با وجود كسب نتايج ضعيف در ماه هاي اخير 
بود. با اين حال لاپورتا كه طبق ادعاي اطرافيانش از اين تصميم 
ناراحت بود، كومان را اخراج كرد. اين تصميم دقيقا يك سال 
پس از استعفاي بارتومئو از رياست باشگاه گرفته شد؛ 27اكتبر 

2020، استعفاي بارتومئو و 27اكتبر 2021، اخراج كومان.

   اين هلندي در طول دوران حرفه اي اش 5بار استعفا داده و 5بار 
هم اخراج شده است. آخرين استعفاي او به پيش از پيوستن به بارسا 
و فسخ قراردادش با تيم ملي هلند برمي گردد. لاپورتا براي بركناري 
او جلسه اضطراري تشكيل نداد و در همان پرواز بازگشت از ديدار 
با وايكانو، رئيس باشگاه و مشــاورانش به تصميم نهايي رسيدند. 
باشگاه از او خواســته رقم خســارت را كاهش دهد. كومان جزو 
نخستين افرادي بود كه به دليل كرونا و مشكلات اقتصادي باشگاه، 

دستمزدش را كاهش داده بود.
   از ژاوي به عنوان ســرمربي بعدي بارسلونا ياد مي شود اما او تا 
فيفادي آينده در السد خواهد ماند. باشگاه قطري 2 بازي حساس 
ازجمله يك ديدار مهم مقابل الدوحيل در چهارشنبه آينده و قبل 
از آن بازي با الاهلي را پيش رو دارد. السد بر سر انتقال ژاوي به تيم 
سابق مشكلي ايجاد نمي كند اما انتظار دارد بارسلونا در ازاي اين 
لطف يك ديدار دوستانه بين 2 تيم در آينده اي نزديك ترتيب دهد. 
ژاوي انتخاب اصلي لاپورتا نبوده و نيست. رئيس باشگاه در كمپين 
انتخاباتي اش هم گفته بود ژاوي بايد پيش از سرمربيگري در تيم 
اصلي، در تيم پايه يا جايي ديگر پيشرفت كند؛ دقيقا همان روندي 
كه براي گوارديولا و انريكه طي شد. اما رئيس به اجبار موافقت كرد 
تا فردي روي نيمكت بنشيند كه هواداران درباره او ترديدي ندارند 
و عاشقش هستند. لاپورتا مي خواست در آخر فصل براي توافق با 

يورگن كلوپ تلاش كند اما اوضاع اخير اين اجازه را نداد.
   با همه اينها مقامات السد براي اينكه معدود هواداران خود را هم 
راضي نگه دارند يا براي امتيازگيري به بارسا فشار بياورند، از آنها 
خواستند تا هشتگ XaviStay# را به اشتراك بگذارند. ژاوي در 
89مسابقه به عنوان سرمربي السد، با اين تيم 61برد، 12تساوي و 
16شكست در همه رقابت ها به دست آورده؛ ميانگين 2/19امتياز 
در هر مســابقه. الســد در اين فصل هر 7بازي خود در ليگ را با 
پيروزي به پايان برده است. ژاوي به عنوان بازيكن هم در بارسا، 27 
 قهرماني در 767 بازي به دست آورده و در اين تعداد مسابقه، 85 
گل زده و 185 پاس گل به ثبت رســانده اســت. براساس اخبار 

منتشر شده، ژاوي با 6 دستيار به بارسا مي آيد.
   لاپورتا از جوردي كرايوف خواسته بود تا به صورت موقت 
هدايت تيم را برعهده بگيرد، اما او نپذيرفت و ادامه فعاليت در 
پست مديريت را ترجيح داد. ســرخي بارخوان، مدافع چپ 
اسبق ملي پوش بارســلونا كه هدايت تيم »ب« را در دست 
داشت، فعلا به عنوان ســرمربي موقت جاي كومان را روي 
نيمكت گرفته است. دســتيار او فيليپ اورتيس خواهد بود. 
همزمان براي تيم دوم باشگاه هم كه در دسته سوم حضور دارد، 

آلبرت كاپياس به عنوان سرمربي و آلبرس پرس به عنوان دستيار 
انتخاب شــده اند. بارخوان در دوران مربيگري اش در 173بازي 
حضور داشــته كه 66پيروزي )38درصد برد(، ۴8 تساوي و 59 
باخت به دست آورده. او در بارساي »ب«، 9بار روي نيمكت نشست 

و 3برد، ۴تساوي و 2 باخت به دست آورد.
   تركش اخراج سرمربي ممكن است به برخي ستاره هاي مسن 
تيم هم برخورد كند. تابستان گذشته باشگاه امكان فسخ قرارداد 
بوسكتس، آلبا، روبرتو و پيكه را بررسي كرد اما دستمزد بالاي آنها 
مانع از قطع همكاري شد. اين بازيكنان از سوي هواداران به گاوهاي 
مقدس تشبيه شده اند؛ افرادي كه فقط از آنها تمجيد مي شود اما 

كارايي سابق را ندارند.
   لوك دي يونگ، مهاجم هلندي هم كه از سه ويا خريداري شد، 
در زمستان بايد تيم را ترك كند. او شايد به بشيكتاش برود. فرناندو 
پولو خبرنگار موندو به اشتباهات ديگران هم اشاره كرده و نوشته: 
»كومان تنها مسئول اتفاقات بارسلونا نيست، ممفيس پنالتي اش 
را از دست داد، بوسكتس توپ را لو داد و پيكه به راحتي دريبل 
خورد و ترشتگن به راحتي گل خورد و سرجينيودِست در 2بازي 

متوالي موقعيت گل صددرصدي از دست داد.«
   حتي از كوتينيو هم به عنوان مقصر ياد مي شود. او 
كه يكصدمين بازي اش را با پيراهن بارســا انجام 
داده، ممكن اســت به همين دليل طبق ادعاي 
رسانه هاي انگليسي، 20ميليون يوروي ديگر خرج 
روي دست باشــگاه بگذارد. هافبك برزيلي كه 
گران ترين خريد تاريخ باشگاه است، در طول اين 
مدت تنها ۴گل براي بارسا به ثمر رسانده و 2 گل 
هم به عنوان بازيكن قرضي در بايرن به بارسلونا زده 
اســت. او مقابل رايووايكانو حتي يك ضربه هم به 
سمت چارچوب نداشت و تنها 30پاس سالم داد، 
يك دريبل موفق ثبت كرد و 15بار هم توپ را از 

دست داد.

   والورده پس از شكست 3بر2در نيمه نهايي سوپرجام اسپانيا در 
عربستان از كار بركنار شد، ســتين پس از شكست 8 بر2مقابل 
بايرن مونيخ و كومان بعد از باخت يك بر صفر در زمين رايو وايكانو 

در شبي كه ممفيس يك پنالتي خراب كرد.
   بارسلونا در حالي به مصاف وايكانو رفت كه 13 ديدار آخر خود 
مقابل اين تيم مادريدي را با پيروزي به پايان برده و به طور متوسط 
در هر ديدار ۴/3گل به ثمر رسانده بود كه اين طولاني ترين روند 
پيروزي كاتالان ها مقابل يك تيم خاص به حســاب مي آمد و با 

كومان اين ركورد هم از بين رفت.
   بارسا در ۴ديدار آخر خارج از خانه خود موفق به كسب پيروزي 
نشده )2 تســاوي و 2 شكســت( و در 3 ديدار آخر خارج از خانه 
لاليگايي در امر گلزني موفق نبوده است. از فوريه 2003تا به حال، 
سابقه نداشته كه كاتالان ها در 3ديدار لاليگايي خارج از خانه خود 

موفق به گلزني نشوند.
   در 3 فصل اخير، بازيكناني موفق به گشودن دروازه بارسلونا 
شده اند كه در سن بازنشستگي قرار داشتند؛ آدوريس 38 ساله، 
سانتي كازورلا 35 ساله، سرخيو راموس 35 ساله، مودريچ 35 ساله، 
آلوارو نگردو 35 ســاله، خورخه مولينا 39 ســاله، لوييس سوارز 

35 ساله و رادامل فالكائو 36 ساله.
   رونالدكومان در مدت حضورش روي نيمكت بارسلونا 67بار 
اين تيم را هدايت كــرد و به انــدازه والورده باخــت داد. تعداد 
شكست هاي او 16در برابر 11تســاوي و ۴0برد بود، درحالي كه 
والورده اين تعداد شكســت را در 1۴5مسابقه متحمل شده بود؛ 
97برد و 32تساوي. ســرمربي پيش از كومان يعني ستين تنها 

25مسابقه دوام آورد و 16برد، ۴تساوي و 5باخت دستاورد او در 
اين تعداد مسابقه بود. درصد بردهاي كومان از ستين هم پايين تر 
است. در ميان مربيان اين قرن بارسا تنها رايكارد از او درصد برد 
كمتري داشت كه آن هم برمي گشت به پيش از دوران اوج اين تيم. 
رادومير آنتيچ )9 برد در 18 بازي به همراه بارسلونا در فصل 03-

2002و آمار 50 درصــد پيروزي( البته از همــه اينها درصد برد 
كمتري داشت.

   عملكرد مربيان قرن21بارسا به اين شرح است:
 رونالد كومان: 67بــازي، ۴0برد، 11تســاوي، 16باخت، 

59/7درصد پيروزي
  كيكه ستين: 25بازي، 16برد، ۴تساوي، 5باخت، 6۴درصد 

پيروزي
  ارنستو والورده: 1۴5بازي، 97بــرد، 32تساوي، 16باخت، 

66/9درصد پيروزي
  لوييس انريكه: 181بازي، 138برد، 22تســاوي، 21باخت، 

76/2درصد پيروزي
  تاتــا مارتينس: 59بازي، ۴0بــرد، 11تســاوي، 8باخت، 

67/8درصد پيروزي
  تيتو ويلانــووا: ۴5بــازي، 3۴بــرد، 6تســاوي، 5باخت، 

75/56درصد پيروزي 
  پپ گوارديولا: 2۴7بازي، 179برد، ۴7تســاوي، 21باخت، 

72/۴7درصد پيروزي
  فرانك رايكارد: 275بازي، 167برد، 63تساوي، 50باخت، 

58/61درصد پيروزي

خداحافظتنتن!
با بركناري كومان قرار است ژاوي هدايت بارسلونا را برعهده بگيرد

ولسياني: رقيبان ما فقط پرسپوليس و استقلال نيستند

اميرحســين اعظمي |   ســپاهان شروع 
مقتدرانه اي در ليگ برتر داشــته و با 6امتياز در 
صدر جدول قرار دارد. شاگردان محرم نويدكيا 5بار 
موفق به گلزني شده اند و در اين 2بازي گلي دريافت 
نكرده اند. جدا از اينكه كريستوفر كنت دروازه اش 
را بسته نگه داشــته، گئورگي ولسياني و محمد 
 نژادمهدي هم در عمق خــط دفاعي، زوجي قابل 
اطمينان براي محرم نويدكيا هستند و اين مربي در 
مصاحبه  چند روز پيش هم تأكيد كرده بود كه اگر 
سپاهان دنبال موفقيت هاي بزرگ و قهرماني است، 
گل نخوردن اين تيم به اندازه گل زدن اهميت دارد. 
ولسياني مدافع گرجستاني سپاهان كه در بازي 
قبلي با نفت مسجدسليمان يكي از گل هاي تيمش 
را به ثمر رساند، درخصوص شروع خوب اين تيم در 
ليگ برتر، بازي هاي آينده و مسائل مختلف ديگر به 

سؤالات همشهري ورزشي پاسخ مي دهد.

   فقط 2 هفته طول كشيد تا نخستين 
گلت را در ليگ امســال بزني و حتما بابت اين 

موضوع خيلي خوشحالي؟
بله، همينطور است ولي از همه مهم تر اين است كه تيم 
به برد مي رسد. گل زدن هميشه خوشحال كننده است 
و اتفاقي كه در بازي با نفت مسجدســليمان رخ داد، 
اعتماد به نفس و انگيزه مرا بالاتر مي برد. در كنار اين 
موضوع وقتي تيم نتيجه مي گيرد، همه بازيكنان حس 

خوبي دارند و همين موضوع جو تيم را بهتر مي كند.

   ليگ را هم خيلي خوب شروع كرديد، 
آينده را چطور پيش بيني مي كني؟

خب، اين دو برد قطعا براي شروع خيلي مهم بود. اين 
آغاز يك مسير طولاني و سخت است و ما مي دانيم كه 
مسيري مهم و سرنوشت ســاز در پيش داريم. فصل 
گذشته اگر يادتان باشــد در ابتداي ليگ چند امتياز 
حساس و حياتي از دســت داديم كه همان امتيازها 
سرنوشــت را رقم زد و درنهايت قهرمان نشديم. اين 
مي تواند يك تجربه بزرگ براي ما باشد كه ديگر راحت 

امتياز از دست ندهيم.

   به نظر مي رســد هوادار را هم 
امروز شكســت بدهيــد. نظر خودت 

چيست؟
اين فقط يك پيش  بيني اســت و شــما 
هم نمي توانيد با اطمينــان در اين مورد 
صحبت كنيد. بازي بــا هر تيمي در ليگ 
برتر چالش خودش را دارد و نمي توانيم از 
چيزي مطمئن باشيم. وقتي به زمين مسابقه مي رويم 
همه  چيز برابر است و اين تلاش و كيفيت تيم است كه 
نتيجه را رقم مي زند. هوادار هم در شروع ليگ برعكس 
تيم ما 2 شكست داشته و حالا مي خواهد جبران كند، 
پس قطعا بازي آســاني در پيش نداريــم. ما ميزبان 

هستيم و بايد براي ادامه اين مسير بازي را ببريم.

   نويدكيا بعد از بازي با نفت از تفكرات 
بازيكنان سپاهان انتقاد كرد و گفت كه آنها نبايد 

در نيمه دوم بي انگيزه مي شدند. نظر تو چيست؟
ما در نيمه دوم گلي نزديم و البته مي توانستيم نمايش 
نيمه اول را تكرار كنيم. قطعا سرمربي حرف درستي 
زده و ما براي رسيدن به موفقيت هميشه بايد انگيزه و 
اشتياق داشته باشيم. اين چيزي است كه در بازي هاي 

بعد بيشتر به آن نياز داريم.

   شانس قهرماني سپاهان چقدر است؟
در فوتبال ايران همه از سپاهان توقع قهرماني دارند. 
از حالا نمي توان چيزي را پيش بيني كرد، ما بايد بازي 
به بازي جلو برويم و مسئله مهم اين است كه كمترين 
اشتباه يا لغزش را داشته باشيم. هميشه ممكن است 
جزئيات و چيزهاي كوچك، يك اتفاق بزرگ را رقم 
بزند. ما پارسال فقط 2امتياز براي قهرماني كم داشتيم 
و وقتي به آن فكر مي كنيم شــايد ناراحت شويم. ما 
همه  چيز براي قهرمان شدن داريم و اگر تلاش كنيم 

به هدف مان مي رسيم.

   پرسپوليس و استقلال هم ليگ را مثل 
شما با 2 برد پياپي شروع كردند. به نظر مي رسد 
رقابت قهرماني بين اين 3تيم باشــد. در مورد 

رقيبان سپاهان چه صحبتي داري؟
همه تيم ها رقيــب هســتند و جدا از اســتقلال و 
پرســپوليس بايد با تيم هاي ديگر هم بازي كنيم. ما 
نبايد روي نتايج استقلال و پرسپوليس تمركز كنيم 
چون آنها تنها رقيبان ما نيستند. از هر چيز مهم تر براي 

سپاهان عملكرد تيمي خودمان است.

   با جدايي نيازمند، يك گلر خارجي 
به ســپاهان آمد. آيا با اين دروازه بان هماهنگ 

هستيد؟
ما فصل خوبي را با پيام نيازمند پشت سر گذاشتيم ولي 
او تصميم به جدايي گرفت و اميدوارم به هدف هايش 
برسد. كنت هم گلر باتجربه و خوبي است كه در همين 
شروع مي خواست خودش را ثابت كند و خوشبختانه 
در 2 بازي هم كلين شيت كرد. ما هم تلاش مي كنيم 

بازي به بازي بيشتر با هم هماهنگ شويم.

مدافع سپاهان هنوز از يادآوري اينكه قهرماني فصل گذشته به خاطر 2امتياز از دست رفته ناراحت مي شود

از ميان 4 ســرمربي تيم هاي بزرگ اروپا كه در آستانه 
اخراج قرار داشتند، فعلا رونالد كومان از كار بركنار شده 
اما سولسشــائر )من يونايتد(، نونو اسپريتو )تاتنهام( و 
پوچتينو )پاري سن ژرمن( فعلا به كار بي ثبات خود ادامه 
مي دهند. ديشب پاريس با ليل قهرمان فصل گذشته بازي 
داشت و تا لحظه ارسال روزنامه به چاپخانه از سرنوشت 
پوچتينو اطلاعي در دست نبود. در اواسط هفته جاري 
روز چهارم ليگ قهرمانان را در پيش داريم و براي همين 
بيشتر بازي هاي خوب ليگ هاي داخلي اروپايي امروز 

برگزار مي شود.

   لاليگا
بارسا پس از بد نتيجه گرفتن در دوران پسا مسي، حالا 
بايد دوران پســا كومان را تجربه كند. سرخي بارخوان 
امروز براي اولين بار در بازي با آلاوس كه ساعت 22:30در 
نوكمپ برگزار مي شــود، روي نيمكت مربيگري بارسا 
مي نشيند. بارســا فعلا 9امتياز با سوسيداد صدرنشين 
فاصله دارد و يك بازي كمتر انجام داده اســت. بارسا از 
زماني كه بنر تبليغاتي لاپورتا در مادريد نصب شد، در 
اين شهر و مقابل هيچ يك از تيم هاي پايتخت برنده نشده. 
آخرين سفر آنها به مادريد هم با شكست مقابل وايكانو به 
پايان رسيد. حالا آلاوس ميهمان نوكمپ است. هواداران 
بارسا در آخرين ميزباني به مربي خودشان توهين كردند 
و وينيسيوس را هم مورد توهين نژادپرستانه قرار دادند. 
به نظر مي رسد با بركناري كومان از حجم عصبانيت آنها 

كاسته شده باشد.
رئال مادريد هم پس از برد خارج از خانه در ال كلاسيكو 
نتوانست بازي خانگي با اوساســونا را با برد پشت سر 
بگذارد و بازيكنان اين تيم هر چه زدند به در بسته خورد. 
اوساسونا بعد از 12باخت پياپي در برنابئو بالاخره موفق 
شد از رئال مساوي بگيرد. رئالي ها به داوري معترض بودند 
كه چرا تنها 4دقيقه وقت تلف شده گرفته، درحالي كه 
مصدوميت دروازه بان تيــم ميهمان 3 دقيقه وقت تلف 
كرده بود. اين در حالي است كه براي بارسا مقابل وايكانو 
8دقيقه زمان تلف شده منظور شد. اتلتيكو هم در مساوي 
2-2با لوانته از اشتباهات داوري و VAR سود برد. رئال 
مادريد براي نخستين بار از نوامبر 1996در 2 بازي پشت 
سر هم در لاليگا و در برنابئو با تساوي بدون گل متوقف 
شد. درصورت پيروزي در بازي ساعت 15:30امروز برابر 
الچه، رئالي ها به 2هزاروپانصدمين پيروزي تاريخ خود در 

لاليگا مي رسند.

    بوندس ليگا
اين بار تمام پيش بيني ها غلط از كار درآمد! بايرن مونيخ كه 
همه تيم ها را سلاخي مي كرد و با گل هاي فراوان مي برد، در 
بازي وسط هفته گذشته در بورسيا پارك، با 5گل مغلوب 
مونشن گلادباخ شد و از جام حذفي كنار رفت. باواريايي ها 
در 85 ديدار پياپي موفق به گلزني شده بودند، به جز اين 
بازي. اين قاطعانه ترين پيروزي يك تيم برابر بايرن مونيخ 
در تاريخ رقابت هاي جام حذفي آلمــان بود. بايرن از 
دسامبر 1978و شكست 7بر يك مقابل دوسلدورف در 
بوندس ليگا، هرگز شكستي با اختلاف 5 گل )يا بيشتر( را 
تجربه نكرده بود. براي اولين بار از فصل 96-1995، بايرن 
براي 2 فصل پياپي از صعود به مرحله يك هشتم نهايي 
جام حذفي بازمانده است. بايرن فصل قبل نيز در همين 
مرحله با شكست در ضربات پنالتي مقابل هولشتاين كيل 
حذف شــده بود. بايرن مونيخ طي 3 سال گذشته، 2 بار 
برابر حريفانش 5 گل خورده كه هر دو بار مربي تيم حريف 
فردي به نام آدي هوتر بوده است؛ آينتراخت فرانكفورت 
5- بايرن مونيخ يك و مونشن گلادباخ 5- بايرن مونيخ 
صفر. حالا بايرني ها كه 3 مسابقه بدون ناگلزمان به ميدان 
رفته اند، ســاعت17امروز در زمين يونيون برلين بازي 
مي كنند؛ باز هم بدون سرمربي. ناگلزمان همچنان درگير 
كوويد-19است. يونيون برلين اين فصل تيم دست وپا 
بسته اي نيست و تنها 6امتياز با بايرن صدرنشين فاصله 
دارد. تيم رده دومي دورتموند هم ميزبان كلن است. كلن 
هم امسال تيم نسبتا خوبي است و در فاصله 8امتيازي با 

همين دورتموند در جدول ايستاده است.

    ليگ برتر
آرسنال در ادامه روند خوب خودش با لستر بازي دارد. 
اين بازي خارج از خانه ساعت15امروز برگزار مي شود. 
سامان قدوس كه در جام حذفي و صعود برنتفورد 90دقيقه 
براي اين تيم بازي كرد، در بازي ســاعت 17:30امروز 
تيمش در زمين برنلي شانس بازي دارد. منچسترسيتي 
هم كه براي اولين بار با پپ گوارديــولا در جام اتحاديه 
حذف شــد و در ضربات پنالتي به وستهم باخت، امروز 
در همين ساعت ميزبان كريســتال پالاس خواهد بود. 
در ديگر بازي هاي همزمان نيوكاســل ميزبان چلسي 
صدرنشين است و ليورپول از برايتون پذيرايي مي كند. 
اما مهم ترين بازي امروز را تاتنهام مقابل منچستريونايتد 
برگزار مي كند. ساعت20امشــب مشخص مي شود كه 
سولسشائر با كمك ستاره هاي تيمش مي تواند شغل خود 
را در منچستريونايتد نگه دارد يا خير. كريستيانو رونالدو 
به تازگي اعلام كرده كه قرار است به زودي صاحب يك 
دوقلوي ديگر شود. حداقل او براي درخشش در ديدار 
خارج از خانه امشب انگيزه دارد تا گل يا گل هايش را به 

دوقلوهاي بعدي اش تقديم كند.

    سري آ
ناپولي در بازي وسط هفته با پيروزي 3بر صفر برابر بولونيا 
توانست صدر را از ميلان پس بگيرد. ناپولي و ميلان تنها 
2 امتياز در اين 10 هفته از دست داده اند. يوونتوس هم كه 
هفته قبل مغلوب امپولي شد، حالا امروز از ساعت 19:30با 
آلگري در زمين هلاس ورونا به ميدان مي رود. بعيد است 
موقعيت آلگري در خطر باشد، اما صبر هواداران هم حدي 
دارد. يووه هفتم اســت و 13امتياز با صدر فاصله دارد. 
آتالانتا و لاتزيو در ســاعت 16:30مي تواند بازي زيبايي 
باشد اما بازي مهم هفته فرداشب بين آاس رم و ميلان در 

سن سيرو برگزار خواهد شد.

دوران پسا كومان
بارسا، رئال، منچستر، يوونتوس و بايرن امروز 
براي جبران نتايج هفته گذشته بازي مي كنند

  امسال جانشين پيام نيازمند شدي كه فصل قبل يكي 
از بهترين هاي ليگ ما بود و در نهايت هم لژيونر شد. اين وظيفه تو 

را سنگين تر مي كند و حتما مي داني كه در اين شرايط انتظارات از تو خيلي بالاست.
البته كه همين است. من متوجه اين شدم كه پيام فصل گذشــته روزهاي خوبي را در سپاهان 
داشته و اعتبار خيلي خوبي از او به جا مانده است. او دروازه بان فوق العاده اي است و به خاطر همين 
هم به اروپا رفته است. من حتي اين موقعيت را داشتم كه پيام را از نزديك ببينم، خيلي پسر خوبي 
است. با اين حال بايد اين نكته را هم بگويم كه من هيچ وقت خودم را با كسي مقايسه نمي كنم. 
ما دو تا دروازه بان متفاوت هستيم، يعني خصوصيات متفاوتي داريم. مطمئنم كه من اگر كيفيت 

خودم را به نحو احسن در زمين اجرا كنم مي توانم به تيم مان كمك كنم.

 به حرف محرم گوش كنيم
 هيچ تيمي حريف ما نيست

 گفت وگو با كريستوفر كنت، دروازه بان جديد سپاهان كه مي گويد
 نيازمند را از نزديك ديده و خوب مي داند جانشين چه كسي شده است

ادامه از 
صفحه 17
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مس کرمان یا رفسنجان؟

هند را دست کم نگیرید

هفته اول لیگ برتر فوتسال از ديروز آغاز شد و اين شروع با 
اعتراض به داوري همراه بود. تیم فرهان ملارد که با تبصره 
و ماده در لیگ برتر حاضر شده، در ديدار با پالايش با نتیجه 
۸ بر يك شکست خورد و فرشته بابايی، سرمربی اين تیم 
در اولین مصاحبه لیگ برتری اش نســبت به داوری بازی 
اعتراض داشــت. از نظر بابايي داور به نفع میزبان ســوت 
زده است. ســرداور اين بازی، آخرين بازی پالايش نفت 
آبادان در فصل قبل را سوت زد و با پنالتی جنجالی ای که 
در 4ثانیه به پايان بازی گرفت باعث قهرمانی اين تیم شد. 
اما واقعا ۸گل خورده ملارد را بايد به حســاب اشتباهات 

داوري بگذاريم؟  

تیم چیپس کامل مشــهد با خريد امتیــاز هیات فوتبال 
خراسان در لیگ برتر فوتسال زنان تیم داری می کند. چند 
روزي اسم اين تیم سوژه شده و همه از کج سلیقگي مديران 
براي انتخاب اســم گفتند اما حالا سوژه تغییر کرده و اين 
بار موضوع سر اطلاعات کم مديران اين باشگاه در بخش 
تیم داری است. آنها در پوستري که براي بازي اول خود در 
هفته نخست لیگ با مس کرمان منتشر کرده اند، به اشتباه 
از لوگوی باشگاه مس رفسنجان استفاده کردند تا باز هم 
ســوژه کاربران در فضای مجازی شــوند. به نظر مي رسد 
برای مديران اين مجموعه همین که نامشان مطرح شود و 
بتوانند با هزينه کم بهره برداری تبلیغاتی کنند کافی است.

قرعه کشی جام ملت های زنان آسیا 2022 هند انجام شد 
و ايران با هند میزبان، چین تايپه و چین هم گروه اســت. 
مريم ايراندوست يك ويديو در صفحه خود از لحظه اعلام 
هم گروه های ايران منتشر کرده که بازيکنانش از هم گروهی 
با هند خوشحال می شوند. بايد به اطلاع اين عزيزان برسانیم 
که هند 2 هفته پیش در يك ديدار دوســتانه چین تايپه را 
شکســت داد و علاوه بر ايــن دو دوره نايب قهرمانی و يك 
سومی در جام ملت های زنان آسیا را در کارنامه خود دارد؛ 

حالا ما از امتیاز میزبانی اين تیم چشم پوشی می کنیم.

یزداني- تيلور؛ نبرد تاریخی در زمين بيسبال
آمريکايي ها بلیت فروشي براي مصاف دوستانه با کشتي ايران را آغاز کرده  اند؛ اين مسابقه تاريخي در ورزشگاهی 27هزار نفري برگزار مي شود

گل زن

داور جنجالی

در حاشیه مسابقات کشــتي جهاني2021 نروژ، روساي فدراســیون هاي ايران و آمريکا توافق کردند تا 
ديدار دوستانه اي در رشته آزاد به میزباني کشــور ايالات متحده داشته باشند. طبق توافق صورت گرفته 
اين رقابت قرار است در روز 21بهمن ماه سال جاري برگزار شود. آخرين جزئیات منتشرشده درباره اين 
مسابقه مهیج اين است که آمريکايي ها از حالا بلیت فروشــي را شروع کرده اند و اين مبارزه قرار است در 
زمین بیسبال گلوب لايف فیلد برگزار شود. گنجايش اين ورزشگاه 27هزار نفر است که سايت اسپورتال 
پیش بیني کرده تا روز مسابقه تمام بلیت هايش فروخته شــود. ريچ بندر، مدير اجرايي تیم ملي کشتي 
آزاد آمريکا درباره تقابل 2تیم ملي کشتي آزاد آمريکا و ايران، مي گويد: »کشتي فراتر از سیاست است و 
هیچ چیز بهتر از رقابت دوستانه کشتي آمريکا و ايران اين موضوع را نشان نمي دهد. اين دو کشور از بهترين 
کشورهاي کشتي آزاد جهان هستند. ما از اينکه تیم ايالات متحده آمريکا فرصتي براي مقابله با يکي از 
قوي ترين تیم ها و سنجش خود با برخي از بهترين ورزشکاران اين ورزش به دست آورده، بسیار خوشحال 

هستیم.« طبق آخرين اطلاعات منتشرشده از اين رويداد، آمريکا يي ها با هدايت جان اسمیت، قهرمان 
2دوره المپیك و تام برندز، قهرمان المپیك آتلانتا پا به میدان خواهند گذاشت. تام برندز برادر دوقلوي  
تري برندز، نفر سوم المپیك سیدني است که در نیمه نهايي آن رقابت ها مقابل علیرضا دبیر که حالا رئیس 
فدراسیون کشتي ايران است، شکست خورد و از رســیدن به فینال بازماند. درباره مصاف تاريخي ايران 
و آمريکا، پژمان درستکار، ســرمربي تیم ملي ايران عنوان کرده با قدرت در اين رويداد دوستانه حضور 
پیدا مي کنند. با اين حساب احتمال رويارويي حســن يزداني و ديويد تیلور آمريکايي براي بار پنجم هم 
وجود دارد و مبارزه کامران قاسمپور و جیدن کاکس در 92کیلوگرم نیز دور از انتظار نیست. جردن باروز، 
کشتي گیر سرشناس آمريکايي هم در اين رقابت  حضور خواهد داشت. باروز تا به حال در مقابل هیچ يك 
از حريفان ايراني اش شکست نخورده اســت و بايد منتظر ماند و ديد طلسم شکست ناپذيري او در مقابل 

ايراني ها شکسته خواهد شد يا خیر.

الهام محمودي 
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شادي بازيکنان بعد از شنیدن اسم هم  گروهي ها مي گويد تیم ملي فوتبال زنان ايران گروه خوبي در جام ملت هاي 
آسیا دارد اما بازي هاي سختي براي تیم پیش بیني مي شود. ظهر پنجشنبه قرعه کشي جام ملت هاي آسیا انجام 
شد و براي ايران که نخستین بار اســت اين جام را تجربه مي کند، مهم بود که در راحت ترين گروه قرار بگیرد. با 

قرار گرفتن در گروه چین، چین تايپه و هند، به نظر مي رسد اين اتفاق افتاده است.
بازيکنان تیم ملي که در اردو هســتند، پنجشــنبه در زمین دور هم جمع شــده بودند و از گوشي همراه مريم 
ايراندوست، سرمربي تیم ملي مراسم را دنبال مي کردند. وقتي نام هم گروهي ها مشخص شد، آنها فرياد شادي 
سر دادند. گروه ايران راحت تر از 2گروه ديگر به نظر مي رسد اما با اين حال ايراندوست از بازي سخت بازيکنانش به 
سايت فدراسیون گفته است: »انتظاري که از قرعه کشي داشتیم، رخ داد. در گروه آساني قرار نداريم اما امیدوارم 

با حمايت هاي فدراسیون با تدارکات قوي پیش برويم. ايران مي تواند حريفي قوي براي تیم هاي هم گروه خود 
باشد. چین چند دوره قهرمان آسیا بوده و چین تايپه نیز حريف دست وپابسته اي نیست اما ما نیز از هیچ تلاشي 

دريغ نمي کنیم تا نماينده شايسته اي براي کشور عزيزمان باشیم.«
چیني  ها نه تنها پرافتخارترين تیم گروه، که پرافتخارترين تیم جام هســتند. آنها که هم اکنون در رنك17 فیفا 
قرار دارند، نخستین  بازي  ملي شان را 35سال پیش انجام دادند. سال19۸6 در نخستین بازي ملي مقابل آمريکا 
قرار گرفتند و 2 بر يك شکست خوردند. چین همان سال براي نخستین بار قهرمان جام ملت هاي آسیا شد. اين 
تیم تجربه حضور در 14دوره جام ملت ها را دارد؛ ۸بار به قهرماني رســیده، 2بار نايب قهرمان شده و 3بار روي 
سکوي سوم رفته و يك دوره هم چهارم شده است. آخرين باري که چین در آسیا قهرمان شد، سال2006 بود. 
آخرين مقام آنها هم سومي در جام ملت هاي 2014 بود. چین 5بار در جام جهاني حاضر بوده است و 4دوره هم 

در بازي هاي المپیك.
چین تايپه نســبت به چین، تیم کوچك تري در آسیا ســت، اگرچه رنك39 فیفا را دارد. تیــم ملي چین تايپه 
سال1977 تشکیل شده و از همان سال در جام ملت ها حضور دارد. آنها 3بار در جام ملت ها قهرمان شده اند که هر 
3قهرماني در سال هاي اول فعالیت شان بوده است. چین تايپه يك بار هم به جام جهاني رفته و در مسابقات1991 

يکي از تیم هايي بوده که به مرحله يك چهارم نهايي رسیده است.
هند ضعیف تر از 2تیم قبلي است اما باز هم شرايط بهتري نسبت به ايران دارد. هندي ها رنك55 فیفا را دارند و 

نخستین بازي شان را ســال19۸1 انجام داده اند. هندي ها ۸دوره در جام ملت هاي آسیا بازي کرده اند و بهترين 
مقامشان در همان سال هاي اول حضور بود. آنها سال1979 دوم شدند، دوره بعد سوم و در سومین حضور باز هم 

در رده دوم قرار گرفتند. در اين دوره مسابقات، مهم ترين امتیاز آنها میزباني است.
ايران که در سیدچهارم بود، روي کاغذ ضعیف ترين تیم گروه است. تیم ملي زنان ايران سال2005 نخستین بازي 
رسمي اش را انجام داده است، در رنك72 فیفا قرار دارد و براي نخستین بار به جام ملت هاي آسیا رسیده است. با 
اين حال پیش  بیني مي شود که ايران مي تواند از گروه خود صعود کند. از هر گروه 2تیم به همراه 2تیم سوم برتر 

از 3گروه به مرحله بعد مي روند. جام ملت ها از 30دي در 3شهر بمبئي، بمبئي نو و پوناي هند برگزار مي شود.
فدراسیون براي تیم ملي، اردوي بلژيك و تورنمنت چهارجانبه در هند را تدارك ديده اما با توجه به هم گروهي 
با هند، شايد میزبان حاضر به برگزاري اين تورنمنت نباشد. فدراسیون فوتبال اردوي کیش را هم براي تیم ملي 

درنظر گرفته و حتي براي انجام بازي دوستانه با ژاپن هم نامه نگاري کرده است.

  گروه بندي كامل جام ملت هاي آسيا:
 گروه اول: هند )میزبان(، چین، چین تايپه، ايران

  گروه دوم: استرالیا، تايلند، فیلیپین، اندونزي
  گروه سوم: ژاپن، کره جنوبي، ويتنام، میانمار

گروه آسان، بازي هاي سخت
   تیم ملي فوتبال زنان در جام ملت هاي آسیا با میزبان، پرافتخارترين

 تیم جام و چین تايپه هم گروه شد؛ گروه ايران راحت تر از 2گروه ديگر است
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افقي:
1- مقروض- تابلوي نقاشي 
اثر فرانسیسکو گويا، نقاش 

اسپانیايي
2- ســوره پنجــاه و دوم- 
شــهري در جنوب آلمان- 

خانه دوم کارمند
3- از پیامبران بني اسرائیل- 

نام مادر حضرت موسي)ع(
4- اسب ســیاه- باريك و 

کشیده- نومیدي
5- مذکــر- پايــان و آخر- 

غیرديجیتال
6- مــاده اصلي شیشــه- 
پرداخــت وجه به حســاب 

بانکي- نشانه مصدر جعلي
7- چکش ســنگین- نقشه 

صحنه تصادف- امیدواري
۸- به عقب انداختن- نوعي 

التهاب پوستي
9- ادب- لاف پهلواني زدن- 

به صورت عمده
10- به دنیــا آوردن- دفتر 
حســـــاب هاي ديواني- 

مؤسسه خدماتي
11- ترمو متر- طرد کردن- 

بالابر ماشین
12- کشــور تــاج محــل- 
عنکبوت پشمالو- پول امارات

13- ترسیده- فهرست
14- آشــکار- عامل شايع 

بیماري هــاي قلبي- ترمیم 
پارگي پارچه

15- داســتاني از هرتا مولر، 
بانوي نويسنده رومانیايي تبار 
آلماني- فرمانرواي کرمان در 

زمان اشکانیان 
  

عمودي:
1- بي اعتبار بــودن چیزي 
از جنبــه قانونــي- عددي 

دو رقمي- نفس خسته
2- نت اول- صحیح- مبتکر 

زبان بین المللي اسپرانتو
3- بي بند و بــار- بي نظیر- 

جد پدري حضرت نوح)ع(
4- آخريــن حــد چیزي- 
هنرمند دوربین به دست- 

تربیت صحیح
5- دستور- سم موجود در 

توتون- پرنده اي نوك دراز
6- چهره- ســرايت کردن- 

به کار بستن قانون
7- شــتر مــاده- متانت- 

پراکندگي
۸- عدد مــاه- تغار چوبي- 
مربوط به شهر- عددي مفرد
9- ناگــوار- از نماز هــاي 

واجب- زمان آغازين
10- حالتــي مخصــوص 
گل-  بوتــه  زن آبســتن- 

رفیق مشهدي

11- آغــوز- محتاج- حســرت و 
اندوه

12- به جا آوردن- شــرم و حیا- 
بزرگ تر از حد معمول

13- نخستین مقتول تاريخ- پول 
بنگلادش- سالك

14- مؤســس سلســله آل زيار- 
شیوه تلفظ- نت چهارم

15- تکــرار حرفــي- فیلمي به 
کارگرداني آرون اشــنايدر و بازي 

تام هنکس- بهتر از نبود

حبقسانرخپاتپل
نابناينيكرتدو

يزارنومزارادرس
نردنكمرلوربت
گنهابتاكقازر

راعزاسانلاجر
شنمكريزرادگگ
يتابيطتوارطش
دپعيبجيسبوبا
ريظنانلياسيد

لوغمدنارلايخ
وتوافاياينوم
بيرغناريازسكان
ييراعشهللادبع
اناسريگريتويم 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4057
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

597832641
831654927
426791385
354129768
762483159
189567432
613275894
278946513
945318276

متوسط

   1    9  
  6    4 5  
3    8  7   
2    4    1
   9  1    
8    3    5
  7  6    3
 4 5    8   
 3    9    395267841

187549632
426318597
752983164
649152783
831674925
278495316
963721458
514836279

ساده

متوسط

528174396
716293458
394586712
259748631
463951287
871632945
987465123
145327869
632819574

سخت

  7   2    
 3  6   9 2  
4        5
 5    9    
  2  8  1   
   5    3  
6        4
 7 8   6  1  
   3   2   

ساده

  5 2  7 8   
         
 2 6  1  5 9  
7  2    1  4
6 4      8 3
8  1    9  5
 7 8  9  3 1  
         
  4 8  6 2   

 شكست رضا يزداني
 در ليگ كشتي

اولین شــگفتي لیگ برتر کشتي در 
سالن مهدي حاجي زاده شهر جويبار 
رقم خورد. روز گذشــته تیم صنايع 
مازنــدران بــا هدايت رضــا يزداني 
قهرمان 2 دوره جهــان در مقابل تیم 
ستارگان ســاري قرار گرفت. يزداني 
با در اختیــار گرفتن کشــتي گیران 
مطرح قبــل از شــروع لیــگ بارها 
عنوان کرده بود بــراي قهرماني تیم 
را بســته و به چیزي جــز قهرماني 
فکر نمي کند. او ســال گذشته با تیم 
اســتقلال در لیگ برتر کشتي حاضر 
شــد و زماني که تیمش بــه فینال 
رسید سالن مســابقات را ترك کرد و 
حاضر نشــد در مقابل ايران مال روي 
صندلي کوچینگ بنشیند. درنهايت 
تیم استقلال با هدايت محمد طلايي 
و محمــود اســماعیل پور در ديدار 
فینال صف آرايــي کــرد و به عنوان 
نايب قهرماني رســید. رضا يزداني به 
هیچ وجه باخت را قبول نکرد و امسال 
هم تیمي در حد قهرماني بست ولي در 
عین ناباوري در نخستین گام، مقابل 
ستارگان ســاري متوقف شد. اين در 
حالي بود که صنايع با قدرت در مقابل 
تیم ستارگان قرار گرفت. درحالي که 
بسیاري از تیم ها به ملي پوشان خود 
در هفته اول اســتراحت داده بودند، 
کامران قاســمپور و رحمان عموزاد، 
2 ملي پوش جهاني نروژ روز گذشته 
براي تیم صنايع به روي تشك رفتند 
اما برد اين دو کشــتي گیر هم کمکي 
به تیم رضا يزداني نکــرد تا اين تیم 
با نتیجه 5-5 )با توجه به شــمارش 
امتیازهاي فني( در مقابل ســتارگان 
ســاري با هدايــت مرتضــي قرباني 
شکســت بخورد. با توجه به اينکه از 
هر گروه فقط يك تیم صعود مي کند، 
صنايع مازندران در دور برگشت بايد با 
نتیجه اي ستارگان را از پیش رو بردارد 

که بتواند راهي نیمه نهايي شود.
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  مسيرياب هاي اينترنتي به روز نيستند
درحالي كه مسيرياب هاي اينترنتي خارجي به سرعت به روز مي شوند 
مسيرياب هاي داخلي به روز نيستند و اين موضوع شهروندان را دچار 
مشكلات بسياري مي كند. با توجه به انسداد كوچه ها و معابر منتهي به 
پياده راه هايي مثل خيابان ناصر خسرو توسط شهرداري و عدم امكان 
ورود اتومبيل، مسيرياب هاي اينترنتي داخلي بدون درنظرگرفتن اين 
محدوديت ها، باعث سرگرداني مردم و در بسياري از موارد درگيري 
راننده با مسافر مي شود. انتظار مي رود با تصحيح موارد مذكور مشكل 

فوق رفع شود.
فرزاد برخ از تهران

  بيمه كشاورزان و عشاير چه شد؟
بيمه رايگان كشاورزان، روستاييان و عشاير كه مدت ها خبر آن اعلام 
مي شد به فراموشي سپرده شده است. از سازمان تامين اجتماعي توقع 

داريم اين بيمه سريع تر اجرايي شود.
فوادي از ماكو

   شلوغي مراكز تعويض پلاك كنترل شود
به رغم اقداماتي نظير نوبت گيري و تقسيم متقاضيان در نقاط مختلف، 
مراكز تعويض پلاك اغلب داراي صف هاي طولاني هستند. با توجه به 
ادامه دار بودن شيوع كرونا و رسيدن فصل سرما و شيوع بيماري هاي 

ويروسي تقاضا مي شود بر اين موضوع نظارت شود.
كاسبي از تهران

  تامين اجتماعي در حق بازنشستگان اجحاف مي كند
بعد از 50سال كار مشقت بار با 16سال سابقه بيمه با حقوق حداقلي 
بازنشسته شدم. هرچه كردم نتوانستم سنوات خدمتم را اثبات كنم و 
مطمئنم كه تامين اجتماعي به دليل غيرمكانيزه بودن سيستم هايش در 
ثبت سوابق من اجحاف كرده است. چگونه مي توانم اين اجحاف را ثابت 

كنم. اين موضوع خاص من نيست و امثال من بسيار است.
بازگشا از سمنان 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

پاسخ مسئولان

قتل پدر و پسر 
به خاطر 20ميليون

دزدان براي ســرقت 20ميليون 
تومــان پولي كه همــراه صاحب جنايي

دامداري بود، او و پسر 14ساله اش 
را به قتل رســاندند و براي گمراه كردن پليس، 

اجساد قربانيان را به آتش كشيدند.
به گزارش همشهري، حدود ساعت 8صبح جمعه 
30مهرماه، روســتايياني كه از مسير منتهي به 
روستاي قلعه محمود شهرســتان گرگان عبور 
مي كردند، صحنه هولناكــي را پيش روي خود 
ديدند. يك خودروي وانت مزدا كه در كنار جاده 
پارك شده بود، آتش گرفته بود و در قسمت بار 
وانت 2جسد كه در آتش سوخته بودند به چشم 
مي خوردند. با تماس روستاييان با پليس، تيمي 
از كارآگاهان پليس آگاهي استان گلستان راهي 
محل حادثه شدند. اجساد سوخته قابل شناسايي 

نبودند، اما مأموران با به دســت آوردن شــماره 
پلاك وانت، متوجه شدند كه صاحب اين خودرو 
در شهرستان آمل استان مازندران سكونت دارد.

در ادامه صاحب وانت شناسايي شد و به مأموران 
گفت:  يكي از دوســتانم كه اهل آمل اســت، در 
حوالي روستاي قلعه محمود گرگان يك دامداري 
دارد و آخر هفته ها براي سركشي به آنجا مي رود. 
او يــك روز قبل نزد مــن آمد و وانتــم را قرض 
گرفت و گفت كه مي خواهد با پسر 14ساله اش 
به دامداري اش ســر بزند. من هم ماشين را در 

اختيارش قرار دادم و پس از آن ديگر او را نديدم.

شناسايي مقتولان 
با اطلاعاتي كه در تحقيقات اوليه به دست آمد، 
معلوم شد كه اجساد سوخته متعلق به صاحب 

45ساله دامداري و پسر 14ساله اوست. اما هنوز 
معلوم نبود كه آنها توسط چه كســاني و با چه 

انگيزه اي به قتل رسيده اند.
مأموران براي پي بردن به حقيقــت بايد راهي 
دامداري مقتول مي شــدند. آنها بــا حضور در 
دامداري به تحقيق از كارگر آنجا پرداختند، اما 
وي گفت كه صاحب دامداري را نديده و او از يك 
هفته قبل تا حالا به آنجا سركشي نكرده است. با 
اين حال مأموران به جست  وجو در آنجا پرداختند 
و با پيدا كردن آثار خون، شــكي باقي نماند كه 
قربانيان در داخل دامداري به قتل رســيده اند و 

كارگر دامداري به آنها دروغ گفته است.

اعتراف هولناك
كارگر جــوان بازداشــت شــد و در تحقيقات، 
چاره اي جز بيان حقيقت نديــد. او اعتراف كرد 
كه با همدستي 3نفر ديگر دست به اين جنايت 
زده اســت. با اطلاعاتي كه از اين مرد به دســت 
آمد، 2نفــر از متهمان كه يكي از آنهــا از اهالي 
روســتاي محمدآباد و عامل اصلي جنايت بود، 

دستگير شدند.
ســرهنگ مجتبي مروتي، رئيس پليس آگاهي 

قاتل بي رحم، مرد 
ميانسال و پسر 14ساله اش 

را به قتل رساند

پيشنهاد شهروند گرانقدر براي كوددهي با هدف كاهش مصرف 
آب مدنظر است

روابط عمومي سازمان بوستان ها و فضاي سبز شهر تهران پيرو انتشار 
پيام مردمي درخصوص »مصــرف كود در پاي درختــان و گياهان 
به منظور كاهش هدررفت آب« پاسخ داده است: به منظور جلوگيري از 
هدررفت آب و جذب بهتر آن و عناصر غذايي، سياست نگهداري فضاي 
سبز در سازمان بوستان ها و فضاي سبز شهر تهران در فصول مختلف 
توصيه كود و مصرف آن براساس نياز گياه و آزمون خاك است. بر اين 
اساس، مصرف كود آلي به صورت كمپوست و به شكل گرانول كه حاوي 
درصد بالايي ماده آلي و نيز عناصر غذايي پرمصرف و ريزمغذي هاست 
همه ساله صورت مي گيرد و در كنار مصرف اين كود آلي كه به بهبود 
رشد گياه و ريشه ها كمك مي كند، مصرف كودها به صورت تغذيه برگي 
)محلول پاشي( و نيز كودآبياري در برنامه سالانه فضاي سبز قرار دارد. 
از آنجا كه افزايش ماده آلي خاك نه تنها به بهبود جذب آب توسط گياه 
كمك مي كند بلكه خصوصيات فيزيكي- شيميايي و زيستي خاك و 
در نتيجه رشد گياهان را نيز ارتقا مي بخشد. پيشنهاد شهروند گرامي، 
همواره در تقويم سالانه عمليات نگهداري فضاي سبز مدنظر بوده و 
خواهد بود. اقدام ديگر اين سازمان در راستاي كاهش هدررفت آب، 
بازديدهاي مستمر روزانه از شبكه هاي آبرساني و اتصالات مربوطه در 
سطح مناطق و حفر و ترميم تشتك هاي آبخوري درختان با توجه به 
موقعيت استقرار آنان است. لازم به ذكر است درصورت بروز هرگونه 
مشكل در سيستم آبرساني، در اسرع وقت تيم فني متخصص به اين 

موضوع رسيدگي مي كنند.

آتش سوزي در بخشي از بازار بزرگ تهران باعث وارد شدن خسارت به يك 
انبار بزرگ اسباب بازي شد اما در اين حادثه به هيچ كس آسيبي نرسيد. 
به گزارش همشهري، ســاعت 12:43ظهر ديروز به آتش نشاني تهران 
خبر رســيد كه يكي از مناطق بازار بزرگ تهران دچار آتش سوزي شده 
است. آنطور كه شواهد نشــان مي داد محل حادثه سراي عبدالوهاب، 
واقع در بازار حضرتي بود. دقايقي بعد نخســتين گروه از آتش نشــانان 
خود را به محل حادثه رســاندند و در ادامه آتش نشانان 4ايستگاه ديگر 
نيز به آنها ملحق شدند. سيد جلال ملكي، سخنگوي سازمان آتش نشاني 
تهران كه در محل حادثه حضور پيدا كرده بود در اين باره به همشهري 
گفت: با توجه به اينكه ايستگاه شماره 10۷ در فاصله كمي از اين محل 
بود در فاصله كمتر از يك دقيقه آتش نشــانان به محل حادثه رسيدند. 
آتش سوزي در يك بارانداز و محوطه اي شبيه به گاراژ كه حدود 2هزار 
متر وسعت داشت اتفاق افتاده بود. او ادامه داد: در اين محل چندين انبار 
قديمي كنار يكديگر واقع شده بودند. يكي از اين انبارها به وسعت حدود 
250 متر سقف شيرواني داشت و در آنجا اسباب بازي كودكان و لوازم تولد 
نگهداري مي شد. در قسمت بيروني اين انبار نيز وسيله هايی چيده شده 

بود كه دچار آتش سوزي شدند. 
آنطور كه ملكي مي گويد سوختن اين اجناس دود زيادي در بازار ايجاد 
كرده بود؛ طوري كه از نقاط ديگر شهر به خوبي ديده مي شد. او در ادامه 

گفت: آتش سوزي به سقف هاي شــيرواني سرايت كرده بود و در چنين 
شرايطي آتش نشــانان بلافاصله عمليات خود را آغاز كردند. سخنگوي 
آتش نشاني درباره ادامه عمليات مي گويد: همكارانم بخشي از سقف ها را 
شكاف دادند تا آتشي كه به سقف ها نفوذ كرده بود را نيز خاموش كنند. 
آنها در ادامه از 2جهت به شعله هاي آتش يورش بردند و پس از دقايقي 
موفق شدند آتش سوزي را مهار كنند. آنها در ادامه مشغول لكه گيري و 
ايمن سازي  محل شدند و درنهايت آتش سوزي به طور كامل خاموش شد. 
به گفته ملكي خوشبختانه اين حادثه هيچ مورد مصدوميت و تلفات جاني 

نداشت و علت حادثه از سوي كارشناسان در دست بررسي است.

 پايان 3 ماه فرار عامل جنايت در تعميرگاه  
پسري جوان كه پس از قتل همكارش در تعميرگاه خودرو، زندگي مخفيانه اي در پيش گرفته بود 
پس از 3 ماه فرار دستگير شد. به گزارش همشهري، اين جنايت 12مرداد امسال در شرق تهران رخ 
داد. محل حادثه، يك تعميرگاه خودرو بود كه قتل در اتاقك محل استراحت كارگران اتفاق افتاده و 
مقتول از كاركنان تعميرگاه بود. او با ضربات چاقو به قتل رسيده بود و بررسي ها حكايت از اين داشت 
كه از حدود 2سال قبل در آن تعميرگاه كار مي كرده است. او اغلب شب ها را در اتاقك استراحت 
كارگران مي خوابيد، اما آخرين بار به  گفته همكارانش مرخصي گرفته، ولي درست روزي كه برگه 
مرخصي اش را به كارفرما داده بود، به قتل رسيده بود. همكاران مقتول تصور مي كردند كه وي به 
مرخصي رفته تا اينكه روز حادثه وارد اتاقك شدند و چشمشان به جسد خونين او افتاده و پليس را 
خبر كرده بودند. در ادامه و با بررسي تصاوير دوربين هاي مداربسته مشخص شد كه آخرين بار يكي 
از كاركنان تعميرگاه وارد اتاقك استراحت كارگران شده و صبح خيلي زود و پيش از رسيدن بقيه 
كاركنان و پيدا شدن جسد مقتول، تعميرگاه را ترك كرده است. اين مرد اما فراري شده بود تا اينكه 
چند روز قبل در يكي از شهرهاي شمالي كشور دســتگير شد. او در بازجويي ها به قتل همكارش 
اعتراف كرد و گفت به دليل اختلافي كه با مقتول داشته، او را به قتل رسانده  است. متهم پس از اقرار 

به جنايت با دستور قاضي محمد تقي شعباني، بازپرس ويژه تهران بازداشت شد. 

وقتي زورگيران قصد داشتند از گروگانشان براي آزادي يكي از 
اعضاي باند استفاده كنند، تصور نمي كردند كه گروگان به محض 

ورود به كلانتري نقشه آنها را نقش بر آب كند.
به گزارش همشــهري، چند روز قبل مردي جوان به همراه زني 
افغان قدم در يكي از كلانتري هاي تهران گذاشت. مرد سراسيمه 
و مضطرب بود و ناگهــان فرياد كشــيد:»اين زن مرا گروگان 
گرفته نجاتم بدهيد«. او ســپس خود را به  افسر پليس رساند 
و گفت:  ساعتي قبل در حوالي ســعادت آباد سوار بر خودروي 
پرايدي شــدم كه تصور مي كردم راننده آن مسافركش است. 
به جز راننده2پسر جوان ديگر هم در ماشين بودند كه در بين راه 
با چاقو تهديدم كردند و اموالــم را دزديدند و كارت عابربانكم را 
هم گرفتند. آنها دستگاه كارتخوان داشتند و با تهديد رمز كارتم 
را گرفتند و متوجه شدند 28ميليون تومان موجودي دارد. بعد 
يكي از آنها به ديگري گفت كه فريبا داخل پاساژ است و مي گويد 
مغازه طلافروشي باز است. مرد جوان ادامه داد: يكي از سارقان 
كارتم را برداشت و به سمت پاســاژ رفت. ظاهرا مي خواستند با 
كارت من طلا بخرند. اما وقتي سارق با كارت عابربانكم و كارت 
ملي ام براي خريد به مغازه طلافروشي رفته بود، صاحب مغازه به 
او مشكوك شده و پليس را خبر كرده بود. مأموران هم به سرعت 

از راه رسيده و سارق را دستگير كردند اما دختري افغان كه فريبا 
صدايش مي زدند سراسيمه خودش را به ماشيني كه من داخلش 
گروگان بودم رساند و به بقيه ســارقان گفت كه يكي از اعضاي 

گروه دستگير شده است.
مرد جوان ادامه داد: سارقان به دنبال راهي بودند كه همدستشان 
را نجات بدهند. آنها از من خواستند تا نقش شوهر فريبا را بازي 
كنم و همــراه او به كلانتري بروم و به پليــس بگويم مردي كه 
دستگير شده كارگر خانه ماســت و خودم كارت ملي و كارت 
عابربانكم را به او داده بودم. آنها تهديدم كردند كه اگر اين نقشه 
را اجرا نكنم، هم جان خودم و هم جان اعضاي خانواده ام در خطر 
است. من هم قبول كردم، اما وقتي به همراه فريبا وارد كلانتري 

شديم، تصميم گرفتم نقشه آنها را به هم بزنم.
گفته هاي اين مردكافي بود تا مأموران، زن افغان را نيز دستگير 
كنند. در تحقيقات از آنها معلوم شد كه اعضاي اين باند، دو مرد 
افغان و يك مرد ايراني به همراه زني افغان هستند كه در پوشش 
مسافركشي، دســت به ســرقت از طعمه هاي خود مي زدند. 
هم اكنون 2 متهم بازداشت شده با دستور قاضي عليرضا بهشتي، 
بازپرس شعبه دوم دادسراي ويژه سرقت براي انجام تحقيقات 

بيشتر در اختيار مأموران اداره آگاهي تهران قرار گرفته اند.

استان گلســتان گفت: عامل اصلي جنايت در 
حالي دستگير شــد كه در يك دامداري مخفي 
شده بود. او زماني كه تحت محاصره قرار گرفت، 
يك قبضه سلاح گرم در اختيار داشت و با ديدن 
مأموران می خواســت از آن اســتفاده كند، اما 
پيش از اين اقدام با شــليك مأمــوران مواجه و 

دستگير شد.
وي ادامه داد: با دستگيري اين مرد معلوم شد كه 
عامل جنايت و همدستانش از قبل مي دانسته اند 
كه صاحب دامداري 20ميليون تومان پول همراه 
خود دارد و براي سرقت اين مبلغ نقشه كشيده 
بودند. مرد جنايتكار پس از ورود اين مرد و پسرش 
به دامداري، به قصد سرقت پول ها به آنها حمله 
كرده و اين پدر و پســر را با ضربات چاقو به قتل 
رسانده و پول ها را دزديده بود. او و همدستانش 
در ادامه براي اينكه سرنخي از خود به جا نگذارند، 
اجساد قربانيان را داخل وانت گذاشته و آن را به 
خارج از دامداري برده و در يك جاده روستايي، 
ماشين و اجســاد را به آتش كشــيده بودند كه 
خوشــبختانه با عمليات فني پليس و همكاري 
خوب دستگاه قضايي، رازشان فاش و اسرار اين 

جنايت برملا شد.

جزئيات آتش سوزي در انبار اسباب بازي گروگان، زورگيران را لو داد



2 شنبه 8 آبان 1400    شماره  8348 22 3 0 2 3 6 3 2 ادبوهنر

نقاشی برای او چیزی بیش از 
رنگ، خط و حجم بود. نقاشی نقاشی

برایش به موجودی زنده می 
مانست که می ترسید روزی او را واگذارد و 
ترکش کنــد. نقاشــی برایــش همچون 
معشوقی بود که خود را در برابرش رها می 
کرد تا مثل مرگی شفاف از او عبور کند. ایران 
درودی کــه روز گذشــته در 85 ســالگی 
درگذشــت، یکــی از نقاشــان نوگــرای 

صاحب سبک ایرانی بود. 
او در سال 1315 در خراســان به دنیا آمد. 
درودی که از کودکی به نقاشــی علاقه مند 
شــده بود، بعد از اتمام تحصیلات متوسطه 
اش، به فرانســه رفت و از دانشــکده عالی 
هنرهای زیبای پاریس بوزار، فارغ التحصیل 
شد. مطابق آنچه در بخش بیوگرافی سایت 
ایران درودی آمده؛ »او در بروکســل برای 
شفاف کردن رنگ های نقاشی دوره ویترای 
را در آکادمی ســلطنتی بروکســل گذراند 
و تاریــخ هنر را در مدرســه لــوور پاریس 
فراگرفت. درسال 1347 به سفارش شرکت 
آی.تی.تی که لوله کشــی نفــت آبادان به 
ماهشهر را انجام داده بود، تابلوی نفت ایران 
را خلق کرد. تابلویی که تصویر آن با تیراژی 
چنــد میلیونی در مطبوعــات مهم آمریکا 
از قبیــل لایف، تایمــز و نیوزویک به چاپ 
رسید و احمد شــاملو نام رگ های زمین، 
رگ های ما را بر آن نهــاد. درودی در دهه 
40، پس از نمایش آثــارش در گالری های 
مختلف، برای آموختن کارگردانی و تولید 
برنامه های تلویزیونی به انستیتو آر.سی.ال 
نیویورک رفت. در نیویورک با پرویز مقدسی 
که در رشــته کارگردانی سینما و تلویزیون 

تحصیل می  کرد، آشنا شد و با او ازدواج کرد. 
این ازدواج تاثیر عمیقی بر درودی گذاشت و 
خود از آن با عنوان یکی از شانس های بزرگ 
زندگی اش یاد می کرد. چندی بعد درودی 
به همراه همســرش به ایران بازگشت و در 
سازمان تازه تأســیس تلویزیون در سِمت 
تهیه کننده و کارگردان برای مدت 6 سال 
به فعالیت پرداخت. آبان ســال گذشته او 
در گفت وگویی با روزنامه همشــهری گفته 
بود:».برای من از عشــق به نقاشی در هیچ 
شرایطی، رهایی نیست! به همین دلیل هم 
هست که امروز در 84سالگی با وجود شرایط 
سخت جســمی، نه  تنها به نقاشــی ادامه 
می دهم، بلکه برای دگرگون کردن سبکم 
هم تلاش می کنم!« او در همین گفت وگو 
در پاســخ به اینکه کدام آثارش را بیشــتر 
دوست دارد، پاسخ داده بود: »آثاری راکه به 

تصاویری از ایران اشاره دارند بیشتر دوست 
دارم. ماننــد تابلوهای »نــگار جاویدان«، 
»عطش کویــر« و »نبض تاریــخ«. اما اگر 
بخواهم با صداقت جواب این ســؤال تان را 
بدهم، باید بگویم همیشــه هر اثری را که 
شروع می کنم، از همه آثاری که تاکنون خلق 
کرده ام، بیشتر دوست دارم. درواقع با همین 
حس و انگیزه است که می توانم کار جدیدی 
را شــروع کنم. چون باور دارم بهترین اثرم، 
اثری اســت که هنوز آن را خلق نکرده ام!« 
بسیاری از نقاشان و منتقدان مشهور فرنگی 
و ایرانی، زبان به تحسین او گشوده بودند و 
درودی را نقاشی با سبک منحصر به فردی 
می دانستند. درودی در سال های گذشته، 
به دنبــال راه اندازی مــوزه ای از آثارش با 
 هزینه خــود بود. باشــد که ایــن آخرین 

خواسته اش، رنگ واقعیت به خود بگیرد. 

عبدالحسین آل رسول که از بنیانگذاران 
دو انتشــارات مهم و معتبــر »نیل« و نشر

»زمان« بود، در غفلت و نسیان آنهایي 
که باید به یادش مي بودند، در 97سالگي چهره در نقاب 
خاک کشــید؛ هرچند نــام او تا همیشــه در خاطر 
علاقه مندان و دلبستگان به فرهنگ باقي خواهد ماند. 
آل رســول اهل اصفهان و متولد ســال1303 بود. در 
شماره61 مجله »آموزش و پرورش )تعلیم و تربیت(«، 
به تاریخ مهر1351، در پیشاني گفت وگویي با آل رسول 
درباره ســوابق تحصیلات او چنین آمده است: »آقاي 
عبدالحسین آل رسول در خرداد1320 از دبیرستان 
سعدي اصفهان دیپلم علمي گرفت و در خرداد1323 
از دانشسراي عالي تهران در رشــته ریاضیات و علوم 

تربیتي بــه اخذ درجه لیســانس نایل آمد و به 
دبیــري دبیرســتان ها و دانشســراي 

مقدماتي گلپایگان منصوب شد. پس 
از یــک ســال تدریس، ریاســت 
دبیرستان فردوسي و سرپرستي 
دانشسراي مقدماتي آن نیز به او 
محول شــد. از ســال1325 تا 

سال1328 خدمات فرهنگي خود 
را در شــیراز دنبــال کــرد و ضمن 

22ســاعت تدریس ریاضــي در هفته، 
معاونت و سرپرســتي دانشسراي شبانه روزي 

شیراز را نیز عهده دار بود. پس از این سال تا سال1329 
که براي ادامه تحصیل به انگلستان رفت، در تهران در 
دبیرستان هاي البرز، مروي، علامه، خزائني و قریب به 
تدریس ریاضي اشتغال داشت. از سال1342 که پس از 
دیدن یک دوره تعلیم و تربیــت تطبیقي و مدیریت 
آموزش انســتیتوی تعلیم و تربیت لنــدن به تهران 
بازگشت، در دبیرســتان هاي شاهدخت، دکتر شفق، 
مامقاني، خوارزمي و هنرستان ارت به تدریس ریاضي 
پرداخــت. آقاي عبدالحســین آل رســول از مهرماه 
سال1350 ریاست دبیرستان شماره یک خوارزمي را 
بر عهده گرفته است. این دبیرستان 3200دانش آموز 
روزانه و 1800دانش آموز شــبانه دارد....«این معرفي 
کوتاه بر جنبه اي از زندگي آل رسول نور مي افکند که 
عمدتا زیرسایه فعالیت او در پایه گذاري دو نشر معظم 
نیل و زمان قرار گرفته و در نوشته هایي که در روزهاي 
گذشته به احترام فقدان او منتشر شد، اشاره اي به آن 
نشده است. اما نام آل رسول، بیش از آنکه یادآور تجارب 

ارزشــمندش در عرصه آموزش و پرورش و مدیریت 
مدارس باشد، با نام 2نشر نیل و زمان گره خورده است. 
آل رسول با ابوالحســن نجفي، مترجم و زبان شناس و 
ادیب نامــدار و یگانه، قوم و خویش بــود و این دو در 
ســال1333 با ســرمایه اي در حدود 20هزار تومان 
تصمیم به راه اندازي انتشــارات گرفتند که چون این 
سرمایه کافي نبود، احمد عظیمي زواره اي، هم حجره 
نجفي در مدرسه سپهسالار و دوســت آل رسول، به 
میدان آمد تا قوت مالي لازم براي راه اندازي یک نشر 

فراهم  آید.
به لطف اشــراف نجفي بر ادبیات جهــان، ترجمه و 
ویراســتاري و همینطــور مدیریت آل رســول، نیل 
کتاب هــاي خاصي را بــراي چــاپ برمي گزید. این 
انتخاب ها به قدري خاص بود که عبدالرحیم جعفري، 
بنیانگذار انتشــارات امیرکبیر، در این باره گفته بود: 
»انتشارات نیل به واسطه انتخاب رمان هایش خیلي 
مورد توجه من بــود...«. نیل بعــد از کودتاي 
28مرداد1332، هوایي تازه در انتشــار 
کتاب هاي ادبي به وجــود آورد و از 
همین بابت مورد توجه شــخصي 
مثل جــلال آل احمد بــود. نیل 
تــا 1346 به کار خــود ادامه داد 
تــا اینکه بیــن شــرکا اختلاف 
افتاد و از هم پاشــید. بعد از نیل، 
آل رسول به همراه جهانگیر منصور 
و رضا سیدحســیني، »کتــاب زمان« 
را پایه گذاشــت. کتاب هاي ادبي ســنگین 
و ویژه نامه هــاي کتاب زمان که زیرنظر آل رســول و 
مصطفی رحیمي منتشر مي شــد، اعتباري براي این 
نشــر به ارمغان آورد. »شــازده احتجاب« گلشیري، 
داستان هایي از غلامحسین ساعدي و کتاب »ادبیات 
چیست« با ترجمه نجفي ازجمله آثاري بودند که کتاب 
زمان منتشر کرد. همچنین آل رسول مدتي سرپرست 
»واحد انتشارات رادیو- تلویزیون« )»سروش«( بود. 
آل رسول دســتي هم در ترجمه داشت و کتاب هایي 
همچون »مردي براي تمام فصل ها« نوشته رابرت بالت 
یا »چگونه مطالعه کنیم تا دانشجوي موفقي شویم« را 
نیز ترجمه کرد. آل رسول در مطلبي نوشته بود: »ارزش 
یک کتاب بدان نیست که چه مقدار از آرا و اندیشه را 
در بر دارد بلکه به ســبب موقعیت خاصي است که در 
برهه اي از زمان حاصل مي کند. زیرا مردم آن برهه از 
زمان پاسخ برخي مشکلات خود را در آن مي یابند.« 
فعالیت هاي او در عرصه نشر را مي توان با نگاه به همین 

چند خط تفسیر کرد. یادش گرامي.

ندازندي
روزنامه نگار

از آموزش و پرورش تا »نیل« و »زمان«

در رثای ناشركتاب هايي براي تمام فصول  مثل مرگی
 شفاف

ایران درودی، نقاش صاحب 
سبک، درگذشت

یاوریگانه
روزنامه نگار

افتتاحكتابخانهامامخامنهايدرسنندج
کتابخانه مرکزی امام خامنه ای )مد ظله العالی( در ســنندج افتتاح شد. به 

گزارش همشهري،  در این مراســم محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و كتابخانه
ارشاد اسلامی، علیرضا مختارپور، دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشور، 
حجت الاسلام والمسلمین عبدالرضا پورذهبی، نماینده ولی فقیه در استان کردستان، محسن 
فتحی، از نمایندگان مردم کردستان در مجلس شورای اسلامی، محمد مخدومی، مدیرکل 
کتابخانه های عمومی استان کردســتان، معاونان و مدیران کل نهاد کتابخانه های عمومی 
کشور و جمعی از مدیران و فعالان فرهنگی کشــور حضور داشتند.  به گفته معاون توسعه 
کتابخانه ها و ترویج کتابخوانی نهاد کتابخانه های عمومی کشور با راه اندازی این کتابخانه، 
علاوه بر ارتقای سرانه فرهنگی و کتابخوانی در استان، شاخص زیربنای کتابخانه های عمومی 
در استان کردستان نیز به 25 هزار مترمربع رسیده است. همچنین بهسازی فضاها، انجام 
تعمیرات، طراحی و فضاسازی، تأمین تجهیزات الکترونیکی و شبکه و تجهیزات کتابخانه ایِ 
کتابخانه مرکزی سنندج با هزینه ای بالغ بر 50 میلیارد ریال به سرانجام رسیده است. »اتاق 
علم نوجوان«، »بخش کودک« سالن جلسات، نگارخانه، بخش نسخ خطي  وسالن مطالعه با 

گنجایش هزار متر مربع  از دیگر ویژگي هاي این کتابخانه منحصر به فرد است. 

اسكاتروایتميكند
ام جي ام تریلر رسمي فیلم » خانه گوچي« به کارگرداني ریدلي اسکات را انتشار 

داد. این فیلم الهام گرفته از داستان واقعي خانواده گوچي از مالکان بزرگ ترین سینما
کمپاني هاي طراحي و مد ایتالیاست.

 به گزارش وانیتي فر، در این فیلم که با اســتفاده از فیلمنامه روبرتو بنتیونــگا و با اقتباس از 
کتاب »خاندان گوچي: داستاني مهیج درباره قتل، جنون، تشریفات و طمع« اثر سارا گوردن 
ساخته شده، 3دهه از تاریخ پرنوسان و برهه ها  و لحظات حساسي از تاریخ این خانواده ثروتمند 
به تصویر کشیده شده است؛ 3دهه همراه با عشــق، خیانت، سقوط، انتقام و در نهایت قتل در 
فیلم خانه گوچي. با دیدن این فیلم به این مسئله پي مي بریم که در پس یک نام، چه حوادث 
و اتفاقاتي نهفته اســت و اعضاي یک خانواده تا کجا مي توانند براي حفظ امپراتوري اقتصادي 
خود به جلو بروند و از پس چه اقداماتي براي حفظ موقعیت مالي و اجتماعي خود برمي آیند. در 
فیلم خانه گوچي که آخرین ساخته ریدلي اسکات است، ستارگاني نظیر آدام درایور، جرد لتو، 
لیدي گاگا ،جرمي ایرونز، جک هیوستون، سلما هیک و آل پاچینو نقش آفریني مي کنند. بخش 
محوري داستان این فیلم به حادثه قتل رئیس و مالک پیشین کمپاني گوچي با طراحي و آمریت 

همسر سابقش اختصاص دارد. 
پاتریسیا رجیاني )با بازي لیدي گاگا(، همسر سابق مائوریتزیو گوچي )با بازي آدام درایور( رئیس 
کمپاني بزرگ مد گوچي بود که در سال1998 به اتهام طراحي قتل همسر سابقش در دادگاهي 
جنجالي به 16سال زندان محکوم شــد. بازي خوب لیدي گاگا در این فیلم در نقش پاتریسیا 
رجیاني، سبب شده تا منتقدان از هم اکنون او را از شانس هاي اصلي جایزه اسکار در رشته بهترین 
بازیگر زن، قلمداد کنند. درصورتي که وي به خاطر نقش آفریني در فیلم خانواده گوچي برنده 

جایزه اسکار شود، این دومین اسکاري است که به وي اختصاص خواهد یافت.
با وجود آنکه ریدلي اسکات فیلم خانه گوچي را در همکاري کامل با اعضاي این خانواده ساخته 
است و این خاندان دیگر از سال1993 مالکیت برند گوچي را به عهده ندارد، پاتریسا گوچي، نواده 
گوچیو گوچي، بنیانگذار گوچي در بیانیه اي ضمن اعلام اینکه از طرف تمامي خاندان گوچي 
صحبت مي کند، مدعي شده است که ما واقعا از مضمون این فیلم ناامید شده ایم. آنها )سازندگان 
خانه گوچي( هویت خانواده را دزدیده  اند تا بتوانند با استفاده از آن به سود کلاني برسند و بتوانند 
درآمد هالیوود را افزایش دهند. خانواده ما هویت و حریم خصوصي مشخص خود را دارد؛ در عین 
حالي که مشکلي با صحبت کردن درباره یک سري از رویدادها نداریم، خطوط قرمزي داریم که 

نباید از آن عبور کرد. فیلم خانه گوچي 24نوامبر)3آذر( اکران مي شود.
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كيوسك

پروژه انتقــال گاز از مصر به 
لبنان از طريق »خط لوله گاز گزارش 1

عربــي« بــا حضــور رژيم 
صهيونيستي، وارد فاز جديدي شده است؛ 
فازي كه رد پاي تل آويــو را در معادلات 
ژئوپلتيــك منطقــه غــرب خاورميانه 

پررنگ تر مي كند.
روزنامه شرق الاوسط گزارش داده كه طي 
روزهاي اخير، مذاكراتي ميان مقام هاي 
لبنانــي و اســرائيل با هدايــت آموس 
هاچســتين، ديپلمات آمريكايي، برگزار 
شده است. هاچســتين در اين مذاكرات 
به طرفين اعلام كــرده كه تصميم دولت 
جو بايدن براي مستثني كردن خط لوله 
گاز عربي از »تحريم  سزار« جدي است. 
تحريم  ســزار، فهرســتي از تحريم هاي 
ســنگين آمريكا عليه دولت بشــار اسد 
اســت كه از يك ســال قبل وضع شده و 
هرگونه ارتباط مالي، تجاري و اقتصادي 
با ســوريه را منع مي كند. از آنجا كه خط 
لوله گاز عربي از خاك ســوريه مي گذرد 
و به لبنان مي رود، وجــود اين تحريم ها 
يكي از بزرگ ترين موانع بر سر راه پروژه 

به شمار مي رفت.
مذاكرات اخير پس از نشســت هاي فني  
چهارجانبه  ماه گذشته ميان وزراي انرژي 
مصر، اردن، لبنان و سوريه در مورد تامين 
گاز لبنــان از طريق خط لولــه گاز عربي 
برگزار شده است. نشست هاي وزراي اين 
4كشــور هم پس از بروز بحران گسترده 
انرژي در لبنان و ورود ايران براي كمك به 
اين كشور برگزار شد. اطلاعات منتشرشده 
از سوي شرق الاوسط حكايت از آن دارد 
كه اتفاقــات رخ داده حول طــرح انتقال 
گاز مصر بــه لبنان، با دخالت مســتقيم 
اســرائيل و حمايت آمريكا ممكن شــده 
اســت. به عبارت ديگر، ورود اســرائيل و 
آمريكا به بحران انرژي در لبنان، اساســا 
با هدف محدودكردن نقش ايران در اين 

كشور و مهار نفوذ تهران انجام مي شود.
خط لولــه گاز عربي، خط لوله اي اســت 
كه گاز مصر را ابتدا به اردن و ســپس به 
ســوريه و از آنجا به لبنان مي رساند. يك 
شاخه ديگر اين خط لوله هم قرار است از 
سوريه به تركيه برود. طول اين خط لوله 
كه در ســال2003 با هزينه 1.2ميليارد 
دلار ساخته شــده، 1200كيلومتر است 
و هم اكنون ظرفيت انتقــال 10ميليون 
مترمكعب گاز در ســال را دارد. مصر طي 
ســال هاي اخير با كشــف ميدان گازي 
»ظهــر« در درياي مديترانه بــه يكي از 
صادركنندگان گاز در خاورميانه و شمال 
آفريقا تبديل شــده اســت. اين ميدان، 
بزرگ ترين ميدان گازي كشف شــده در 
مديترانه اســت. پيش از آن اما مصري ها 
براي تاميــن گاز خط لولــه گاز عربي با 
مشــكلات بســياري روبه رو بودند و به 
همين دليل اين خط لوله هميشــه فعال 
نبوده اســت. مصر كــه پرجمعيت ترين 

كشور عربي خاورميانه اســت، حتي در 
دوره اي خــود به وارد كننــده گاز تبديل 
شد. گاز مصر را اســرائيل تامين مي كرد 
كه در حال بهره برداري از چندين ميدان 
گازي در درياي مديترانه اســت. مصر و 
رژيم صهيونيستي در سال2018 توافقي 
10ساله امضا كردند كه در چارچوب آن 
اسرائيلي ها سالانه 64ميليارد مترمكعب 
گاز بــه مصر صادر مي كننــد. ارزش اين 
قرارداد 15ميليارد دلار اعلام شده است. 
پس از خودكفايي مصر در زمينه توليد گاز 
و براساس مذاكرات صورت گرفته با حضور 
نمايندگان آمريكا، قرار اســت گاز صادره 
به مصر، پس از مايع سازي در تاسيسات 
متعلق به مصــر، به خط لولــه گاز عربي 
تزريق شود؛ گازي كه قرار است در نهايت 

سر از لبنان درآورد.
مشــكل فعاليت خط لولــه گاز عربي در 
سال هاي گذشته فقط مربوط به توانايي 
مصر در تامين گاز مورد نيــاز آن نبوده؛ 

جنگ داخلي در ســوريه و حملات مكرر 
به اين خط لولــه، فعاليــت آن  را بعد از 
ســال2011، يعني از زمانــي كه جنگ 
در سوريه آغاز شــد، مختل كرده است. 
شرق الاوســط در گزارش خود به نقل از 
يك مقام عالي رتبه در روســيه نوشته كه 
اسرائيل در قانع كردن مسكو و واشنگتن 
براي سپردن كنترل مناطق جنوبي سوريه 
به ارتش ســوريه، نقش محوري داشــته 
است. بر اين اســاس، مخالفان بشار اسد 
از مناطق جنوبي تخليه شده اند و منطقه 
مين روبي شده و نيروهاي ارتش سوريه در 

طول مرز با اردن مستقر شده  اند.
گفت وگــوي تلفني ماه گذشــته عبدالله 
)شــاه اردن( و بشار اســد نيز پس از اين 
تحولات انجام شــده اســت. همچنين 
بزرگراه امان-دمشق نيز كه طي سال هاي 
گذشــته بســته بود، اكنون بــار ديگر 
بازگشايي شده تا يكي از امتيازاتي باشد 
كه در قبال همكاري در طرح انتقال گاز، به 
بشار اسد داده مي شود. پس از اين تحولات 
بود كه بســياري از رســانه هاي غربي از 
بازگشت بشــار اســد به عرصه سياست 

بين الملل گفتند.
فعال ســازي طرح خط لولــه گاز عربي 
براي انتقال گاز از مصــر به لبنان با هدف 
محدودســازي نقش ايــران در معادلات 
لبنان، مــورد تأييد ويليــام برنز، رئيس 
سازمان سيا نيز قرار گرفته است. مذاكره 
بر سر اين خط لوله، بخشي از دستور كار 
او در ســفر اخيرش به منطقه بوده است. 
برت مك گورك، مسئول ارشد خاورميانه 
و شــمال آفريقا در شــوراي امنيت ملي 
آمريكا نيز حامي طرح رژيم صهيونيستي 
است. تل آويو با دنبال كردن اين طرح، هم 
تلاش مي كند كه مانع نفوذ بيشتر ايران 
در لبنان شــود و هم گاز اســتخراجي از 
درياي مديترانه را به اردن، سوريه و لبنان 

بفروشد.

رژيم صهيونيستي با دخالت براي تسريع اجراي طرح انتقال گاز مصر به لبنان، به دنبال جلوگيري از 
ايفاي نقش ايران در كمك به حل بحران انرژي لبنان است 

 توطئه گازي اسرائيل

دولت آمريكا اعلام كرد توليد ناخالص داخلي 
اين كشور 2درصد در سه ماهه سوم سال جاري 
ميلادي نسبت  به سال قبل افزايش داشته است. 
اين رقم كندترين رقم رشــد اقتصاد آمريكا 
از ســه ماهه دوم 2020 را نشان مي دهد؛ يعني 
زماني كه اقتصاد به خاطر اعمال محدوديت هاي 
كرونايي در ركود شديدي به سر مي برد. اقتصاد 

آمريكا 6٫7درصد در آن دوره رشد كرده بود.

روزنامه الاخبار ]لبنان[

روزنامه وال استريت ژورنال ]آمريكا[

روايت كشتار شيعيان در بيروت

كندشدن رشد اقتصادي آمريكا

روزنامه الاخبار جزئياتي تــازه از حادثه حمله 
مســلحانه به معترضان شــيعه در مقابل كاخ 
دادگستري لبنان منتشــر كرده است. در اين 
گزارش اسامي دقيق نيروهاي مسلح وابسته به 

حزب سمير جعجع منتشر شده است.

رئيس جمهور ارمنستان در عربستان؛ زنگ خطر براي تركيه
آرمن سركيسيان، رئيس جمهور 

ارمنســتان روز چهارشنبه در گزارش 2
ســفري تاريخي وارد رياض، 
پايتخت عربستان سعودي شد. 
اين نخستين سفر يك مقام ارشد ارمنستاني به 
رياض از زمان استقلال اين كشور از شوروي 
سابق به حســاب مي آيد. سركيسيان در بدو 
ورود به فرودگاه رياض گفت: با اميد به گشودن 
صفحه اي جديد در روابط ايــروان و رياض و 
همچنين منطقه وارد عربستان شده ام. او تأكيد 
كرد: عربستان سعودي نقشي يگانه در جهان 
عرب و اسلام دارد و تقويت روابط با اين كشور، 
يكي از اهداف استراتژيك ارمنستان به شمار 
مي رود. رئيس جمهور ارمنستان در فرودگاه 
رياض از سوي عادل الجبير، وزير مشاور در امور 
سياست خارجي سعودي مورد استقبال قرار 
گرفت. سركيسيان در جريان اين سفر كوتاه 
علاوه بر حضور در اجلاس ســالانه داووس 
صحرا، ملاقاتي جداگانه با محمد بن سلمان، 
وليعهد سعودي نيز داشت؛ ملاقاتي كه البته 
جزئيات قابل توجهي درباره آن منتشر نشده 

است.
اين ســفر ناگهاني زماني جنجالي تر شــد كه 
رسانه ها اعلام كردند سركيسيان پس از ملاقات 
با رهبران سعودي، براي ديداري كوتاه با محمد 
بن زايد، وليعهد ابوظبي عازم امارات شده است. 
به گزارش خبرگزاري دولتي امارات، سركيسيان 
پس از ورود به فرودگاه ابوظبي مستقيما عازم 
قصر وليعهد شــده و ملاقاتي يك ساعته با او 
داشته است. عربستان ســعودي و امارات طي 
سال هاي گذشته، محوري منطقه اي را رهبري 
كرده اند كه در تمامي جبهه هــا، عليه تركيه و 
متحدان اين كشور قرار داشته است؛ از شمال 
آفريقا گرفته تا نقاط مختلف خليج فارس و منطقه 

موسوم به شام در شرق درياي مديترانه. حالا اما 
به نظر مي رسد دامنه هاي اين تقابل به تدريج از 
مرز خاورميانه عبور كرده و مناطق جديدي را 
در بر گرفته است. براي مثال رياض و ابوظبي طي 
3سال گذشته تلاش جدي را براي تقويت روابط 
خود با يونان آغاز كرده اند؛ كشوري كه مهم ترين 
دشمن تركيه در جبهه اروپا به شمار آمده و طي 
سال هاي اخير چندين بار تا مرز جنگ با آنكارا 
پيش رفته اســت. افزايش مبادلات اقتصادي و 
حتي اجراي مانورهاي هوايي و دريايي مشترك 
ميان كشورهاي عربي با يونان ازجمله مهم ترين 
اين تلاش ها به حســاب مي آيــد. اكنون نوبت 
قفقاز است؛ منطقه اي استراتژيك براي اقتصاد 
و امنيت ملي تركيه كه اخيرا شــاهد تحولاتي 
مهم، ازجمله جنگ قره بــاغ ميان آذربايجان و 
ارمنستان بود. تركيه در اين جنگ به طور تمام قد 
از آذربايجان حمايت كرده و با ارسال حجم بالاي 
تسليحات پيشرفته و حتي شبه نظاميان عرب، 
نقش مهمي در پيروزي هاي اين كشور داشت. در 
چنين شرايطي، افزايش تماس هاي ديپلماتيك 
ارمنستان با رقباي عربي تركيه پيام هاي مهمي 
براي آنكارا دارد. روزنامه القدس العربي با اشاره 
به اين تحولات مي نويســد: حركت عربستان 
براي ورود تدريجي به جبهه قفقاز از اواخر سال 
2018آغاز شد؛ زماني كه ســفير اين كشور در 
لبنان به طور رسمي از كليساي ارمني ها بازديد 
كرده و پيام صلح و دوســتي وليعهد سعودي 
را براي تمام مســيحيان قرائت كرد. طي اين 
مدت، روابط ديپلماتيك طرفين افزايش يافته و 
زمينه براي توسعه روابط بازرگاني بين ايروان و 
رياض مهيا شده است. بر اين اساس، سفر رسمي 
سركيسيان به رياض را مي توان آغاز مرحله اي 
جديد از تقابل ائتلاف كشورهاي عربي با تركيه 

در جبهه هاي جديد به شمار آورد.
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زندگی پديا

حافظ

دلا هميشه مزن لاف زلف دلبندان
چو تيره رأی شوی كی گشايدت كاری

عدد خبر

استان

دبیر كارگروه ملی 
مخاطرات طبیعی با بیان 
اینكه نزدیك به حدود 

۲۰میلیون نفر از جمعیت 
شهری در زون های 

فرونشستی با نرخ های 
متفاوت واقع شده اند، 

گفت: بررسی هایی 
كه به صورت كشوری 
انجام شده نشان داده 
می شود كه از ۳۱ استان 

در ۱۸ استان شاهد رخداد 
فرونشست هستیم. 

همچنین زمین های ۳۱شهر 
از استان اصفهان، ۳۰شهر 
از تهران، ۲۵شهر از استان 
كرمان و ۲۴شهر از استان 

 خراسان رضوی
  دچار فرونشست 

شد ه اند.
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دشت

به گفته علی بیت اللهی 
در بیش از ۶۰۰دشت در 

گستره كشور فرونشست 
زمین در حال رخ دادن 
است و شرایط تعدادی 
از آنها به یك حالت فوق 
بحرانی رسیده است، 

به طوری كه در بعضی از 
این مناطق ممنوعیت 
حفر چاه اعمال شده و 
در برخی از دشت ها هم 

فقط برای تأمین آب شرب 
مجوز حفر داده می شود.  

600

عدد خبر

زندگی پديا گرينويچ
ابراز خشنودی از گرمایش زمین

اظهارنظــر نخســت وزير پيشــين ژاپــن 
درخصوص خشنودی از گرمايش زمين، 
واكنش كاربر ان فضای مجــازی را در 

پی داشت.
به گزارش جاپان تايمز، تارو آسونود و 
دومين نخست وزير ژاپن كه وزارتش 

در سپتامبر سال 2009ميلادی پايان 
يافت، گفت: برنــج ژاپن پــس از افزايش 

گرمايش زمين، بسيار خوشــمزه تر شده و اين 
بايد مايه خوشحالی ژاپنی ها باشد. 

همين موضوع كافی بود تا بســياری از مدافعان حفاظت از 
محيط زيست و باقی مردم در شبكه های اجتماعی حسابی 

او را مورد انتقاد قرار دهند.

اخراج از تركیه برای خوردن چند موز
هنوز چنــد روزی از تهديد تركيــه به اخراج 

سفير های 10كشور از خاك خود نگذشته 
كه حالا 7شهروند ســوری هم به خاطر 

خوردن موز قرار اســت از اين كشور 
اخراج شــوند. به گزارش ديلی ميل، 
ماجرا از زمانی آغاز شــد كه ويدئويی 
از شبكه های اجتماعی منتشر شد كه 

فروشنده ای را نشــان می داد كه به زنی 
ســوری می گفت: من توان خريد موز ندارم، 

اما شما پناهنده های سوری، كيلو كيلو موز می خريد. پس 
از انتشار اين ويدئو چند مهاجر سوری در حال خوردن موز، 
فيلمی را در شــبكه های اجتماعی منتشر كردند كه خشم 
مردم تركيه را در پی داشــت. تركيه ميزبــان 3ميليون و 

700هزار پناهجوی سوری است.

سخنرانی یك دایناسور در سازمان  ملل
 برای نخســتين بار در تاريخ سازمان ملل، 

يك دايناســور پشــت ميكروفون آمد 
 و از تغييــرات اقليمــی و خطــر آن 

سخن گفت. 
به گزارش سايت لايو ســاينس، اين 
دايناســور طــی برنامــه ای نمادين، 

ســخنرانی ويدئويی را اجرا می كند كه 
در آن خيلی صريح به انسان ها می گويد: اگر 

نمی خواهيد منقرض شويد كاری كنيد. هنرمندان بسياری 
در تهيه و ســاخت اين سخنرانی به ســازمان ملل كمك 
كرده اند. ازجمله نوازنده و بازيگر مشهور سينمای آمريكا، 
جك بلك صداپيشگی ســخنرانی نمادين اين دايناسور را 

به عهده داشت.

موزه به معنای عــام خود محلــی برای 
گردآوری و نمايش دستاوردهای انسانی 
اســت كه علاوه بــر انتقــال ارزش های 
فرهنگــی و زيبايی شــناختی، اطلاعات 
تاريخی و علمــی پيرامــون موضوعات 

مختلف را به مخاطب منتقل می كند.
رويكردهــای نوين بــه موزه در ســده 
بيســت و يكم اين فرصت را ايجاد كرده 
تا با تنوع و تعــدد موزه ها، بســياری از 
موضوعات و مســائل كــه پيش تر جنبه 
موزه ای نداشــتند، در قالب موزه ای ارائه 
شوند تا جايی كه روايت  های پيرامون اشيا 
بيش از وجوه فنی و تاريخی آنها اهميت 
يافت. موزه ها تلاش داشتند در موضعی 
بی طرفانه شرحی تأثيرگذار از رويدادهای 
گذشته و همچنين مسائل انسان امروزی 

را مطرح كنند.
 مترو، وســيله ای نوظهور اســت كه در 
امتــداد مجموعه تحــولات تكنولوژی و 
سياســت های تازه طراحی شهری شكل 
گرفته و توسعه يافته است. نقش و اهميت 
مترو در بســياری از شــهرها به گونه ای 
اســت كه تصور آنها بدون وجــود مترو 
غيرممكن اســت. طبيعتا طی ســاليان 
راه انــدازی و توســعه  آن مجموعه ای از 
رفتارها و كنش هــای اجتماعی پيرامون 
اين فضای شهری پديد آمد. ايستگاه های 
مترو به عنوان يكی از مهم ترين فضاهای 
عمومی در شهرها شــناخته می شود كه 

در روز، محل تردد هزاران شهروند است 
كه در مجموع ساعات قابل توجهی از عمر 
خود را در آنجا سپری می كنند. از اين رو 
علاوه بر تاريخچه شكل گيری و فناوری، 
مترو به لحاظ امری تأثير گذار در زندگی 
شهروندان امروزی نيز قابل تامل و بررسی 
است. از ســوی ديگر انواع هنرهای به كار 
رفته در تزئينات ايســتگاه های مترو به 
لحاظ تاريخی و هنری حائز اهميت است؛ 
چنانكه به طور مثال در مسكو، ويژگی های 
هنری و تزئينات معماری، ايستگاه های 
مترو را به مقاصد گردشگری تبديل كرده 
است. به علاوه مترو به عنوان فضايی برای 
اجرای گونه هايی از موسيقی پذيرفته شده 
است تا بدان جا كه بعضا فعاليت گروه های 
موسيقی به شكل نظام يافته و با نظارت بر 
كيفيت هنری صــورت می پذيرد. امروزه 
در چندين پايتخت دنيــا موزه هايی را به 
موضوع مترو اختصاص داده اند كه اغلب 
در يكی از ايستگاه های اصلی مترو استقرار 
يافته اند. موزه متروی توكيو، موزه متروی 
دهلی و موزه متروی شانگهای مثال زدنی 
اســت. اغلب در اين موزه ها، فناوری های 
به كار رفته در مترو و سير تحول اين وسيله، 
همچنين نحوه عملكــرد، انواع كابين ها، 
ريل ها، معرفی مسئوليت كاركنان و... در 
قالب ماكت يا نمونه های حقيقی به نمايش 
درآمده اســت. در لندن موزه ای با عنوان 
»موزه حمل ونقل« وجود دارد كه به طور 
مفصل انواع وسايل حمل ونقل و همچنين 
مترو در آن معرفی شده اند. اين مجموعه 

علاوه بر تاريخچه و ســير تحول فناوری 
وسايل حمل ونقل، نمايشگاه های فصلی 
از عكس ها، فيلم، اســناد مرتبط، افراد و 
شــخصيت های تأثيرگذار و ساير اشيای 
روايی را كــه به نوعی با ايــن موضوع در 

ارتباط هستند نيز برگزار می كند.
در شهر پاريس نيز موزه ای مشابه با عنوان 
موزه حمل ونقل شهری وجود دارد. شهر 
تهران به عنــوان يكی از كلانشــهر های 
پرجمعيت و مهم جهان دارای ويژگی های 
متمايز كننــده و منحصر به فرد اســت. 
روزانه در آن ميليون ها نفر به وسيله مترو 
جابه جا می شوند و مترو نقشی حياتی ايفا 
می كند. موزه را به نوعی می توان عنصری 
تلطيف كننــده تلقی كرد كــه حتی در 
مواردی كه به موضوعات سخت و صنعتی 
می پردازد با چاشــنی هنر و شــيوه های 
نمايشــی جذاب، لحنی مانوس و دلپذير 

می گيرند. 
از ايــن رو با توجــه به اهميــت مترو در 
زندگی انســان شهرنشــين و مجموعه 
رويدادهايی كه پيرامون آن پديد می آيد 
و به بيانی فرهنگ و آدابــی را ويژه خود 
تعريف می كند با توجه به نقشی كه موزه 
می تواند ايفا كند، تاســيس مــوزه ای با 
موضوع مترو برای شــهر تهران می تواند 
جذاب و راهگشا باشــد. اين موزه علاوه 
بر گــردآوری و نمايــش جنبه های فنی 
مترو می تواند به صــورت فصلی ميزبان 
رويدادهای فرهنگی و هنری با محوريت 
مترو به عنوان فضای عمومی شهری باشد.

موزه های مترو؛ تحول تكنولوژی پیش چشم مسافران 

سارا كریمان

آخرمصور
زمين سراسر جنگ است و درد...

اثر طاهر شعبانی

روز و شب يوسف
بايد يك جــوری از اين ديوار  تنگی كه دور خودش كشيده محمود دولت آبادی
بود بيرون می رفت. وگرنه ممكن بود بخشكد. پيش از آنكه 
شــاخ و برگ دربياورد بخشــكد. خشــكيدن، مردن مگر 
چيست؟ فقط يك جور است؟ يوسف فكر كرد ممكن است 

آرام آرام بميرد و خودش حالی اش نشود. 
 

آفتاب تنبل بود. هوا تنبل بود. يوسف تنبل بود. مگسی بود 
كه بالش، يكی از بال هايش شكســته باشد. حس می كرد 
نمی تواند از جا برخيزد. تنها خيالش وزوز می كرد. خيالش 
بال مگس بود. تقلا می كرد. بيچاره تقلا می كرد. می خواست 
خودش را از جايی نجات بدهد. می خواســت مفری برای 

خودش پيدا كند. خودش در خودش داشت خفه می شد.

ردپای گرگ 
آقا تهرانی  عكس مسعود كیمیایی تو 
باشه، عكس بره سينه ديوار، ديگه اون ديوار 
نمی ريزه. آقا تهرانی با اين قد و بالا خودش 

ديواره، عكس يه عمر روش می مونه!

بوك مارك ديالوگ

كرونا پايتخت روسيه را از نفس انداخت/  مسکو در قرنطينه-عکس: زوما اول آخر

ششم آبان ســاعت 9صبح به دعوت آشنايی  قديمی راه افتاديم به ســمت گلخانه ای در سامان رضایی
پاكدشت تا هوايی به سرمان بخورد و شايد از ما چند نفر يكی در آن حوالی تكه  
زمينی بخرد. پاكدشت چندان پاك نبود. در دشت، باد كيسه های پلاستيك را 
با خود می برد و غبار می آورد. داخل ماشين گوينده راديو با صدايی خش دار از 
اثر پروانه ای Butterfly Effect می گفت و خلاصــه اش اين بود كه بال زدن 
پروانه ای در برزيل می تواند تندبادی در تگزاس ايجاد كند. اينكه زنجيره علت 
و معلول ها دومينو وار به همديگر مرتبط هســتند و اشتباهی در جغرافيايی 
متفاوت می تواند منجر به فاجعه ای در مختصات ديگری شود. پس از يك ساعت 
و نيم رانندگی ســرانجام گلخانه هــا از دور مثل قالب های يــخ كوچكی كه 

اندك اندك بزرگ شوند سروكله شان پيدا شد. داخل گلخانه ها دانه های كاهو 
تازه جوانه زده بودند و در گرما و رطوبتی كه هيچ نســبتی با ســرمای بيرون 
نداشت سبد های سياهشان را سبز كرده بودند. به 12گلخانه بزرگ سر زديم 
اما درهای ســيزدهمی قفل بود. مهندس تعريف كرد كه دلال های استخراج 
بيت كوين در ازای نصب دستگاه های ماينر و برق ارزان مزرعه، طوری پول خرج 
می كنند كه ديگر نيازی نيست او در هزارتوی راهروهای اداره های مختلف برای 
گرفتن وام، مدام بالا و پايين برود. ناگفته پيدا بود كه در گلخانه سيزدهم زير 
جوانه های كاهو و بوته های خيار معدنی اســت كه كارگر هــای نامرئی از آن 
بيت كوين استخراج می كنند. ساعت هفت بود. شب، زود چادر سياهش را روی 
دشــت كشــيد و كنار اســتخری كه تا 10هزار ماهی داخلش غلت و واغلت 

می خوردند پروانه ای به اندازه يك بند انگشــت در تاريكی، جذب نور دستگاه  
حشره كش شد و در اثر جريان برق دســتگاه با صدايی ناخوشايند تركيد. در 
برگشت تمام تيرهای برق وسط بزرگراه خاموش بود و با سرعت 30كيلومتر 
كمتر از ســرعت مجاز به ســمت تهران  آمديم. با دوســتان از اثر پروانه ای و 
گلخانه ای و حتی تأثير ماينر ها بر خاموشی ها می گفتيم كه گوشی يكيشان زنگ 
خورد. بعداز چند لحظه زد زير گريه. پســرعمويش سوار بر موتورسيكلت در 
حوالی شهرك پرند تصادف كرده و جان سالم به در نبرده بود. با گريه تعريف 
كرد عمويش صدبار به پسرش گفته كه جاده ساوه تيرهای چراغ برق اش هميشه 
خاموش است و در تاريكی جاده، سر زدن به زمينی كوچك در حاشيه شهرك 

پرند توجيه عقلانی ندارد اما به خرج پسرعمو نرفته بود.

اثر پروانه ای، گلخانه ای و ماینری

روســتايی در مقابل دوربين معلم و در پاســخ به سؤال فاطمه عباسی   همين چندســال قبل بود كه بيژن، يــك دانش آموز 
پرسيده شده، كه چرا سقف خانه ها را در شــمال شيب دار می سازند؟ درپی يافتن 
پاسخی برای سؤال بود و دائم می گفت: شيب! بام؟ فيلم هول شدن اين دانش آموز 
آنقدر دست به دست شد تا سرانجام بيژن به عنوان بازيگر نقش اول ويدئويی با عنوان 
»شيب، بام!؟« معروف شد، شهرتی كه مســير زندگی اش را تغيير داد. تا جايی كه 
گزارشگر تلويزيون به ســراغش رفت و از ترك تحصيلش به خاطر همين ويدئو و 
تمسخر بچه ها خبر داد. بعد از سال ها سختی كشيدن، از بيژن دلجويی  شد، در يك 
برنامه زنده از سوی محسن تنابنده به بازی در يك سريال پرطرفدار دعوت و ماجرا به 
خير و خوشی تمام  شد. اما اين آسيب كه اين روزها به خاطر شيوع كرونا و مجازی 
شدن آموزش بسيار زيادشده هميشه به خير و خوشــی تمام نمی شود. حتما در 
شبكه های اجتماعی ديده ايد كه كودكانی معصومانه و بدون سانسور فيلم های خود 
را برای معلم يا گروه های آموزشی مدرسه می فرستند و آنها را محرم خود می دانند، 
ولی اين فيلم به عنوان سوژه جديد من و شما و فقط برای ثانيه ای خنده در فضای 
مجازی پخش می شود. درواقع ما فقط با يك كليك و بدون قصد هيچ آزاری، برای 
خنده، روح و روان يك كودك را در معرض آسيب قرار می دهيم. بدون آنكه فكر كنيم 
اين كودك ممكن است مورد تمسخر دوستانش قرار بگيرد و اعتماد به نفسش را از 
دست بدهد و تبعات اين ماجرا در آينده اش تأثيرگذار خواهد بود و چه بسا موجب 
تنفرش از درس و مدرسه شود. خوشبختانه در همين فضای مجازی به تازگی پويشی 
راه اندازی شده با عنوان »من اشــتباه دانش آموزان را پخش نمی كنم« و گروهی 
درصدد آن هستند كه به معلم ها و والدين اين اشتباه را گوشزد و اين چرخه را قطع 
كنند. اما بيش از همه خود والدين و اوليای مدارس هســتند كه می توانند با عدم 

انتشار چنين فيلم هايی ، اسرار دانش آموزان را فاش نكنند.

شیب به سمت آبرو نبردن...



 اسب ترکمن
 بازنده میدان اقتصاد

 پرورش دهندگان اسب در خراسان شمالی معتقدند 
واردات، آسیب جدی به این صنعت وارد کرده است
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خوان پرنعمت دریا
تولیدکنندگان 

 آذربایجان شرقی
 خواستار تعامل بانك ها

تخریب مدرسه تاریخی ظفر 
در همدان

ستاره حجتی
خبرنگار

راز و جرگلان، منطقه ای در خراســان شمالی است که پرورش 
اسب اصیل ترکمن در آنجا شــهرت دیرینه دارد. گرچه به نظر 
می رسد اصالت اســب را باید کمی آنسوتر و در ترکمن صحرای 
گلستان جســت و جو کرد اما کارشناسان و اهل فن می گویند؛ 
ناب ترین و اصیل ترین اسب های ترکمن در این منطقه پرورش 

داده می شود.
بنا بر آمار مدیریت دامپروری سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
شمالی در این منطقه ۳ هزار اســب وجود دارد که نژاد یک هزار 
راس از آنها اسب ترکمن اســت. همچنین بر اساس همین آمار 

۹۸۵ راس از اسب های ترکمن منطقه شناسنامه دار هستند.
مدیر امور دام سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی با تایید 
این آمار  می گوید: صنعت اسب برای استان ما اهمیت فراوانی دارد 

به ویژه این که خاستگاه طبیعی و تاریخی اسب ترکمن است.
مهدی شکاری در توضیح حمایت های جهاد کشاورزی می گوید: 
ســازمان جهاد کشــاورزی تمام تلاش خود را برای حمایت از 
پرورش دهندگان اسب در منطقه راز و جرگلان انجام می دهد اما 

برای تهیه نهاده ها در مضیقه هستیم. ماهانه ۵۰ تنُ سبوس در 
اختیار  اسب داران قرار می گیرد و هر ساله از ماه مهر به بعد نیز در 
دو مرحله جو توزیع می شود که این میزان براساس ظرفیت طرح 

تسهیلات در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.
او ادامه می دهد: اسب اصیل ترکمن جایگاه منحصر بفردی در 
کشور و خراسان شــمالی دارد که نمی توان آن را انکار کرد، اما 
کمبود ها و نبود اعتبارات کافی باعث شده تا صنعت اسب در این 

استان نتواند به جایگاهی که شایسته آن است برسد.

یوقات برج، مانه و سلمقان کانون اسب 
روستاهای یوقات برج، مانه و سلمقان کانون پرورش اسب ترکمن 
هستند که بیش از نیمی از اسب های اصیل منطقه راز و جرگلان 
در این روســتاها پرورش پیدا می کنند. همچنین نخستین زن 
پرورش دهنده اسب ترکمن در کشور نیز مزرعه پرورش اسبش 

را در یوقات برج راه اندازی کرده است. 
به گفته پرورش دهندگان اســب این منطقه، آنها با مشکلاتی 
مانند تعطیلی بازار و جشــنواره ها به دلیل کرونا، برگزار نشدن 
کورس های حرفه ای در منطقه، گرانی نهاده ها و نبود بازار داخلی 
مواجه اند، اما در این بین واردات اســب به داخل کشور بیش از 

هر مشکل دیگری صنعت اسب راز و جرگلان را تحت تاثیر قرار 
داده است.

رقابت نابرابر با اسب های خارجی
رضا الهامی یکی از پرورش دهندگان مانه و سملقانی در این باره 
می گوید: ورود اسب های خارجی به داخل کشور، بازار رقابت در 

میان اسب های داخلی را از بین برده است.
او اظهار می کند: وارد کردن یک اسب از خارج کشور ارزان تر از 
پرورش اسب داخلی تمام می شود. در حالی که نژاد اسب ترکمن 
زبانزد همه دنیاســت. وجود اســب های خارجی باعث می شود 
بازار رقابتی شکل نگیرد و عملا صنعت داخلی اسب یک صنعت 

ورشکسته بماند.
الهامی درباره سایر مشــکلات پرورش اسب در خراسان شمالی 
می گوید: امکانات و زیرساخت کافی برای این صنعت در استان 
وجود ندارد در حالی که خراسان شمالی بهترین نژاد اسب ترکمن 

را در تمام ایران دارد.
او اضافه می کند: فعالان این صنعت به علت نبود زیر ساخت ها به 
»خام فروشی« روی آوردند. منظور از خام فروشی این است که 
تولیدکننده برای کسب درآمد و تهیه نهاده های دامی، کره هایی 

را که هنوز برای مسابقات آماده نشده اند با قیمت خیلی پایین به 
فروش می رسانند و در نهایت اکثر آنها متضرر می شوند. 

این پرورش دهنده اســب ادامه می دهد: گــردش مالی از محل 
فروش اســب در دو سال گذشــته، ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیون تومان 
بوده است. این عدد، عدد خوبی نیست. هزینه علوفه و نگهداری 
هر یک راس  اسب، حدود یک میلیون و ۸۰۰ هزار تومان در ماه 
می شود که بیشــتر از درآمد و گردش مالی آن است. یعنی در 
مزرعه من که ۳۰ راس اسب نگهداری می شود هر ماه فقط هزینه 

علوفه بیش از ۵۴ میلیون تومان است.

غفلت از صنعتي درآمدزا
مدیرکل دفتر امور اقتصادی و بین الملل اســتانداری خراسان 
شمالی نیز در مورد مشکلات پرورش دهندگان و نگرش مدیران 
استان به این صنعت می گوید: خراسان شمالی قابلیت زیادی در 
زمینه تولید و پرورش اســب اصیل ترکمن دارد. با این وجود بر 
اساس اعلام گمرک، امســال چند صد راس اسب از کشورهای 
خارجی وارد ایران شــد که این موضوع می تواند قابلیت تولید 
اسب اصیل ترکمن در خراسان شمالی و به طور کلی داخل کشور 

را تحت الشعاع قرار دهد.

محمدرضا موفق ادامه می دهد: در حالی که خراسان شمالی 
می تواند نیاز کشور در زمینه اسب را تأمین کند، واردات اسب 
از کشورهای خارجی تهدیدی جدی برای اسب اصیل ترکمن 
به حســاب می آید و باید در این زمینه تدبیر بیشتری صورت 
گیرد. منطقه مرزی جرگلان در خراسان شمالی اصیل ترین و 
دست نخورده ترین نژاد اسب ترکمن در جهان را دارد. اسبی 
که به واســطه چالاکی و چابکی آوازه آن در سراســر جهان 

پیچیده است.
او اضافه می کند: در حال حاضر صنعت اســب در دنیا صنعتی 
اقتصادی، درآمدزا و رو به پیشرفت است. به همین دلیل پرورش 
اسب اصیل ترکمن در خراسان شــمالی به ویژه شهرستان راز و 
جرگلان با توجه به قابلیت های موجود، به عنوان یک صنعت و 

درآمد برای خانواده های این منطقه در نظر گرفته شده است.
موفق همچنین در مورد فعالیت کارگروه اسب اصیل ترکمن در 
خراسان شمالی و تلاش برای رفع مشــکلات و موانع موجود بر 
سر راه این صنعت می گوید: برای رفع نیازهای موجود در زمینه 
پرورش اسب از جمله تشکیل شهرک های اسب در راز و جرگلان 
و بجنورد، اقداماتی با همکاری بخش خصوصی انجام شده و امید 

می رود در آینده ای نزدیک این مشکلات حل شوند.
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اولین نیروگاه زمین گرمایی 
کشور در ایستگاه آخر 

نیروگاه زمین گرمایی مشگین شهر که مطالعات ساخت آن از 
سال1374 آغاز شده، قرار است تا پایان امسال به بهره برداری برسد

 نیروگاه »زمین گرمایی« )ژئوترمال( مشگین شهر از پروژه های بزرگ 
و چندین ســاله دراســتان اردبیل اســت که طرح مطالعات آن از 
سال1374 و عملیات اکتشاف آن از سال1378 آغاز شده، اما تاکنون 
به بهره برداری نرسیده اســت. برنامه ریزی برای نصب و راه اندازی این نیروگاه که 
7چاه در عمق های مختلف در دامنه سبلان دارد، ازسوی »سازمان انرژی های نو 

ایران« انجام و اعتبار آن خارج از حوزه شهرستان و استان تأمین می شود.
سال ها پیش »یوسف آرمودلی« رئیس وقت سازمان انرژی های نو ایران، ظرفیت 
نیروگاه زمین گرمایی مشگین شهر را 250مگاوات اعلام و آن را نخستین نیروگاه 
ژئوترمال کشور عنوان کرده بود؛ پروژه ای که قرار بود طی آن نخستین برق تولیدی 

از حرارت داخل زمین در کشور، از عمق سبلان وارد مدار مصرف شود.
این درحالی بود که »مجید خدابخش«، استاندار وقت اردبیل، از این پروژه به عنوان 
یکی از 4مگاپروژه استان یاد کرده و معتقد بود با بهره برداری از این مجموعه بزرگ، 
شاهد رشد و شکوفایی اقتصاد استان و به ویژه توســعه شهرستان مشگین شهر 
خواهیم بود. سال گذشته نیز »اکبر بهنامجو« استاندار اردبیل، وعده تکمیل این 

نیروگاه در پایان سال1399 را داده بود که البته محقق نشد.
این وعده هــا در حالی مطرح و روزبه روز تحقق آن کم رنگ تر شــد که ازســوی 
دیگر برخی کارشناسان بر تناقض آماری در توان تولیدی نیروگاه زمین گرمایی 
مشگین شهر تأکید دارند و معتقدند براساس وســعت منطقه، نخستین نیروگاه 

زمین گرمایی کشور می تواند درحدود 140مگاوات برق تولید کند.
 

اولویت تکمیل نیروگاه
نماینده مشگین شهر در مجلس شورای اسلامی دراین باره به خبرنگارهمشهری 
می گوید: نیروگاه زمین گرمایی این شهرســتان که به عنوان نخســتین نیروگاه 
ژئوترمال خاورمیانه در ارتفاع 3هزارمتری کوهســتان سبلان ساخته می شود، 
یک ظرفیت بی نظیر برای این شهرستان به حســاب می آید و تکمیل آن باید در 

اولویت قرار گیرد.
»محمود عباس زاده« راه اندازی این نیروگاه را زیرســاخت و ظرفیت مناسبی 
برای توسعه صنعتی شهرستان مشگین شــهر و استان اردبیل عنوان می کند و 
می افزاید: ســاخت کارخانه های مادر و بزرگی مانند کامیون سازی و ذوب آهن 
دراین شهرستان، نیازمند ایجاد زیرســاخت های موردنیاز، ازجمله در زمینه 
تأمین برق است که توســعه نیروگاه زمین گرمایی مشگین شهر این امکان را 

فراهم می کند.
به گفته وی، بهره برداری از این نیروگاه، مشگین شهر را به قطب تولید برق در کشور 

تبدیل می کند و مزایای زیادی برای این شهرستان به همراه دارد.

هدف اصلی؛ تولید برق
عباس زاده هدف اصلی از راه انــدازی این نیروگاه را تولید بــرق می داند و اظهار 
می کند: این پروژه علاوه بر اینکه یک تکنولوژی برای کشور در بحث تولید انرژی 
محسوب می شود، کاربری های دیگری نیز می تواند داشته باشد. رونق گردشگری 
و کشاورزی از دیگر اهداف راه اندازی نیروگاه زمین گرمایی مشگین شهر است که 
از طریق بخار تولیدی، می توان برای توســعه گلخانه ها و مراکز آب درمانی دراین 

منطقه نیز اقدام کرد.
وی تأکید می کند: با توجه به خروجی آب 40 لیتر در ثانیه از این نیروگاه، می توان 
مجموعه های گردشــگری، تفریحی و آب درمانی در این منطقــه ایجاد کرد و به 

اقتصاد گردشگری استان رونق دوچندانی داد.
این نماینده مجلس بر ضرورت تکمیل نیروگاه تأکیــد می کند و ادامه می دهد: 
موضوع های مربوط بــه قراردادها و منابع مالی باید در اســرع وقت حل و فصل و 

حمایت های لازم برای تسریع در بهره برداری از این نیروگاه انجام شود.

طولانی شدن روند اجرای پرورژه
عباس زاده طولانی شدن روند اجرای این پرورژه را قابل قبول نمی داند و می گوید: 
این نیروگاه نماد پیشرفت و تکنولوژی در کشور است و امیدواریم به عنوان یکی از 

»اولین های کشور«، این طرح درسال جاری به بهره برداری برسد.
وی معتقد اســت تاثیر این پروژه فراتر از بحث اقتصادی و تولید برق اســت و در 
عرصه های سیاســی، اجتماعی و فرهنگی تأثیری به مراتب بالاتر از بحث فنی و 

اقتصادی دارد.
نماینده مشگین شهر در مجلس شورای اسلامی اضافه می کند: براساس مطالعات 
دفتر انرژی زمین گرمایی سازمان انرژی های نو ایران)سانا(، منطقه مشگین شهر 
بهترین نقطه برای اســتفاده از ظرفیت انرژی زمین گرمایی در کشــور اســت و 

اکتشاف های انجام شده دراین حوزه بسیار امیدبخش بوده است.

آغاز آخرین مرحله
این درحالی است که مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل از آغاز 
عملیات اجرایی آخرین مرحله از خط انتقال جریــان برق نیروگاه زمین گرمایی 

مشگین شهر به داخل شهر خبر می دهد.
»حســین قدیمی« با بیان اینکه برای ایــن عملیات 100میلیــارد ریال اعتبار 
اختصاص یافته است، می افزاید: سال گذشته خط انتقال نیروگاه تا مشگین شهر 

به طول 29کیلومتر و به صورت خطوط هوایی ساخته شد.
وی اظهار می کند: دراین مرحله نیز خط انتقال داخل شــهری به صورت زمینی 
ساخته و برق حاصل از حرارت داخل زمین، به پســت ۶3کیلوولت »نصیرآباد« 

منتقل می شود.
این مســئول ادامه می دهد: با راه اندازی نیروگاه زمین گرمایی مشگین شهر، در 

مرحله نخست روزانه 5مگاوات انرژی برق به شبکه برق رسانی تزریق خواهد شد.
قدیمی اضافه می کند: با بهره برداری از این نیروگاه، ایران رسما به عنوان نهمین 
کشور دارنده  فناوری زمین گرمایی به عضویت  باشگاه جهانی کشورهای دارنده 

»ژئوترمال« می پیوندد.

پوپک قاسمی
خبرنگار

شهروندان مهريزی معتقدند محل قرارگيری پاسگاه ويژه مبارزه با موادمخدر شهيدمدنی بايد تغيير كند

توليدكنندگان بخش خصوصی در استان آذربايجان شرقی خواستار ارائه 
راهکارهای قانونی برای بازگرداندن واحدهای تملک شده ازسوی بانک ها به 

صاحبان قبلی هستند

سمیه گلابگیریان
خبرنگار

 مهریز ازجمله شهرستان های اســتان یزد به حساب می آید که با 
مشکلات عدیده ای در زمینه تحقق توسعه پایدار مواجه است، با 
این وجود کم نیستند معضلات اجتماعی که شهروندان مهریزی 
برخی از آنها را جزو اولویت های اصلی این شهرستان می دانند؛ ازجمله جابه جایی 
پاســگاه شــهید مدنی، به عنوان یکی از گلوگاه های اصلی کشف مواد مخدر 
دراستان و همچنین شرق کشور. اهالی مهریز مدت هاست که در انتظار تحقق 
وعده های مسئولان در زمینه جابه جایی این پاسگاه به نقطه دیگری هستند، 
چراکــه معتقدند محل فعلی این پاســگاه ســبب بروز مشــکلات اجتماعی 
قابل توجهی برای مردم این شــهر شده اســت و جوانان و نوجوانان مهریزی را 
درمعرض آسیب های فراوانی قرار داده است.  مهریزی ها معتقدند با توجه به عبور 
باندهای قاچاق موادمخدر از محدوده این شهرستان، در سال های اخیر شاهد 
افزایش تعداد مصرف کنندگان مواد مخدر درمهریز بوده ایم؛ موضوعی که نشان 
می دهد وجود پاسگاه شهید مدنی در موقعیت کنونی به تنهایی نمی تواند سد راه 
فعالیت قاچاقچیان موادمخدر شود و به انجام اقدام های گسترده تری نیاز است؛ 
ازجمله جابه جایی پاســگاه به نقطه دیگری که کارایی بهتری داشته باشــد. 
وضعیت پاسگاه شهید مدنی مهریز بارها درسطح مدیران ارشد استان مطرح و 
قرار شده به نقطه  دیگری برای دور شدن از شهرستان مهریز انتقال داده شود؛ 
موضوعی که به نظر می رســد به دلیل وجود برخی ملاحظات مورد تأیید قرار 
نگرفته  است. اینها درحالی است که مسئولان انتظامی استان در گذشته بارها 
اعلام کرده اند جابه جایی این پاسگاه، به دلیل نقش و اهمیت آن در شناسایی و 
کنترل ورود موادمخدر به داخل کشور، پروسه ای زمان بر است و به بررسی ها و 

مکان یابی دقیقی نیاز دارد.

دغدغه های شهروندان
 یک بانوی مهریزی درباره ضرورت جابه جایی این پاســگاه که سال هاســت 
به عنوان مطالبه ای مهم ازسوی شهروندان مهریزی مطرح می شود، می گوید: 
برخی قاچاقچیان برای دور زدن این پاسگاه، از اطراف وارد شهرستان مهریز 
می شوند و متأسفانه دراین میان شاهد افزایش خرید و فروش مواد مخدر و 

توزیع آن درمیان جوانان هستیم. 
»مریم زارع« با بیان اینکه خانواده ها از این وضعیت نگران و خواستار بهبود 
شرایط هستند، می افزاید: مسئولان سال هاست که به ما قول داده اند این 
ایستگاه را به منطقه ای دیگر منتقل کنند تا قاچاقچیان فرصتی برای ورود 

به شهرستان نداشــته باشــند. وی ادامه می دهد: مردم با توجه به مشکلات و 
آسیب های اجتماعی که این روزها جوانان و نوجوانان را تهدید می کند، انتظار 

دارند مسئولان این مطالبه مهم را پیگیری کنند.

ورود قاچاقچیان موادمخدر به داخل مهریز
یکی دیگر از شــهروندان مهریزی بــه ورود قاچاقچیــان موادمخدر به داخل 
شهرستان برای گریز از دســت مأموران انتظامی اشــاره می کند و می گوید: 
ورود موادمخدر و تسهیل دسترسی نوجوانان و جوانان به این گونه مواد، سبب 
شده است خانواده ها بیش از پیش نگران درگیرشدن فرزندان شان با این آسیب 
مهلک باشند. »مرتضی زارع زاده« ادامه می دهد: این گونه خطرات سبب شده 
امروز یکی از مهم ترین خواســته های مردم مهریز، جابه جایی پاســگاه شهید 
مدنی باشد. این خواسته به نماینده مهریز در مجلس شورای اسلامی نیز انتقال 
داده شده است و خواستار پیگیری جدی این موضوع هم درسطح استان و هم 
در تهران هستیم. وی می افزاید: به طورقطع تصمیم گیری درباره این مطالبه، 
نیازمند طی کردن یک فرایند درسطح ملی است، اما اگر مسئولان استانی براین 

موضوع تأکید داشته باشند، روند کار تسهیل می شود.
 

ضرورت ارتقای احساس امنیت عمومی 
یکی دیگر از شهروندان مهریزی با اشاره به مشاهده حضور برخی قاچاقچیان 
موادمخــدر در شهرســتان و جابه جایی مواد بــا همــکاری توزیع کنندگان 
داخل شهرســتان، می گوید: توزیع موادمخــدر در شهرســتان مهریز برای 

مردم واقعــا نگران کننده 
شده است و باید 

احســاس امنیت عمومی دراین زمینه افزایش یابد. »حبیب الله رضوی« اظهار 
می کند: به نظر من با توجه به نامناســب بودن محل قرارگیری پاسگاه شهید 
مدنی، بعضا قاچاقچیــان موادمخدر برای فرار از دســت مأموران زحمتکش 
نیروی انتظامی، وارد مهریز می شــوند؛ موضوعی که ســبب می شــود بخش 
قابل توجهی از موادمخدر آنان دراین شهرســتان توزیع شــود. وی می افزاید: 
فعالیت این پاسگاه درسطح ملی بسیار مهم است و گلوگاهی برای مقابله با ورود 
موادمخدر به کشور به حساب می آید، اما به نظر می رسد با تغییر محل پاسگاه هم 
اثرگذاری فعالیت های انتظامی دراین حوزه بیشتر می شود و هم مهریزی ها از 
آسیب های کنونی در امان می مانند. با جابه جایی پاسگاه به نقطه ای مناسب تر، 
می توان ورود قاچاقچیان موادمخدر به داخل شهرستان را بهتر کنترل کرد تا 

آسیب های آن به حداقل برسد.
 

درخواست از وزارت کشور
با توجه به اهمیت مطالبه اهالی شهرســتان مهریز، موضوع جابه جایی پاسگاه 
شهیدمدنی این شهرستان اخیرا درنشست معارفه استاندارجدید یزد نیز ازسوی 
»محمدرضا صباغیان«، نماینده مهریز در مجلس شورای اسلامی مطرح شد. وی 
دراین مراسم که وزیرکشور هم حضور داشت، با تأکید بر اینکه مردم شهرستان 
مهریز درحال حاضر از ناحیه این پاسگاه، به عنوان گلوگاه شناسایی مواد مخدر 
و جلوگیری از ورود این گونه مواد به مرکز کشور، متحمل آسیب های مختلفی 
به ویژه درحوزه اجتماعی می شوند، اظهارکرد که »مردم حق دارند این مطالبه را 
داشته باشند؛ موضوعی که مربوط به امروز و دیروز هم نیست، بلکه حدود 2دهه 
است که مطرح می شود.« نماینده مهریز در مجلس شورای اسلامی معتقد است 
که مسئولان وزارت کشور باید به صورت جدی تری این موضوع را موردبررسی 
قرار دهند، چراکه با تعامل دســتگاه های مربوط، می توان نسبت به مکان یابی 
جدید و مناسب برای این پاسگاه اقدام کرد تا دورتر از شهرستان مهریز قرار گیرد.

 
نیروی انتظامی آماده جابه جایی است

اینها درحالی است که فرمانده انتظامی استان یزد از آمادگی این نیرو برای 
جابه جایی پاسگاه شهیدمدنی خبر می دهد و می گوید: آمادگی لازم دراین 
زمینه وجود دارد، اما با قاطعیت می توان گفت این ایستگاه هیچ اختلالی 
در امنیت استان و شهرستان مهریز ایجاد نکرده است. سردار »عباسعلی 
بهدانی فر« اضافه می کند: جابه جایی ایستگاه شهید مدنی از 2دهه قبل 
و از سال1380 مطرح بوده است، اما نیروی انتظامی اصراری به استقرار 
در مکان فعلی ندارد و در صورت اختصاص زمین مناسب، آمادگی و 

اراده لازم برای جابه جایی وجود دارد.

در یــک دهه اخیر و بــا افزایــش قابل توجه 
مشکلات اقتصادی، واحدهای تولیدی فعال 
دراستان آذربایجان شرقی و به ویژه واحدهای 
کوچک و متوسط بخش خصوصی دچار مشکلات بسیاری 
شدند؛ موضوعی که وابستگی آنان به تسهیلات بانکی و به تبع 
آن، عقب افتادن اقساط بانکی این واحدها را به دنبال داشت. 
درچنیــن شــرایطی و با افزایــش مشــکلات پیش روی 
تولیدکنندگان برای بازپرداخت اقســاط تسهیلات بانکی؛ 
بانک های وام دهنده راهکارهایی را برای جبران این موضوع 
در دســتورکار خود قرار دادند که تملک وثیقه ها ازجمله 
آنهاســت. با توجه به اینکه بیشــتر واحدهــای تولیدی 
دریافت کننده تسهیلات، در ازای دریافت وام، اقدام به وثیقه 
گذاشــتن واحد خود کرده بودند، بانک هــای وام دهنده 
به عنوان آخرین راه  چاره، اقدام به تملک این واحدها کردند؛ 
موضوعــی کــه آســیب های فراوانــی را بــرای صنایع و 
تولیدکنندگان آذربایجان شرقی به همراه داشته است و به نظر 
می رسد درنهایت  چاره اندیشــی برای برون رفت از چنین 
وضعیتی در آذربایجان شــرقی از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است، چراکه این استان از یک سو صنعتی محسوب می شود 
و ازســوی دیگر بیش از 80درصد واحدهای تولیدی استان 
متعلق به بخش خصوصی و از نوع واحدهای صنعتی کوچک 

و متوسط هستند که مشکلات زیادی دراین زمینه دارند.
این موضوع درحالی است که روند تملک واحدهای تولیدی 
استان ازسوی بانک ها از سال139۶ تا 1398 شدت بیشتری 
به خود گرفت، اما در 2ســال اخیر و با توجه به بهبود نسبی 
روند تولید در آذربایجان شرقی، فعالان بخش خصوصی توان 
بیشتری گرفته اند و اکنون به دنبال راهکارهای قانونی برای 

بازپس گرفتن واحدهای تولیدی خود هستند؛ واحدهایی 
که بخش خصوصی معتقد است بانک ها نتوانسته اند پس از 

تملک، مدیریت خوبی بر آنها داشته باشند.

تولیدکنندگان در بن بست مالی
»سلیم ماجدی« یکی از فعالان صنعتی آذربایجان شرقی و 
مالک یکی از واحدهای تولید نوشیدنی در استان است. او با 
اشاره به روند مناسب اعطای وام به فعالان اقتصادی می گوید: 
بانک ها، به ویژه بانک های بخش خصوصی، قوانین کارشناسی 
دقیقی دراین زمینه ندارند و عملا واحدهای تولیدی را در 
بن بست مالی قرار می دهند. ماجدی ادامه می دهد: زمانی که 
یک واحد صنعتی اقدام به راه اندازی خط تولید خود می کند، 
نمی تواند در 2سال نخســت، برای بازپرداخت وام با سود 
واقعی حاصل از کار تولیدی خود اقدام کند. برهمین اساس 
واحد تولیدی درمدت کمی دچار عقب افتادگی در پرداخت 
اقساط تسهیلات بانکی می شود. وی تأکید می کند: بانک ها 
امضاها و سندهای متعددی از وام گیرنده دریافت می کنند 
که حقوق زیادی برای شان ایجاد می کند و با توجه به وضعیت 
اقتصادی کنونی هم درنهایت وام گیرنده فقط با چند قسط 
عقب افتاده، همه زندگی و سرمایه خود را از دست می دهد و 

تولید استان نیز از رونق می افتد.

تجربه های تلخ گذشته
یک کارشــناس اقتصادی نیز دراین زمینه با بیان اینکه در 
چند سال گذشته رویه مناسبی از نظر واگذاری واحدهای 
صنعتی به بانک ها وجود نداشته است، به خبرنگارهمشهری 
می گوید: با توجــه به اینکــه بانک ها تخصصــی در اداره 
واحدهای صنعتی ندارند، با تملک واحدهای بدهکار هم به 
خود هم به صنعتگران صدمه می زنند. »میر احد حسینی« 
ادامه می دهد: بانک ها در پروسه اعطای وام شرایط خاصی 

تعیین می کنند، ازجمله اینکه کارشــناس تعیین قیمت 
ازســوی بانک مشخص می شــود، درحالی که این کار باید 
ازســوی شــخص ثالث و غیر ذی نفع صورت گیرد، اما در 
شرایط تعیین شــده بانک ها، این کارشناسان همان بانک 
هستند که روی واحدهای بدهکار قیمت می گذارند و آنها را 
تملک می کنند. وی به تجربیات سال های گذشته در استان 
دراین زمینه اشــاره و اضافه می کند: در سال های گذشته 
با این تجربه مواجه بودیم که چندیــن واحد بعد از تملک 
ازسوی بانک ها، درعمل تعطیل شــدند و فعالیت هایشان 
با رکود مواجه شــد، درحالی که اگر همین واحد در اختیار 
تولیدکننده بود، می توانســت ســودهی هم داشته باشد و 

به تدریج بدهی بانک را تسویه کند.

نیاز به راهکارهای جدید
رئیس اتاق بازرگانی تبریز هم با بیان اینکه اتخاذ راهکارهای 
قانونی بــرای رفع مشــکل واحدهای تولیــدی و فعالان 
بخش خصوصی در زمینه تملک واحدها ازســوی بانک ها 
ضرروی اســت، می گوید: نظریات فعالان صنعتی اســتان 
دراین زمینه جمع آوری و با ارسال آن به شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی در تهران، انتظار داریم راهکار قانونی 
مناسبی دراین حوزه ارائه شود تا شاهد برون رفت از چنین 
وضعیتی باشیم. »یونس ژائله« ادامه می دهد: درسطح جهان 
تجربه های خوبی دراین زمینه وجود دارد و می توان از آنها 
درمسیر رونق روزافزون تولید دراستان استفاده کرد. به عنوان 
مثال می توان با استفاده از متخصصان مربوط، اعم از نخبگان 
اقتصادی و مسئولان دولتی محلی، کارگروهی را تشکیل داد 
و دراین زمینه تصمیم گیری کرد. به عبارت دیگر مشکلات 
صنعتی و اقتصادی هر منطقه، باید با توجه به مختصات آن 
رفع شــود. وی اضافه می کند: ارائه راهکارهای قانونی برای 
برگرداندن واحدهای تملک شده ازسوی بانک ها به صاحبان 

قبلی و بررسی اعتراض واحدهای تولیدی به مشکلات ایجاد 
شده، ازسوی اتاق بازرگانی تبریز ادامه می یابد تا بلکه بتوانیم 

گام های موثری درمسیر کاهش چنین مشکلاتی برداریم.

ثمرات رونق فعالیت بخش خصوصی
اینها درحالی اســت که مسئولان ارشــد آذربایجان شرقی 
معتقدند در ســال های گذشــته تعامل خوبی میان دولت 
و فعالان بخش خصوصی دراســتان وجود داشــته است و 
فعالان این بخش نقش بســیار موثری  در اقتصاد اســتان 
ایفا می کنند که کاهش نرخ بیــکاری، افزایش صادرات و 
همچنین بالا رفتن تعــداد پروانه های بهره برداری صنعتی 
ازجمله نتایج این همکاری بوده اســت. برهمین اساس هم 
هست که طی ســال 1398 و 1399،  حداقل 100واحد 
تولیدی که تعطیل شده بودند به چرخه تولید بازگشته اند 
و شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی هم مصوبه ای 
برای حمایت حداکثری از واحدهای تولیدی در برابر تملک 

واحدهای بدهکار توسط بانک ها داشته است.

سیدمرتضی احمدپور
خبرنگار

مهریزی ها در انتظار تحقق یک مطالبه 20ساله
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پیش از این استاندار سابق آذربایجان شرقی گفته 

بود که براساس مطالعه و بررسی های انجام شده، 

بانک های استان مگر در موارد ضروری که واحد 

تولیدی قصد همکاری نداشته آنها را تحت فشار 

قرار نداده اند. »محمدرضــا پورمحمدی« براین 

موضوع تأکید کرده بود که نباید این تصور نادرست 

وجود داشته باشد که واحدهای تولیدی می توانند 

به بهانه مشــکلات اقتصادی بدهی های خود را 

پرداخت نکنند. با چنین فرایندی بانک ها در خطر 

ورشکستگی قرار می گیرند. 
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تولیدكنندگان آذربایجان شرقی 
خواستار تعامل بانك ها
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همشهری در پرونده ویژه ای وضعیت صید و صیادی در 7 استان ساحلی 
کشور را بررسی کرده  است

فصل صید ماهی از مهرماه آغاز شده است و صیادان، به ویژه در 
سواحل شمالی کشور، روزهای پرکاری را پشت سر می گذارند؛ 
فعالیتی که سهم قابل توجهی در اقتصاد استان های ساحلی 
دارد و در حوزه اشــتغال زایی نیز نقش موثری ایفا می کند. 
این درحالی اســت که نگرانی های کارشناسان و همچنین 
فعالان حوزه صید و صیادی از کاهش مستمر ذخایر آبزیان 
در سواحل کشــور روزبه روز بیشتر می شــود.مازندران، 
گیلان، گلستان، سیستان وبلوچستان، هرمزگان، بوشهر و 
خوزستان، 7استان ساحلی کشور به شمار می روند که علاوه 
بر رونق فعالیت در عرصه صیــد دریایی، در زمینه پرورش 
ماهیان گرم آبی و سردآبی نیز میزبان فعالیت های گسترده ای 
هستند و ماهی تولیدی این مناطق مشتریان داخلی و خارجی 
زیادی دارد.با توجه به این موضوع، همشــهری در پرونده 
ویژه ای، علاوه بر بررســی آماری حجم صید ماهی در فصل 
صید سال گذشــته و معرفی مهم ترین گونه های صید ماهی 
دراستان های ساحلی کشور، وضعیت ذخایر آبزی در سواحل 
را مورد واکاوی قرار داده و دغدغه های موجود دراین عرصه را 

مورد بررسی قرار داده است که در ادامه می خوانید.

پیش بینی فصلی پروپیمان برای صیادان مازندرانی 
فصل صید ســال جاری در مازنــدران با رونق بهتری نســبت به 
چند ســال اخیر آغاز شــد و حدود 4هزارو200 صیــاد عضو 54 
شرکت تعاونی استان پس از سال ها که در نخستین روزهای صید 
تورهای شــان را سبک از آب بیرون می کشــیدند، امسال تورهای 
سنگین تری را جمع می کنند. مشاهده های میدانی نشان می دهد 
میزان ماهی صید شده ازســوی صیادان رسمی مازندران بیشتر و 
بهتر از سال های گذشته است. کارشناسان شیلات نیز پیش بینی 
می کنند امسال وضعیت صید با توجه به شرایط آب و هوایی و تعداد 
ماهیان رهاسازی شده درچند سال اخیر، حدود 20درصد نسبت به 
سال های قبل بهتر شود. در فصل صید گذشته که از مهرماه 1399 
آغاز شد و تا 15فروردین امسال ادامه داشت، صیادان شرکت های 
تعاونی پره مازندران حدود 2هزارو700تن ماهی شامل ماهی سفید، 
ماهی کپور و ماهی کفال صیــد کردند که 65درصد از این مقدار را 
ماهی سفید، 15درصد را ماهی کفال و باقی ماهی های صید شده را 
نیز عمدتا کپور و برخی گونه های دیگر تشکیل می  دادند. این میزان 
صید حدود 27درصد کم تر از ماهیان صید شــده توسط صیادان 
مازندرانی در فصل صید 98-99 بود. نکته قابل توجه اینکه حجم 
صید ماهی ازسوی صیادان رسمی مازندران در فصل صید 99-98 
نیز 3هزارو600تن بود که براساس آمارها، 48درصد کم تر از فصل 
صید 97-98 بوده اســت. به همین دلیل آغاز فصل صید با به تور 
افتادن ماهی های بیشتر نسبت به 3سال اخیر هم باعث خوشحالی 
صیادان شده و هم تاحدودی قیمت ماهی دریایی را در بازار متعادل 
کرده است. درحال حاضر آلودگی رودخانه ها و آب دریا و همچنین 
از بین رفتن بســتر برای تخم ریزی ماهی ها بر اثر اقداماتی مانند 
برداشت شن و ماسه از سواحل و بستر و دهانه رودخانه ها و تجاوز به 
حریم رودها یکی از موانع پیش روی تکثیر طبیعی ماهیان دریای 
خزر و جایگزینی ماهی های صید شده از دریاست. البته با توجه به 
افزایش رهاسازی بچه ماهی در دریای خزر طی سال های اخیر، تاحد 
قابل توجهی این کاستی جبران شده است، تا جایی که اکنون میزان 
صید دراین سال ها و حتی سال های آینده به رهاسازی بچه ماهی ها 
وابسته شده است. هرسال بین 70 تا 100 میلیون بچه ماهی سفید 
در رودخانه های شــیلاتی مازندران رهاسازی می شود که به گفته 
کارشناسان و مسئولان شیلات، در فرایندی طبیعی حدود 15درصد 
از این ماهی ها بین 2 تا 3ســال بعد از رهاســازی به تور صیادان 
می افتند. امسال تعداد بچه  ماهی سفید رها شده در دهانه رودهای 
مازندران به 105میلیون قطعه رسید. علاوه بر تکثیر مصنوعی ماهی 
سفید، تکثیر نیمه مصنوعی برای تقویت ذخایر دریایی ماهی کپور 
نیز چند سال است که در مازندران آغاز شده است. با این حال هنوز 
میزان صید از دریا در مازندران نسبت به حدود 2دهه قبل، بسیار 
کم است و با اوایل دهه 80شمسی که به مرز 10هزارتن می رسید، 
فاصله زیادی دارد. البته افزایش قیمت ماهــی به دلیل تورم و کم 
شدن توان خرید جامعه سبب شده فقط بخشی از ماهی های صید 
شده از دریا در سواحل مازندران ازســوی مصرف کنندگان استان 
خریداری شود و این کاهش صید، تنها عامل دور شدن ماهی از سفره 
خانواده ها نباشد. به همین دلیل نیز بخشی از ماهی های صید شده به 
سایر استان ها و حتی کشور عراق صادر می شود. یکی دیگر از دلایل 
عرضه ماهی مازندران به بازار سایر استان ها نیز نبود صنایع تبدیلی 
مرتبط با ماهی دراین استان است. با اینکه همواره اظهارنظرهایی 

ی درباره ضرورت تأســیس واحدهای فراوری  هی هــا ما
این اســتان دریای خــزر مطرح می شــود، اما در عمل 
غذایی بر پایه هنوز زیرســاختی برای تولید محصولات 

ماهی های دریای خزر ندارد.

 چالش های صید و صیادی
 در خوزستان 

سال گذشــته حــدود 57هزارتن 
انــواع ماهــی و میگــوی دریایی 
در صیدگاه هــای شــمال غرب 
خلیج فــارس و آب های ســاحلی 
خوزستان صید شد که یک سوم 
صید دریایی خوزســتان، معادل 
هزارتــن، متعلــق بــه صیادان 
هندیجانی است. 620شناور لنج 
صیادی و هــزارو70 فروند قایق 
صیادی در 10بنــدر و 7صیدگاه 
خوزســتان به فعالیــت صیادی 
مشــغول هســتند و معیشــت 
40هزارنفــر در اســتان از این 
طریق تأمین می شود. باتوجه به 
ممنوعیت صید »ماهی شیر« از 
25مردادماه و صید »حلواسفید« 
از اول مردادمــاه به مدت 50روز 
با هدف حفظ ذخایــر این آبزیان 

شــمال غرب  صیدگاه هــای  در 
خلیج فارس، هنوز برای ارزیابی میزان 

صید ماهی در آب های خوزستان زود است. 
با  همه اینها براساس آمار موجود در سال های 

گذشــته، میزان صید ســالانه در صیدگاه های 
خوزستان و محدوده شمال غرب خلیج فارس به دلیل 

وجود موانع رو به کاهش است. حلواسفید و ماهی شیر مهم ترین 
صید در آب های خوزستان محسوب می شوند و به ویژه حلواسفید 
در کشــورهای مختلف حوزه خلیج فارس مشتریان فراوانی دارد. 
صید بی رویه و خارج از فصل ممنوعیت، فشار بیش ازحد به ذخایر 
آبزیان، استفاده از روش های غیرقانونی و مخرب در صید دریایی 
مانند صید ترال، نگاه سودجویانه برخی فعالان حوزه صید، قاچاق 
صید به کشورهای همسایه ازجمله کویت، سنگینی ناوگان صید 
و صیادی و صید غیرمجاز ازسوی قایق ها و شناورهای فاقد پروانه 
از چالش های صید و صیادی در خوزســتان به حساب می آید. با 
این همه خوزستان رتبه خوبی در آبزی پروری دارد. سال گذشته 
این اســتان بیش از 89هزارتن آبــزی  تولید کرد که نســبت به 
ســال قبل از آن، رشد بیش از 10درصدی داشــت. ازسوی دیگر 
سطح زیرکشــت مزارع فعال آبزی پروری در خوزستان 15هزارو 
836هکتار است و انواع مختلف ماهیان گرم آبی، سردآبی، میگو، 
ماهیــان دریایی و خاویاری در اســتان پرورش داده می شــوند. 
همچنین 50هزارو 137نفر در زیرمجموعه های شــیلاتی استان 

مشغول به کارند. 

ظرفیت های صیادی در پایتخت انرژی کشور
در سیمای اقتصادی استان بوشهر، صنایع متعدد و متنوع نفت، 
گاز و پتروشــیمی نقش پررنگ و موثری دارند و این اســتان را 
به »پایتخت انرژی کشــور« تبدیل کرده اند، امــا وجود بیش از 
700کیلومتر مرز آبی مشترک با سواحل خلیج فارس و ظرفیت 
بی نظیر این استان در برخورداری 8شهرســتان از نوارساحلی، 
موقعیت ممتازی پیش روی ساکنان بنادر بوشهر برای فعالیت های 
صید و صیادی قرار داده اســت، به گونه ای که بندر دیر، به عنوان 
بزرگ ترین بندر صیادی کشور، در شمال استان واقع شده است. 
ماهی »هامور«، »حلواسفید و سیاه«، »قباد«، »شیر«، »شوریده« 
و »سنگسر« از مرغوب ترین و باکیفیت ترین نوع آبزیان دریایی 
محسوب می شوند که مایه برکت ســفره خانواده های بوشهری 
می شوند. این درحالی است که زیرساخت های شیلاتی در استان 
بوشــهر عمدتاً در 15بندر صیادی و 11مجتمــع آبزی پروری 
متمرکز است و 15هزارصیاد و آبزی پرور سالانه حدود 90هزارتن 
انواع آبزی تولید و به بازارهای داخلی و خارجی عرضه می کنند. 
به گفته »بهزاد حیدری«،معاون صیــد و بنادر ماهی گیری اداره 
شیلات اســتان، در سال گذشــته بیش از 62هزارتن انواع ماهی 
توسط صیادان در صیدگاه های بوشهر برداشت و روانه بازارهای 
داخلی و خارجی شده است. این درحالی است که در6ماهه نخست 
ســال جاری حدود 31هزارتن انواع ماهی از صیدگاه ها برداشت 
شده است. براساس آمارهای موجود، 2هزارو27فروند انواع شناور 
صیادی شامل 532فروند کلاس لنج، هزارو474قایق و 21فروند 
کشتی صیادی دراین اســتان درحال فعالیت هستند. با توجه به 
این موضوع، برای 9هزارصیاد به صورت مستقیم و برای 13هزارنفر 
به صورت غیرمستقیم دراین حوزه اشتغال ایجاد شده است. همه 

معتقدند وجود مراکز اینها  درحالی است که کارشناسان 
در صنعتی مانند صنایع نفت، گاز و  پتروشیمی 

جوار صیدگاه ها، از مهم ترین 

تهدیدکننده هــا و آلاینده هــای دریایی به شــمار می روند که 
بیشترین تخریب و آسیب را به اکولوژی این مناطق  وارد می کنند. 
افزون براین، فعالیت غیرمجاز تعداد زیادی شــناور بی هویت با 
برداشــت غیراصولی از صیدگاه ها، روند این تخریب ها را شتاب 
بخشیده اســت. با این وجود مسئولان اداره شــیلات بوشهر از 
سهم 20درصدی این اســتان در صادرات آبزیان خبر می دهند 
و درعین حال معتقدند که نبود پایانه صادراتی ازجمله مشکلات 
حوزه تجارت آبزیان دراســتان محسوب می شــود که ساخت 
آن نیازمند تســهیلات ارزی اســت و باید برای رفع این کمبود 
چاره اندیشی شــود. همچنین تکمیل، بهسازی و بهره برداری از 
7بندر نیمه تمام در حوزه صیادی از مهم ترین برنامه های در دست 
اقدام اســتان برای تثبیت ظرفیت های موجود در حوزه صیادی 

به شمار می رود.

گلایه های صیادان گلستانی 
براساس اعلام اداره  شیلات استان گلســتان، با توجه به تصمیم 
کمیته صید سازمان شیلات ایران، فصل صید ماهیان استخوانی 
در این استان، همراه با شرق مازندران، از 15مهرماه آغاز شده است 
و به مدت 6ماه نیز ادامــه می یابد. به گفته معــاون صید و بنادر 
ماهی گیری اداره شیلات گلستان، امســال 813صیاد در قالب 
18شرکت تعاونی و به روش »صید پره« در 3منطقه بندرترکمن، 
میانکاله و گمیشان ماهی گیری می کنند و صید آنان، ماهی های 
استخوانی کفال، کپور و با نزدیک شدن به پایان فصل صید، ماهی 
سفید اســت. با توجه به این موضوع »محســن یحیایی« اعلام 
می کند که رعایت اندازه تور پره براساس استانداردهای اعلامی 
ازسوی معاونت صید و بنادر ماهی گیری سازمان شیلات ایران، 
همکاری نکردن  با صیادان غیرمجاز، رعایت استانداردهای صید 
و صیادی و رهاسازی ماهیان ممنوع الصید، ازجمله مسائلی است 
که صیادان اســتان باید در زمان صید مدنظر قرار دهند. براین 
اساس ساعت »پره کشــی روزانه« در همه شــرکت ها از طلوع 
آفتاب تا ساعت23 و تعداد شــناورهای فعال در مناطق ساحلی 
استان گلستان نیز 130 فروند است. این درحالی است که بررسی ها 
نشان می دهد گونه های هدف صید ماهیان استخوانی در استان 
عمدتا شامل ماهی سفید، کفال و کپور است. همچنین براساس 
اعلام مسئولان، گلستان در سال گذشته شاهد رشد 18درصدی 
صید ماهیان استخوانی نسبت به سال 1398 بوده است. در فصل 
صیــد 1400-99، حدود 426تن ماهی اســتخوانی از آب های 
استان صید شــده که از این میزان، 33تن ماهی سفید، 287تن 
ماهی کفال، 94تن ماهی کپور و 12/5تن نیز شامل سایر گونه ها 
بوده است. همچنین سرانه صید هر شرکت تعاونی در فصل صید 
سال گذشــته 27تن، به ارزش ریالی 155میلیــارد ریال برآورد 
شده است. پیش بینی می شــود امسال نیز شــاهد این رشد در 
صیادی استان باشــیم. با توجه به اینکه اداره شیلات گلستان از 

به حساب می آید، قدیمی ترین اداره های شیلات کشور 

ازنظر کیفی دارای امکانات مطلوبی در زمینه انجماد و بسته بندی، 
به ویژه در جزیره »آشوراده« اســت، اما صنایع تبدیلی  استان در 
حوزه آبزی پروری، ازنظر کمیت، هنوز با مشکل مواجه اند و علاوه 
بر 2کارخانه فراوری ماهی و یک کارخانه فراوری و بســته بندی 
میگو، زیرساخت  های دیگری دراین زمینه تعریف نشده است. همه 
اینها درحالی است که صیادان غرب استان، به ویژه در صیدگاه های 
مستقر در مناطق حفاظت شده آشوراده و میانکاله، در گفت وگو 
با خبرنگارهمشهری بیان می کنند که محدودیت صیادی و نبود 
امکانات اولیه مانند دسترسی نداشتن به آب، گاز و برق در کنار 
مشکلات عمومی، مانند نبود بنزین سهمیه بندی و گرانی تجهیز 
و نوسازی وسایل صید مانند تورهای لاکش، تراکتور و قایق های 
موتوری، صیادی را به شغلی بسیار کم درآمد و بدون سودآوری 

برای آنان تبدیل کرده است. 

چابهار، قطب تولید تن ماهیان در کشور
جنوب استان سیستان وبلوچستان به دلیل داشتن منطقه وسیع 
ســاحلی، از مهم ترین نقاط صید و پرورش انواع آبزیان درکشور 
به حساب می آید که نقش قابل توجهی در اقتصاد آبزی پروری و 
محصولات دریایی دارد. فعالیت  بیش از 25هزار صیاد و هزار لنج و 
هزارو500 قایق در 4شهرستان چابهار، دشتیاری، زرآباد و کنارک 
موجب شده تا 42درصد از صید انواع آبزیان و 70درصد از صید 
تن ماهیان کشور دراین استان رقم بخورد. این درحالی است که 
سالانه 800میلیون قوطی کنسرو ماهی تن دراین منطقه تولید 
می شــود. ظرفیت اقتصادی آبزی پروری و صید استان، به ویژه 
درمنطقه چابهار بسیار بالاست و درصورت تأمین زیرساخت های 
به روز، می توان به رتبه های خوب جهانی دراین رابطه دست یافت. 
همچنین زمینه و قابلیت تولید و پرورش »شاه میگو« نیز در چابهار 
وجود دارد. این موجود دریایی را می توان تا 18ساعت در شرایط 
مطلوب زنده نگه داشت و به بسیاری از نقاط دنیا صادر کرد. اکنون 
قیمت هر کیلوگرم شاه میگو در بازار مصرف کویت به پول ایران 
کیلویی 5میلیون تومان است. حال تصور کنیم اگر شرایط برای 
تولید مطلوب آن فراهم شود، چه منفعت اقتصادی  مناسبی برای 
کشور ما به همراه دارد. ازسوی دیگر اکنون دراین منطقه صید و 
پرورش میگو و صدف درحال انجام است که قیمت جهانی میگو 
5دلار و صدف 6دلار است و شرایط آب وهوایی و جغرافیایی برای 

تولید خرچنگ مصرفی در استان نیز وجود دارد. 

تأثیر منفی کرونا بر تولید و پرورش ماهی در گیلان
51تعاونی صید با 4هزارنفر صیاد در استان گیلان به صید ماهی 
مشغول هستند و سال گذشــته 2هزارتن انواع ماهی استخوانی 
درطــول 280کیلومتر از ســواحل دریای خزر صیــد کردند. 
این درحالی است که پیش بینی می شــود در فصل صید امسال 
با توجه به تغییرات اقلیمی، شاهد افزایش صید نباشیم و مانند 
سال گذشــته درحدود 2هزارتن انواع ماهی صید شود. »ماهی 
سفید« با 66درصد فراوانی، بیشترین میزان محصول صید را در 
سبد برداشت ماهیان استخوانی به خود اختصاص داده است. بعد 
از ماهی سفید، »کفال ماهیان« با 31درصد و »کپور«، »سوف« 

نیــز 3درصد از ســبد و ســایر ماهیان اســتخوانی 

صیادان اســتان را 
به خــود اختصاص 
داده انــد. علاوه براینها، 
صیــد ماهیان خاویــاری از 
دریای خزر نیــز »صید ضمنی« 
است که باید برای حفظ ذخایر، به مراکز 
ژنتیکی شیلات اســتان تحویل داده  شوند. البته 
هنوز فصل صید این  گونه از ماهی ها آغاز نشده است، اما در 
ماه های گذشــته برای حفظ ذخایرماهیان دریای خزر، بیش از 
180میلیون قطعه بچه ماهــی در رودخانه های منتهی به خزر 
رهاســازی شــد. اینها درحالی اســت که در 6ماهه اول امسال 
در حوزه ذخیره ســازی ذخایر ژنتیکی ماهیــان دریای خزر و 
پرورش ماهی در اراضی ســاحلی با بهره گیری از آب دریا و نیز 
آب رودخانه و چاه، درحدود 60هزارتن انواع ماهی پرورشی در 
گیلان تولید شد. ازسوی دیگر پرورش ماهیان گرم آبی در همه 
شهرســتان های گیلان انجام می شود و رشــت، فومن، شفت و 
صومعه سرا بیشترین میزان پرورش ماهیان گرم آبی و سردآبی 
را به خود اختصاص داده اند. برهمین اســاس هم هست که در 
حوزه مزارع ماهیان گرم آبی، رتبه نخست کشوری از آن استان 
گیلان است. علاوه براینها امســال 6تن خاویار در استان تولید 
شــد که گیلان دراین زمینه نیز رتبه نخست کشوری را کسب 
کرده است. همه اینها درحالی است که همه گیری ویروس کرونا 
بر تولید و پرورش ماهی در گیلان، اثر منفی گذاشــت و بخش 
زیادی از تولید ماهیان گرم آبی که به کشورهای همسایه صادر 
می شد، کاهش یافت. ازسوی دیگر دشواری پاک کردن ماهی، 
فسادپذیری سریع، بوی مخصوص، وجود استخوان های ریز در 
برخی گونه ها و عدم شناخت کافی از ارزش های غذایی گوشت 
ماهی، درسال های اخیر سبب کاهش میزان مصرف و به دنبال آن، 
سرمایه گذاری و توسعه در بخش صنایع شیلاتی گیلان شده است. 
با این حال گیلانی ها همچنان مانند مردم دیگر ساکنان نواحی 
شمالی و جنوبی از مصرف کنندگان عمده ماهی هستند و سالانه 
حدود 3هزارتن ماهی گرم آبی پرورشــی گیلان به ارزش حدود 
7/5میلیون دلار نیز به کشــورهای عراق و جمهوری آذربایجان 

صادر می شود. 

چاره اندیشی برای حفظ ذخایر آبزیان در هرمزگان 
صید ماهی  در سواحل جنوبی کشور و در استان هرمزگان برخلاف 
استان های شمالی و صید در دریای خزر، از اول فرورین ماه آغاز 
می شود. این درحالی است که به گفته مسئولان مربوط دراستان، 
درسال جاری محدودیت هایی برای صید برخی گونه های ماهی 
ازجمله »حلواسیاه« و »شوریده« وضع شد. اداره شیلات استان 
هرمزگان همه ســاله با توجه به فصل تخم ریزی آبزیان، به ویژه 
گونه های ارزشمند در فصل بهار، نسبت به اعلام زمان ممنوعیت 
صید اقدام و اطلاع رسانی می کند و صید، به جز در زمان های اعلام 
شده، آزاد است. اینها درحالی اســت که فصل صید میگو دراین 
استان نیز از 10مهرماه امسال آغاز شده است و استفاده از تورهای 
صید نامرئی یا همان »منوفیلامنت« ممنوع اســت. این نوع تور 
صدمه های جبران ناپذیری به منابع آبزی و حتی اکوسیستم آبزیان 
استان وارد می کند. براساس آمارهای اعلام شده ازسوی مسئولان 
اســتان، امســال بیش از 150فروند لنج صیادی میگو با بیش از  
2هزارصیاد، در فصل صید مشارکت دارند. کارشناسان معتقدند 
صید بیش ازحد، ســبب آســیب دیدن ذخایر آبزیان دراستان 
شده؛ ذخایری که بازســازی آنها با دشــواری محقق می شود. 
استان هرمزگان با توجه برخورداری از نوارساحلی قابل توجه، تنوع 
گونه ای و تنوع روش های صید، 40درصد از صید آب های جنوب 
را به خود اختصاص داده است و با حدود 4هزارو500 
فروند شناور مجاز و32هزارصیاد، به عنوان قطب صید 

و صیادی در کشور محسوب می شود.
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   به داد زلزله زدگان برسید
یک روستایی ساکن در اندیکا در استان خوزستان هستم که در زلزله اخیر خانه ام را از دست 
دادم و تعدادی از دام هایم نیز تلف شدند. اکنون دیگر آهی در بساط ندارم که بتوانم به وضعیت 
زندگی ام سروسامانی بدهم. از مسئولان استانی و کشوری تقاضا دارم هرچه سریع تر به داد ما 
برسند. با وضعیتی که به وجود آمده، نمی دانم چگونه می توانم کمر راست کنم و به فعالیت های 
دامداری ام، که معیشــت خانواده پرجمعیت ما را تأمین می کرد، ادامه دهم. مسئولان قول 
داده اند اقدام های لازم را دراین زمینه انجام دهند و به خســارت دیدگان تســهیلات بدهند. 

درخواست دارم دراین موضوع تسریع شود.
سلیمان سجادی از اندیکا 

  شهری بدون شهردار
متأسفانه تاکنون شهردار قوچان به صورت رسمی معارفه نشده و شهرداری هنوز با »سرپرست« 
اداره می شود. نمی دانم مشکل از کجاست؛ شورا که در معرفی شهردار تأخیر کرده یا وزارت 
کشور که هنوز شهردار معرفی شده ازسوی شورای اسلامی این شهر را تأیید نکرده است، اما 
هرچه هست باید سریع تر برای انسجام فعالیت ها در حوزه توسعه شهری قوچان تدابیر موثری 
اندیشید. چنین فضایی سبب بی انگیزگی کارکنان این سازمان و بعضا سردرگمی شهروندان 
می شود، چراکه برخی مواقع دیده می شود بعضی کارها به آغاز به کار شهردار موکول می شود. 

مسئولان مربوط به این مشکل رسیدگی کنند.
یک شهروند از قوچان در استان خراسان رضوی

صدای همشهری

در شرایطی که پرونده ثبت جهانی منظر 
فرهنگی، اجتماعــی و فرهنگی هگمتانه 
آماده و برای یونســکو ارسال شده است، 
چندی پیش مدرســه تاریخی »ظفر« مربوط به دوره 
پهلوی در محله ذوالریاستین یعنی در دل بافت تاریخی 
در یک روز تعطیل به یک باره تخریب شد تا بار دیگر به 
ثمررسیدن پرونده ثبت جهانی هگمتانه در هاله ای از 
ابهام قرار گیرد. این مدرسه خاطره جمعی چند نسل از 
شــهروندان همدانی را شامل می شــد که یک باره بر 

سرشان آوار شد.
البته این موضوع جدید نیســت و طی سال های اخیر 
با بی توجهی میراث فرهنگی، شهرداری همدان بارها 
لودر خود را بر ســر آثار تاریخی که در محدوده بافت 
تاریخی قرار دارند، آوار و هر بار تکه ای از تاریخ و فرهنگ 
این شهر را نابود کرده اســت. در همه این اتفاقات هم 
مسئولان ابتدا موضوع را انکار، بعد تکذیب و در نهایت 

به نهاد دیگری ارجاع می دهند تا فراموش شود. 
4سال پیش هم 3خانه تاریخی در محله قدیمی کبابیان 
به بهانه رفع خطر و با هدف ساخت پارکینگ طبقاتی 
توسط شهرداری تخریب شد، عمارت جنانی حال و روز 
خوشــی ندارد و عده ای برای ساختمان ثبت ملی شده 
بانک ملی واقــع در میدان تاریخی همــدان خواب ها 
دیده اند. با این اوصاف، ثبــت جهانی هگمتانه خیالی 
بیش نیست و در آینده ای نزدیک خبری از بافت و آثار 

تاریخی در همدان نخواهد بود.

 شهرداری زیر بار نمی رود
مدرســه تاریخی ظفــر در حال طی  کــردن مراحل 
ثبت ملی بود که بــه یک باره فرو ریخت. مســئولان 
 میراث فرهنگی مدعی هســتند مالک بنا مشــخص

 نیست. 
مدیر شهرداری منطقه یک که لودرهایش در عکس های 
مربوط به تخریب این اثر تاریخی دیده می شود، مدعی 
است مالک شــخصا اقدام به تخریب بنا کرده در حالی 
که یک بنا بدون مجوز و اطلاع شهرداری آن هم در دل 

بافت تاریخی نمی تواند تخریب شود. 
مســعود دهبانی صابر می گوید: هنگام خاک برداری، 
همکاران ما در سازمان پسماند به تعطیلی کار و ممانعت 
از ادامه کار اقدام کرده اند، اما توجه داشــته باشید در 
ســال89 این ملک تغییر کاربری پیدا کــرده و طی 
مصوبه های کمیســیون ماده5 که میراث فرهنگی نیز 
عضو آن اســت با رعایت تعریض معبر از آموزشــی به 
تجاری تغییر کاربری داده. این ملک متعلق به آموزش و 

پرورش بوده اما به مالک شخصی فروخته است.

 روایت میراث فرهنگی
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
همدان هــم در این باره می گوید: بــرای این کار هیچ 
اســتعلامی از میراث فرهنگی گرفته نشده، اما در این 
شــرایط هم از آن جایی که لکه هــای تاریخی همدان 
مشخص است، بنا نباید تخریب می شد. وظیفه نظارت بر 
ساخت وساز در شهر بر عهده شهرداری است و مالک در 
نامه ای که به میراث فرهنگی ارسال کرده، مدعی شده 

رفع خطر و خاک برداری توسط او انجام نشده.
علی مالمیر با تاکید بر اینکه مساله چگونگی مواجهه 
با این اتفاق اهمیت بسیاری دارد، می افزاید: بر اساس 
ضوابط شــورای عالی معماری و شهرسازی، حتی اگر 
بنا تاریخی نباشــد -که هســت- اما مربوط به نقشه 
سال1347 باشد، باید مانند قبل ساخته شود تا مالکان 
دیگر بناها هم بدانند نمی تواننــد با تخریب این بناها، 

آن ها را به برج تبدیل کنند.
وی با بیان اینکه حتی اگر بنای تاریخی تغییر کاربری 
هم پیدا کند، می توان از آن استفاده کرد، ادامه می دهد: 
یک بنای تاریخی می تواند کاربری های متفاوت داشته 
باشد، اما نباید تخریب شود. بنابراین مصوبه کمیسیون 
ماده5 مبنی بر تغییر کاربری از آموزشی به تجاری دلیل 

بر تخریب بنا نیست.
مالمیر با تاکید بر اینکه باید تکلیف مان را با یک موضوع 
مشــخص کنیم و آن این که آیا همدان بافت تاریخی 
داشته باشــد یا نه؟ تصریح می کند: این سوال جدی 
است، چون نمی توانیم بگوییم هم بافت تاریخی داشته 
باشیم هم نداشته باشــیم. اگر قرار است بافت تاریخی 
داشته باشیم، باید الزامات آن را هم رعایت کنیم، اگر 
هم قرار است بافت تاریخی نداشته باشیم، برای خودمان 
محدودیت ایجاد نکنیم اما هزینه هایش را هم پرداخت 

کنیم. ضمن این که بافت تاریخی همدان در هسته اصلی 
و مرکزی شهر قرار گرفته است، محله ذوالریاستین به 
عنوان یکی از ارزش های نهفته معماری در پرونده ثبت 
جهانی هگمتانه مطرح شده و با این کار ما قطعا در ثبت 

جهانی هگمتانه دچار مشکل خواهیم شد.

 مالک مقصر است
رئیس شورای شهر همدان هم معتقد است تخریب بنا 
باید مراحل قانونی را طی می کرده ، محمود مسگریان 
می گوید: هرگونــه تغییر در بافت تاریخی مســتلزم 
استعلام از میراث فرهنگی است، اما این که آیا میراث 
فرهنگی پاسخ استعلام شهرداری را داده یا نه، مشخص 
نیست. شــهرداری نمی تواند بدون مجوز و تفاهم نامه 
چنین بنایی را تخریب کند و به نظر می رسد مسئولیت 

تخریب با مالک باشد.

 موضوع در دست بررسی است
رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شهر 
هم می گوید مالک منکر تخریب شــده اســت. سعید 
حاجی بابایی توضیح می دهد: البته مالک موافق تخریب 
است، اما مسئولیت تخریب را نمی پذیرد و عامل تخریب 
را هم نمی شناســد که جای تعجب دارد. اگر یک نفر 
آجر از روی آجر بردارد، ماموران پلیس ساختمان سر 
می رســند و جلوی کار را می گیرند، چطور یک پلاک 
تاریخی نابود شده و نتوانسته اند جلوی آن را بگیرند؟ 
این موضوع در دست بررسی است و نتایج آن به رسانه ها 

اعلام خواهد شد.

 لودرهای شهرداری پای میراث فرهنگی
یک فعال میــراث فرهنگی هم در این بــاره می گوید: 
مالک قبلا هم در و پنجره های بنــا را درآورده بود. روز 
حادثه هم همسایه این بنای تاریخی با یگان حفاظت 

میراث فرهنگی تماس گرفته و بــه تخریب این بنای 
تاریخی اعتراض کرده است. یگان حفاظت وارد ماجرا 
و با تخریب گران درگیر شده، اما نتوانسته است جلوی 
کار را بگیرد و پلیس110 وارد ماجرا شده. اگر شهرداری 
در جریان تخریــب نبود، پس لودرها و ماشــین های 
پسماند در محل چه می کرده اند؟ شهرداری برای چنین 
کارهایی مجوز کتبی نمی دهد، بلکه فقط به مالک چراغ 

سبز نشان می دهد.
حســین زندی با بیان اینکه شهرداری به دنبال درآمد 
اســت و در شــهرداری همدان نــگاه فرهنگی وجود 
ندارد، می افزاید: شــهرداری مارلیک برای کاوش یک 
تپه تاریخی بودجه می گذارد، اما شــهرداری همدان 
لودرهایش را برای بناهای تاریخی می فرســتد. بر چه 
اساســی همدان را پایتخت تاریخ و تمدن می نامند؟ 
مگر این عنــوان به دلیل کوچه و محــلات، خاطرات، 
گذشته و هویت این شهر نیست؟ چطور شهرداری در 
بافت تاریخی چشــمش را به روی تخریب ها می بندد، 
آن وقت در حاشیه شهر برای ساخت وسازها به دنبال 

مجوز است؟ 

 پیگیری فعالان مدنی
این فعال میراث فرهنگی تأکید می کند: فعالان مدنی 
با این تفکر آشــنا هســتند و می دانند پیگیری های 
میراث فرهنگی در این زمینه جواب نمی دهد، بنابراین 
خودشان موضوع را پیگیری، شــکایت و اقامه دعوی 
خواهند کرد چون بر اســاس ماده 558 و 559 قانون 
مجازات اســلامی، کســی که آثار تاریخی را تخریب 
می کند یا به آن آسیب می زند، 10سال مجازات حبس 
دارد و باید بنا را به حالت اول برگرداند. درخواســت ما 
این است که دادستان به عنوان مدعی العموم موضوع 
را پیگیری کند. قطعا افــکار عمومی هم از این موضوع 

حمایت خواهد کرد.

تخریب مدرسه تاریخی ظفر در همدان

 شنبه 8  آبان  1400 
شماره 8348 

به زودی نتیجه ارزیابی »حسام مهدی«، ارزیاب مصري یونسکو مشخص می شود یک قدم تا ثبت جهانی 2کاروانسرای شهرضا 

حســام مهدی، 
ارزیــاب مصری 
یونسکو هجدهم 
مهر امسال برای ارزیابی کاروانسرای مهیار و امین آباد 
شهرضا به این شــهر ســفر و به منظور تایید ثبت 
جهانی از این بناها بازدید کرد. مرمت بازار ســنتی 
و کاروانسراهای نامزد شده برای ثبت جهانی نتیجه 
تغییر نگرش نسبت به میراث تاریخی و فرهنگی در 
نهادهای اجرایی و اداری شــهر است که با توجه به 
بحران خشکسالی در این منطقه نویدی برای توسعه 
گردشــگری پایدار و درآمدزایی برای روستاییان و 

مردم این شهرستان خواهد بود.

ساماندهی حریم کاروانسرای مهیار
کاروانســرای مهیار در 30کیلومتری شــهرضا در 
روستای مهیار واقع شده است و از نمونه های عالی و 
برجسته معماري ساختمان در عهد صفوی محسوب 
مي شــود که در زمان حکومت شــاه اسماعیل اول 
)907-930 هجــری( احداث شــد. از ویژگی های 
بارز این کاروانســرا می توان به بــازاری در کنار آن 
اشاره کرد که مسافران توشــه راه و نیازهای خود را 
از آنجا تامیــن می کردند.ناصر طاهری، معاون اداره 
کل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
اصفهان درباره نیازهای کنونی ایــن بنا برای ثبت 
جهانی می گوید: کاروانسرای مهیار باید دسترسی 
مناسب و آســانی پیدا کند، محیط اطراف آن پاک 
باشد، اطراف کاروانسرا باید از نظر حریم ساماندهی 

و شعارنویسی های روی در و دیوار باید پاک شود.

10سال مرمت کاروانسرای امین آباد
کاروانســرای امین آباد هم در 38کیلومتری جنوب 

شــهرضا در روستایی در دهســتان اسفرجان واقع 
شده است. این ســاختمان مربوط به عصر صفوی 
است که در دوره شاه عباس اول احداث شده. شکل 
این بنا با کاروانسراهای متداول تفاوت دارد و یکی از 
4بنای هشت ضلعی کشور محسوب می شود که آثار 
و دست نوشته  های بازرگانان بر روی دیواره های آن 

هنوز قابل مشاهده است.
معاون اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری اصفهان درباره رسیدگی به کاروانسرای 
امین آباد هم توضیح می دهد: کاروانسرای امین آباد از 
10سال پیش در اختیار میراث فرهنگی قرار گرفت و 
عملیات مرمتی گسترده ای بر روی آن انجام شد. این 
کاروانسرا نیاز به یک ساماندهی محیطی دارد و باید 

اهمیت این کاروانسرا را هم نشان دهیم.

54کاروانسرا، نامزد ثبت جهانی 
میراث جهانی یونســکو عهدنامــه ای بین المللی و 
موضوع آن، حفظ آثــار تاریخی، طبیعی و فرهنگی 
بشر است که اهمیت جهانی دارد. حفاظت از این آثار 
پس از ثبت ضمن باقی مانــدن در حیطه حاکمیت 
کشور مربوط به عهده تمام کشورهای عضو خواهد 

بود.
ثبت یک اثر در فهرســت میــراث جهانی موجب 
می شــود علاوه بر محافظت و نگهــداری و معرفی 
ارزش های آن به جهانیان به عنــوان هدف اصلی، 
نوعی تبلیغات محســوب شــود که به  واسطه آن 
فعالیت های گردشــگری در آن منطقه نیز افزایش 

می یابد.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی شهرضا با بیان اینکه ثبت جهانی 3 یا 4سال 
است که در کشور ما رواج پیدا کرده می گوید: ثبت 

جهانی ابتدا درباره باغ های ایرانی، سپس قنات ها و 
بعد کاروانسراها دنبال شد که تاکنون 54 کاروانسرا 

در کل کشور برای ثبت جهانی معرفی شده اند.
ســجاد افشــاری با بیان اینکه اگر بنا ثبت جهانی 
شــود هر ســال مبلغی برای حفــظ و معنای آن 
اختصــاص می یابد و  بنا احیا می شــود، می افزاید: 
بیش از 100کاروانسرا در اصفهان وجود دارد، اما این 
۲کاروانسرا به خاطر مسیریابی و وضعیت جغرافیایی 
انتخاب شــده و یک ارزش برای شهرضاست که ۲ 

کاروانسرای آن کاندید ثبت جهانی هستند. 

مرمت با 30کارگر
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی شــهرضا با بیان اینکه حداقل ها برای بازدید 
ارزیــاب یونســکو فراهم شــده اســت، می گوید: 
کاروانســرای مهیار در دهه های گذشــته کاربری 
غیرمرتبطی داشت که صدماتی را به آن وارد کرده 
بود. در چند هفته اخیر میــراث فرهنگی با کمک 
فرمانداری و همراهی نهادهای دیگر آن را به شکل 
اصلی مرمت کرد. بــا جداســازی الحاقات، حذف 
نقاشــی های دیوار و مرمت اضطراری توانســتیم 
آسیب ها و نواقص را رفع کنیم و شاخص های اصلی 

مرمتی را  در بنا به وجود آوریم.
به گفته افشاری، روزانه 30 تا 35کارگر برای مرمت 
این بنا کار می کردند و بیشــتر از استادکاران گروه 

امانی میراث استفاده شده است. 

باور جهانی، ثبت جهانی
شهرضا دارای میراث فرهنگی بســیار غنی است، 
اما کمتر دیده شــده. رئیس اداره میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی شهرضا با اشاره به مهم 

شمردن میراث تاریخی در شهرهایی مانند کاشان و 
نایین می گوید: تفکر حفظ میراث از دهه های گذشته 
در این شهرها ایجاد شده است و آن ها برای میراث 
خود ارزش گــذاری می کنند، اما در شــهرضا بافت 
تاریخی به عنوان بافت فرســوده  و مزاحم شناخته 
می شد. در طول سال گذشته با شهرداری تعاملاتی 
داشتیم و با همراهی و موافقت شــهردار و شورای 
شهر وقت به این نتیجه رسیدیم که یک معاونت در 
شهرداری برای میراث ایجاد شود تا حفظ و نگهداری 
میراث فرهنگی به عنوان یک تفکر در شــهرداری 
نهادینه شود. ایجاد این باور و نهادینه کردن آن قدم 
بزرگی در حرکت این شهر به سوی تغییری پایدار در 

حفظ میراث تاریخی و فرهنگی است.

مرمت بازار سنتی
اولین ثمره این تغییر نگرش در نهادهای اداره کننده 
شــهرضا این بود که مرمت بازار ســنتی شــهرضا 
امکان پذیر شــد. این بازار سال هاست نیاز به مرمت 
اضطراری دارد و به دلیل اینکه ضرورت آن از سوی 
نهادهای شهر جدی گرفته نمی شد، معطل مانده بود.

به گفته رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی شهرضا، 800میلیون تومان از سوی 
ســتاد بازآفرینی شــهری برای مرمت بازار در نظر 
گرفته شد و شهرداری هم دقیقا همین مبلغ را پای 
کار آورد و عقد قرارداد کردنــد، یعنی یک میلیارد 
و 600میلیون تومان عقد قرارداد شــد تا راســته 

آهنگران مرمت و بازسازی شود.
سجادی با بیان اینکه طول این بازار 150متر است، 
می گوید: صفر تا صد مرمت و احیای این بازار دیده 
شده است تا این راسته به عنوان یک الگوی کامل کار 

شود و بتوانیم همه ساله طبق این الگو جلو برویم. 

وی با بیان اینکه ثمره دیگر این تغییر نگرش و باور 
برای روستاییان شــهرضا خواهد بود به مهاجرت 
روســتاییان این مناطق و خالی شــدن روســتاها 
از ســکنه اشــاره می کند و می افزاید: روستاهای 
شــهرضا به دلیل کم آبی، خشکسالی و فرونشست 
زمین در حال خالی شدن اســت. منطقه ای چون 

دشت مهیار از 50ســال پیش دچار بحران کم 
آبی و خشکســالی بوده اســت و 

اکنون اقتصاد روستاییان 
منطقه که وابســته 

بــه کشــاورزی و 
دامپروری بود 

خطــر  در 
قرار  جدی 

گرفته.
ی  د ســجا

ادامه می دهد: 
با ثبت جهانی 

این کاروانسراها 
بــه  توجــه  و 

بافت های تاریخی و 
ارزشمندی که در آن 

وجود دارد می توان به 
توسعه پایدار مبتنی بر 

گردشگری امیدوار شد. 
در واقع تنها راه نجات این 

مناطــق با وضعیــت کنونی 
در توسعه گردشــگری است. این 

مناطق در حوزه بوم گردی و اقامتگاه های  
ســنتی می توانند حرفی برای گفتن داشته 

باشند.

***
بــه زودی نتیجه ارزیابی حســام مهــدی، ارزیاب 
یونسکو مشخص می شود و در صورت ثبت جهانی 
کاروانسراهای مهیار و امین آباد می توانیم به تغییرات 
 پایداری در توســعه گردشگری شــهرضا امیدوار

باشیم. 

حسنیه سادات مهدوی
خبرنگار

021-23023405    
ستون صدای همشهري براي نوشتن مشکلات شما شهروند  گرامی  است. معضلاتي که منعکس مي شوند تا 
مسئولان آنها را بخوانند و در پي یافتن راه حلي براي رفع آنها برآیند. برای بازگو کردن مشکلات خود از ساعت 

9 تا 17با شماره دفتر همشهری تماس بگیرید.

با تخریب این بنای تاریخی، ثبت جهانی هگمتانه در هاله ای از ابهام قرار گرفت

 پاییز در جنگل های درازنو در استان گلستان
 عکس: محمد شهداد

جای تان در کنار ما خالی است. شما می توانید سهمی بزرگ در دیده شدن استان، شهر، روستا و محله خود داشته باشید. فقط کافی است موبایل   را بردارید و با ارسال یک پیام صوتی یا متن، حتی عکس و فیلم در تلگرام، 
ما را در جریان رویدادها، محرومیت ها و دیدنی های محل زندگی تان قرار دهید.

صدای شما در همشهری شنیده می شود
برایمان بگویید... برایتان می نویسیم

 #همراه »همشهری« 
در استان ها باشید

ارتباط با ادمين

  hamshahriostanha_admin
 #همشهری_ استانها

@hamshahriostanha
اینستاگرام

Instagram.com/hamshahriostanha

خط مستقیم
 021-23023442                   
021-23023432
پیام گیر
021-23023405

فاطمه کاظمی
خبرنگار

بعد از تخریبقبل از تخریب
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